
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8103, 8221 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Ρουσόπουλο, σελ.

8163 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 27ο Δη-
µοτικό Σχολείο Νίκαιας, το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου,
το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου, το 1ο Γενικό Λύκειο Πε-
ριστερίου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ορχοµενού Βοιωτίας, την
Εράσµειο Ελληνογερµανική Σχολή, το 2ο Γενικό Λύκειο
Σπάρτης και απο το 2ο Γυµνάσιο Λαµίας., σελ. 8137, 8144,
8145, 8148, 8152, 8163, 8165, 8171 

4. Αναφορά στον θάνατο του Βασίλη Καλογήρου., σελ.
8141, 8145, 8152, 8153, 8154, 8156, 8163, 8172 

5. Αναφορά στο δυστύχηµα των Τεµπών., σελ. 8149, 8151,
8154, 8156, 8160, 8163, 8168, 8170, 8171, 8172, 8173 

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8156, 8160 
7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8103, 8132, 8133, 8136,

8138, 8139, 8141, 8144, 8148, 8151, 8152, 8153, 8154, 8155,
8156, 8157, 8159, 8160, 8163, 8165, 8166, 8171, 8174, 8221 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1156 έως 1214,

σελ. 8104 - 8119 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8120 - 8131 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού:, σελ.  
i. µε θέµα: «Περί µη υλοποίησης της δέσµευσης του

Υ.ΠΑΙ.Θ.Α. για επίλυση του ζητήµατος των µεταθέσεων εκ-
παιδευτικών ειδικών κατηγοριών», σελ. 8132 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη τροποποίησης του θεσµικού πλαισίου
για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης και τη διαχείριση των δια-
γραφών φοιτητών», σελ. 8133 

iii. µε θέµα: «Να καταργηθεί ο απαράδεκτος νόµος για τις
διαγραφές φοιτητών», σελ. 8134 

iv. µε θέµα: «Να εξασφαλιστεί µε µόνιµο και επαρκές διδα-
κτικό προσωπικό στα πανεπιστήµια, ότι δεν θα χαθούν άλλα
µαθήµατα», σελ. 8136 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Υγείας:
α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας

της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της
Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων» 

β) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της
Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων
µεταµοσχεύσεων νεφρού», σελ. 8139 - 8174, 8175 - 8176,
8201 - 8202 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8167 - 8221
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 8148 - 8167

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8103 – 8148

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στον θάνατο του Βασίλη Καλογήρου:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 8153, 8154
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8152, 8153, 8154
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8172
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8145
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 8156
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8141
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8153
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8163
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8153

Β. Αναφορά στο δυστύχηµα των Τεµπών:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 8154, 8155, 8170, 8171
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8149, 8151
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8172, 8173
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 8166, 8170, 8171
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 8168
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 8156
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8167
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8163
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 8160

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 8156, 8160
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8160
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8156

Δ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8154
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8171,8174, 8221
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8171
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 8160
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8151, 8152, 8153, 8154, 
8155, 8156, 8157, 8159, 
8160, 8163, 8165, 8166

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8171
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 8153
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 8156, 8160
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8103, 8132, 8133, 8136, 

8138, 8139, 8141
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8160, 8166
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8155, 8156
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 8160
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8174

Ε. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 8134, 8135, 8136, 8137
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 8132, 8133, 8134, 8135, 

8136, 8138
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 8133, 8134
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 8132, 8133

ΣΤ. Επί σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 8151, 8153, 8154, 8155, 

8156, 8159, 8170, 8171

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 8144
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8149, 8151, 8152, 8153, 

8154, 8155
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8172, 8173, 8174
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 8139
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 8166
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 8140, 8141, 8172
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8145
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 8168, 8169, 8172, 8173, 

8174
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 8153
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 8173
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 8156, 8157, 8159, 8160
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8141, 8143, 8159, 8174
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8141, 8161, 8166, 8167
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8153
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 8148, 8151
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8163, 8166
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 8147
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 8143
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 8160, 8161

Ζ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 8173



Αθήνα, σήµερα στις 19 Φεβρουαρίου, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.00’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-2-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 18
Φεβρουαρίου 2025, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Αναδιοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείου
Αλεξάνδρου Σούτσου» και του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων

Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του
Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρα-
σκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλών Τεχνών Μαρµαροτεχ-
νίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας
της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης οπτικοακουστικών
έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κεφαλογιάννη, Βουλευτή Ηρακλείου της
Νέας Δηµοκρατίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’
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Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

8104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8105



8106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8107



8108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8109



8110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8111



8112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8113



8114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8115



8116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8117



8118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8119



8120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8121



8122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8123



8124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8125



8126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8127



8128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8129



8130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 19 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8131



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Τετάρτη 19 Φεβρουαρίου 2025, ότι οι υπ’ αριθµόν
523/11-2-2025, 542/17-2-2025, 545/17-2-2025 και 548/17-2-2025
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή».

Θα ξεκινήσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 523/11-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νίκης κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον Υπουρ-
γό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Περί µη
υλοποίησης της δέσµευσης του ΥΠΑΙΘΑ για επίλυση του ζητή-
µατος των µεταθέσεων εκπαιδευτικών ειδικών κατηγοριών».

Παρακαλώ, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κυρία Υπουργέ. Σας κάλεσα εδώ σήµερα σχε-

τικά µε τη διάταξη του άρθρου 62, παράγραφος 5, περίπτωση α’
του ν.4589/2019 όπως αυτή τροποποιήθηκε και ισχύει µε το
άρθρο 17 του ν.5128/2024, σχετικά µε τους νεοδιοριζόµενους εκ-
παιδευτικούς ή µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδι-
κού βοηθητικού προσωπικού που ανήκουν στις ειδικές κατηγο-
ρίες µετάθεσης του άρθρου 13, παράγραφος 1, του π.δ.50/1996,
ο οποίος αναφέρει ότι, για τους σκοπούς της παρούσας, ο χρό-
νος απόσπασης λογίζεται ως χρόνος υπηρέτησης του εκπαιδευ-
τικού στην οργανική θέση. 

Πλην, όµως, στην εγκύκλιο 94121 τον Αύγουστο 2024, της Γε-
νικής Διεύθυνσης Εκπαιδευτικού Προσωπικού της Γενικής Γραµ-
µατείας Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και
Ειδικής Αγωγής, όλως αυθαιρέτως και παρανόµως αναφέρεται
και ερµηνεύεται ότι αφορά µόνο στους εκπαιδευτικούς που διο-
ρίζονται µετά από τη δηµοσίευση του νόµου, δηλαδή µετά από
τις 30 Ιουλίου 2024 και όσους εκπαιδευτικούς διανύουν το δεύ-
τερο έτος διορισµού τους κατά το διδακτικό έτος 2024-2025. Σαν
να πρόκειται, δηλαδή, για έναν νέο νόµο µε άλλο αντικείµενο και
όχι για εφαρµογή υφιστάµενης διάταξης ως ισχύει. 

Η ως άνω εγκύκλιος παραβλέπει και παραλείπει να αναφέρει
την εισαγωγική φράση στο εδάφιο του άρθρου 17 του ν.5128/
2024 από την οποία συνάγεται ότι δεν καταργήθηκε το άρθρο 62,
αλλά τροποποιήθηκε µε την προσθήκη του τελευταίου εδαφίου
και άρα, εξακολουθεί να εφαρµόζεται, τουλάχιστον, για τους εκ-
παιδευτικούς που διορίστηκαν µετά από τη δηµοσίευση του
νόµου του 2019.

Δεν σας κρύβω, κυρία Υπουργέ, είναι η έκτη παρέµβαση που
κάνω και νιώθω ότι εµπαίζοµαι προσωπικά. Το να εµπαίζοµαι εγώ
προσωπικά είναι ένα. Το θέµα είναι, όµως, ότι εµπαίζονται απρο-
κάλυπτα και οι νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευτικοί που ανήκουν σε
αυτές τις ειδικές κατηγορίες. 

Θα σας θυµίσω τις πέντε πρώτες παρεµβάσεις. Η πρώτη ήταν
προς τον Υπουργό και την απαντήσατε εσείς, µε ερώτηση που
όχι µόνο είχα θέσει το ρυθµισθέν ζήτηµα, αλλά είχα υποδείξει και
τον τρόπο µε τον οποίο θα µπορούσε να υλοποιηθεί. Στην απά-
ντησή σας, εµµένοντας σε µια στείρα και στενή ερµηνεία του
τότε υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου, µου απαντήσατε αρνη-
τικά. Όµως και όταν ήρθε ο νόµος στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων, ο ν.5128/2024, δυο φορές στην επιτροπή η κ. Λυ-
τρίβη ρητά µου ανέφερε ότι θα τακτοποιηθεί και ο κύριος Υπουρ-
γός στην Ολοµέλεια ότι µε σχετική εγκύκλιο θα ρυθµιστεί το
θέµα. 

Ακολούθησε η πέµπτη παρέµβασή µου προς εσάς -πάλι εσείς
µου απαντήσατε τότε- και θα διαβάσω από τα Πρακτικά ακριβώς
τι µου είχατε απαντήσει: «Θα σας πω, όµως, κύριε συνάδελφε,
επειδή το ερώτηµα είναι εύλογο, ότι ο Υπουργός έχει δώσει οδη-
γία και εντολή στις υπηρεσίες να συντάξουν σχετική εισήγηση,

για να αντιµετωπίσουν το θέµα αυτό. Μετά την εισήγηση που θα
λάβει και σε συνεννόηση, βεβαίως, µε τους υπηρεσιακούς παρά-
γοντες, θα λυθεί µε σχετική απόφαση. Δεν είµαστε αυτή τη στι-
γµή σε θέση να πούµε κάτι περισσότερο, αλλά κρατήστε αυτό.
Το λέω δηµόσια σε κοινοβουλευτικό έλεγχο, σε εσάς και εννοεί-
ται ότι αυτό είναι κάτι που είναι και ανακοινώσιµο, προφανώς, ότι
επεξεργάζεται το Υπουργείο το θέµα αυτό και περιµένει ο Υπουρ-
γός τις σχετικές εισηγήσεις», δηµιουργώντας έτσι την εντύπωση
ότι το πρόβληµα θα λυθεί άµεσα. 

Επανέρχοµαι, γιατί προέκυψαν δυο νέες εγκύκλιοι που δεν πε-
ριείχαν καθόλου το ζήτηµα αυτό. Οπότε µε την έκτη φορά σας
ερωτώ: Ποιο το περιεχόµενο της σχετικής εισήγησης προς τον
κύριο Υπουργό για την αντιµετώπιση του ανωτέρω θέµατος, που
καµία αλλαγή δεν έφερε και αν προτίθεστε το Υπουργείο σας να
διορθώσει αυτή τη µεγάλη αδικία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσιρώνη. 
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, πράγµατι, έχω απαντήσει και σε προγενέστερη ερώτηση

του συναδέλφου και πολύ σωστά είπατε αυτά τα οποία ανέφερα,
τα διαβάσατε. 

Να θυµίσουµε, έτσι δι’ ολίγον, τις υποχρεώσεις τις οποίες
έχουν οι εκπαιδευτικοί που διορίζονται για πρώτη φορά και τα
µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού και Βοηθητικού Προσωπικού.
Είναι υποχρεωµένοι να µένουν, τουλάχιστον, δυο χρόνια στην πε-
ριοχή διορισµού τους και δεν επιτρέπεται καµία υπηρεσιακή µε-
ταβολή, απόσπαση, µετάθεση για το χρονικό διάστηµα των δυο
ετών, εάν ο διορισµός αφορά στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση
το χρονικό διάστηµα και οι υποχρεώσεις είναι, τουλάχιστον,
πέντε χρόνια. 

Σε µια ευεργετική διάταξη της Νέας Δηµοκρατίας το 2020, οι
νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευτικοί και µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτι-
κού και Βοηθητικού Προσωπικού που ανήκουν στις ειδικές κατη-
γορίες µετάθεσης, δηλαδή, έχουν οι ίδιοι ή οι σύζυγοί τους ποσο-
στό αναπηρίας 75% και άνω, ανεξάρτητα από πάθηση, ή έχουν
παιδιά µε αναπηρία 65% και πάνω ανεξάρτητα από πάθηση, µπο-
ρούν να αποσπώνται. Η απόσπαση αυτή γίνεται µε τη διαδικασία
που δεν χρειάζεται τώρα να αναφέρω, δηλαδή µε την απόφαση
του αρµοδίου οργάνου, µετά από γνώµη των υπηρεσιακών συµ-
βουλίων κ.λπ. και πιστοποίηση, βεβαίως, από το ΚΕΠΑ. 

Τον Ιούλιο του 2024 το Υπουργείο έδειξε ακόµα µεγαλύτερη
ευαισθησία και γι’ αυτή την ειδική οµάδα των νεοδιορισµένων εκ-
παιδευτικών έκανε νέα, ευεργετικότερη ρύθµιση. Προστέθηκε,
δηλαδή, ότι για τις αποσπάσεις των νεοδιόριστων, που προανέ-
φερα, ο χρόνος απόσπασης λογίζεται πλέον ως χρόνος υπηρέ-
τησής τους στην οργανική τους θέση. Είναι ακριβές ότι εκδόθηκε
η σχετική εγκύκλιος όχι παράνοµα και αυθαίρετα, όπως αναφέ-
ρατε, αλλά νόµιµα και ορθά για τους εκπαιδευτικούς που διορί-
ζονται µετά από τη δηµοσίευση του νόµου, δηλαδή, µετά από τις
30-07-2024 και όσους διανύουν το δεύτερο έτος διορισµού τους
κατά το διδακτικό έτος 2024 – 2025. 

Σας είχα πει, επίσης, ότι είχε δώσει εντολή ο Υπουργός στους
υπηρεσιακούς παράγοντες να κάνουν σχετική εισήγηση. Η εισή-
γηση αυτή, κύριοι συνάδελφοι, είναι θετική.

Άρα, σας λέω τώρα πως εξετάζεται ρύθµιση -και παρακαλώ,
κρατήστε ποιο θα είναι και το περιεχόµενό της-, η οποία θα έχει
αναδροµικό χαρακτήρα, προκειµένου όλοι οι νεοδιόριστοι εκπαι-
δευτικοί, που διορίστηκαν από το 2020 και εντεύθεν µέχρι τον
Ιούλιο του 2024 και µετά αποσπάστηκαν µε βάση αυτές τις ειδι-
κές ρυθµίσεις που αναφέραµε και εσείς γνωρίζετε, να θεµελιώ-
νουν δικαίωµα µετάθεσης, αφού υπηρετήσουν δύο έτη στη θέση
απόσπασης.

Νοµίζω δεν χρειάζεται καν, κύριε Πρόεδρε, να δευτερολο-
γήσω. Έδωσα απάντηση στην ερώτηση του συναδέλφου συγκε-
κριµένη, δεσµευτική και αυτή είναι η εντολή που έχω από τον
Υπουργό να ανακοινώσω στο Σώµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε την κυρία Υπουργό.
Κύριε Τσιρώνη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω εκ µέ-

ρους όλων των ενδιαφεροµένων και για την αναδροµικότητα, που
είπατε, αλλά και για το ότι λύνεται το θέµα.

Δεν θα µείνω στη στείρα αντιπαράθεση να σας πω γιατί η εγκύ-
κλιος είναι αυθαίρετη και παράνοµη. Δεν θα µείνω σε αυτό. Θα
µείνω στην καλή είδηση ότι θα δικαιωθούν.

Το µόνο που θα ήθελα να σας ζητήσω είναι ένα χρονοδιά-
γραµµα, έστω και αδρό, ώστε να µην νιώθουν και αυτοί ότι είναι
άλλη µία υπόσχεση που δεν θα πραγµατοποιηθεί, αλλά και για
να κανονίσουν να έχουν έναν οικογενειακό προγραµµατισµό,
γιατί µιλάµε για ειδικές κατηγορίες και χρειάζεται να έχουν και
αυτοί έναν µπούσουλα στο τι θα κάνουν στη ζωή τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι χρειάζεται να δευ-
τερολογήσω.

Θα γίνει το ταχύτερο δυνατόν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 542/17-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής κ. Στέφα-
νου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάγκη τροποποίησης του θεσµικού
πλαισίου για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης και τη διαχείριση
των διαγραφών φοιτητών».

Παρακαλώ, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,

το ισχύον θεσµικό πλαίσιο για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης,
όπως ορίζεται από τον ν.4957/2022, προβλέπει την αυτόµατη δια-
γραφή φοιτητών που υπερβαίνουν το όριο φοίτησης ν+2, ν+3,
µε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο εξαιρέσεων που αφορά στην
άθληση, στην εργασία και σε ζητήµατα υγείας. Η οριζόντια αυτή
προσέγγιση δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις εξατοµικευµένες ανάγκες
των φοιτητών ούτε επιτρέπει στα πανεπιστήµια να εξετάζουν τις
περιπτώσεις κατά περίπτωση.

Αρκετά πανεπιστηµιακά ιδρύµατα έχουν εκφράσει ανησυχίες
για τη διαδικασία διαγραφής και έχουν προτείνει εναλλακτικές
προσεγγίσεις που συνοψίζονται σε τρία σηµεία.

Το ένα είναι ο διαχωρισµός των πραγµατικά ανενεργών φοιτη-
τών από όσους προσπαθούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους. Η οριζόντια εφαρµογή του µέτρου δεν λαµβάνει υπ’ όψιν
φοιτητές που συµµετέχουν σε εξεταστικές, χρωστούν λίγα µα-
θήµατα ή αντιµετωπίζουν προσωρινές δυσκολίες.

Το δεύτερο είναι η ανάθεση της εξέτασης των περιπτώσεων
διαγραφής στα ίδια τα πανεπιστήµια. Οι διοικήσεις έχουν ζητήσει
µεγαλύτερη αυτονοµία, ώστε να αποφασίζουν τα ίδια τα τµή-
µατα, βάσει τεκµηριωµένων κριτηρίων και εξατοµικευµένης προ-
σέγγισης ποιοι φοιτητές θα πρέπει να διαγραφούν και ποιοι θα
πρέπει να συνεχίσουν τις σπουδές τους.

Και το τρίτο είναι η θεσµοθέτηση συµβουλευτικών δοµών
εντός των πανεπιστηµίων, όπως συµβούλους φοιτητών, οι οποίοι
θα αξιολογούν αιτήµατα φοιτητών που καθυστερούν για λόγους
εργασίας, οικογενειακών υποχρεώσεων ή και σοβαρών προσω-
πικών λόγων.

Η απόφαση διαγραφής ενός φοιτητή από το µητρώο του πα-
νεπιστηµίου είναι κρίσιµη και δεν µπορεί να λαµβάνεται µηχανι-
στικά, δίχως αξιολόγηση των πραγµατικών δεδοµένων.

Εµείς πιστεύουµε ότι η εξατοµικευµένη προσέγγιση, που προ-
τείνουν και τα ίδια τα πανεπιστήµια, δεν συνεπάγεται γενικευµένη
ή ανεξέλεγκτη παράταση των σπουδών αλλά έναν πιο δίκαιο µη-
χανισµό, που θα ξεχωρίζει τους ανενεργούς φοιτητές από όσους
επιθυµούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους.

Ερωτάται, λοιπόν, η κυρία Υπουργός αν προτίθεται το Υπουρ-
γείο να παραχωρήσει στα πανεπιστήµια µεγαλύτερη ευελιξία στη
διαχείριση των διαγραφών, ώστε να εξετάζονται εξατοµικευµένα
οι περιπτώσεις φοιτητών που έχουν υπερβεί τυπικά την ανώτατη
διάρκεια φοίτησης.

Δεύτερον, πώς αξιολογεί το Υπουργείο τις προτάσεις πανεπι-
στηµιακών ιδρυµάτων που ζητούν να λαµβάνονται υπ’ όψιν κρι-
τήρια, όπως η συµµετοχή σε εξεταστικές, ο αριθµός µαθηµάτων
που αποµένουν για την αποφοίτηση ή οι κοινωνικοοικονοµικές
συνθήκες του φοιτητή και ποιες πρωτοβουλίες προτίθεται και
σκοπεύει να αναλάβει το Υπουργείο σας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Παραστατίδη.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να απαντήσω, κύριε συνάδελφε, σε αυτά που είπατε ότι

είναι µια γενική µηχανιστική ρύθµιση που θα έχει -από ό,τι αντι-
λαµβάνοµαι- και άδικα αποτελέσµατα, ότι είναι µια οριζόντια ρύθ-
µιση. Θα σας πω, λοιπόν, ότι υπάρχουν δύο νόµοι, όπως ξέρετε
βέβαια, ο ν.4777/2021 και ο ν.4957/2022. Αυτοί οι νόµοι ρύθµισαν
την ανώτατη διάρκεια των σπουδών, αλλά και τις προϋποθέσεις
διαγραφής από τα τµήµατα και τις σχολές. Αυτό, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω την άποψή µου -που δεν είναι µόνο δική µου, είναι η
άποψη της Κυβέρνησης-, ήταν στο κυβερνητικό µας πρόγραµµα,
ήταν κάτι που ήταν γνωστό, ήταν κάτι επιβεβληµένο, διότι και
στην κατάταξη των πανεπιστηµίων είναι κάτι που επιδρά αρνη-
τικά.

Ο νόµος, όµως, αυτός δεν είναι οριζόντιος. Είναι πλήρης, είναι
αναλυτικός και έχει και περιπτωσιολογία αρκετά λεπτοµερή. Θα
σας αναφέρω, λοιπόν, ότι η ανώτατη διάρκεια φοίτησης σε ένα
πρόγραµµα σπουδών πρώτου κύκλου, όταν έχει οκτώ ακαδη-
µαϊκά εξάµηνα, προσαυξάνεται ο χρόνος κατά τέσσερα ακαδη-
µαϊκά εξάµηνα. Είναι το περίφηµο ν+2. Εάν είναι πάνω από οκτώ
ακαδηµαϊκά εξάµηνα, είναι προσαυξηµένος κατά έξι. Είναι το
ν+3. Μετά από αυτό, πρέπει το διοικητικό συµβούλιο του ιδρύ-
µατος να εκδώσει πράξη διαγραφής, όταν συµπληρωθεί η ανώ-
τατη φοίτηση.

Υπάρχουν, όµως, εξαιρέσεις δικαιολογηµένες, επιβεβληµένες,
που αποδεικνύουν και την πρόνοια της πολιτείας και το ενδιαφέ-
ρον για τους φοιτητές, οι οποίοι όντως έχουν θέµατα, όπως είναι
οι σοβαροί λόγοι υγείας. 

Είτε είναι στο πρόσωπο του φοιτητή, είτε στο πρόσωπο συγ-
γενούς πρώτου βαθµού εξ αίµατος, είτε συζύγου, είτε προσώπου
µε το οποίο έχει συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, ο κανονισµός λει-
τουργίας κάθε ΑΕΙ λέει και τις προϋποθέσεις για τις οποίες µπο-
ρεί να υπαχθεί σε αυτή τη ρύθµιση ένας φοιτητής. Όταν αντιµε-
τωπίζει προβλήµατα υγείας ή εργασιακές υποχρεώσεις, µπορεί
να µετατρέψει τις σπουδές του σε σπουδές µερικής φοίτησης.
Έχει δικαίωµα να υποβάλει αίτηση ένας φοιτητής ή µια φοιτήτρια
που εργάζονται αποδεδειγµένα τουλάχιστον είκοσι ώρες την
εβδοµάδα, όταν έχουν αναπηρία ή ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες
και όσοι είναι παράλληλα και αθλητές. Ορίζονται, βέβαια, στο
άρθρο και ποιες περιπτώσεις αθλητών µπορούν να κάνουν δι-
καίωµα αυτού του προνοµίου.

Αυτοί οι φοιτητές µπορούν να κάνουν κάθε εξάµηνο ως µισό
ακαδηµαϊκό εξάµηνο, δίνοντας αντίστοιχα και τα µισά µαθήµατα
και το ανώτατο όριο της φοίτησης είναι το ίδιο, απλώς είναι πε-
ρισσότερα τα εξάµηνα. Δίνεται η δυνατότητα στους φοιτητές που
το επιθυµούν και δεν έχουν υπερβεί το ανώτατο όριο φοίτησης
να υποβάλουν αίτηση στη γραµµατεία του τµήµατος να διακό-
ψουν τις σπουδές. Το διάστηµα δεν µπορεί να ξεπερνά τα δύο
χρόνια, γίνεται άπαξ ή τµηµατικά και δεν µπορεί να είναι και λι-
γότερο από ένα εξάµηνο. Αναστέλλεται, βέβαια, η φοιτητική ιδιό-
τητα, δεν επιτρέπεται η συµµετοχή στην εκπαιδευτική διαδικασία
και οι λεπτοµέρειες καθορίζονται και εδώ από τον κανονισµό λει-
τουργίας του ΑΕΙ.

Στη δευτερολογία, για να µην επιµείνω τώρα στην πρωτολογία,
κύριε Πρόεδρε, θα πω µε λεπτοµέρειες και άλλες µεταβατικές
διατάξεις και ειδικές περιπτώσεις.

Τα είπα όλα αυτά, που είναι γνωστά σε εσάς και σε όσους µας
ακούν ενδεχοµένως, για να πω ότι δεν υπήρξε µια οριζόντια,
ανάλγητη, ισοπεδωτική ρύθµιση, όπως υπαινιχθήκατε και όπως
είπατε ξεκάθαρα. Υπάρχει η περιπτωσιολογία που επιτρέπει σε
φοιτητές που θέλουν πραγµατικά, που έχουν επαφή µε την ακα-
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δηµαϊκή κοινότητα και το αντικείµενο, να κάνουν χρήση των δια-
τάξεων, χωρίς να σηµαίνει ότι υπάρχει µετά η υποχρέωση δια-
γραφής.

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, για να µη φλυαρήσω, θα
πω και περισσότερα στοιχεία για µεταβατικές διατάξεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ, για

την απάντηση.
Προφανώς και εγώ στην ερώτηση έκανα τη διατύπωση των

εξαιρέσεων που αφορούν σε άθληση, υγεία και εργασία.
Επί των συγκεκριµένων, όµως, το οριζόντιο δεν αφορά µόνο σ’

ένα αυστηρό πλαίσιο µε τις εξαιρέσεις. Φέρνω τρία παραδεί-
γµατα για να γίνει σαφές αυτό το οποίο θέλω να πω. Φοιτητής µε
ν+2 έτη φοίτησης, που χρωστάει ένα µάθηµα και αντίστοιχα φοι-
τητής µε ν+2 έτη φοίτησης που χρωστάει τριάντα µαθήµατα αντι-
µετωπίζονται οριζόντια και διαγράφονται και οι δύο;

Δεύτερο παράδειγµα: Φοιτητής µε ν+2 έτη φοίτησης, που πα-
ρουσιάζεται συστηµατικά στις εξεταστικές και αντίστοιχα, φοιτη-
τής µε ν+2 έτη φοίτησης που δεν παρουσιάζεται καθόλου στις
εξεταστικές, δεν προσπαθεί επί της ουσίας, αντιµετωπίζονται ορι-
ζόντια και διαγράφονται και οι δύο;

Παράδειγµα τρίτο: Φοιτητής µε ν+2 έτη φοίτησης, που παρου-
σιάζει προσωρινή δυσκολία, που δεν προβλέπεται από τον νόµο
και από το πλαίσιο, από τα συγκεκριµένα που έχουµε πει για
υγεία, εργασία και άθληση και αντίστοιχα, φοιτητής που αδιαφο-
ρεί, αντιµετωπίζονται οριζόντια και διαγράφονται και οι δύο;

Γιατί τα αναφέρω αυτά; Διότι σε όλα τα σύγχρονα πανεπιστή-
µια στον κόσµο υπάρχει η εξατοµικευµένη προσέγγιση. Καθετί
οριζόντιο, µε όποια χαρακτηριστικά και εξαιρέσεις, είτε αφορά
σε φόρους είτε αφορά σε φοιτητές, καταλαβαίνουµε ότι είναι
άδικο. Άρα, εδώ εµείς αυτό που λέµε είναι αυτό το οποίο συµβαί-
νει στον υπόλοιπο κόσµο. Αυτό αναφέρουµε κιόλας.

Εγώ θέλω να βάλω ένα πλαίσιο µε τρεις βασικές παραδοχές,
όπως, τουλάχιστον, τα αντιλαµβανόµαστε εµείς. Εµείς λέµε «ναι»
σε ανώτατο χρονικό όριο σπουδών. Αυτό νοµίζω ότι είναι πολύ
καθαρό και µη αµφισβητήσιµο. Άλλωστε, το ΠΑΣΟΚ το νοµοθέ-
τησε πρώτο, µε το άρθρο 33 του ν.4009/2011 και ψήφισε και το
2021 και το 2022 τον νόµο.

Η συγκεκριµένη ρύθµιση, όµως, του ΠΑΣΟΚ έδινε µεγαλύτερη
ευχέρεια και ευελιξία στα πανεπιστήµια για την εφαρµογή της,
µε βάση τις ιδιαιτερότητες και τις σχετικές προβλέψεις των ορ-
γανισµών των ιδρυµάτων.

Δεύτερον, στο πνεύµα αυτής της διάταξης επιµένουµε ότι δεν
αποτελεί λύση η οριζόντια εφαρµογή της ρύθµισης της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας και νοµίζω ότι, τουλάχιστον, εµείς
συνεννοούµαστε µακριά από λαϊκισµούς και ακραία συνθήµατα.
Υπάρχει µια πολύ σοβαρή συζήτηση και διάλογος µεταξύ µας και
είναι πολύ σαφή αυτά τα οποία λέµε και εµείς και εσείς.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι η πολυτυπία των λόγων, αλλά και του
βαθµού υστέρησης των φοιτητών που υπερβαίνουν τον ανώτατο
χρόνο φοίτησης δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε τη λογική του
«µαζί µε τα ξερά ας καούν και τα χλωρά».

Και το τρίτο είναι το εξής: Αυτό που ζητάµε είναι ο σεβασµός
στο συνταγµατικά κατοχυρωµένο αυτοδιοίκητο των πανεπιστη-
µίων, που πρέπει να έχουν λόγο στην εξειδίκευση εφαρµογής του
µέτρου οριστικής διακοπής φοιτητή σε κάθε πανεπιστηµιακό
ίδρυµα, όπως συµβαίνει στον υπόλοιπο δηµοκρατικό κόσµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διότι, πέρα από τη σοβαρή θεσµική διάσταση -και ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- πρέπει να συνεκτιµηθούν και οι ιδιαίτερες
εκπαιδευτικές, διοικητικές, διαχειριστικές και λειτουργικές συν-
θήκες του κάθε ιδρύµατος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το να κατηγορηθεί η Κυβέρνηση της Νέας

Δηµοκρατίας και του Υπουργείο µας ότι δεν σέβεται το αυτοδι-
οίκητο -να αποσύρω το «να κατηγορηθεί», το να ελεγχθεί- νοµίζω
ότι είναι άδικο, γιατί στον τελευταίο νόµο, που, βεβαίως, µονο-
πώλησε τότε τη συζήτηση για την ίδρυση µη κρατικών µη κερδο-
σκοπικών πανεπιστηµίων, το θυµάστε πολύ καλά ότι δώσαµε
αυτονοµία.

Τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα χρειάζονταν ακόµα και για την
εκταµίευση 1 ευρώ ή για τη χρήση 1 ευρώ να πάρουν άδεια από
το Υπουργείο και την υπογραφή του Υπουργού. Τους δώσαµε
αυτονοµία, γιατί πιστεύουµε στα ιδρύµατα και νοµίζω ότι ορθά
µπορούν εκείνα να κανονίζουν τα του οίκου τους.

Όµως, φέρατε κάποια παραδείγµατα αν ένας φοιτητής ο
οποίος προσέρχεται στην εξεταστική περίοδο µε έναν άλλον που
αδιαφορεί πλήρως, τα οποία είναι λογικά παραδείγµατα. Να αντι-
τάξω εγώ πρόχειρα, ακούγοντάς τα, ότι το να προσέρχεται κά-
ποιος µόνο στην εξεταστική περίοδο και να µηδενίζεται η κόλλα
του δεν σηµαίνει ενδιαφέρον.

Θέλω να πω ότι όλα αυτά που λέτε µπορεί να χρειάζονται και
περαιτέρω επεξεργασία και επαναλαµβάνω ότι δεν είναι κάποια
σκέψη του Υπουργείου που τη µεταφέρω δηµόσια. Είναι µια πρό-
χειρη απάντηση σε αυτά τα οποία φέρατε.

Και επειδή εγώ θα επιµείνω στο ότι έχουµε περιπτωσιολογία
και έχουµε και µεταβατικές ρυθµίσεις που ισχύουν, θα αναφέρω
ότι για τους φοιτητές που εισήχθησαν το 2022-2023 ισχύουν όλα
αυτά που σας είπα στην πρωτολογία. Για τους φοιτητές που,
όταν έγινε ο νόµος δηµοσιεύτηκε ο ν.4777/2021, τον Φεβρουάριο
του 2021 ήταν ήδη εγγεγραµµένοι, αλλά δεν είχαν υπερβεί την
ελάχιστη διάρκεια φοίτησης, πάλι ισχύει το ν+2 και ν+3. Η δια-
φορά είναι ότι ο χρόνος έναρξης των προθεσµιών είναι το ακα-
δηµαϊκό έτος 2021-2022.

Το ίδιο ισχύει, η ίδια έναρξη δηλαδή, των προθεσµιών του
2021-2022 και για εκείνους που είχαν υπερβεί την ελάχιστη διάρ-
κεια φοίτησης, που ολοκληρώνουν τις σπουδές, χωρίς, όµως, την
προσαύξηση.

Αυτά, κύριε συνάδελφε, ισχύουν στον νόµο που πρέπει να
εφαρµοστεί. Θα πω και κάποια στοιχεία που είναι ενδιαφέροντα.
Τριακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες ήταν οι αιώνιοι φοιτητές. Από αυ-
τούς, µόνο είκοσι δύο χιλιάδες, δηλαδή το 7% του συνόλου έκανε
προσπάθεια το 2023 και το 2024, συµµετέχοντας στις εξετάσεις,
να προχωρήσουν και τριάντα φοιτητές ζήτησαν κατ’ εξαίρεση
επιµήκυνση των σπουδών για λόγους υγείας. Οι υπόλοιποι δεν
εµφανίστηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Και θέλω να πω -και µε αυτό να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε- ότι
έχουµε δείξει, ως Υπουργείο, ότι είµαστε και ορθολογιστές, ότι
είµαστε και δίκαιοι και υποστηρικτικοί σε όσους θέλουν να προ-
οδέψουν. Το ίδιο θα κάνουµε και τώρα. Αυτό δεν αφορά, όµως,
σε όσους έχουν χάσει οριστική επαφή µε το πανεπιστήµιο. Και
θα το πω για δεύτερη φορά: Έχουµε πάρει σοβαρές πρόνοιες.
Δεν είµαστε ανάλγητοι, δεν είµαστε αδιάφοροι, δεν είµαστε ισο-
πεδωτικοί σε εκείνους που έχουν επαφή µε την εκπαιδευτική κοι-
νότητα και θέλουν πραγµατικά να συνεχίσουν τις σπουδές τους.
Αυτό νοµίζω ότι είναι σαφές σε ό,τι µας αφορά και το έχουµε ήδη
αποδείξει.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 545/17-

2-2025 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να
καταργηθεί ο απαράδεκτος νόµος για τις διαγραφές φοιτητών».

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα µπω κατευθείαν στο θέµα. Τόσο η διάταξη

του ν.4777/2021 όσο και η διάταξη του ν.4957/2022 θεσπίζουν το
ανώτατο όριο φοίτησης, αυτό που λέµε ν+2, ν+3. Είναι άδικες
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διατάξεις και πρέπει να καταργηθούν. Και θα το εξηγήσω.
Οι διατάξεις αυτές τιµωρούν τους φοιτητές για ό,τι δεν πάει

καλά στα πανεπιστήµια. Μόνο που οι φοιτητές µας χρειάζονται
υποστήριξη, όχι τιµωρία. Έχουν διατυπωθεί πάρα πολλά επιχει-
ρήµατα και έχουν αντικρουστεί τα δικά σας επιχειρήµατα, όταν,
για παράδειγµα, µιλάτε για κόστος. Δεν έχουν κόστος οι επιπλέον
φοιτητές στα πανεπιστήµια. Μιλάτε για τις λίστες κατάταξης.

Αλήθεια, το κριτήριο είναι το πώς θα ανοίξουν τα πανεπιστήµιά
µας στην ιδιωτική αγορά και όχι το πώς θα βοηθηθούν οι φοιτη-
τές µας να προχωρήσουν τις σπουδές τους; Οι φοιτητές δεν
έχουν καθηγητές, δεν υπάρχει επαρκές προσωπικό. Έχουν προ-
βλήµατα οι υποδοµές. Δεν υπάρχει επαρκής υλικοτεχνική υπο-
δοµή να ολοκληρώσουν στην ώρα τους. Δεν γίνονται εργαστήρια
στην ώρα τους. Δεν έχουν φοιτητικές εστίες. Δεν µπορούν να πα-
ρακολουθήσουν όπως πρέπει. Δεν υπάρχει στήριξη.

Όλα αυτά τα πράγµατα συντελούν στο να καθυστερούν τις
σπουδές τους. Δεν βρίσκουν να κάνουν την πρακτική τους άσκη-
ση. Δεν βρίσκουν καθηγητή να κάνουν διπλωµατικές. Δεν έχετε
απαντήσει σε τίποτα από όλα αυτά και επιµένετε ότι οι εξαιρέσεις
που έχει ο νόµος επαρκούν.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι επειδή η φιλοσοφία, η νοοτροπία, ο
προσανατολισµός του νόµου είναι άδικος, χρεώνονται στους φοι-
τητές προβλήµατα για τα οποία δεν είναι υπεύθυνοι, ενώ υπεύ-
θυνες είναι οι πολιτικές των Υπουργείων µέχρι τώρα, που έχουν
φέρει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια σε αυτή την κατάσταση µε ελλιπή
στελέχωση και µε ελλιπή χρηµατοδότηση. Και αντί να απαντάτε
σε αυτό και να φροντίσετε να θωρακίσετε τα πανεπιστήµιά µας
σε µια τόσο δύσκολη συνθήκη, εσείς τιµωρείτε τους φοιτητές. 

Παρακαλούµε και ζητούµε και να καταργηθούν οι διατάξεις
του ν.4777 και του ν.4957, αλλά και να πάρετε µέτρα στήριξης
του φοιτητικού πληθυσµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Κτενά.

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι κάνω ρητή αναφορά στην απά-

ντηση την οποία έδωσα στον προηγούµενο συνάδελφο -και για
τις ανάγκες της συντοµίας να µην τα επαναλάβω- και ό,τι έχει κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά αφορά και στην συνάδελφο, την κ. Κτενά.

Μας κατηγορήσατε ότι µιλάµε για κόστος. Δεν µίλησε κανείς
για κόστος, ούτε καν εγώ δεν είπα κάτι τέτοιο. Κανείς δεν µιλάει
για κόστος, µιλούµε για αναβάθµιση του κύρους των σπουδών
και της ποιότητας των σπουδών των φοιτητών και των φοιτητριών
που θέλουν πραγµατικά να σπουδάσουν. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι έχουν δυσκο-
λίες, όπως οι εργαζόµενοι, όπως οι έχοντες προβλήµατα υγείας,
που ανέφερα και πριν, να µην κουράζω επαναλαµβάνοντάς τα,
είσαστε παρούσα και τα ακούγατε. Σε αυτούς υπάρχουν ειδικές
πρόνοιες και ρυθµίσεις. Δεν δυσκολεύει η πολιτεία την ολοκλή-
ρωση των σπουδών, το αντίθετο, και ενισχύεται το πανεπιστήµιο
και ενισχύεται και οικονοµικά. Τα πανεπιστήµια φέτος θα πάρουν
1 δισεκατοµµύριο ευρώ, 1 δισεκατοµµύριο από όλα τα χρηµατο-
δοτικά κονδύλια, δηλαδή και από το ΕΣΠΑ και από το τακτικό και
από τον έκτακτο προϋπολογισµό.

Στη δευτερολογία θα επιµείνω σε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και θα
καταθέσω και για τα Πρακτικά έναν σχετικό πίνακα. 

Δεν είναι κάτι το οποίο µπορεί να το υποστηρίξει κανείς, πέρα
από την ιδεολογική προσέγγιση την οποία τη σέβοµαι και την
ακούω, και τις διαφορές τις οποίες έχουµε, που είναι γνωστές
και αυτές και θεµιτές και έχουν πολλές φορές συζητηθεί σε αυτή
τη Βουλή. Το να ισχυριζόµαστε ότι δεν λαµβάνεται πρόνοια από
την πολιτεία για τη διευκόλυνση των φοιτητών µε κάθε δυνατό
τρόπο, νοµίζω, είναι απολύτως άδικο. Και πρόνοιες υπάρχουν,
και για την ανώτατη φοίτηση και για τις φοιτητικές εστίες και για
οτιδήποτε άλλο. Και η συνεργασία που υπάρχει µεταξύ του
Υπουργείου και των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, µε
απόλυτο σεβασµό και ενίσχυση της αυτονοµίας, είναι δεδοµένη,
είναι υπαρκτή και βελτιώνεται και εµβαθύνεται.

Όµως, κυρία Κτενά, θα µου επιτρέψετε να πω ότι υπάρχουν
και άνθρωποι που ξεκινούν για να σπουδάσουν και στην πορεία

αλλάζουν γνώµη -και αυτό είναι σεβαστό- ή θέλουν να κάνουν
κάτι διαφορετικό. Δεν µπορεί αυτή η αλλαγή προτίµησης ή κά-
ποια αδυναµία που µπορεί να µην οφείλεται απαραίτητα σε λό-
γους για τους οποίους η πολιτεία µπορεί να παρέµβει, να επιβα-
ρύνει το σύνολο.

Τα πανεπιστήµιά µας έχουν εξαιρετικά υψηλή κατάταξη. Οι
ακαδηµαϊκοί µας είναι υψηλού επιπέδου. Άρα, λοιπόν, οφείλουµε
αυτό ως πολιτεία να το θωρακίσουµε, χωρίς από την άλλη
πλευρά να φανούµε ότι δεν ενδιαφερόµαστε για εκείνους οι
οποίοι αδυνατούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους έγκαιρα.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν θα πάρουµε µέτρα ή ότι δεν θα πά-
ρουµε πρόνοιες, που πήραµε, σας τα ανέφερα και πριν και τα
γνωρίζετε και εσείς, είχατε ενεργό συµµετοχή όταν συζητήθηκε
το νοµοσχέδιο, νόµος του κράτους πια. Και πρόνοιες υπάρχουν
και µέριµνα υπάρχει. Σε καµία περίπτωση δεν δείξαµε αναλγη-
σία.

Σας ανέφερα πριν τα νούµερα. Από τους τριακόσιους δεκαε-
πτά χιλιάδες, µόνο το 7% ενδιαφέρθηκε. Οι υπόλοιποι δηλαδή,
πρέπει να συνεχίσουν να είναι εγγεγραµµένοι επειδή κάποτε απο-
φάσισαν ενδεχοµένως ως πτυχιούχοι µιας σχολής να εγγραφούν
χωρίς εξετάσεις σε µία άλλη; Δεν νοµίζω ότι είναι αυτό κάτι που
µπορεί κανείς να το υποστηρίξει µε σοβαρότητα ή µε επιστηµο-
νικά δεδοµένα δηµόσια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κυρία Υπουργέ, είναι άλλο πράγµα η εκ-

καθάριση µητρώων και άλλο πράγµα να θεσπίζεται µε νόµο ανώ-
τατο όριο σπουδών. Και δεν θα αναφερθώ καν στο αν αυτό
πρέπει να είναι ν+2 ή 2ν. Εµείς λέµε ότι δεν πρέπει να υπάρχει
ανώτατο όριο σπουδών, δεν βοηθά σε τίποτα. 

Αυτό που πραγµατικά ταλαιπωρεί τους φοιτητές και τα πανε-
πιστήµια δεν είναι η έλλειψη ανώτατου ορίου σπουδών. Το είπα
και πριν. Δεν υπάρχει σήµερα φοιτητής και δεν υπάρχει οικογέ-
νεια που σπουδάζει παιδιά και που να θέλει τα παιδιά να καθυ-
στερούν, οι φοιτητές να καθυστερούν την αποφοίτησή τους. Δεν
υπάρχουν αυτά τα περιθώρια, ίσα ίσα πιέζονται οι φοιτητές µας
πραγµατικά πολύ, να σπουδάσουν και να ολοκληρώσουν στην
ώρα τους για να µπορέσουν να εργαστούν. 

Αντί για αυτό, επειδή υπάρχουν ένα σωρό εµπόδια στο µεταξύ,
επειδή, ξαναλέω, δεν υπάρχει φοιτητική µέριµνα επαρκής και
σύγχρονη, δεν έχουν φοιτητικές εστίες, ώστε να ελαχιστοποιείται
το κόστος σπουδών και ζωής που είναι δυσβάσταχτο, ειδικά σή-
µερα. Ειδικά στα αποµακρυσµένα πανεπιστήµια υπάρχει πρό-
βληµα και στις µετακινήσεις. Η υποστελέχωση δεν βοηθά να
βρίσκουν θέσεις στα εργαστηριακά µαθήµατα για να ολοκληρώ-
σουν στην ώρα τους. Δεν βρίσκουν καθηγητές να αναλάβουν δι-
πλωµατική. Αργούν πολλές φορές γιατί και είναι προβληµατικό
το πλαίσιο της πρακτικής -δεν είναι της ώρας- και δεν βρίσκουν
πρακτική άσκηση, που είναι και υποχρεωτική για να ολοκληρώ-
σουν τις σπουδές τους. 

Για όλα αυτά τα ζητήµατα δεν λέει τίποτα το Υπουργείο, και το
έχουµε αναδείξει πάρα πολλές φορές. Και δεν είµαστε µόνο
εµείς. Έχετε απέναντί σας άλλη µία φορά σύσσωµη την πανεπι-
στηµιακή κοινότητα. Οι φοιτητικοί σύλλογοι, οι σύλλογοι καθη-
γητών, σύγκλητοι, όργανα ακαδηµαϊκά και συνδικαλιστικά σάς
απαντούν ότι αυτός ο νόµος είναι άδικος και ότι πρέπει να καταρ-
γηθεί. 

Να πω και κάτι άλλο. Υπάρχει ο µέσος όρος αποφοίτησης σε
πολλά από τα πολύ καλά προγράµµατα σπουδών που έχουν τα
πανεπιστήµιά µας, που δεν µπορεί κάποιος να τους προσάψει
κάτι. Και ο µέσος όρος αποφοίτησης πλησιάζει πολλές φορές το
ν+2. Αυτοί οι φοιτητές είναι καλοί φοιτητές, είναι άριστοι φοιτη-
τές, και το παλεύουν πάρα πολύ και ενάντια σε πολλές αντιξοό-
τητες, για να καταφέρουν να τελειώσουν. Δεν µπορείτε να
έρχεστε και να τους λέτε: «Φταίτε, θα σε πετάξω έξω γιατί έφτα-
σες σε ένα όριο σπουδών το οποίο εγώ έχω νοµοθετήσει».

Και την ίδια στιγµή που γίνονται αυτά τα πράγµατα, έχετε ανοί-
ξει την αγορά στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πραγµατικά, τι λέτε σε
αυτά τα παιδιά; Λέτε ότι: «Δεν χωράς στο ελληνικό πανεπιστήµιο,
το δηµόσιο, γιατί περισσεύεις, κατεβάζεις το κύρος του;» και να
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πάει στο ιδιωτικό; Να πω και κάτι για το κύρος. Αλήθεια; Το κύρος
των πανεπιστηµίων εξαρτάται από το πόσους φοιτητές έχουν; 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Και από αυτό.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Όχι, δεν εξαρτάται από αυτό. Το κύρος
των πανεπιστηµίων κρίνεται στις υποδοµές τους, στη φροντίδα
που έχουν για τον φοιτητή, στα προγράµµατα σπουδών που υλο-
ποιούν, που σχεδιάζουν, που αναπτύσσουν, στις υλικοτεχνικές
υποδοµές τους, στο κατά πόσο µπορούν αυτά τα προγράµµατα
σπουδών να ολοκληρωθούν έτσι όπως πρέπει. Εκεί κρίνονται τα
πανεπιστήµια και το κύρος τους και όχι στον αριθµό των φοιτη-
τών που δεν τελειώνουν στην ώρα τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς την κ. Κτενά.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, κυρία Κτενά, εξαρτάται και από τον αριθµό των φοιτητών.

Όταν είµαστε πρώτοι στις εισαγωγές και τελευταίοι στην απο-
φοίτηση, κάτι λέει για το κύρος του πανεπιστηµίου, όταν υπάρ-
χουν φοιτητές οι οποίοι λιµνάζουν τόσα πολλά χρόνια, και οι
αριθµοί είναι απολύτως αποκαλυπτικοί.

Τώρα, πώς θα γίνει εκκαθάριση µητρώων χωρίς να υπάρχει ένα
ανώτατο όριο σπουδών, εγώ δεν µπορώ να το καταλάβω. Εσείς
λέτε, ναι, στην εκκαθάριση µητρώων, αλλά όχι στο ανώτατο όριο
σπουδών. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ξέρουν τα πανεπιστήµια πώς θα γίνει.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Τώρα δεν θα κάνουµε διάλογο. 
Διεκτραγωδείτε µια κατάσταση που σε κάποιον βαθµό µπορεί

να έχει και ψήγµατα αλήθειας. Ναι, υπάρχουν φοιτητές που δυ-
σκολεύονται, οι εργαζόµενοι φοιτητές, οι φοιτητές οι οποίοι
έχουν οικονοµικό πρόβληµα και δεν µπορούν να τελειώσουν τις
σπουδές αν δεν εργάζονται. Δεν υπάρχει πρόνοια για το θέµα
αυτό; Υπάρχουν φοιτητές που έχουν θέµατα υγείας. Δεν υπάρχει
πρόνοια; Ακόµη και για αθλητές που είναι κάτι πρόσχαρο, δεν
κάτι δυσάρεστο ή κάτι που να τους δυσκολεύει υπό την έννοια
της αντικειµενικής δυσκολίας πρόσβασης στις σπουδές τους, βε-
βαίως και υπάρχει πρόνοια για αυτούς.

Το είπα και στον συνάδελφο πριν, θα το επαναλάβω και σε
εσάς, ουδέποτε δείξαµε αναλγησία στα θέµατα αυτά, για τους
φοιτητές που έχουν επαφή µε το εκπαιδευτικό αντικείµενο και
όντως θέλουν να τελειώσουν. Δεν µπορεί κανείς να µας κατηγο-
ρήσει ούτε για οριζόντιες ρυθµίσεις, ούτε για ισοπεδωτικές, ούτε
για ρυθµίσεις οι οποίες δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν τα χαρακτηρι-
στικά τα οποία εσείς έχετε τονίσει.

Και θα σας πω και κάτι. Δεν παραβλέπουµε, ούτε µπορούµε να
πούµε, κοιτώντας σας και ειδικά απαντώντας σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο, ότι δεν υπάρχουν θέµατα στα πανεπιστήµια. Υπάρχουν.
Αλλά η προσέγγιση η δική σας είναι ότι υπάρχουν µόνο δυσκο-
λίες, ότι υπάρχει µόνο η αναλγησία της πολιτείας, ότι υπάρχει
µόνο αδιαφορία και καµία προσπάθεια να συντηρηθούν τα ακα-
δηµαϊκά ιδρύµατα και να ενισχυθούν οικονοµικά. 

Σας ανέφερα και πριν ότι οι φοιτητικές εστίες ενισχύθηκαν µε
700 εκατοµµύρια. Εδώ έχουµε και έναν πίνακα, κύριε Πρόεδρε,
που τον καταθέτω στα Πρακτικά, για την τακτική και την έκτακτη
χρηµατοδότηση, που αποδεικνύει αυτό το οποίο λέω. Και για
φέτος ειδικά είναι και αυξηµένη.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Θα σας πω τους αριθµούς που είναι και αυτοί αποκαλυπτικοί.
Ξεκίνησε, λοιπόν, η τακτική και έκτακτη χρηµατοδότηση το 2017
από 92 εκατοµµύρια. Και το 2025, µέχρι τώρα, µόνον η τακτική
έχει φτάσει τα 128 εκατοµµύρια, είναι πλέον των άλλων χρηµά-
των που σας ανέφερα πριν και των άλλων χρηµατοδοτικών πό-
ρων. 

Η προσπάθεια είναι συγκεκριµένη, είναι σε συνεργασία µε τα

ανώτατα ιδρύµατα, είναι καταγεγραµµένη και αυτό το οποίο λέω,
παρακαλώ να το καταγράψετε, και έχει αποδειχθεί και θα απο-
δειχθεί. Ουδέποτε το Υπουργείο γύρισε την πλάτη ή έκλεισε τα
µάτια σε περιπτώσεις φοιτητών και φοιτητριών που θέλουν να
ολοκληρώσουν τις σπουδές και έχουν κάποιες αντικειµενικές δυ-
σκολίες, ούτε το έκανε, ούτε θα το κάνει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Ολοκληρώνουµε τις σηµερινές επίκαιρες ερωτήσεις µε την

πρώτη µε αριθµό 548/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να εξασφαλιστεί µε µόνιµο και επαρ-
κές διδακτικό προσωπικό στα πανεπιστήµια, ότι δεν θα χαθούν
άλλα µαθήµατα».

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτήν την ερώτηση συζητάµε άλλο ένα θέµα, άλλη µία χρο-

νιά που πραγµατικά ταλαιπωρεί δεκαετίες τώρα τα πανεπιστήµια
και είναι αυτό της στελέχωσης και συγκεκριµένα της στελέχωσης
µε µη µόνιµο προσωπικό, το οποίο είναι πάρα πολλών κατηγο-
ριών. Έχουµε τους έκτακτους που είχαµε παλιά στα ΤΕΙ, έχουµε
τα π.δ.407, έχουµε τους εντεταλµένους -όπως έχουν βαφτιστεί
τώρα-, είχαµε και έχουµε τους ακαδηµαϊκούς υπότροφους. Είναι
πάρα πολλές οι κατηγορίες συµβασιούχων στα ελληνικά πανεπι-
στήµια για να εξυπηρετήσουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, πρα-
γµατικές ανάγκες, όπως προκύπτει και από τον αριθµό τους και
από τον αριθµό των ετών που προσλαµβάνονται ξανά και ξανά οι
ίδιοι για να διδάξουν τα ίδια µαθήµατα. Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή
την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί µέσα στις δεκαετίες
έχουµε φτάσει τώρα σε ένα σηµείο πραγµατικά εκρηκτικό. 

Έχουµε, λοιπόν, το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας να ανα-
στέλλει τη λειτουργία του, διότι δεν µπορεί να λειτουργήσει εξ
αιτίας του ότι δεν έφτασαν εγκαίρως οι πιστώσεις, ώστε να τρέξει
αυτή η απαράδεκτη διαδικασία πρόσληψης των συµβασιούχων.
Έτσι δεν έχει διδακτικό προσωπικό, ώστε να ξεκινήσει στην ώρα
του και παρατείνει το εξάµηνο, µε σοβαρά προβλήµατα και επι-
πτώσεις στις ζωές και των εργαζόµενων και των φοιτητών.

Έχουµε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, που δεν ανανεώνει
τις συµβάσεις σε διακόσια άτοµα τα οποία, ξέρετε, το υπηρετούν
από τα προηγούµενα σχήµατα, τα µεγάλα ΤΕΙ Αθήνας και Πειραιά
-ήταν πολυπληθή- µε πολλά και απαιτητικά προγράµµατα σπου-
δών και µε εργαστηριακά τµήµατα µέσα. Δεκάδες, λοιπόν, σχε-
δόν διακόσιοι άνθρωποι δεν ανανεώνουν φέτος τις συµβάσεις
τους και µένουν ξεκρέµαστα τα µαθήµατα που δίδασκαν, ενώ
ακούγεται ότι θα δοθούν σε υποψήφιους διδάκτορες -προσέξτε-
επειδή πριν µιλούσαµε και για κύρος. 

Και έχουµε και το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας που αποφασίζει µε
έναν δικό του τρόπο να υπολογίσει τις αµοιβές, γιατί δεν έχει ξε-
καθαριστεί ποτέ το καθεστώς µε το οποίο πρέπει να προσλαµβά-
νονται και να αµείβονται οι έκτακτοι συµβασιούχοι, µε όλες αυτές
τις σχέσεις εργασίας που υπάρχουν.

Ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε για να µη χαθεί ούτε µία
ηµέρα από το εαρινό εξάµηνο και τι θα κάνετε για να στελεχω-
θούν, επιτέλους, επαρκώς τα πανεπιστήµια, χωρίς άλλες καθυ-
στερήσεις και να σταµατήσει αυτό το αίσχος των ανανεωµένων
συµβάσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, δεν σας κρύβω ότι µε ενόχλησε η λέξη «αί-
σχος» και όταν τη διάβασα και τώρα που την επαναλαµβάνετε.
Θα απαντήσω, λοιπόν, σ’ αυτό που εσείς χαρακτηρίζετε αίσχος,
για να σας αποδείξω ότι δεν είναι έτσι όπως τα λέτε. 

Για το ακαδηµαϊκό έτος 2019 - 2020 εγκρίθηκαν πεντακόσιες
θέσεις µελών ΔΕΠ στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, είκοσι
έξι κατανεµήθηκαν στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, εικοσι
εννέα στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας, τριάντα εννέα στο
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Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας. Είναι και τα πανεπιστήµια που σας
απασχολούν στην ερώτηση.

Επίσης, µετά από τις εντάξεις των πρώην ΤΕΙ στα πανεπιστήµια
της χώρας, εγκρίθηκαν εκατόν πενήντα θέσεις µελών ΔΕΠ σε ΑΕΙ
για την κατά προτεραιότητα κάλυψη των µη αυτοδύναµων τµη-
µάτων από τις οποίες πενήντα κατανεµήθηκαν στο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλίας. 

Στη συνέχεια, µε το άρθρο 65 του ν.4610/2019 και το άρθρο 1
του ν.4590/2019 ορίστηκε ότι οι προσλήψεις µελών ΔΕΠ, όπως
και όλες οι προσλήψεις πάσης φύσεως τακτικού, εποχικού προ-
σωπικού φορέων της γενικής κυβέρνησης διενεργούνται σύµ-
φωνα µε τον πολυετή και ετήσιο στρατηγικό προγραµµατισµό.

Επίσης, θέλω να σας πω τα παρενθετικά ότι το να διοριστούν
µέλη ΔΕΠ είναι µία διαδικασία σύνθετη διοικητικά και θέλει και
ένα µεγάλο διάστηµα να ολοκληρωθεί, ακριβώς για να υπάρχει
διαφάνεια και να µην κατηγορούµαστε, όπως λέτε εδώ, ότι ακού-
γονται για διδακτορικά και εν πάση περιπτώσει για συναλλαγές.
Η διαδικασία αυτή πρέπει να είναι διαφανής και αυτό απαιτεί και
ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, ώστε η ολοκλήρωση να µην
εγείρει σε κάποιον υπόνοιες µεροληψίας ή φαβοριτισµού. 

Πώς ξεκινά η διαδικασία; Εκδίδεται πράξη του Υπουργικού
Συµβουλίου. Ορίζει τον αριθµό των θέσεων που διατίθενται ανά
έτος. Ακολουθεί η κατανοµή ανά ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα,
τι γίνεται από τον Υπουργό Παιδείας. Προηγείται η γνώµη της
ΕΘΑΑΕ. Εν συνεχεία η σύγκλητος κατανέµει τις θέσεις του ιδρύ-
µατος ανά τµήµα και σχολή. Προκηρύσσονται οι θέσεις. Υποβάλ-
λονται οι αιτήσεις. Καταρτίζεται το εκλεκτορικό σώµα, εκδίδει την
απόφασή του. Εκδίδεται πρυτανική πράξη, στέλνεται στο ΥΠΑΙ-
ΘΑ. Το ΥΠΑΙΘΑ εν συνεχεία ζητάει την έγκριση από το Υπουργείο
Εσωτερικών. Βεβαιώνεται η πίστωση από τη Γενική Διεύθυνση
Οικονοµικών Υπηρεσιών του ΥΠΑΙΘΑ. Επικαιροποιείται από τα
ΑΕΙ και εκδίδεται το ΦΕΚ διορισµού. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι ναι
µεν σύνθετη η διαδικασία, ενδεχοµένως και χρονοβόρα, αλλά σε
κάθε περίπτωση είναι απολύτως διαφανής.

Σας λέω, λοιπόν, ότι µε βάση τους νόµους του 2019, που ισ-
χύουν τον ν.4610 και τον ν.4590 εκδόθηκαν πράξεις Υπουργικού
Συµβουλίου και εγκρίθηκαν για όλα τα ΑΕΙ της χώρας θέσεις
µελών ΔΕΠ ως εξής: Για το 2020 διακόσιες θέσεις, για το 2021
τριακόσιες πενήντα θέσεις, για το 2022 τετρακόσιες θέσεις, για
το 2023 τετρακόσιες έξι θέσεις, για 2024 τριακόσιες εξήντα θέ-
σεις, για το έτος 2025 επτακόσιες πενήντα τέσσερις θέσεις. Αντι-
λαµβάνεστε ότι µιλάµε για διπλάσιο αριθµό και να προλάβω
ενδεχόµενη ένστασή σας υπερκαλύπτει τον αριθµό των αφυπη-
ρεσάντων. Άρα, λοιπόν, και τα στελεχώνουµε τα πανεπιστήµια
και αποδεικνύεται και η δική µας φροντίδα.

Για τα πανεπιστήµια που αναφέρετε στην ερώτηση, στο Πανε-
πιστήµιο Δυτικής Αττικής εκατόν εβδοµήντα θέσεις, Δυτικής Μα-
κεδονίας εβδοµήντα πέντε θέσεις, Θεσσαλίας εκατόν δεκαεπτά
θέσεις, για τις ιατρικές σχολές της χώρας για το 2024 - 2025
εκτός από τις θέσεις που ανέφερα πριν άλλες πεντακόσιες τρεις
θέσεις µελών ΔΕΠ, από αυτές οι σαράντα εννέα θέσεις, τριάντα
για το 2024, δεκαεννέα για το 2025 είναι για την Ιατρική Σχολή
του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας. 

Επίσης, για να ενισχυθεί το διδακτικό έργο των ΑΕΙ εξασφαλί-
ζονται κονδύλια, που σχετίζονται µε τις θέσεις έκτακτου διδακτι-
κού προσωπικού και εντεταλµένων διδασκόντων. Για να προσ-
ληφθεί έκτακτο εκπαιδευτικό προσωπικό στα ΑΕΙ κατανεµήθηκαν
για το ακαδηµαϊκό έτος: 2019 - 2020 διακόσιες ογδόντα τέσσερις
θέσεις, 2020 - 2021 διακόσιες ογδόντα τέσσερις θέσεις, 2021 -
2022 διακόσιες ογδόντα δύο θέσεις, από αυτές οι σαράντα οκτώ
θέσεις αφορούν στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής και οι πενή-
ντα τέσσερις θέσεις στο Δυτικής Μακεδονίας και οι εβδοµήντα
δύο θέσεις στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας.

Κατανεµήθηκαν, επίσης, στα ΑΕΙ θέσεις διακοσιών ογδόντα
δύο εντεταλµένων διδασκόντων για κάθε ακαδηµαϊκό έτος, πε-
νήντα τέσσερις για τη Δυτική Αττική, πενήντα για τη Δυτική Μα-
κεδονία, σαράντα εννέα για τη Θεσσαλία.

Και νοµίζω για να τελειώσω µετά την κουραστική αυτή παρά-
θεση των αριθµών ότι µόνον «αίσχος» δεν µπορεί να χαρακτηρι-
στεί αυτή η προσπάθεια της πολιτείας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκατρείς µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 27ο Δη-
µοτικό Σχολείο Νίκαιας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κυρία Υπουργέ, δώσατε όντως πολλούς

αριθµούς, απλά αυτοί δείχνουν ότι δεν επαρκούν. Και δεν επαρ-
κούν, γιατί αυτό λέει η πραγµατικότητα. 

Εκ του αποτελέσµατος, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι όλοι
αυτοί οι αριθµοί που παραθέσατε δεν είναι αρκετοί για να καλύ-
ψουν τις τεράστιες ανάγκες των πανεπιστηµίων µας και σε χρη-
µατοδότηση και σε προσωπικό. Σας το λένε και οι πρυτάνεις σε
κάθε σύνοδο, πόσο πίσω είναι αυτά που κάνετε από τις ανάγκες
τους. 

Για να έχουµε αυτήν τη στιγµή δύο πανεπιστήµια, τουλάχιστον
-υπάρχουν κι αλλού προβλήµατα, αυτά είναι τα πιο µεγάλα- δη-
λαδή το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας να µην µπορεί να λει-
τουργήσει και το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής να µην ανανεώνει
συµβάσεις για του χρόνου σε διακόσιους συµβασιούχους, αυτό
σηµαίνει ότι απλά αυτά που εξαγγέλλετε και αυτά που κάνετε δεν
επαρκούν. 

Ναι, -και δεν είναι της ώρας να συζητήσουµε αν είναι σωστό ή
όχι- το καθεστώς προσλήψεων των µονίµων µελών ΔΕΠ είναι
προβληµατικό, αλλά δεν είναι αυτό το θέµα σήµερα. Το ένα προς
ένα µπορεί να εξυπηρετείται µε τον τρόπο που το υπολογίζετε,
αλλά ξέρετε επί δεκαπέντε χρόνια αδειάζουν τα πανεπιστήµια
από προσωπικό και οι ελλείψεις είναι τεράστιες. Δεν είναι, όµως,
αυτό το θέµα σήµερα και δεν έχουµε τον χρόνο να το συζητή-
σουµε αυτό. 

Εγώ λέω, λοιπόν, εφόσον έχουµε φτάσει στο σηµείο να χρει-
άζεται έκτακτο προσωπικό για να καλυφθούν οι ανάγκες, το ελά-
χιστο που µπορείτε να κάνετε είναι να πάρετε µέτρα, ώστε και οι
πιστώσεις να φτάνουν στην ώρα τους στα ιδρύµατα, να είναι
επαρκείς, να φτάνουν για να προσλάβουν το προσωπικό που
χρειάζονται και η διαδικασία της πρόληψης να είναι τέτοια, ώστε
να ανταποκρίνεται στις σηµερινές ανάγκες και να είναι ένα το ερ-
γασιακό καθεστώς και όχι δέκα που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή
µέσα στα πανεπιστήµια και µε ενιαίο τρόπο να υπολογίζονται οι
αµοιβές τους και να δίνονται στην ώρα τους και όχι να δίνονται
δύο φορές τον χρόνο ή µία φορά τον χρόνο. 

Ξέρετε, έχω ξεκινήσει ως έκτακτη από το 1999. Γι’ αυτό µίλησα
για αίσχος. Δεν είναι καινούργιο αυτό το καθεστώς. Απλά πια έχει
γιγαντωθεί, γιατί έχει µειωθεί το µόνιµο προσωπικό στα πανεπι-
στήµια. Και αυτό είναι ένα τεράστιο πρόβληµα. Επειδή σας εν-
διαφέρει το κύρος, το κύρος εκεί κρίνεται. Στη στελέχωση, στην
επάρκεια σε προσωπικό και υποδοµές κρίνεται το κύρος, ώστε
πραγµατικά να ανταποκρίνεται στις ανάγκες των φοιτητών. 

Γιατί, ξέρετε, λέτε για το ένα δισεκατοµµύριο για τη χρηµατο-
δότηση ή για τα 127 εκατοµµύρια της τακτικής χρηµατοδότησης.
Τα 127 εκατοµµύρια είναι τακτική και κάθε τόσο δίνετε και κάτι
λίγα για να καλύπτονται τρύπες. Αυτή τη στιγµή λοιπόν το Πανε-
πιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας δεν πήρε τα χρήµατα έγκαιρα,
ώστε να τρέξει τη διαδικασία και να έχει τους εντεταλµένους που
χρειαζόταν. Σε αυτό πώς απαντάτε; Τι θα κάνετε για να λυθεί
άµεσα το πρόβληµα και να λειτουργήσει το πανεπιστήµιο; Τι θα
κάνετε µε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής; Σε αυτά δεν έχετε
απαντήσει και τίθενται συγκεκριµένα µέσα στην ερώτηση. 

Επίσης το 1 δισεκατοµµύριο που λέτε ότι δίνει το κράτος στα
πανεπιστήµια, δεν είναι για τις ανάγκες φοιτητών. Δεν καλύπτουν
τίποτα από αυτά που λέµε τόση ώρα. Το µεγαλύτερο ποσοστό
είναι για τις φοιτητικές εστίες µε ΣΔΙΤ για να καλυφθούν οι ανά-
γκες, µε κέρδος όµως γι’ αυτόν που θα τις λειτουργεί και τα υπό-
λοιπα είναι για την επιχειρηµατική λειτουργία των πανεπιστηµίων. 

Για µας είναι ξεκάθαρο -το έχουµε πει αυτό- ότι υλοποιείτε µια
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συγκεκριµένη πολιτική και εσείς και οι προηγούµενοι, που έχει
να κάνει µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη διαδι-
κασία της Μπολόνια. Για εµάς είναι καθαρό αυτό και για εσάς νο-
µίζω. Διαφωνούµε στο ότι η διαδικασία αυτή είναι υπέρ των
φοιτητών και των οικογενειών τους. Εµείς λέµε ότι δεν είναι.

Ωστόσο, αυτήν τη στιγµή τα πανεπιστήµια στενάζουν, δεν µπο-
ρούν να λειτουργήσουν. Τι θα κάνετε άµεσα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Κτενά.

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε -και νοµίζω ότι

θα ήταν λογικό να το κάνουµε αυτό- πως ό,τι και να κάνεις για
την παιδεία, χρειάζεται να κάνεις κάτι περισσότερο στο αµέσως
επόµενο λεπτό. Αλλά βλέπω ότι δεν αποσύρετε το «αίσχος» και
αυτό είναι κάτι το οποίο και µε στεναχωρεί και µε ενοχλεί.

Να συµπληρώσω αυτά που είπα στην πρωτολογία µου, ότι
υπάρχει πρόγραµµα ΕΣΠΑ και είναι η δράση µε προσλήψεις νέων
επιστηµόνων κάτοχων διδακτορικού. Εκδόθηκαν στο πλαίσιο
αυτής της δράσης προσκλήσεις. Η πρώτη αφορούσε στο ακαδη-
µαϊκό έτος 2023 - 2024. Συµµετείχαν χίλιοι εκατόν τριάντα δύο
νέοι επιστήµονες. Στο πλαίσιο της πρόσκλησης αυτής είκοσι τρία
πανεπιστήµια εντάχθηκαν. Έχω τον σχετικό πίνακα για τα Πρα-
κτικά και έναν ακόµη πίνακα για τη δεύτερη πρόσκληση για τα
έτη 2024 - 25, 2025 - 26, 2026 - 27 για δαπάνη ύψους 85 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Έχουµε ήδη για το ακαδηµαϊκό έτος 2024 - 25 χί-
λιους τριακόσιους συµµετέχοντες. Ανταποκρίθηκαν είκοσι τέσσε-
ρα πανεπιστήµια και θα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε,
και τον δεύτερο πίνακα. 

Τώρα σε ό,τι αφορά αυτά τα οποία µε ρωτήσατε για το εαρινό
εξάµηνο στα ΑΕΙ. Τα ΑΕΙ έχουν το αυτοδιοίκητο. Κανονίζουν, λοι-
πόν, πότε θα ξεκινήσουν εξεταστικές. Σας ενοχλεί. Τι να κάνω
τώρα, αφού έτσι είναι και έτσι επιθυµούµε να είναι και αυτό ενι-
σχύουµε;

Λέµε λοιπόν ότι το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας -για να

απαντήσω στην ερώτησή σας και να σας ενηµερώσω- ότι το χρο-
νικό κενό ανάµεσα στο τέλος της εξεταστικής περιόδου και στην
έναρξη του επόµενου εξαµήνου είναι κάτι σύνηθες στην ακαδη-
µαϊκή πρακτική. Στο πλαίσιο του αυτοδιοίκητου -σας λέω την
απάντηση του πανεπιστηµίου, δεν είναι απάντηση δική µου αυ-
θαίρετη- η σύγκλητος στην συνεδρίαση που έγινε στις 29-1-2025
αποφάσισε οµόφωνα να τροποποιήσει και να µετακινήσει το ακα-
δηµαϊκό ηµερολόγιο κατά δύο εβδοµάδες από το αρχικό σχέδιο,
-όχι τρεις όπως εσείς λέτε στην ερώτηση- µια µικρή καθυστέ-
ρηση, δηλαδή, γιατί οι προσλήψεις των εκτάκτων καθηγητών
είχαν µια σχετική χρονική καθυστέρηση και διευθετήθηκε. Και το
χρονικό διάστηµα από τις 4-3-2025 και µετά που ξεκινά το εαρινό
εξάµηνο, θα χρησιµοποιηθεί για να γίνουν οι απαραίτητες διαδι-
κασίες πρόσληψης των καθηγητών. Άρα λοιπόν µιλάµε για µια
συνήθη, όπως λέει το πανεπιστήµιο, ακαδηµαϊκή πρακτική ανα-
βολής για δύο εβδοµάδες. 

Το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής επίσης µας ενηµέρωσε για
την ερώτησή σας, ότι η έναρξη του ακαδηµαϊκού εξαµήνου για
το ακαδηµαϊκό έτος 2024 - 2025 θα πραγµατοποιηθεί κανονικά
χωρίς πρόβληµα ή καθυστέρηση και η υλοποίηση των προγραµ-
µάτων θα εξελιχθεί απρόσκοπτα σύµφωνα µε τις αποφάσεις της
Συγκλήτου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού, κυρία Ζέττα Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Στο σηµείο αυτό θα προχωρήσουµε σε µια σύντοµη διακοπή
πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Υγείας:

α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων» 

β) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµοσχεύ-
σεων νεφρού».

Τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί των κυρώσεων
αυτών των συµφωνιών και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, εφό-
σον βεβαίως το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπό-
θεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους
Οµάδος. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Θα ξεκινήσουµε µε αντίστροφη σειρά. Τον λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής από τους Σπαρτιάτες κ. Πέτρος Δηµητριάδης για δέκα
λεπτά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα δύο σχέδια νόµου µε τα οποία κυρώνονται δύο συµφωνίες
µεταξύ του Υπουργείων Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας τόσο για το
µέλλον των µεταµοσχεύσεων όσο και στον τοµέα των διασταυ-
ρούµενων µεταµοσχεύσεων νεφρού. Είχαµε πει και στις επιτρο-
πές ότι είναι πράγµατι σηµαντικό και από γεωπολιτικής απόψεως
να συσφίξουµε τις σχέσεις µας µε το αδελφό κράτος της Κύ-
πρου, διότι θέλουµε εµείς και οι Ελληνοκύπριοι να έχουµε στενές
σχέσεις σε όλους τους τοµείς, διότι είναι ένα κράτος µε το οποίο
είπαµε ότι, πρώτα απ’ όλα, έχουµε κοινή καταγωγή, είµαστε και
οι δύο Έλληνες. Είναι ένα κράτος το οποίο έχει κοινές ρίζες µε
εµάς και κυρίως είναι ένα κράτος το οποίο µας δίνει πάρα πολλά.
Ως εδώ καλά. Μάλιστα, θα ήθελα να πω ότι και στον τοµέα της
υγείας τα τελευταία χρόνια έχει αναπτυχθεί µια ευρύτερη συνερ-
γασία. Έρχονται γιατροί εδώ στην Ελλάδα από την Κύπρο και εκ-
παιδεύονται, νοσηλεύονται Κύπριοι ασθενείς. Γενικότερα υπάρ-
χει µια ανταλλαγή τεχνογνωσίας µεταξύ Ελλάδος και Κύπρου
στον τοµέα της υγείας. Αυτά εδώ είναι τα θετικά. Πράγµατι εµείς
δεν µπορούµε να πούµε ότι δεν πρέπει να υπάρξει µια συνεργα-
σία.

Θα πάµε, όµως, στα επιµέρους, πού έχουµε εµείς τις επιφυλά-
ξεις µας βασικά. Πρώτα-πρώτα, στο άρθρο 1, στον σκοπό, µιλάει
για το πλαίσιο συνεργασίας µεταξύ των µερών και το πλαίσιο συ-
νεργασίας για τη µεταµόσχευση οργάνων. Θα διεξάγονται τόσο
από το Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο, από την Ελληνική
Μονάδα Μεταµοσχεύσεων και τις υπόλοιπες µονάδες µεταµο-
σχεύσεων. Ορίζονται, λοιπόν, ως γνώµονας οι αρχές της ασφά-
λειας, της ποιότητας και της διαφάνειας.

Θέλουµε πράγµατι να πούµε ότι οι µεταµοσχεύσεις είναι ένα
σοβαρό κοινωνικό θέµα, το οποίο θα πρέπει να ευαισθητοποιήσει
όλους τους φορείς, τόσο τους επιστηµονικούς όσο και την Εκ-
κλησία όσο και όλη την κοινωνία. Εµείς δεν είµαστε εναντίον,
πρώτα απ’ όλα, ούτε κατά των µεταµοσχεύσεων ούτε κατά της
δωρεάς οργάνων. Είναι κάτι το οποίο δίνει ζωή σε συνανθρώπους
µας και είναι κάτι πολύτιµο. Όµως, θα θέλαµε να πούµε το εξής.
Πρώτα απ’ όλα, επειδή ξέρετε, όπως όλοι καλά γνωρίζουµε, ότι
υπάρχει το εµπόριο οργάνων, το οποίο δυστυχώς είναι παγκό-
σµιο φαινόµενο, εµείς θα θέλαµε να θεσπίζονται και οι κατάλλη-
λοι ελεγκτικοί µηχανισµοί, ώστε να αποφεύγεται κάποια τυχόν

κατάχρηση. Να υπάρχει δηλαδή η κατάλληλη εποπτεία για την
εµπορία των οργάνων. Είναι για εµάς κάτι πάρα πολύ σηµαντικό,
το οποίο δεν το βλέπουµε στη σύµβαση. 

Επίσης, µια άλλη επιφύλαξη που είχαµε πει. Στο άρθρο 3 λέει
ότι µε το παρόν συµφωνείται ότι οι ενήλικες ασθενείς που είναι
Κύπριοι πολίτες και οι ασθενείς από ευρωπαϊκές χώρες που δια-
µένουν µόνιµα και νόµιµα στην Κυπριακή Δηµοκρατία και χρή-
ζουν µεταµόσχευσης πνευµόνων, εφεξής υποψήφιοι λήπτες,
µπορούν να µεταµοσχεύονται στη λειτουργούσα στην Ελλάδα
µονάδα µεταµοσχεύσεων, δηλαδή στο Ωνάσειο Καρδιοχειρουρ-
γικό Κέντρο, και ως εκ τούτου να εντάσσονται στο ελληνικό µη-
τρώο υποψήφιων ληπτών. 

Θέλουµε, λοιπόν, να πούµε το εξής. Πρώτα απ’ όλα, δεδοµέ-
νου ότι στην Ελλάδα υπάρχει µια ένδεια µοσχευµάτων, όπως και
σε όλη την Ευρώπη, δεδοµένου ότι πάρα πολλοί είναι οι συµπο-
λίτες µας που περιµένουν χρόνια να πάρουν ένα µόσχευµα, θέλω
να θίξουµε λίγο το εξής. Ναι, να νοσηλεύονται οι Κύπριοι ασθε-
νείς, όχι όµως εις βάρος των Ελλαδιτών ασθενών. Διότι δεν θέ-
λουµε εµείς να αποβεί εις βάρος των Ελλαδιτών η τυχόν µετα-
µόσχευση, η τυχόν νοσηλεία Ελληνοκυπρίων ασθενών. Χρησιµο-
ποιώ τον όρο Ελληνοκυπρίων Ελλαδιτών, γιατί για εµάς και οι Κύ-
πριοι είναι Έλληνες βασικά. Εποµένως, λοιπόν, πολύ φοβόµαστε
ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο κυρώνεται η σύµβαση, µε τον
τρόπο που θα υλοποιηθεί θα υπάρξει ένα σοβαρό πρόβληµα εις
βάρος των Ελλαδιτών ασθενών, το οποίο για εµάς θα πρέπει να
προβλεφθεί. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Ναι, να νοσηλεύσουµε
και από άλλες χώρες και από την Κύπρο, όχι όµως εις βάρος των
Ελλαδιτών.

Μάλιστα, εδώ να πω ότι, επειδή µιλάει για ασθενείς που είναι
από ευρωπαϊκές χώρες που διαµένουν µόνιµα και νόµιµα στην
Κυπριακή Δηµοκρατία, περιλαµβάνει φυσικά και αλλοδαπούς που
είναι στην Κυπριακή Δηµοκρατία. Εµείς, λοιπόν, έχουµε ένσταση
γι’ αυτό το θέµα. Θα θέλαµε, πρώτα απ’ όλα, να µη διακινδυνεύ-
σουν οι µεταµοσχεύσεις και η αναµονή των ασθενών στην Ελ-
λάδα και στη συνέχεια να µπορέσουµε να νοσηλεύσουµε τους
Κυπρίους. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Αυτή είναι η πρώτη µας
ένσταση.

Η δεύτερη ένσταση, την οποία την είχαµε πει και στην επι-
τροπή, είναι στο άρθρο 11 παράγραφος 3 λέει που για τα κόστη.
Λέει ότι τα υπόλοιπα κόστη που προκύπτουν, όπως η αεροπορική
µεταφορά οµάδων και µοσχευµάτων, συντήρηση οργάνων κ.λπ.,
θα βαρύνουν το Ελληνικό Δηµόσιο, τις ελληνικές µονάδες µετα-
µόσχευσης. Κατ’ αναλογία, θα ισχύει το αντίστροφο για αφαί-
ρεση οργάνων στην επικράτεια της Ελληνικής Δηµοκρατίας.
Δηλαδή ουσιαστικά εδώ πέρα λέµε µεν για κάποια κόστη, αλλά
δεν διευκρινίζεται πόσα είναι βασικά. Πρέπει να υπάρξει κάποια
διευκρίνιση. Δεν είπαµε πως το κόστος θα πρέπει να αποτρέψει
τη µεταµόσχευση, όµως να γνωρίζουν και οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι πόσο περίπου θα κοστίσει βασικά. Είναι κάτι πάρα πολύ
σοβαρό για εµάς. Θα πρέπει όταν κυρώνουµε κάποιο νοµοσχέ-
διο, κάποιους νόµους, να γνωρίζουµε και πόσο ακριβώς θα είναι
το κόστος βασικά, περίπου, να έχουµε µια εικόνα βασικά. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι ναι µεν η συγκεκριµένη σύµβαση
-το ίδιο λέµε και για τις µεταµοσχεύσεις νεφρού- ναι µεν αυτές
οι συµβάσεις ουσιαστικά δηµιουργούν ένα θεµέλιο για συνεργα-
σία µεταξύ Ελλάδος και Κύπρου, όµως κατά την άποψή µας, µε
τον τρόπο τον οποίο υλοποιούνται ουσιαστικά µπορεί να δηµι-
ουργήσουν πρόβληµα στους Έλληνες ασθενείς, στους ασθενείς
που νοσηλεύονται στην Ελλάδα και ουσιαστικά να καθυστερή-
σουν έτι περαιτέρω τις µεταµοσχεύσεις. 

Εµείς θα θέλαµε να υπάρξει µεν µια µέριµνα για τους Κύπριους
ασθενείς, όµως µε κάποιες συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Πρώτα
απ’ όλα, να γνωρίζουµε ποιοι είναι. Το ένα είναι αυτό. Δεύτερον,
εµείς θα θέλαµε να δοθεί προτεραιότητα στους Έλληνες ασθε-
νείς, να µην διακινδυνεύσει η αναµονή τους εν όψει µεταµοσχεύ-
σεων, δεδοµένου ότι, όπως σας είπα και πριν, υπάρχει µεγάλη
ένδεια µοσχευµάτων, υπάρχει µεγάλη αναµονή και κυρίως πολ-
λές φορές µπορούν να κινδυνεύσουν και ζωές από αυτό εδώ. 

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους εµείς ψηφίζουµε «παρών» και
στις δύο κυρώσεις και ουσιαστικά θεωρούµε ότι θα πρέπει να
υπάρξει κάποια βελτίωση. 
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Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Δηµητριάδη. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Πλεύση Ελευθερίας

κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θεσµικός φορέας της πολιτείας που ελέγχει και συντονίζει

όλες τις διαδικασίες, από την ενηµέρωση της ιδέας δωρεάς ορ-
γάνων έως και την ίδια τη µεταµόσχευση, αποτελεί ο Ελληνικός
Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων. 

Στην Πλεύση Ελευθερίας έχουµε εκφράσει παντί τρόπω την
ανάγκη εκστρατείας ενηµέρωσης των πολιτών για τη δωρεά ορ-
γάνων, µε έµφαση και στην ενίσχυση υποδοµών που επιτρέπουν
την ανάπτυξη ενός υγιούς εθνικού συστήµατος λειτουργικού
στην κατεύθυνση των µεταµοσχεύσεων οργάνων. 

Με το εµπόριο οργάνων να ευδοκιµεί σε παγκόσµιο επίπεδο,
εκεί που η απελπισία και η φτώχεια καλλιεργούνται σε θερµοκή-
πια εικονικής ευφορίας, η δική µας χώρα βρίσκεται σε εµβρυακό
στάδιο στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων. Δηλωτικό του ότι η πο-
λιτεία ολιγωρεί είναι ότι οι χρόνια πάσχοντες ασθενείς που χρή-
ζουν µεταµόσχευσης, πολύ συχνά µεταβαίνουν σε χώρα του
εξωτερικού, όπου το σύστηµα δηµόσιας υγείας µπορεί να αντα-
πεξέλθει σε σωτήριες επεµβάσεις. 

Πώς θα µπορούσε βεβαίως να πείσεις σε κάτι τέτοιο το κράτος
που, σε επιστολή-κόλαφο του Παρατηρητηρίου των Ηνωµένων
Εθνών προς τον Πρωθυπουργό στις 8 Ιουλίου του 2024, εγκαλεί-
ται, διότι η Ελλάδα φέρεται ως µια χώρα όπου παραβιάζονται κα-
τάφωρα τα ανθρώπινα δικαιώµατα ευάλωτων γυναικών και
βρεφών που γεννιούνται µέσα από προγράµµατα παρένθετης µη-
τρότητας στο πλαίσιο παρανόµων εµπορικών συναλλαγών; Έκ-
θετη αναδείχτηκε µέσα από αυτή την έρευνα των Ηνωµένων
Εθνών η ελληνική Αρχή Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής που εµ-
φανίζεται να µην ασκεί εποπτεία στο πεδίο, επιτρέποντας τις κα-
τάφωρες παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου και των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. 

Συνειρµικά λοιπόν προς αυτή την κατεύθυνση τίθεται το ερώ-
τηµα αν ασκείται εποπτεία ως προς το ακανθώδες ζήτηµα των
µεταµοσχεύσεων, τη δωρεά οργάνων, τον απολογισµό ως προς
τη ζήτηση, την προσφορά, τα κριτήρια διάθεσης των οργάνων
µέσα από διαφανείς διαδικασίες και επαρκώς αιτιολογηµένες εκ-
θέσεις απόρριψης ή αποδοχής αιτηµάτων µε λογοδοσία, που δεν
αφήνουν κανένα ερωτηµατικό για παραβατικές συµπεριφορές. 

Η υποστελέχωση των νοσοκοµείων κάθε άλλο παρά µας εν-
θαρρύνει να πιστέψουµε στην ενδεδειγµένη λειτουργία εκείνου
του εθνικού συστήµατος υγείας που οραµατιζόµαστε και που θα
µπορούσε να ανταποκριθεί στη διενέργεια µεταµοσχεύσεων µε
την απαιτούµενη τεχνογνωσία, ιατρικό προσωπικό για την παρα-
κολούθηση των ασθενών, αλλά και την πραγµατοποίηση επεµβά-
σεων σε εκτέλεση των διεθνών προτύπων βιοηθικής, ασφάλειας
και δεοντολογίας. 

Στις 5-2-2025 έγινε γνωστό από τον δικηγόρο κ. Δηµήτρη
Χούλη ότι το απόγευµα της ίδιας ηµέρας έγιναν δεκτά από το
ΕΔΔΑ –Ελληνικό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου- τα
ασφαλιστικά µέτρα κατά της Ελλάδας, τα οποία κατέθεσαν τέσ-
σερα ασυνόδευτα παιδιά που ήρθαν αντιµέτωπα µε τις συνθήκες
που επικρατούν στην -σε εισαγωγικά- «ασφαλή» ζώνη του –σε ει-
σαγωγικά- «πρότυπου» camp της Σάµου. Πρόκειται για τέσσερα
από τα τετρακόσια ογδόντα ασυνόδευτα παιδιά που µπόρεσαν
να βρουν νοµικό παραστάτη, καθώς βρίσκονται κλεισµένα στο
camp για περισσότερους από δύο µήνες, µερικά τέσσερις και
πέντε µήνες. Όλο αυτό το διάστηµα δεν έχουν βγει, δεν έχουν
πάει σχολείο, δεν έχουν ρούχα και παπούτσια, κοιµούνται στο πά-
τωµα, δεν έχουν πρόσβαση σε νερό, τουαλέτες. 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, µετά από αλληλογραφία µε την Κυ-
βέρνηση και το camp, κατέληξε µετά από δεκαπέντε µέρες ότι οι
συνθήκες είναι άθλιες και πρέπει να διαταχθούν ασφαλιστικά
µέτρα. Επικρατεί στο camp ψώρα, ανεµοβλογιά, ανοιχτές πληγές
και δυσοσµία από τις φυσικές ανάγκες που γίνονται όπου µπορεί
ο καθένας. 

Η Ελλάδα, παρά το γεγονός ότι έχει λάβει χρήµατα για να προ-

στατεύει αυτά τα παιδιά, συνεχίζει την εγκατάλειψή τους σε ανα-
γκαστικές θλιβερές συνθήκες. Δεν φροντίζει για την υγιεινή δια-
βίωση αυτών των ανήλικων -σε εισαγωγικά- «λαθροµεταναστών»
-µας είπατε, χωρίς εισαγωγικά εσείς- και η λέξη αυτή που χρησι-
µοποίησε ο κ. Γεωργιάδης, αναφερόµενος σε αυτά τα παιδιά, δεν
είναι λανθάνουσα βεβαίως. Δεν είναι τυχαίος αυτός ο χαρακτη-
ρισµός. Η ακριβολογία σας είναι το ένδυµα της ιδεολογικής σας
θέσης. 

Το camp της Σάµου είναι υγειονοµική βόµβα όχι µόνο για τους
εκεί διαµένοντες πρόσφυγες, αλλά για ολόκληρο το νησί της
Σάµου, το οποίο κινδυνεύει να καταστεί φυλακή όπου οι ασθέ-
νειες θα θερίζουν τον πληθυσµό της. 

Το ΕΔΔΑ, µε την αποδοχή των ασφαλιστικών µέτρων, ζητά από
την Ελληνική Κυβέρνηση να παρέχει στους τέσσερις αιτούντες
επαρκή τροφή, ρούχα και ιατρική φροντίδα, να διασφαλίσει την
προστασία τους από κακοµεταχείριση, να διευκολύνει την υπο-
βολή ποινικών καταγγελιών και τη γρήγορη µετεγκατάστασή
τους σε καταφύγιο για ασυνόδευτους ανηλίκους. 

Η Ελλάδα θα ικανοποιήσει τις επιταγές του ΕΔΔΑ µόνον όσον
αφορά τους αιτούντες, θεωρώντας ότι συµµορφώνεται στις δι-
καιικές επιταγές της Ευρώπης και έτσι εκπληροί τις υποχρεώσεις
της απέναντι σε όλα τα προσφυγόπουλα που διαµένουν στον κα-
ταυλισµό; Όχι πως οι αυτόχθονες Έλληνες τυγχάνουν πολύ κα-
λύτερης περίθαλψης στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. 

Και τα κατωτέρω δεν είναι εκτός θέµατος, που µας είπατε ως
πρόεδρος επιτροπής η κ. Σκόνδρα. Πάντοτε η αναφορά στις δρα-
µατικές συνθήκες υγειονοµικής περίθαλψης της πλειοψηφίας
των Ελλήνων πολιτών, όταν συζητείται οποιοδήποτε σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας, είναι εντός θέµατος. 

Εργαζόµενοι στο Νοσοκοµείο «Αττικόν» καταγγέλλουν για µία
ακόµη φορά τις εικόνες ντροπής που επικρατούν στις εφηµερίες,
µε τους ασθενείς να περιµένουν σε ράντζα στους διαδρόµους.
Στο «Αττικόν» λοιπόν, στην εφηµερία που πραγµατοποιήθηκε στις
4 Φεβρουαρίου, δεκάδες ασθενείς νοσηλεύτηκαν από την πρώτη
στιγµή σε ράντζα, αφού δεν υπήρχε διαθέσιµο κρεβάτι. 4 Φε-
βρουαρίου 2025 στην Ελλάδα του συστήµατος των αυτόχθονων
ιθαγενών Ελλήνων, στο «Αττικόν», στις 12 το πρωί τελείωσαν τα
φορεία του νοσοκοµείου. Στις 9 το βράδυ δεσµεύτηκαν κρεβάτια
από την παιδιατρική κλινική για να µετατραπούν και αυτά σε ρά-
ντζα στους ορόφους. Από τις διακόσιες είκοσι εισαγωγές, οι εκα-
τόν σαράντα νοσηλεύονται στο διάδροµο. Από τις αρχές του ’25
έχουν νοσηλευτεί εννιακόσιοι ασθενείς σε ράντζα. Αν σε αυτά
όλα προσθέσουµε και εκατοµµύρια ανασφάλιστων που καθίστα-
νται τέτοιοι από το τέλος του µήνα Φεβρουαρίου αν έχουν οφειλή
άνω των 100 ευρώ προς τον ΕΦΚΑ, έχουµε την πλήρη εικόνα και
την αιτία της αποτυχίας ενός κράτους που αδυνατεί να µας πείσει
για το περιεχόµενο και την ουσία των προθέσεων και αποφά-
σεων. 

Το προ ολίγων ηµερών περιστατικό εικοσιεπτάχρονου µε µη-
νιγγίτιδα, ο όποιος δεν έβρισκε κρεβάτι ΜΕΘ σε όλη την Κρήτη
και τελικά εισήχθη στη ΜΕΘ του «Βενιζελείου» όταν άνοιξε κρε-
βάτι σε χώρο στις 3 το πρωί, που είχε να λειτουργήσει έναν
χρόνο, αναδεικνύει το σοβαρό πρόβληµα της υποστελέχωσης και
της ανεπάρκειας κλινών ΜΕΘ. 

Παράλληλα, στο ίδιο νοσοκοµείο η διοίκησή του αποφασίζει
να ανοίξει και έκτη χειρουργική αίθουσα, χωρίς όµως το απαραί-
τητο προσωπικό, µέσα σε ένα περιβάλλον αναξιοκρατικού διορι-
σµού σε θέσεις υπευθύνων αυτών που ως µόνη προϋπηρεσία
διαθέτουν τη συµφωνία τους µε τα σχέδια των Υπουργείων και
των διοικήσεων για την επιχειρηµατική λειτουργία των νοσοκο-
µείων. 

Η επένδυση του κράτους στις σχέσεις µε ιδιώτες, φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα που υποκαθιστούν το κράτος στις υποχρεώσεις
του, σε ό,τι αυτό αφορά τις υποδοµές για την υποδοχή, περί-
θαλψη και παρακολούθηση ασθενών µε ανάγκη µεταµόσχευσης,
αποδεικνύει την αποτυχία του. Γιατί στην υγεία και στην παιδεία
δεν µπορεί να ισχύει «ό,τι πληρώνεις παίρνεις». Το ότι ηλικιωµένη
πούλησε τα χωράφια της και έκανε δωρεά ένα ασθενοφόρο, τιµά
την ίδια, δεν τιµά όµως το Ελληνικό Δηµόσιο. Άρα πρέπει να γίνει
σαφές ότι ο χώρος της υγείας όπως και της παιδείας δεν προ-
σφέρεται για κερδοσκοπικές επιχειρήσεις. 
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Αυτό συνεπώς που διατυµπανίζουµε είναι η ανάγκη επαγρύ-
πνησης γύρω από το ευαίσθητο θέµα µεταµοσχεύσεων, η οποία
δεν εξακοντίζεται από καµία κύρωση σύµβασης, που επιφανειακά
δηµιουργεί την εικόνα φωτεινής παρέµβασης. Το 2024 είχαµε
ρεκόρ µεταµοσχεύσεων. Πληροφορούµαστε ότι ο αριθµός των
οργάνων που δωρούνται θα αυξηθεί πάρα πολύ, µε βάση το κα-
νονιστικό πλαίσιο για δωρεά οργάνων από κυκλοφορικό θάνατο,
δηλαδή πριν από τον εγκεφαλικό θάνατο που έχει νοµοθετηθεί
ήδη από τον Μάρτιο του 2023, αλλά ακόµη δεν εφαρµόζεται στην
Ελλάδα.

Όπως ανακοινώθηκε από τον οµότιµο καθηγητή ΕΚΠΑ και
Πρόεδρο του Ωνασείου κ. Γιάννη Μπολέτη, µέσα στο 2025 θα
προχωρήσει και η χώρα σε τέτοιες µεταµοσχεύσεις, δηλαδή σε
στάδιο δωρητή προ του εγκεφαλικού θανάτου. Γνωρίζουµε πότε
θα συµβεί να προσδιοριστεί το σχετικό κανονιστικό πλαίσιο; Είναι
βέβαιο πως η ευρύτερη υιοθέτηση της συγκεκριµένης διαδικα-
σίας θα αυξήσει σηµαντικά τον αριθµό των καρδιών που είναι δια-
θέσιµες για µεταµόσχευση σώζοντας ζωές. 

Δεν έχουν όµως ακόµη σε παγκόσµια κλίµακα δοθεί ικανοποι-
ητικές απαντήσεις σε επίπεδο νοµικής και ιατρικής επιστήµης,
καθώς και βιοηθικής. Ποιος ο ορισµός του θανάτου; Πού πρέπει
να µπει αυτή η λεπτή ευθεία κόκκινη γραµµή, η οποία χωρίζει το
θάνατο µε τη ζωή, αλλά και τι επιτρέπεται να κάνουν οι γιατροί
σε αυτά τα τελευταία λεπτά;

Ευχόµαστε και ελπίζουµε η δική µας πολιτεία να αφουγκραστεί
όλους εκείνους τους βάσιµους προβληµατισµούς και να λειτουρ-
γήσει µε βάση όχι το υλικό κέρδος, αλλά επί της χρυσής τοµής
µεταξύ της αγωνίας όσων αναµένουν καρδιακά µοσχεύµατα και
των τεκµηριωµένων επιστηµονικών απόψεων που τυχόν απορρί-
ψουν τη νέα µέθοδο. 

Τέλος, έχουµε δει πολύ συχνά τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
να επικαλύπτουν τις υποχρεώσεις του κράτους και δυστυχώς
έχουµε δει να µην υφίσταται ισοτιµία τόσο στη δικαιοσύνη όσο
και στην υγεία και στην παιδεία στις κοινωνικές διαστρωµατώ-
σεις.

Κλείνω µε ένα αρνητικό παράδειγµα, για να εκπέµψω ένα µή-
νυµα που αφορά το πώς αντιλαµβάνεται η κοινωνία αυτό που η
παρούσα νοµοθετική εξουσία επιλέγει εκφράζοντας συνολικά την
πολιτική της. Πριν λίγες µέρες συµπληρώθηκαν εκατόν είκοσι έξι
χρόνια από τον θάνατο του Ανδρέα Συγγρού. Ο θάνατός του τι-
µήθηκε από την τότε κυβέρνηση Ζαΐµη µε την παρουσία βασιλιά,
Υπουργών, κρατικών αξιωµατούχων και χιλιάδων πολιτών κλείνο-
ντας ακόµα και τα σχολεία σε ένδειξη πένθους για τρεις ηµέρες,
ενώ µαταιώθηκαν εκδηλώσεις αποκριάς. Ήταν εκείνος που δώ-
ρισε στη χώρα και τους πολίτες το άλλοτε πτωχοκοµείο και σή-
µερα το Νοσοκοµείο «Συγγρός».

Όµως, αυτό που η ιστορία επίσης θυµάται είναι ότι ο Συγγρός
σχεδίασε και έπραξε την πρώτη µεγάλη χρηµατοπιστωτική απάτη
της ελληνικής ιστορίας. Όταν αγόρασε τα ορυχεία του Λαυρίου
-της πόλης µου- διέδωσε ψευδώς ότι βρέθηκαν κοιτάσµατα χρυ-
σού. Με αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας του εξέδωσε
εκατοµµύρια µετοχές που πούλησε σε καλόπιστους πολίτες που
δεν δίστασαν να ρευστοποιήσουν κινητές, ακίνητες περιουσίες
τους, επιχειρήσεις και οικογενειακά κειµήλια για να γίνουν µετο-
χές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Έναν χρόνο αργότερα η εταιρεία χρεοκόπησε. Ο κόσµος

έχασε τις οικονοµίες του και τις περιουσίες του, µε τον Συγγρό
να έχει σωρεύσει τις µικροοικονοµίες και των πιο χαµηλών οικο-
νοµικών στρωµάτων του πληθυσµού. Με κέρδη τουλάχιστον 16
εκατοµµυρίων θα µπορούσαν να έχουν κτιστεί εκατόν σαράντα
τουλάχιστον πτωχοκοµεία. Είναι ένα µέρος της ιστορίας των Λαυ-
ρεωτικών που δηλώνει την αλαζονεία της εξουσίας, τη δύναµη
που αποκτά κανείς µε την εξαπάτηση, αλλά και την εξυπηρέτηση
ιδιωτικοοικονοµικών συµφερόντων που πόρρω απέχουν από τις
αρχές της αλληλεγγύης, της ποιότητας, της ασφάλειας, της δια-
φάνειας, αρχές που στον τοµέα του ευαίσθητου θέµατος των µε-
ταµοσχεύσεων προϋποθέτουν την ύπαρξη και λειτουργία ενός
σαφούς µηχανισµού ελέγχου και αξιολόγησης των πεπραγµένων.

Όλοι οι Έλληνες θα µπορούσαν ίσως και αγόγγυστα να υπο-
µείνουν τον ζυγό της εξαθλίωσης στην οποία περιήλθαν τα τε-
λευταία χρόνια, εάν οι µεγαλοσχήµονες κάθε είδους -πολιτικοί,
ιερωµένοι- συνωστίζονταν µαζί τους για µία θέση σε ράντζο, για
ένα πλέον γρήγορο ραντεβού σε γιατρό, αναµένοντας τέσσερις
έως εννέα ώρες στα επείγοντα σε ένα εφηµερεύον, ακόµη και αν
το πρόβληµα υγείας των κεφαλών του έθνους, αν τη χρήζουσα
άµεσης, αδήριτης περίθαλψης πάθησή τους προκάλεσε µία
αγκωνιά που επιφέρει ένα τσιρότο, ή ένα γαλακτοκοµικό προϊόν
χωρίς τη συσκευασία του σε αριστοκρατικής συνοικίας φαγοπο-
τείο. Οι ιθαγενείς, όµως, έχουν πλέον εµπεδώσει ότι ναι, όλα τα
ζώα είναι ίσα, αλλά µερικά είναι πιο ίσα από τα άλλα.

Και µία λέξη για το σοκαριστικό γεγονός της ανεύρεσης του
πτώµατος του νεκρού Βασίλη Καλογήρου. Οι πρώτες λέξεις που
ήρθαν στην επιφάνεια του δίσκου της δικής µου µνήµης είναι µια
άλλη ρήση του Υπουργού Δικαιοσύνης, του κ. Φλωρίδη, όχι η
γνωστή, «όποιος µιλάει για το µπάζωµα είναι για τα µπάζα», η λι-
γότερο γνωστή, αλλά εξίσου εντυπωσιακή, «όποιος τα βάζει µε
το κράτος το κράτος τον συνθλίβει», αυτό έχει πει. Έχει συντριβεί
αρκετά η οικογένεια Καλογήρου-Αποστολάκη; Έχει συντριβεί, πι-
στεύετε, αρκούντως καθένας από εµάς µε το µήνυµα, που επιλέ-
χθηκε να σταλεί σε δεδοµένο χρόνο, σε συγκεκριµένο τρόπο; Την
απάντηση θα παίρνετε διαρκώς τόσο από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας όσο και από τη λαϊκή κατακραυγή που θα πληµµυρίσει και
πάλι τους δρόµους στις 28 Φεβρουαρίου, δύο χρόνια µετά το
αποτρόπαιο έγκληµα της αδιαφορίας, της ανευθυνότητας, της
συγκάλυψης, της σκευωρίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τελικά, τι ψηφίζετε;
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Θα το πούµε µέχρι το τέλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έχουν προβληµατιστεί.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ειρωνεύεστε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι, άλλα έπρεπε να πείτε τι θα ψη-

φίσετε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Έχουµε περιθώριο µέχρι τη

λήξη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό λέω, άρα, είστε προβληµατισµέ-

νοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από τη Νίκη, ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω εκφράζοντας και
εγώ τα συλλυπητήριά µου στον αγαπητό µας αδερφό και συνα-
γωνιστή Γεώργιο Αποστολάκη, που σαν πολύεδρος αδάµας λά-
µπρυνε τη Νίκη µας και το Ελληνικό Κοινοβούλιο. Η οικογένεια
της Νίκης και εγώ προσωπικά ευχόµαστε εγκάρδια συλλυπητήρια
για τον αδόκητο χαµό και την άγρια δολοφονία του αγαπηµένου
του ανιψιού Βασιλείου. Ο Θεός και η Παναγία µητέρα του να πα-
ρηγορήσει τους γονείς, τη µητέρα και τον πατέρα του Βασίλη.
Είµαστε βέβαιοι ότι αυτή την ώρα αναπαύεται στον παράδεισο
του Κυρίου µας ηµών Ιησού Χριστού µετά των αγίων και των αγ-
γέλων του.

Να γνωρίζεις, αδελφέ µου Γιώργο, ότι θα είµαστε πάντα στο
πλευρό σου, έως ότου ο Κύριος αποκαλύψει τους κακόψυχους
δολοφόνους που αφαίρεσαν τη ζωή ενός άκακου νεαρού άντρα,
σκορπίζοντας κακία, φόβο, ανησυχία, αλλά και θυµό σε ολόκληρη
την πατρίδα µας, την ορθόδοξη και χριστιανική Ελλάδα µας! Να
είναι ευλογηµένο!

Το παρόν νοµοσχέδιο επιφανειακά και επιπόλαια προσπαθεί,
κυρίες και κύριοι, να θίξει θέµατα εξόχως σοβαρά για την υγεία
και την αξιοπρέπεια, το ήθος και την πίστη του ελληνικού λαού.
Δεν γίνεται έτσι, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν πρέπει να τσαλα-
βουτάµε παντού και σε όλα, χωρίς καµία διάκριση.

Μιλάµε για το κατ’ εξοχήν ευαίσθητο θέµα των µεταµοσχεύ-
σεων. Λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν σας έχουµε καµία απολύτως
εµπιστοσύνη. Είµαστε βέβαιοι ότι δεν µπορείτε να χειριστείτε θέ-
µατα τόσο σοβαρά, όπως οι µεταµοσχεύσεις. Έτσι απορώ γιατί
φέρατε προς κύρωση µία τέτοια σύµβαση εδώ στη Βουλή.

Η µεταµόσχευση, κυρίες και κύριοι, συνιστά µια κορυφαία
πράξη αλτρουισµού και φιλαλληλίας. Είναι θέµατα εξόχως σο-
βαρά και σύνθετα, άπτονται της επιστήµης, της θεολογίας, της
βιοηθικής, της τεχνολογίας, της νοµικής επιστήµης και της πα-
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ρανοµίας, µε την εµπορία των οργάνων που ανθεί παγκοσµίως.
Εσείς δώσατε εξετάσεις εδώ σε αυτό το Κοινοβούλιο και οικτρά
αποτύχατε παταγωδώς.

Πρώτον, υποστηρίζατε µέχρι προχθές ότι υπάρχουν δεκάδες
φύλα, κάθε σεξουαλική διαστροφή και φύλο. Πόσα φύλα, αλή-
θεια, δέχεστε τώρα; Πόσα επί Μπάιντεν και πόσα τώρα επί
Τραµπ; Δεν ξέρετε. Σταυροκοπηθείτε όσο θέλετε, να δούµε, εύ-
χοµαι ο Θεός να σας φωτίσει.

Δεύτερον, βαφτίσατε τις επιθυµίες δικαιώµατα, έτσι ο Βρασί-
δας να µπορεί να αυτοπροσδιορίζεται όπως θέλει. Θέλει να γίνει
µητέρα για να καλύψει το µητρικό ένστικτο που ένιωσε ότι ανάβει
ξαφνικά µέσα του, αγνοώντας τα δικαιώµατα των παιδιών, των
αθώων παιδιών που δεν σκέφτεστε πού τα δίνετε.

Στη διαχείριση της πανδηµίας, κύριε Πλεύρη, αποδείξατε πόσο
επικίνδυνοι είστε για τη δηµόσια υγεία µε τα αλλοπρόσαλλα
µέτρα που εφαρµόσατε που ποτέ άλλοτε -και σε πολύ χειρότερες
πανδηµίες- κανείς γιατρός δεν σκέφτηκε να πάρει αυτά τα µέτρα.
Επιτεθήκατε στον ελληνικό λαό καταστρέφοντας όχι µόνο την
υγεία του, αλλά και την οικονοµία της χώρας, µε αποκορύφωµα
τον υποχρεωτικό εµβολιασµό.

Καταπατήθηκε κάθε αίσθηµα δικαίου, επιστήµης, δηµοκρατίας,
συνταγµατικότητας µε τα εµβόλια της ευθανασίας, κύριε Πλεύρη
µου, τα γονιδιακά mRNA εµβόλια που αποδεκατίζουν τον πληθυ-
σµό όχι µόνο της χώρας µας, αλλά εδώ καταγράφονται διπλάσιοι
θάνατοι από τις γεννήσεις στον τόπο µας. Αναρωτιέµαι τι έγινε;
Είχαµε καµία επίθεση από εξωγήινους από τον Άρη; Γιατί έχουµε
αυτά τα δηµογραφικά, τους µακροδηµογραφικούς δείκτες; Γιατί;
Πρέπει σε αυτά να µας απαντήσουν οι επιστήµονες, η επιτροπή
των ακαταδίωκτων φίλων σας σαφώς πρέπει να πάρει θέση και
να υποστούν τις συνέπειες που τους αξίζουν. Ακαταδίωκτο έχουν
µόνο όσοι έχουν το ακαταλόγιστο.

Όταν αντιδράσαµε κατά της υποχρεωτικότητας και στην πα-
ράνοια των γονιδιακών εµβολίων που ποτέ δεν πήραν επίσηµη
άδεια από την επιστήµη ούτε καν για την εφαρµογή τους σε καρ-
κινοπαθείς τελικού σταδίου, είδαµε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη
να υποχρεώνει τα νεαρά παιδιά, εγκύους, φοιτητές, αθλητές,
υγειονοµικούς να κάνουν το µπόλι. Να δω τώρα τι θα κάνετε, πώς
θα απολογηθείτε στον ελληνικό λαό. Η αλήθεια δεν κρύβεται για
πάντα.

Και σήµερα ανατέλλει εκ δυσµών, κύριε Πλεύρη. Όλα τα βγά-
ζουν όλα στα φόρα από εκεί, θα δείτε τι θα γίνει. Τέλος πάντων,
είχα πολλά να πω, αλλά ο χρόνος δεν µε παίρνει και θα επεκταθώ
στο νοµοσχέδιο.

Στην προηγούµενη επιτροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναφέρθηκα στις µεταµοσχεύσεις και το πόσο σηµαντικές είναι,
ειδικά για τις µεταµοσχεύσεις νεφρού είπαµε πόσο βοηθούν την
υγεία αυτών των ανθρώπων, πόσο σηµαντικές είναι -να µην επα-
νερχόµαστε- και για το κόστος ακόµη, αλλά και το ότι υπάρχει
συνέχεια περισσότερη ανάγκη για µοσχεύµατα, γιατί η νεφρική
ανεπάρκεια τελικού σταδίου στη χώρα µας φαίνεται ότι έχει αυ-
ξηµένους δείκτες λόγω των φαρµάκων. Τα είπαµε.

Το πρόβληµα δεν είναι µε τους ζώντες δότες, το πρόβληµα
είναι µε αυτά που λέµε «πτωµατικά µοσχεύµατα». Σας µίλησα για
τα είδη του θανάτου. Από πτωµατικό δότη, όµως, δεν είπαµε
πολλά πράγµατα και θεωρώ υποχρέωσή µου να πω µερικά πρά-
γµατα. Σας µίλησα, βέβαια, για τους τύπους του θανάτου. Σας
είπα για τον βιολογικό θάνατο που όλοι ξέρουµε. Σας επισήµανα
-και θα το ξαναπώ σήµερα- για τον πνευµατικό θάνατο που συµ-
βαίνει πολλές φορές πολύ πριν τον βιολογικό θάνατο και είναι
ασύγκριτα χειρότερος από τον βιολογικό θάνατο, γιατί αν δεν
αποκατασταθεί µε µετάνοια, οδηγεί στην αιώνια διάσταση µε τον
Θεό και αυτό είναι τραγικό. Σας είπα ότι και τα έθνη και τα κοινο-
βούλια έχουν τα ίδια κουσούρια µε τους ανθρώπους, γίνονται και
αυτά υπερήφανα και µε οίηση.

Και εµείς το ζήσαµε εδώ, το βιώσαµε µε τα νοµοθετήµατα περί
των ΛΟΑΤΚΙ. Πρέπει όσο είστε στην εξουσία να επανορθώσετε,
να µετανοήσετε για αυτό το αίσχος που θα σας βαρύνει εις τον
αιώνα, όπως και για την προδοσία της Μακεδονίας. Εµπρός, λοι-
πόν, πεδίο δόξης λαµπρό να καταργήσετε αυτά τα δύο επαίσχυ-
ντα νοµοθετήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στον κλινικό θάνατο, δεν ξέρω αν µπο-

ρούµε να µιλήσουµε -για τον ελληνικό λαό θα µιλήσω, όχι για
εσάς- για σοβαρά θέµατα στο πλαίσιο αυτά των νοµοσχεδίων.
Εδώ, όµως, να σας αναφέρω ορισµένες σοβαρές επιστηµονικές
αλήθειες και ενστάσεις, που σε πολλά µέρη του κόσµου ακόµα
µε αξιοπιστία δεν έχουν απαντηθεί. 

Δεν υπάρχει παγκόσµια consensus conference που λέµε, θέ-
σεις οµοφωνίας. 

Η ανάγκη για τη νοµιµοποίηση των µεταµοσχεύσεων ξέρετε
πότε δηµιουργήθηκε, κυρίες και κύριοι; Θα σας πω. Δηµιουργή-
θηκε όταν έγινε η πρώτη µεταµόσχευση καρδιάς στη νότια
Αφρική από τον καθηγητή Μπέρναρντ το 1967. Και λίγο µετά, για
να προλάβει και η υπερδύναµη των Ηνωµένων Πολιτειών γιατί
έκανε και αυτή στη Νέα Υόρκη µια µεταµόσχευση καρδιάς και ξε-
σηκώθηκε θύελλα αντιδράσεων από όλο τον κόσµο, από την ανα-
τολή ως τη δύση, τότε τι σκέφτεται; Τι κάνει η πολιτική όταν δεν
έχει να κάνει κάτι και σηκώνει ψηλά τα χέρια; Τι κάνει; Επιτροπή
κάνει. Έτσι έκανε, λοιπόν, το 1968 µια ad hoc committee, επι-
τροπή, η οποία για να δικαιολογήσει όλο αυτό, βρήκε και θεσµο-
θέτησε τον ορισµό και νοµικά του εγκεφαλικού θανάτου.

Όπως ξέρετε, η καρδιά -για αυτό το όργανο µόνο µιλάµε, εί-
παµε για τους νεφρούς, είπαµε για τη µεταµόσχευση του µυελού
των οστών, για τόσες άλλες µεταµοσχεύσεις- για να ληφθεί, όταν
στήνονται τα χειρουργεία δίπλα, πάλλεται στον δότη. Η καρδιά
πάλλεται και ο γιατρός που τη λαµβάνει -το έχω ζήσει αυτό το
πράγµα, το έχω δει- έχει µεγάλο σθένος. Όταν παίρνεις µια καρ-
διά ενός ανθρώπου, τον βάζεις και σε βιολογικό θάνατο εκείνη
την ώρα.

Τα παραδείγµατα είναι πολλά και στο διαδίκτυο µπορείτε να
δείτε άτοµα που θεωρούνταν κλινικά νεκρά να γίνονται καλά. Σας
ανέφερα προχθές παραδείγµατα. Και το επιστηµονικό περιοδικό
«Neurologist», το οποίο είναι παγκόσµιο περιοδικό όλων των νευ-
ρολόγων, το 2002, το 2008 έχει δηµοσιεύσει εµπεριστατωµένες
µελέτες που τεκµηριώνουν σαφώς ότι υπάρχουν πολλές ασά-
φειες και άλυτα ζητήµατα στη χρήση του όρου του «κλινικά νε-
κρού» και του «εγκεφαλικού θανάτου». 

Αρχικά, λοιπόν, η Επιτροπή της Μινεσότα για να οριστεί εγκε-
φαλικός θάνατος απαιτούσε ηλεκτροεγκεφαλογράφηµα -δηλαδή
ότι καταργήθηκε η ηλεκτρική δραστηριότητα του εγκεφάλου- και
αγγειογραφικά για να δει αν υπάρχει κυκλοφορία στον εγκέφαλο.
Αυτά, επειδή δεν µπόρεσαν ποτέ να αξιολογηθούν τα κριτήρια
και να βρεθούν, τα κατάργησαν και έτσι ο εγκεφαλικός θάνατος
ορίζεται µόνο κλινικά µε τα γνωστά τεστ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, γιατί είναι σοβαρά
θέµατα αυτά. 

Υπάρχουν πολλές µελέτες. Θα σας αναφέρω µόνο µια µελέτη
που πολλές φορές ο αγαπητός µας καθηγητής από το Αριστοτέ-
λειο, σπουδαίος άνθρωπος, ο Κωνσταντίνος Καρακατσάνης, µας
την είχε δείξει στο Αριστοτέλειο. Η µελέτη αναφέρει ενενήντα
τρία παιδιά που διαγνώστηκαν σε µεγάλο κέντρο στις Ηνωµένες
Πολιτείες ότι ήταν εγκεφαλικά νεκρά, έγινε µετά επαναξιολόγηση
από έµπειρο νευρολογικό τιµ, νευρολόγους, και ενώ αυτοί οι γο-
νείς είχαν συµφωνήσει να δοθούν τα παιδιά τους για δωρεά ορ-
γάνων, βρέθηκε από το τιµ ότι για το 22% των παιδιών η διάγνω-
ση ήταν εσφαλµένη.

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Για να καταλάβετε ότι αυτά τα νοµοθε-
τήµατα είναι τόσο σοβαρά και το ζητούµενο είναι οι µεταµοσχεύ-
σεις να δίνουν ζωή και όχι να παίρνουν ζωή και να διαπράττονται
φόνοι.

Στις µεταµοσχεύσεις των διπλών οργάνων, όπως είπαµε, δεν
έχουµε πρόβληµα. 

Και, τέλος, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι µε έκπληξη είδα ένα
δηµοσίευµα από τόσα αλλά για να πω «παρών» σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί σας είπαµε «ναι» στη νοοτροπία αυτή των µεταµο-
σχεύσεων, όχι όµως στους φόνους. Ναι, αλλά πρέπει να αναφερ-
θώ σε ένα δηµοσίευµα χτες που κυκλοφόρησε σε πάρα πολλά
έγκριτα sites µε τίτλο «Ντοκουµέντο. Το ρεπουµπλικανικό κόµµα
των ΗΠΑ στοχεύει δώδεκα ελληνικούς φορείς και ιδρύµατα για
την κατηγορία ότι δρουν κατά των αµερικανικών συµφερόντων
αφού δαπανούν µέσω της Αµερικανικής Πρεσβείας χρήµατα για
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την προώθηση της woke ατζέντας» και µέµφονται τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό Μητσοτάκη διότι υπέκυψε στις πιέσεις του Άντονι
Μπλίνκεν και µετά µανίας προώθησε την woke ατζέντα από την
Επιτροπή Σισιλιανού και εντεύθεν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σε ένα λεπτό τελειώνω.
Ανάµεσα στα ιδρύµατα -ακούστε- είναι το Ίδρυµα Ωνάση, η

Στέγη Ωνάση, το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος. Είναι τα δύο ιδρύ-
µατα που µας κάνουν τις πολλές δωρεές και κάθε τόσο τους χει-
ροκροτούµε. Δεν ξέρω τι γίνεται. 

Πολλοί βοηθούν το Υπουργείο Υγείας, το ΕΛΙΑΜΕΠ, το Αµερι-
κανικό Κολλέγιο, το Solidarity Now. Ακούστηκε και ότι αφού πή-
ρατε το εργαστήριο της ιστοσυµβατότητας, του σπουδαίου
αυτού εργαστηρίου από το Νοσοκοµείο «Γεώργιος Γεννηµατάς»
και το µεταθέσατε στο Ωνάσειο Νοσοκοµείο, τώρα προωθούνται
οι µεταµοσχεύσεις της Κύπρου σε αυτό. 

Εµείς θέλουµε ένα ισχυρό δηµόσιο ΕΣΥ και για τις µεταµο-
σχεύσεις. Λοιπόν, οι µεταµοσχεύσεις -σας το ξαναλέω- πρέπει να
δίνουν ζωή και υγεία στον ελληνικό λαό και δεν προσφέρονται
για νοµοθετήµατα του αέρος. 

Η ψήφος µας είναι «παρών», κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαδόπουλο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Νέα Αριστερά, ο κ.

Οζγκιούρ Φερχάτ.
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια να συζητήσουµε δύο σχέδια νόµου του
Υπουργείου Υγείας. 

Το πρώτο αφορά στην κύρωση της συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µετα-
µοσχεύσεων. Κυρίως αφορά στη µεταµόσχευση πνευµόνων σε
συνεργασία µε το Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο. 

Το δεύτερο αφορά στη κύρωση της συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των δια-
σταυρούµενων µεταµοσχεύσεων νεφρού στο Λαϊκό Νοσοκοµείο,
όπου πράγµατι γίνεται µια πολύ µεγάλη και επιτυχηµένη προσπά-
θεια µε ογδόντα περίπου µεταµοσχεύσεις από ζώντες δότες τον
χρόνο. Μάλιστα, πρόκειται για αποτελέσµατα που φέρουν τη
χώρα µας σχετικά ψηλά στην Ευρώπη στους ζώντες δότες που
αφορούν στο νεφρό. 

Αρχικά στην τοποθέτησή µας θεωρούµε πολύ σηµαντικό να
αναφέρουµε τη σπουδαιότητα της µεταµόσχευσης οργάνων που
σίγουρα πρέπει να αποτελεί εθνική υπόθεση και που απαιτεί κοι-
νωνικές και πολιτικές συναινέσεις και τη συστράτευση όλων µας,
της πολιτείας, των πανεπιστηµίων, του επιστηµονικού κόσµου και
των κοινωνικών φορέων. Επιπλέον, θεωρούµε ότι η πολιτεία οφεί-
λει να δίνει µεγάλη έµφαση στο ζήτηµα των µεταµοσχεύσεων,
ώστε να γίνει όντως πολιτική προτεραιότητα και να ακολουθεί τη
γενική γραµµή για καθολική και ισότιµη κάλυψη των αναγκών
υγείας των πολιτών µέσα από ένα αναβαθµισµένο και ισχυρό δη-
µόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο θα µπορεί να ανταποκρίνεται
στις σύγχρονες και επικαιροποιηµένες απαιτήσεις. 

Προς την κατεύθυνση µιας ολοκληρωµένης εθνικής µεταµο-
σχευτικής πολιτικής είχε δροµολογηθεί από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση η δηµιουργία του Εθνικού Μεταµοσχευτικού Κέντρου
από το Ίδρυµα Ωνάση και η ύπαρξη για πρώτη φορά εθνικού σχε-
δίου για τις µεταµοσχεύσεις. Αυτές οι παρεµβάσεις έχουν αφήσει
ένα καλό αποτύπωµα παρά την απροθυµία της Κυβέρνησής σας
να ενισχύσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αν από την αρχή της διακυβέρνησής σας είχατε αντιµετωπίσει
σοβαρά το θέµα των µεταµοσχεύσεων και είχατε προχωρήσει
στην ενίσχυση και χρηµατοδότηση του ΕΟΜ, όχι από το Ταµείο
Ανάκαµψης που δεν έχει συνέχεια, αλλά µε σταθερή χρηµατοδό-
τηση από τον κρατικό προϋπολογισµό, αν είχατε ενισχύσει το δη-

µόσιο σύστηµα υγείας αντί να το αφήνετε σε συνθήκες λειτουρ-
γικής κατάρρευσης, αν είχατε προχωρήσει στην τοποθέτηση το-
πικών συντονιστών σε όλη τη χώρα και σε ενίσχυση των µονάδων
εντατικής θεραπείας, καθώς δεν υπάρχει κανένα επιτυχηµένο σύ-
στηµα µεταµοσχεύσεων στο κόσµο που να µη βασίζεται σε µε-
γάλο βαθµό στους τοπικούς συντονιστές και στη συνεργασία
τους µε τους ιατρούς των ΜΕΘ, θα ήµασταν πολύ πάνω από το
10,7, όπως µας είπε στην επιτροπή ο Υπουργός. Και εµείς αυτό
το χαρακτηρίζουµε ως µια χαµένη ευκαιρία για τη χώρα µας. 

Παρά το γεγονός, όµως, ότι υπάρχει αύξηση των δοτών τον
τελευταίο χρόνο, αν και ακόµα είµαστε σε χαµηλά ποσοστά συ-
γκριτικά µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και έχουµε δρόµο να βαδί-
σουµε, ταυτόχρονα αυξάνονται συνεχώς οι ασθενείς που χρειά-
ζονται µεταµόσχευση. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της αύξησης των αναγκών είναι
ότι η χώρα µας βρίσκεται στην πρώτη θέση στην Ευρώπη σε νέες
περιπτώσεις χρόνιας νεφρικής ανεπάρκειας ανά εκατοµµύριο
πληθυσµού, δηλαδή το 10% περίπου του συνολικού πληθυσµού. 

Αιτίες για την περιορισµένη προσφορά οργάνων είναι κατά
βάση η άγνοια, οι προκαταλήψεις, αλλά και ένα υποστελεχωµένα
και υποχρηµατοδοτούµενο δηµόσιο σύστηµα υγείας που το κα-
θιστούν αφιλόξενο παρά τις φιλότιµες προσπάθειες των εξαιρε-
τικών επιστηµόνων των δηµόσιων νοσοκοµείων. 

Οι αιτίες για τη συνεχή αύξηση των ασθενών που χρειάζονται
µόσχευµα αφορούν κυρίως την αδιαφορία της πολιτείας για δρά-
σεις δηµόσιας υγείας σε εθνικό και τοπικό επίπεδο, στην έλλειψη
προγραµµάτων προαγωγής της υγείας µε στόχο την ενηµέρωση
του γενικού πληθυσµού σε συνολικότερα θέµατα υγιεινής και
ζωής, για ευαισθητοποίηση και αλλαγή συµπεριφοράς, αλλά και
στην έλλειψη προγραµµάτων πρόληψης, τα οποία πρέπει να είναι
καθολικά και να αφορούν στον προσυµπτωµατικό έλεγχο µε
κύριο σκοπό την πρώιµη διάγνωση.

Από τη δική µας οπτική υποστηρίζουµε ότι σε έναν τόσο ευαί-
σθητο και ζωτικής σηµασίας τοµέα, όπως είναι αυτός των µετα-
µοσχεύσεων, απαιτείται εθνική στρατηγική, ενισχυµένη χρηµατο-
δότηση και στελέχωση µε εξειδικευµένο προσωπικό του ΕΟΜ,
µέριµνα για αύξηση µοσχευµάτων, ενίσχυση της κουλτούρας της
δωρεάς οργάνων, ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση των πολιτών,
γενναία λειτουργική υποστήριξη των µονάδων εντατικής θερα-
πείας, κίνητρα για το προσωπικό που εµπλέκεται στην προετοι-
µασία της µεταµόσχευσης, συντονιστές µεταµοσχεύσεων σε όλη
τη χώρα, σχέδιο στοχευµένης πρόληψης και περιορισµού της ζή-
τησης µοσχευµάτων και µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης των
πολιτών στο σύστηµα των µεταµοσχεύσεων, αλλά και γενικότερα
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Και, βέβαια, γενναία επένδυση στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας, µείωση των υγειονοµικών ανισοτήτων
και εµπέδωση της σπουδαιότητας των δράσεων προαγωγής,
πρόληψης και δηµόσιας υγείας.

Με ανάλογες παρεµβάσεις µπορούµε να προσεγγίσουµε τους
µέσους όρους των ευρωπαϊκών χωρών. Βέβαια, δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι ο µέσος όρος των δαπανών για την υγεία στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι στο 7,6% του ΑΕΠ, ενώ στη χώρα µας έχει
πέσει στο 5,43%. Και αυτό είναι κάτι που τονίζουµε, γιατί όλα
έχουν τη σηµασία τους.

Αναφορικά µε τις συµφωνίες µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής και Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µε-
ταµοσχεύσεων και των διασταυρούµενων µεταµοσχεύσεων νε-
φρών, χαιρετίζουµε κάθε προσπάθεια συνεργασίας των δύο
χωρών στον τοµέα της υγείας. Μας ευαισθητοποιεί η ανάγκη στή-
ριξης των ασθενών, η βελτίωση της ποιότητας ζωής τους και, εν
τέλει, η ίδια τους η ζωή. Είναι προς µία θετική κατεύθυνση η ενί-
σχυση των δυνατοτήτων και των δύο χωρών στην εύρεση συµ-
βατών δοτών για µεταµοσχεύσεις, καθώς διευρύνονται οι πιθα-
νότητες σωτηρίας για όσους ασθενείς δεν έχουν συµβατό δότη
εντός της χώρας τους. Μάλιστα, από τη στιγµή που η παγκόσµια
κοινότητα στρέφεται όλο και περισσότερο προς την κατεύθυνση
της διεύρυνσης της δεξαµενής των ζώντων δοτών και βέβαια
κάτω από την επιστηµονική καθοδήγηση οι ασθενείς για τους
οποίους υπό άλλες συνθήκες θα ήταν δύσκολο, ακόµη και ανέ-
φικτο, να προβούν σε µεταµόσχευση σε συνδυασµό µε την αύ-
ξηση του ποσοστού επιτυχίας τέτοιου είδους επεµβάσεων, δεν
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µπορούµε παρά να αντιµετωπίζουµε καλοπροαίρετα ανάλογες
συµφωνίες.

Επιτρέψτε µας, όµως, να αναρωτιόµαστε γιατί οι συµφωνίες
αφορούν συγκεκριµένα νοσοκοµεία, όπως είναι το Ωνάσειο Καρ-
διοχειρουργικό Κέντρο και το Νοσοκοµείο «Λαϊκό», ενώ δεν συ-
µπεριλαµβάνονται άλλες µεταµοσχευτικές µονάδες που λειτουρ-
γούν επιτυχώς και σε δηµόσια νοσοκοµεία.

Με οδηγό την ιδιαίτερη ευαισθητοποίησή µας στα θέµατα
υγείας, επανερχόµαστε στις παραµέτρους που προαναφέραµε,
τονίζοντας όµως περισσότερο την ενίσχυση του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας, των µονάδων εντατικής θεραπείας, την τοπο-
θέτηση τοπικών συντονιστών σε όλη την Ελλάδα, αλλά και την
ενίσχυση των προγραµµάτων προαγωγής και πρόληψης της δη-
µόσιας υγείας.

Η αποδιοργάνωση του ΕΣΥ, η δραµατική υποστελέχωση των
νοσοκοµείων και η αδυναµία των ΜΕΘ να υποστηρίξουν αυτή τη
ζωτικής σηµασίας λειτουργία καθιστούν τις συνθήκες κατώτερες
των αναγκών και δεν διασφαλίζουν τις επικαιροποιηµένες ανά-
γκες ενός σύγχρονου συστήµατος µεταµοσχεύσεων και την επι-
βεβληµένη ενίσχυση ενός πολύ κρίσιµου τοµέα, τη δηµόσια
υγεία.

Με αυτή την κριτική και µε όλες αυτές τις επιφυλάξεις ως προς
την αντιµετώπιση από την Κυβέρνησή σας ενός τόσο σοβαρού
ζητήµατος αλλά και µε γνώµονα την ανάγκη στήριξης των ασθε-
νών, ψηφίζουµε υπέρ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Φερχάτ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι τρεις µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο

Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Και τώρα τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική

Λύση κ. Μαρία Αθανασίου. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγονται προς

επεξεργασία και ψήφιση δύο κυρωτικά σχέδια νόµου αναφορικά
µε δύο συµφωνίες µεταξύ των Υπουργείων Υγείας Ελλάδας και
Κύπρου αµφότερες µε ηµεροµηνία 19 Σεπτεµβρίου του 2024. Η
µεν πρώτη συµφωνία αφορά τον τοµέα των µεταµοσχεύσεων εν
γένει, ενώ η δεύτερη συµφωνία τον τοµέα των διασταυρούµενων
µεταµοσχεύσεων νεφρού. 

Τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας υπάρχει σταθερή σηµα-
ντική αύξηση των µεταµοσχεύσεων ανά έτος. Φέτος είχαµε φτά-
σει στους δέκα δότες ανά εκατοµµύριο πληθυσµού, ενώ κάθε
µέρα έχουµε έναν µε δύο δότες. Πέρυσι οι δότες ήταν 8,3 ανά
εκατοµµύριο πληθυσµού, ενώ πρόπερσι 6,6 δότες. Το 2021 εί-
χαµε 4,7 δότες και παλαιότερα 4,4 δότες. Μέσα σε µία τριετία,
δηλαδή, ο αριθµός των δοτών υπερδιπλασιάστηκε. Από 4,7 δότες
ανά εκατοµµύριο πληθυσµού έφτασαν στους 10 δότες ανά εκα-
τοµµύριο. Είχαµε, δηλαδή, αύξηση σχεδόν 110%. Το 2024 µετα-
µοσχεύθηκαν 150 άτοµα µε νεφρό σε σύγκριση µε τα 138 άτοµα
το 2023, ενώ έγιναν 48 µεταµοσχεύσεις ήπατος σε σύγκριση µε
τις 40 µεταµοσχεύσεις που έγιναν πέρυσι. Έγιναν 22 µεταµο-
σχεύσεις καρδιάς σε σύγκριση µε τις 14 που έγιναν πέρυσι και
12 µεταµοσχεύσεις πνευµόνων, ενώ 12 έγιναν και πέρυσι.

Επίσης, οι ζώντες δότες φέτος είναι 111. Πέρυσι ήταν 103 και
πρόπερσι 84. Ωστόσο, υπάρχει πολύς δρόµος ακόµη, µιας και ως
προς τους αποβιώσαντες δότες η χώρα µας βρίσκεται στη µέση
του ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση θεωρούµε, επίσης, ότι είναι πολύ
σηµαντική πλέον η δωρεά οργάνων από τα περιστατικά του εγκε-
φαλικού θανάτου, στα οποία ισχύει µέχρι και σήµερα, να επεκτα-
θεί και σε περιστατικά κυκλοφορικού θανάτου, δηλαδή όταν έχει

σταµατήσει να λειτουργεί η καρδιά του δότη και τα όργανα αρ-
χίζουν να καταστρέφονται ταχέως και πρέπει η λήψη τους να
γίνει πολύ γρήγορα. Μάλιστα, είναι απαραίτητα κάποια µηχανή-
µατα που βοηθούν να κρατάµε ζωντανά τα όργανα µέχρι να γίνει
η µεταµόσχευση. Αυτά τα µηχανήµατα δεν υπήρχαν στο παρελ-
θόν και γι’ αυτό η δωρεά από κυκλοφορικό θάνατο ξεκίνησε την
τελευταία περίπου δεκαετία. 

Είναι αυτονόητο ότι µετά από µία δεκαετία από τότε που ξεκί-
νησε δειλά-δειλά η δωρεά από κυκλοφορικό θάνατο µέσα στην
οποία χάθηκαν εκατοντάδες πολύτιµα όργανα, λόγω της µη ολο-
κλήρωσης του κανονιστικού πλαισίου, επείγει η ολοκλήρωσή του
για τη µεταµόσχευση οργάνων και σε περιπτώσεις κυκλοφορικού
θανάτου. Εξάλλου, το ζήτηµα έχει νοµοθετηθεί από τον Μάρτιο
του 2023, ήδη δηλαδή σχεδόν δύο χρόνια. Όπως προείπαµε, σκο-
πός είναι η όσο το δυνατόν καλύτερη αξιοποίηση οργάνων, τα
οποία θα µπορούσαν κάλλιστα να παραµείνουν χρήσιµα και να
ανακουφίσουν εκατοντάδες συνανθρώπους µας κάθε χρόνο και
να συντοµεύσουν τον χρόνο αναµονής των υποψήφιων ληπτών.

Στο άρθρο 1 αµφότερων των σχεδίων νόµου οι εν λόγω συµ-
φωνίες προβλέπουν τη συνεργασία Ελλάδας-Κύπρου και καλύ-
πτουν τόσο τους Κύπριους πολίτες όσο και τους Ευρωπαίους
πολίτες, αλλά και πολίτες τρίτων χωρών οι οποίοι διαµένουν µό-
νιµα και νόµιµα στην Κύπρο. Ωστόσο, θα πρέπει οπωσδήποτε να
διασφαλιστεί η επάρκεια οργάνων για τους Έλληνες πολίτες πριν
προχωρήσουµε σε διάθεση σε Κύπριους πολίτες ή ακόµα περισ-
σότερο σε µη Κύπριους πολίτες αλλά µόνιµους κατοίκους Κύ-
πρου. Κατά τη γνώµη µας, είναι απαραίτητο να διασφαλιστεί ότι
οι Έλληνες πολίτες δεν θα έρχονται σε δεύτερη µοίρα σε σχέση
µε τους Κύπριους λήπτες. 

Επίσης, θεωρούµε ότι ως προς την Ελλάδα θα πρέπει να δια-
σφαλιστεί ότι δεν θα κινδυνεύσουν να περιοριστούν οι δυνατό-
τητες των µεταµοσχετυικών αναγκών της. Οι ελεγκτικοί µηχανισ-
µοί οφείλουν να διασφαλίσουν πρώτα το ότι θα καλύπτονται πλή-
ρως οι ανάγκες της πατρίδας µας και, επίσης, το να µην εµφανι-
στεί ποτέ κανένα περιστατικό πώλησης και εµπορίας οργάνων. 

Παρά το γεγονός, λοιπόν, ότι οι συµφωνίες αναφέρουν τις
αρχές της ασφάλειας, της ποιότητας και της διαφάνειας, δεν πε-
ριλαµβάνουν σαφή µηχανισµό ελέγχου και αξιολόγησης.

Στο άρθρο 1 µε τίτλο «Σκοπός» αναφορικά µε τη συµφωνία, θε-
ωρούµε ότι θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι οι Έλληνες πολίτες θα
πρέπει να εξυπηρετούνται κατά προτεραιότητα και ύστερα να
εξυπηρετούνται οι πολίτες της Κύπρου ή οι πολίτες τρίτων
χωρών. Η διάταξη οφείλει να είναι σαφέστερη σε αυτό το ζήτηµα
και να παράσχει επαρκείς διασφαλίσεις.

Επίσης, η συµφωνία προβλέπει ότι όργανα τα οποία δεν αξιο-
ποιούνται στην Κύπρο θα διατίθενται στην Ελλάδα. Ως Ελληνική
Λύση ζητούµε να διενεργούνται επαρκείς έλεγχοι, σχετικά µε το
γιατί δεν αξιοποιήθηκαν στην Κύπρο αυτά τα όργανα. Εν συνε-
χεία, αν διαπιστωθεί ότι η ποιότητά τους είναι άριστη και ότι
όντως πληρούν τα υψηλότερα δυνατά ιατρικά πρότυπα, τότε να
διατίθενται στην Ελλάδα.

Στο άρθρο 2 της πρώτης συµφωνίας και στο άρθρο 3 της δεύ-
τερης συµφωνίας µε τίτλο «Φορείς υλοποίησης» ορίζονται οι φο-
ρείς υλοποίησης της συµφωνίας. Για µεν την Ελλάδα είναι ο
Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων, για δε την Κύπρο το Συµ-
βούλιο Μεταµοσχεύσεων Κύπρου. Η συνεργασία των συµβαλλό-
µενων µερών ως κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προβλέπεται ότι θα διέπεται από τα ισχύοντα, σύµφωνα µε την
ισχύουσα εθνική νοµοθεσία κάθε κράτους και µε τις εκάστοτε Ευ-
ρωπαϊκές Οδηγίες, καθώς και ότι τα µέρη υποχρεούνται να τη-
ρούν τη νοµοθεσία για την προστασία των προσωπικών δεδο-
µένων. 

Παραµένει αναπάντητο, όµως, το ερώτηµα ποιος θα ελέγχει
τη λειτουργία, την αξιολόγηση και τη λογοδοσία του EOM και του
αντίστοιχου συµβουλίου µεταµοσχεύσεων. Επίσης, δεν προκύ-
πτει ποιοι φορείς θα έχουν πρόσβαση στα ιατρικά δεδοµένα των
δοτών και των ληπτών και διερωτώµεθα το πώς θα διασφαλίζεται
πλήρως η διαφύλαξη των προσωπικών δεδοµένων δοτών και λη-
πτών, µε δεδοµένο τον κίνδυνο, όπως προαναφέραµε, της εµπο-
ρίας οργάνων και της παράνοµης διάθεσής τους σε τρίτες χώ-
ρες. 
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Στο άρθρο 3 της πρώτης συµφωνίας γενικοί κανόνες και στο
άρθρο 5 της δεύτερης συµφωνίας κοινός κατάλογος µεταµο-
σχεύσεων νεφρού µε ανταλλαγή ζευγαριών, κλινικά θέµατα, εν
προκειµένω, η πρώτη συµφωνία προβλέπει ότι οι ενήλικοι ασθε-
νείς που είναι Κύπριοι πολίτες και ασθενείς από ευρωπαϊκές
χώρες που διαµένουν µόνιµα και νόµιµα στην Κυπριακή Δηµο-
κρατία και χρήζουν µεταµόσχευση πνευµόνων, µπορούν να µε-
ταµοσχεύονται στη µονάδα µεταµοσχεύσεων στην Ελλάδα και να
εντάσσονται στο Εθνικό Μητρώο Υποψηφίων Ληπτών, σύµφωνα
µε τα τηρούµενα από τον ΕΟΜ. 

Τα αντίστοιχα προβλέπονται και για τη δεύτερη συµφωνία ως
προς τη διασταυρούµενη µεταµόσχευση νεφρών. Εδώ διαβλέ-
πουµε τον κίνδυνο να βρεθούν οι Έλληνες πολίτες σε µειονεκτική
θέση, λόγω της διαφοράς του βιοτικού επιπέδου Ελλάδας και Κύ-
πρου. Τούτο µπορεί να βρει εφαρµογή ακόµα και σε κατοίκους
Κύπρου και πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι έχουν συρρεύσει
στην Κύπρο λόγω των εκεί ευνοϊκών συνθηκών. 

Τέλος, θεωρούµε πιθανό να γίνει η Κύπρος γέφυρα για ασθε-
νείς πολίτες τρίτων χωρών που επιδιώκουν να µεταµοσχευθούν
στην Ελλάδα. Δεν εξετάζεται για πόσο χρόνο έχουν διαµείνει
στην Κύπρο, προκειµένου να αποκτήσουν δικαίωµα µεταµόσχευ-
σης στην Ελλάδα. Η Ελλάδα αντιµετωπίζει έλλειψη µοσχευµάτων
µε πολυετείς λίστες αναµονής για Έλληνες πολίτες. Οι δύο αυτές
συµφωνίες οφείλουν να διασφαλίσουν ότι δεν θα επιµηκυνθεί
ακόµα περισσότερο η αναµονή των Ελλήνων ληπτών. Επίσης, στο
πλαίσιο της εφαρµογής της αρχής αµοιβαιότητας αξιοποιούµε
ρητές δεσµεύσεις στο ότι οι Έλληνες πολίτες υποψήφιοι λήπτες
θα απολαµβάνουν τα ίδια προνόµια και παροχές στην Κύπρο, µε
αυτές τις οποίες απολαµβάνουν οι Κύπριοι πολίτες στην Ελλάδα.

Άρθρο 11, διαδικασία αφαίρεσης πρώτης συµφωνίας και
άρθρο 8 ιχνηλασιµότητα χαρακτηρισµός οργάνων της δεύτερης
συµφωνίας. Στο άρθρο 11, λοιπόν, της συµφωνίας περιγράφο-
νται η διαδικασία αφαίρεσης των οργάνων από αποβιώσαντα
δότη, καθώς οι όροι και οι προϋποθέσεις αφαίρεσης. Ωστόσο,
στο άρθρο 11, παράγραφος 3, δεν καθίσταται σαφές και ποιος
βαρύνεται µε τα έξοδα αφαίρεσης οργάνων, καθώς αναφέρει ότι
τα έξοδα αφαίρεσης µοσχευµάτων στην Κύπρο δεν θα βαρύνουν
το ελληνικό δηµόσιο, αλλά η Ελλάδα θα καλύπτει τα έξοδα µε-
ταφοράς οµάδων και µοσχευµάτων προς την Ελλάδα. Άραγε
ισχύει και η αντίστοιχη υποχρέωση για την Κύπρο; 

Το σηµαντικότερο, όµως, στοιχείο είναι το από πού προέρχο-
νται τα µοσχεύµατα, δηλαδή ποιες διαδροµές ακολουθήθηκαν
από τον δότη µέχρι τον λήπτη. Είναι διαφανής η διαδροµή, αντέ-
χει δηµοσιότητας; Οι δότες είναι, όντως, δωρητές ή µήπως πού-
λησαν ή πουλήθηκαν οι ίδιοι ή ναρκώθηκαν και έδωσαν χωρίς να
συναινέσουν και ακόµα µακρύτερα χωρίς να το αντιληφθούν καν
ή ακόµα νεκρώθηκαν; Διακινούνται µεγάλα ποσά µε µεγάλα
κέρδη. Η εµπορία οργάνων βασίζεται στον ανθρώπινο πόνο,
εκµεταλλεύεται την ανάγκη η οποία πληρώνει όσο-όσο και πλου-
τίζει ανήθικα.

Οι εµπόλεµες περιοχές, οι φτωχές, οι υποσιτιζόµενες διαθέ-
τουν νεφρούς, ήπαρ και καρδιές σε επικερδείς τιµές, µε θύµατα
την ανθρώπινη αξία και αξιοπρέπεια. Οι δωρητές είναι αιχµάλωτοι
στρατιώτες µε αντάλλαγµα την ελευθερία, παιδιά µε αντάλλαγµα
την ίδια τους τη ζωή. Κυκλώµατα µε εγκεφάλους υψηλά ιστάµε-
νους, µε επιστήµονες που καταπατούν όρκους και δεσµεύσεις
και µε πρόσωπα τα οποία είναι ταγµένα στην µη τήρηση της νο-
µιµότητας. 

Η αµοιβή στους δότες είναι έως και 15.000 ευρώ για ένα
νεφρό. Πόσες και πόσες απαγωγές παιδιών ή και ενηλίκων, των
οποίων τα ίχνη χάνονται µυστηριωδώς για πάντα, παράνοµων υιο-
θεσιών, παράνοµων αφαιρέσεων οργάνων, ενέργειες οι οποίες
αφήνουν κέρδη εκατοµµυρίων ευρώ στους εµπνευστές και ορ-
γανωτές τους. Πόσα κυκλώµατα στα οποία είναι εµπλεκόµενοι
και επιστήµονες, οι οποίοι αντίθετα σε κάθε κώδικα ηθικής, διε-
νεργούν τέτοιες αποτρόπαιες πράξεις! 

Κύριοι, η συνεργασία της Ελλάδας και της Κύπρου στον τοµέα
των µεταµοσχεύσεων είναι πολύ σηµαντική, ωστόσο υπάρχουν
σηµεία που πρέπει να διασφαλιστούν και να ρυθµιστούν. Είναι,
λοιπόν, διατεθειµένες οι αρµόδιες δηµόσιες αρχές να πατάξουν
το φαινόµενο και να θέσουν σε λειτουργία όλα τα πρόσφορα

µέσα µε τη βοήθεια της τεχνολογίας, ούτως ώστε όχι µόνο να
υπάρχει πλήρης διαφάνεια ως προς την προέλευση των µοσχευ-
µάτων, αλλά και να εξαλειφθεί πλήρως το φαινόµενο των παρά-
νοµων µεταµοσχεύσεων είτε ακούσιων είτε εκούσιων; 

Η συνεργασία Ελλάδας και Κύπρου στον τοµέα αυτό, καταλα-
βαίνουµε ότι είναι αναγκαία, αλλά αυτά είναι πράγµατα που πρέ-
πει να διασφαλιστούν και να ρυθµιστούν. Το αναδείξαµε ήδη. Η
τεχνολογία µπορεί να βοηθήσει σε πολύ µεγάλο βαθµό τόσο στην
επιτυχή εκτέλεση των µεταµοσχεύσεων όσο και στη διασφάλιση
της νοµιµότητας των διαδικασιών και να σώσει ζωές, αρκεί να το
τολµήσει η Κυβέρνηση. 

Η Ελληνική Λύση περιµένει απαντήσεις. Δεν µας τις δώσατε
από την επιτροπή, για να σας πούµε τι θα ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αθανασίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαπέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο

Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και ειδικός αγορη-

τής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Γεώργιος Λαµπρού-
λης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πριν µπούµε στα του νοµοσχεδίου, θα θέλαµε να εκφράσουµε
τα θερµά µας συλλυπητήρια στην οικογένεια του Βασίλη Καλο-
γήρου και, συγχρόνως, µε βάση τις καταγγελίες της µητέρας
του, αναδεικνύεται ότι πρόκειται για µία σοβαρή υπόθεση για την
οποία η Κυβέρνηση οφείλει να πάρει όλα τα απαραίτητα µέτρα
για την πλήρη διαλεύκανση αυτής. 

Θα θέλαµε, όµως, και από αυτό το Βήµα να χαιρετίσουµε τους
αγωνιζόµενους αγρότες και κτηνοτρόφους που σήµερα διαδη-
λώνουν στη Θεσσαλονίκη, δίνοντας στην Κυβέρνηση, στον Πρω-
θυπουργό, µία αγωνιστική διεκδικητική απάντηση απέναντι στην
αρνητική στάση και τις εξαγγελίες-ψίχουλα της Κυβέρνησης απέ-
ναντι στα δίκαια αιτήµατά τους, αιτήµατα ζωτικής σηµασίας, επι-
βίωσης. 

Καταγγέλλουµε, συγχρόνως, την απαράδεκτη απόφαση της
Κυβέρνησης που µε αστυνοµικά µέτρα αναγορεύει τον αγώνα
των αγροτών, κτηνοτρόφων, σε έγκληµα, επιχειρώντας να απα-
γορεύσει το προγραµµατισµένο συλλαλητήριο των αγροτών σή-
µερα το απόγευµα στη Θεσσαλονίκη. Απέναντι, λοιπόν, σε αυτόν
τον αυταρχισµό και την τροµοκρατία οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι
απαντούν και θα απαντήσουν µαζικά και δυναµικά. Και σε αυτή
την κατεύθυνση καλούµε και τον λαό της Θεσσαλονίκης να εκ-
φράσει ενεργά τη συµπαράστασή του στον αγώνα των αγροτών,
έναν αγώνα ο οποίος είναι αγώνας όλου του λαού και αφορά
όλους τους κλάδους και όλους τους τοµείς. 

Ερχόµαστε στα του νοµοσχεδίου. Ο τοµέας των µεταµοσχεύ-
σεων αποτελεί ένα σοβαρό και κρίσιµο ζήτηµα, το οποίο σχετίζε-
ται µε τη δυνατότητα των ασθενών να κερδίσουν τη ζωή τους.
Αντίστοιχα, η προσφορά µοσχευµάτων -που προσφέρει ζωή σε
ανθρώπους- αποτελεί πράξη που αντανακλά υψηλού βαθµού αλ-
τρουισµό και αλληλεγγύη, πράξη η οποία, κατά τη γνώµη µας,
πρέπει να συναντάται µε τη λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων
από τη µεριά του κράτους, µε στόχο τη στήριξη και τη διεύρυνση
αυτής της πράξης. 

Έτσι, σηµαντικό µέρος χρειάζεται και πρέπει να αποτελεί η συ-
στηµατική και σχεδιασµένη από το κράτος διαπαιδαγώγηση του
πληθυσµού για την αξία της δωρεάς µοσχευµάτων, η οποία θα
πρέπει να ξεκινά από τις µικρές ηλικιακές οµάδες εντός και εκτός
του σχολείου και µε ιδιαίτερο ρόλο και αρµοδιότητα στο δηµόσιο
πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας. 

Δεύτερον, εξασφάλιση όλων των κρίκων της αλυσίδας του συ-
στήµατος µεταµόσχευσης, από τη διεύρυνση της δεξαµενής των
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δοτών, την καταγραφή των ληπτών, την ύπαρξη αναπτυγµένων
και επαρκών δηµόσιων κλινών µονάδας εντατικής θεραπείας και
τον επαρκή εξοπλισµό τους, την πλήρη και επαρκή στελέχωσή
τους, την ύπαρξη εξειδικευµένων υγειονοµικών -συντονιστές, ψυ-
χολόγοι και άλλα- που θα ασχολούνται αποκλειστικά µε την προ-
ετοιµασία των οικογενειών για τη διάθεση των µοσχευµάτων των
συγγενών τους που έχουν χάσει τη ζωή τους και συγχρόνως, η
επαρκής στελέχωση των ιατρικών οµάδων λήψης µοσχευµάτων,
το επαρκές σύστηµα έγκαιρης µεταφοράς τους για τη µεταµό-
σχευση. 

Εξάλλου, οι διάφορες επιστηµονικές προσεγγίσεις, σχετικά µε
τον τρόπο λήψης των µοσχευµάτων, τη διάθεσή τους και λοιπά
που αποτελούν προϊόν επιστηµονικής εµπειρίας και έρευνας, θα
µπορούσαν στο πλαίσιο της πλήρους κρατικής ευθύνης, να συµ-
βάλουν αποτελεσµατικά τους ασθενείς που τις χρειάζονται.
Όµως, στο σηµερινό οικονοµικό πολιτικό πλαίσιο της άσκησης
µιας βαθύτατα αντιλαϊκής πολιτικής και στον χώρο της υγείας, η
εφαρµογή όλων αυτών είναι περιορισµένη, σε σχέση µε τις δυ-
νατότητες, ανεξάρτητα εάν στο παρελθόν υπήρξαν σχέδια που
µπορεί επιστηµονικά να ήταν ορθά, αλλά ακριβώς λόγω του οι-
κονοµικού πολιτικού πλαισίου είτε ακυρώθηκαν είτε τα όποια ορι-
σµένα βήµατα έγιναν, σε καµία περίπτωση δεν αντιστοιχήθηκαν
στις ανάγκες, πάντα µε κριτήριο τις σηµερινές δυνατότητες της
επιστήµης και της τεχνολογίας, 21ος αιώνας! 

Αντίθετα, τι προώθηση είχαµε; Να θυµίσουµε. Το 2023 είχαµε
προώθηση ενός αντιδραστικού εκσυγχρονισµού µε τη νοµοθέ-
τηση του λεγόµενου Εθνικού Σχεδίου για τις Μεταµοσχεύσεις
που απαντά στα υπαρκτά προβλήµατα των µεταµοσχεύσεων, µε
µέτρα όµως που κριτήριό τους είναι ποιο; Το ελάχιστο κρατικό
κόστος, η εµπορευµατοποίηση των σχετικών εργασιών που ιδι-
αίτερα στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων έχει επιπλέον αρνητικές
επιδράσεις και στην προαγωγή της συνείδησης στον λαό για διά-
θεση προσφοράς. 

Θα αναφέρω ορισµένα βασικά στοιχεία αυτού του πλαισίου, το
οποίο εµπεριέχεται µέσα και το επικαλούνται και οι δύο συµβά-
σεις στο πλαίσιο της αµοιβαίας συµφωνίας µε την Κύπρο. Είναι
ένα πλαίσιο, λοιπόν, το οποίο θα διέπει τις µεταµοσχεύσεις και
ισχύει. 

Ενδεικτικά αναφέρουµε: Το ζήτηµα της χρηµατοδότησης όλων
των αναγκαίων πράξεων για τις µεταµοσχεύσεις και των αναγκών
των ασθενών µετά από αυτές δεν αποτελεί ευθύνη του κράτους
µέσω του κρατικού προϋπολογισµού, αλλά αντίθετα του ΕΟΠΥΥ,
σύµφωνα µε τον κανονισµό παροχών του, δηλαδή η χρηµατοδό-
τηση ανατίθεται στους ίδιους τους εργαζόµενους µέσω εισφο-
ρών και φορολογίας, δηλαδή τίθεται και για τις µεταµοσχεύσεις
το ζήτηµα του κόστους, αφού έχετε και εσείς και οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις ως «ευαγγέλιο» τη µη επιβάρυνση του κρατικού
προϋπολογισµού και τη διασφάλιση των δηµοσιονοµικών στόχων,
γεγονός που σηµαίνει ότι ακόµα και την εξασφάλιση της ζωής
αυτών των ασθενών την αντιµετωπίζετε ως κόστος. 

Εκφράζεται, λοιπόν, και εδώ πρακτικά η αντίθεση µε τις σηµε-
ρινές δυνατότητες της επιστήµης και της τεχνολογίας που δεν
µπορούν να αξιοποιηθούν, γιατί κοστίζουν στην καπιταλιστική
ανάπτυξη, αφού αποτελούν εµπόδια στον ανταγωνισµό και την
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Δεύτερο ζήτηµα: Καµία πρόβλεψη ή αναφορά -αν θέλετε- στο
πλαίσιο που έχει ψηφιστεί για την κύρια πηγή των πτωµατικών
µοσχευµάτων που είναι οι µονάδες εντατικής θεραπείας και που
κατά τη γνώµη µας πρέπει να είναι ο κύριος προσανατολισµός,
παίρνοντας υπ’ όψιν τα ενδεχόµενα προβλήµατα υγείας και τους
κινδύνους από τους ζώντες δότες, γιατί όπως και να το κάνουµε
η αφαίρεση ενός οργάνου από ζώντα δότη είναι µια µορφή ανα-
πηρίας. 

Ούτε λόγος γίνεται για την ανάπτυξή τους, την εξειδικευµένη
στελέχωση, την εξασφάλιση µόνιµης παρουσίας ειδικευµένου
προσωπικού σε κάθε µονάδα εντατικής θεραπείας που θα ασχο-
λείται αποκλειστικά και µόνο µε την ανεύρεση πιθανών δοτών και
τη διεκπεραίωση όλων των αναγκαίων διαδικασιών για την επι-
τυχή ολοκλήρωση της λήψης. 

Όµως, όταν δεν παίρνονται τέτοια µέτρα, µε κριτήριο πάντα το
κόστος, πώς θα εξασφαλιστεί η προαγωγή των µεταµοσχεύσεων,

πώς οι συγγενείς των ασθενών που χάνουν τη ζωή τους θα βοη-
θιούνται ουσιαστικά να αποφασίσουν τη δωρεά οργάνων;

Βέβαια, απέναντι σε τέτοιου είδους αιτιάσεις, στην επιτροπή τι
µας είπε ο Υπουργός; Συγκεκριµένα, είπε: «Προχωράµε στην
πρόσληψη 20 συντονιστών στον ΕΟΜ. Δεύτερον, ψηφιοποίηση -
λέει- του ΕΟΜ από χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και, τρίτον,
βρήκαµε και τον τρόπο, δηλαδή πώς να ενηµερώνουµε τον κόσµο
ή πώς να τον καλούµε να γίνει δότης µέσω SMS». Άρα, λοιπόν,
αυτά είναι.

Τρίτο ζήτηµα: H λειτουργία του ΕΟΜ ως νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου -αυτό ψηφίσατε, αυτό ισχύει-, δηλαδή ως επι-
χείρηση του δηµοσίου και η σύνδεσή του µε µία κατ’ εξοχήν
πράξη αλτρουισµού και κοινωνικής αλληλεγγύης. 

Ρωτάµε ξανά. Το είχαµε θέσει και τότε: Πώς ένας τέτοιος ορ-
γανισµός που επικαλείται, προβάλλει και καθοδηγεί τη δωρεά ορ-
γάνων, ο ίδιος λειτουργεί ως επιχείρηση που πρέπει να πουλάει
τις διάφορες εργασίες του για να είναι βιώσιµος; Πρακτικά και
θεωρητικά αυτό όχι µόνο δεν προάγει την ανάγκη των µεταµο-
σχεύσεων, αλλά σηµατοδοτεί αρνητικά µηνύµατα στον πληθυ-
σµό. 

Εδώ περιµένουµε ακόµα µία απάντηση για τις διασταυρούµε-
νες µεταµοσχεύσεις που γίνεται λόγος στο νοµοσχέδιο. Στο σχε-
τικό ερώτηµα ο Υπουργός στην επιτροπή απάντησε: «Μας το είπε
ο ΕΟΜ, το ζήτησε ο ΕΟΜ». Γιατί το ζήτησε; Να µας εξηγήσει. Δη-
λαδή όποιος ζητά από τον Υπουργό, αυτός το κάνει; Και οι για-
τροί και οι νοσηλευτές ζητούν προσωπικό. Το κάνει;

Τέταρτο ζήτηµα: Αντί να οργανώνεται από το ίδιο το κράτος
το σύστηµα της έγκαιρης και ασφαλούς µεταφοράς των µοσχευ-
µάτων, το έργο αυτό πού ανατίθεται; Στον κάθε σχετικό επιχει-
ρηµατία. Εδώ δεν είναι µόνο το ζήτηµα της οικονοµικής διάστα-
σης, αλλά και της ουσιαστικής ασφάλειας της διαδικασίας, αφού
το κίνητρο είναι το κέρδος και όχι η ικανοποίηση µιας πολύ ση-
µαντικής κοινωνικής ανάγκης. 

Αυτό το Εθνικό Σχέδιο Μεταµοσχεύσεων ψηφίστηκε µετά το
έγκληµα των Τεµπών και είναι άλλο ένα γεγονός, λοιπόν, που δεί-
χνει πως η προσήλωση και της παρούσας Κυβέρνησης στην αντι-
λαϊκή πολιτική έχει και τη διάσταση του αδίστακτου. 

Πέµπτον, το ζήτηµα ή η πρόβλεψη –αν θέλετε- για ετήσια
απροσδιόριστη παρακολούθηση του ζώντα δότη που σε καµία
περίπτωση δεν καλύπτει τις ανάγκες του, αφού σε αυτούς τους
ανθρώπους και µε κριτήριο την ουσιαστική παρακολούθηση,
αλλά και για αναγνώριση της προσφοράς τους, θα έπρεπε να
τους παρέχονται απολύτως δωρεάν όλα όσα απαιτούνται για την
υγεία τους, είτε σχετίζονται είτε όχι µε τη δωρεά οργάνων που
έκαναν. 

Εµείς είπαµε και στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν έχουµε
αντίρρηση φυσικά, δεν είµαστε αντίθετοι στο να αξιοποιηθεί η δι-
εύρυνση της «δεξαµενής» µοσχευµάτων προς όφελος των αντι-
στοίχων ασθενών, τα όσα δηλαδή προβλέπονται στις δύο συµ-
φωνίες µε την Κυπριακή Δηµοκρατία. 

Επισηµάναµε, όµως, τρία ζητήµατα, τρία θέµατα: Πρώτον,
υπάρχει κύριος προσανατολισµός στις συµφωνίες στους ζώντες
δότες, µε όλες τις ενδεχόµενες αρνητικές επιπτώσεις στην υγεία
των δοτών και όχι στη δηµιουργία των προϋποθέσεων για την αύ-
ξηση πτωµατικών µοσχευµάτων που συνδέεται µε τη συστηµα-
τική εκπαίδευση του πληθυσµού από την παιδική ηλικία και όχι
µε περιστασιακές καµπάνιες, µε την επαρκή στελέχωση κυρίως
των νέων για την αντιµετώπιση των ασθενών, αλλά και µε το κα-
τάλληλο προσωπικό για την προετοιµασία των συγγενών. 

Δεύτερον, οι µεταµοσχεύσεις εξαρτώνται από τα µοσχεύµατα
και εξ ορισµού αυτό αποτελεί µια ευαίσθητη διαδικασία, όπου η
παραµικρή αστοχία σχετικά µε το ζήτηµα της ανιδιοτέλειας µπο-
ρεί να αποτελέσει τελείως αρνητικό παράγοντα στη διαχείριση
δωρεάς. Το γεγονός ότι καθιερώθηκε το κριτήριο του λεγόµενου
συναισθηµατικού δότη κατά τη γνώµη µας κινείται στα όρια δη-
µιουργίας τέτοιων παραγόντων που µπορεί να επηρεάσουν αρ-
νητικά.

Τρίτον, στη συµφωνία τίθεται ο όρος του νόµιµου και µόνιµου
κατοίκου για να ενταχθεί στη λίστα υποψηφίων ληπτών. Το θέτω
σε όλους, σε όλες τις παρατάξεις, σε όλα τα κόµµατα: Μπορούµε
να λέµε αυτούς τους ορισµούς στα ζητήµατα που σχετίζονται µε
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την υγεία και την ίδια τη ζωή ενός ανθρώπου και µάλιστα λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν το γεγονός ότι αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται σε
αυτή τη θέση όχι µε τη θέλησή τους, αλλά ως αποτέλεσµα των
επεµβάσεων, των πολεµικών συγκρούσεων κ.λπ. που, ειρήσθω
εν παρόδω, και η χώρα µας έβαλε και συνεχίζει να βάζει το χεράκι
της απλόχερα, δηµιουργώντας στρατιές προσφύγων και µετανα-
στών; Άνθρωποι κυνηγηµένοι από την ίδια τους τη χώρα!

Κύριε Πρόεδρε, υποστηρίζουµε, λοιπόν, ότι πρέπει να αξιοποι-
ηθούν οι όποιες δυνατότητες µπορεί να προσφέρουν οι δύο συµ-
φωνίες στους ασθενείς, όµως έχουµε τις επισηµάνσεις µας που
διατυπώσαµε και πριν από λίγο, αλλά και στη σχετική συζήτηση
και καταψήφιση του Εθνικού Σχεδίου Μεταµοσχεύσεων, αυτού
του νόµου, µε βάση τις οποίες διαµορφώνεται και το κριτήριο της
ψήφου µας που είναι «παρών» και στις δύο συµβάσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Λαµπρούλη.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ.

Ιωάννης Τσίµαρης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιδέα της δω-

ρεάς οργάνων και ιστών αποτελεί την ύψιστη µορφή εθελοντικής
προσφοράς και αλτρουισµού, καθώς και τη βασική προϋπόθεση
για την πραγµατοποίηση του ιατρικού θαύµατος της µεταµόσχευ-
σης. Σήµερα η µεταµόσχευση αποτελεί τη µόνη θεραπευτική
λύση για την τελικού σταδίου ανεπάρκεια της καρδιάς, του ήπα-
τος και του πνεύµονα και την πιο αποτελεσµατική λύση για την
τελικού σταδίου νεφρική ανεπάρκεια. 

Η Ελλάδα υστερεί σηµαντικά στις µεταµοσχεύσεις έναντι υπο-
λοίπων χωρών, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Εθνικού Οργανισµού
Μεταµοσχεύσεων. Η χώρα µας παραµένει στις τελευταίες θέσεις
στην Ευρώπη όσον αφορά τον αριθµό των δοτών, µε 8,2 δότες
ανά εκατοµµύριο πληθυσµού το 2023. Για την ανάπτυξη και τη
διάδοση των µεταµοσχεύσεων δεν απαιτείται µόνο η επιστηµο-
νική και τεχνολογική πρόοδος, αλλά κυρίως απαραίτητη είναι η
ευαισθητοποίηση και η συµµετοχή των κοινωνικών φορέων και
του κοινωνικού συνόλου. 

Ένας από τους σηµαντικούς παράγοντες στην εξέλιξη των µε-
ταµοσχεύσεων αποτελεί η ύπαρξη ή όχι κατάλληλων και επαρκών
µοσχευµάτων. Η έλλειψη οργάνων και µοσχευµάτων και ο διαρ-
κώς αυξανόµενος αριθµός ασθενών που χρήζουν µεταµόσχευ-
σης δυστυχώς διευρύνεται συνεχώς και µάλιστα σε παγκόσµιο
επίπεδο.

Πέρα όµως από την προσπάθεια για αύξηση των δωρεών απαι-
τούνται ενέργειες που θα στοχεύσουν στον περιορισµό της απώ-
λειας δυνητικών δοτών καθώς και οργάνων υπαρχόντων δοτών,
αλλά και στη µεγιστοποίηση της προσφοράς οργάνων µέσω διε-
θνών συµβάσεων. Απαιτούνται ισχυρός Εθνικός Οργανισµός Με-
ταµοσχεύσεων -και εδώ θα πρέπει να αναφέρουµε την ενίσχυση
και ενδυνάµωση των τοπικών συντονιστών αλλά και των υπαρχό-
ντων ΜΕΘ και την ανάπτυξη καινούργιων- και φυσικά η εφαρµογή
του Εθνικού Σχεδίου για τη Δωρεά και Μεταµόσχευση Συµπαγών
Οργάνων.

Στην Ελλάδα η διαδικασία µεταµόσχευσης οργάνων έχει ση-
µειώσει σηµαντική πρόοδο τα τελευταία χρόνια, µε ιδιαίτερη έµ-
φαση στους νεφρούς και στους πνεύµονες. Παρ’ όλα αυτά κατα-
τασσόµαστε περίπου στον µέσο όρο της Ευρώπης όσον αφορά
τον αριθµό των αποβιωσάντων δοτών, µε δέκα δότες ανά εκα-
τοµµύριο πληθυσµού το 2023. Έχουµε πολύ δρόµο να διανύ-
σουµε ακόµη. 

Στις κυρώσεις των Συµφωνιών µεταξύ της Ελληνικής και της
Κυπριακής Δηµοκρατίας, που συζητούµε σήµερα, συµπεριλαµ-
βάνονται οι µεταµοσχεύσεις ειδικά για τον πνεύµονα και οι δια-
σταυρούµενες µεταµοσχεύσεις νεφρού. Οι σχέσεις µεταξύ των
δύο χωρών, της Ελλάδας και της Κύπρου, είναι εξαιρετικά στενές
από την ίδρυση της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Οι ελληνικοί πλη-
θυσµοί των δύο χωρών µοιράζονται µια κοινή εθνότητα, κληρο-
νοµιά, γλώσσα και θρησκεία, οδηγώντας σε µια εξαιρετικά στενή
σχέση µεταξύ των κοινωνιών.

Οι συνεργασίες Ελλάδας και Κύπρου είναι στενές και εποικο-
δοµητικές σε πολλούς τοµείς στον τοµέα της υγείας και οι πτυχές

του τοµέα αυτού είναι οι µεταµοσχεύσεις των οργάνων. Οι Κύ-
πριοι ασθενείς συχνά ταξιδεύουν στην Ελλάδα για να υποβλη-
θούν σε µεταµοσχεύσεις νεφρού, καρδιάς και άλλων συµπαγών
οργάνων, λόγω της προηγµένης ιατρικής τεχνολογίας και των
εξειδικευµένων κλινικών της Ελλάδας. 

Έχουµε συνεργασία στην ιατρική εκπαίδευση και στις ειδικό-
τητες. Οι δυο χώρες ανταλλάσσουν γνώσεις και εµπειρία στην
εκπαίδευση γιατρών και άλλων επαγγελµατιών υγείας. Φοιτητές
από την Κύπρο συχνά σπουδάζουν σε ελληνικά πανεπιστήµια και
αντίστροφα. Και εδώ δεν µπορώ να µην αναφέρω ότι εξειδικευ-
µένο υγειονοµικό προσωπικό από την Ελλάδα εργάζεται πλέον
στην Κύπρο, λόγω των καλύτερων εργασιακών συνθηκών. Τις κα-
λύτερες πρακτικές, κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να τις υιοθετή-
σουµε και εµείς και να έχουµε ανάλογα αποτελέσµατα. 

Έχουµε και κοινές πολιτικές υγείας: Συνεργασία σε θέµατα δη-
µόσιας υγείας, ανάπτυξη κοινών στρατηγικών για την καταπολέ-
µηση ασθενειών, προώθηση της υγείας και εξασφάλιση πρόσ-
βασης σε ποιοτικές υπηρεσίες. 

Επιπλέον, οι δύο χώρες συµµετέχουν ενεργά στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και η συνεργασία τους ενισχύεται µέσω των ευρωπαϊκών
πολιτικών και των προγραµµάτων στον τοµέα της υγείας και βέ-
βαια υπάρχει ανταλλαγή εµπειριών σε τεχνολογίες που αφορούν
τον τοµέα της υγείας. 

Η συνεργασία των δύο χωρών, ενισχυµένη από τους κοινούς
πολιτικούς, οικονοµικούς και κοινωνικούς δεσµούς, µπορεί να
οδηγήσει σε σηµαντική βελτίωση των υγειονοµικών υπηρεσιών
και των συνθηκών υγείας για τους πολίτες και των δύο χωρών. 

Στο αντικείµενο των σηµερινών συµβάσεων γίνεται προσπά-
θεια αύξησης των πιθανοτήτων εύρεσης ληπτών για ασθενείς µε
πνευµονική και νεφρική ανεπάρκεια. Όσον αφορά τη µεταµό-
σχευση πνεύµονα γίνεται σε τελικό στάδιο, µε µικρό χρονικό πε-
ριθώριο παρέµβασης γιατί έχουν µικρή επιβίωση αυτοί οι ασθε-
νείς, µικρότερη των δύο ετών. Πρόκειται για µια εξαιρετικά σύν-
θετη διαδικασία, µε ποσοστά επιτυχίας όµως που εξαρτώνται
από πολλούς παράγοντες. 

Οι εξελίξεις είναι συνεχείς και τα ποσοστά αυξάνονται µε την
πάροδο του χρόνου. Έτσι η συνεργασία µε διεθνή κέντρα και η
εφαρµογή σύγχρονων ιατρικών τεχνικών είναι αναγκαία για τη
βελτίωση των αποτελεσµάτων. Έχουµε ποσοστό επιβίωσης 80%
µε 85% τον πρώτο χρόνο, το οποίο φτάνει στην πενταετία το 60%
µε 65%.

Η χρόνια νεφρική νόσος από την άλλη πλευρά αποτελεί σο-
βαρό και διαρκώς αυξανόµενο πρόβληµα υγείας παγκοσµίως. Εί-
µαστε στην Ελλάδα από τις πρώτες χώρες όσον αφορά τον
αριθµό ατόµων µε χρόνια νεφρική ανεπάρκεια. Μιλάµε για το
10% του συνολικού πληθυσµού της χώρας, περίπου ένα εκατοµ-
µύριο άνθρωποι έχουν αυτό το πρόβληµα και αυτό µεγεθύνεται,
αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι το µεγάλο ποσοστό των ασθενών δεν
γνωρίζει ότι πάσχει από τη νόσο. 

Το ποσοστό ασθενών που καταλήγει σε χρόνια νεφρική νόσο
τελικού σταδίου αυξάνεται κατά 2% ετησίως. Στην Ελλάδα υπο-
βάλλονται περίπου έντεκα χιλιάδες ασθενείς σε αιµοκάθαρση και
περίπου οκτακόσιοι σε περιτοναϊκή κάθαρση. Άρα η ζήτηση για
µεταµόσχευση νεφρού παραµένει υψηλή, µε χιλιάδες ασθενείς
να βρίσκονται στη λίστα αναµονής, περιµένοντας κατά µέσο όρο
επτά µε οκτώ χρόνια για µόσχευµα. Η διαδικασία της διασταυ-
ρούµενης µεταµόσχευσης, που συζητούµε εδώ, πραγµατοποι-
είται όταν δωρητής που είναι ασύµβατος µε συγκεκριµένο λήπτη
υπόσχεται να δωρίσει το νεφρό του σε κάποιο άγνωστο άτοµο,
ώστε να µπορέσει ο αποδέκτης να αποκτήσει συµβατό νεφρό
προς µεταµόσχευση από κάποιον άλλο άγνωστο. Πρόκειται για
µια διαδικασία που µπορεί να σώσει χιλιάδες νεφροπαθείς σε
όλον τον κόσµο, οι οποίοι παραµένουν σε µακρές λίστες.

Όσον αφορά τις µεταµοσχεύσεις πνεύµονα παρ’ όλο που το
πρόγραµµα έχει ξεκινήσει από το 2020 και είναι το νεότερο πρό-
γραµµα, παρουσιάζει ικανοποιητική δυναµική, µε το 2023 να
έχουµε πραγµατοποιήσει δώδεκα µεταµοσχεύσεις πνεύµονα, µε
σταθερό αριθµό σε σχέση µε το 2022.

Άρα οι µεταµοσχεύσεις και η δωρεά οργάνων αποτελούν την
ύψιστη πράξη αλληλεγγύης προς τον συνάνθρωπο. Είναι η πράξη
που δίνει σε πολλούς συνανθρώπους µας µια δεύτερη ευκαιρία
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στη ζωή. Η Ελλάδα έχει σηµειώσει ιστορικό υψηλών µεταµοσχεύ-
σεων το 2024, µε εκατό αποβιώσαντες δότες οργάνων, ξεπερνώ-
ντας το προηγούµενο ρεκόρ των ενενήντα οκτώ δοτών το 2008.
Κανένα σύστηµα υγείας όµως δεν µπορεί να σταθεί χωρίς τη διά-
θεση για προσφορά, τον εθελοντισµό, την ενσυναίσθηση και την
κατανόηση των προβληµάτων των συνανθρώπων µας και χωρίς
την πρωτοβουλία για παροχή βοήθειας από τους ίδιους. 

Η δωρεά ιστών και οργάνων, λοιπόν, αποτελεί την καλύτερη
έκφραση αυτής της προσφοράς προς το κοινωνικό σύνολο. Και
µιλώντας για δωρεά ιστών και οργάνων εννοούµε τη δωρεά αί-
µατος και αιµοπεταλίων, τη δωρεά µυελού των οστών και φυσικά
τη δωρεά συµπαγών οργάνων. Η δωρεά αίµατος και µυελού των
οστών είναι επίσης αντικείµενα που θα πρέπει να µας προβληµα-
τίσουν καθώς οι ελλείψεις που παρατηρούνται εδώ είναι πολύ
υψηλές. Η έλλειψη αίµατος έχει σοβαρές συνέπειες και επηρεά-
ζει τη λειτουργία των νοσοκοµείων να αντιµετωπίσουν καταστά-
σεις έκτακτης ανάγκης ή να παρέχουν κατάλληλη φροντίδα για
ασθενείς που απαιτούν συνεχόµενες µεταγγίσεις. Γι’ αυτό και η
προσφορά των αιµοδοτών είναι ανεκτίµητη. 

Όσον αφορά τη δωρεά µυελού των οστών θα πρέπει να γνω-
ρίζουµε ότι κάθε χρόνο περισσότεροι από διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες άνθρωποι στον κόσµο διαγιγνώσκονται µε καρκίνο του
αίµατος, όπως είναι η λευχαιµία -και αυτή η µορφή ασθένειας
είναι η πιο συχνή µορφή καρκίνου στα παιδιά- ή τα λεµφώµατα.
Για πολλούς η µόνη ελπίδα ζωής είναι η µεταµόσχευση µυελού
των οστών από έναν εθελοντή δότη µε συµβατό ιστικό τύπο. Δυ-
στυχώς οι Έλληνες ασθενείς αντιµετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες
στην εύρεση συµβατών δοτών καθώς η Ελλάδα µετρά µια εξαι-
ρετικά µικρή δεξαµενή εθελοντών, περίπου στους διακόσιες τριά-
ντα πέντε χιλιάδες, η οποία αδυνατεί να καλύψει τις ανάγκες των
ασθενών της. Η χώρα µας διαθέτει ένα από τα χαµηλότερα πο-
σοστά δοτών ανά πληθυσµό, σε αντίθεση, για παράδειγµα, µε
την Κύπρο όπου 20% του πληθυσµού έχουν εγγραφεί ως εθελο-
ντές δότες. Μιλάµε για περίπου διακόσιες χιλιάδες πολίτες.

Εν κατακλείδι, πρακτικά από έναν άνθρωπο δωρητή οργάνων
µπορούν να σωθούν οκτώ ζωές και στατιστικά έχουµε έξι φορές
περισσότερες πιθανότητες να χρειαστούµε όργανα απ’ ό,τι να
δώσουµε. 

Συνεπώς η µεταµόσχευση οργάνων µάς αφορά όλους. Οι συµ-
βάσεις που καλούµαστε να κυρώσουµε κινούνται προς τη σωστή
κατεύθυνση. Αυξάνεται η καθολικότητα και η ισοτιµία στην υγει-
ονοµική φροντίδα αφού αυξάνονται οι πιθανότητες εύρεσης συµ-
βατών ληπτών και είναι υποχρέωση της πολιτείας να διασφαλίζει
το αδιαπραγµάτευτο δικαίωµα στην υγεία. 

Επιψηφίζουµε τις κυρώσεις των συµβάσεων. 
Θέλω να επανέλθω, κυρία Υπουργέ, στο ερώτηµα που έθεσα

όσον αφορά τους χειρισµούς του διοικητή της 2ης ΥΠΕ, µε κατα-
γεγραµµένη την πρόθεσή του την προηγούµενη Πέµπτη να µε-
ταθέσει για µικρό χρονικό διάστηµα ειδικευόµενους παιδιάτρους
στο Νοσοκοµείο της Θήρας και το οποίο βέβαια πήρε πίσω µετά
από τις έντονες αντιδράσεις. Θέλω να µας δηλώσετε αν έχετε
στον προγραµµατισµό σας ως Κυβέρνηση να καλύπτετε και θέ-
σεις γιατρών µε ειδικευόµενους εκτός του πλαισίου εκπαίδευσής
τους σε άλλα νοσοκοµεία και χωρίς την ύπαρξη επιβλέποντα.
Γιατί, από όσο γνωρίζω, στο Νοσοκοµείο της Θήρας δεν υπάρχει
ειδικευµένος παιδίατρος. Θα ήθελα από εσάς ένα σχόλιο επ’
αυτού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Τσίµαρη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκαεπτά µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Άνοιξης Αττικής, καθώς και δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Περιστερίου. 

Η Βουλή καλωσορίζει και τα δύο σχολεία! 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγο-

ρητών µε τον κ. Γεώργιο Σταµάτη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενδεχοµένως, µόνο τυχαία δεν

είναι η µέρα σήµερα που έρχεται το νοµοσχέδιο για ψήφιση, είναι
η ηµέρα που έφυγε από τη ζωή ένας άνθρωπος που γεννήθηκε
για να δίνει ζωή και δεν είναι τυχαίο που είναι εδώ και η αρµόδια
Υπουργός. 

Σαν σήµερα, έφυγε από τη ζωή ο Γεώργιος Παπανικολάου.
Ένας άνθρωπος, ο οποίος γεννήθηκε για να δώσει τη ζωή και
ένας άνθρωπος, ο οποίος µε το τεστ Παπανικολάου έσωσε ζωές.
Και δεν είναι τυχαίο ότι αυτή η Κυβέρνηση, είναι η πρώτη Κυβέρ-
νηση ουσιαστικά -και µε την παρούσα πολιτική ηγεσία- που το
κοµµάτι της πρόληψης είναι τόσο ψηλά στην ατζέντα της πολιτι-
κής της, κυρίως, όµως, γιατί στην ατζέντα της πολιτικής της είναι
ο άνθρωπος και η υγεία των Ελλήνων πολιτών. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε δύο νοµοσχέδια για κύρωση Συµβά-
σεων για τις µεταµοσχεύσεις µεταξύ της Ελληνικής και της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας και θέλω να πω πως, πρώτη µου φορά ως
εισηγητής για νοµοσχέδιο, χαίροµαι που έρχοµαι να µιλήσω και
να υποστηρίξω αυτό το νοµοσχέδιο, µιας και η εµπλοκή µου στα
θέµατα της πολιτικής ξεκίνησε ως µαθητής του λυκείου, βλέπο-
ντας ένα άγαλµα του Ευαγόρα Παλληκαρίδη, στο Ενιαίο Πολυ-
κλαδικό Λύκειο Αµπελοκήπων. Αυτό µε ώθησε να µπω στην
πολιτική, ο αγώνας των Κυπρίων για ανεξαρτησία, ελευθερία. Και
χαίροµαι που σήµερα είµαι εδώ να εισηγηθώ σε εσάς -και πι-
στεύω θα το κάνετε όλοι- να στηρίξετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ουσιαστικά δίνει ζωή. Δεν είναι µόνο ότι είναι µια συνεργασία δύο
όµορων, επί της ουσίας, χωρών, µε τον ίδιο εθνικό ύµνο, αλλά
είναι µια συνεργασία η οποία δίνει την πολιτική της χώρας µας
και ελπίζω να υπάρξουν και άλλες τέτοιες πρωτοβουλίες. 

Ο τοµέας, λοιπόν, των µεταµοσχεύσεων αποτελεί βασικό πυ-
λώνα του συστήµατος υγείας. Η έγκαιρη και ασφαλής διενέργεια
των µεταµοσχεύσεων µπορεί να σώσει ζωές και να βελτιώσει
δραστικά την ποιότητα υγείας των ασθενών. Ωστόσο, η ανεπάρ-
κεια µοσχευµάτων, σε συνδυασµό µε τον διαρκώς αυξανόµενο
αριθµό των ασθενών που έχουν ανάγκη µεταµόσχευσης, αποτε-
λούν ένα κοινό πρόβληµα σε αρκετά κράτη, µεταξύ των οποίων
και η χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Στο σηµείο, αυτό, θα ήθελα να τονίσω το ιδιαίτερα ενθαρρυ-
ντικό γεγονός ότι τα τελευταία τέσσερα χρόνια οι δωρεές οργά-
νων και οι µεταµοσχεύσεις στην Ελλάδα, αυξάνονται συνεχώς,
τόσο από αποβιώσαντες όσο και από ζώντες δότες. Το κοµµάτι
αυτό σηµαίνει ότι και γίνεται σωστή ενηµέρωση, αλλά και οσο-
νούπω µε τα νέα sms τα οποία θα λάβουν όλοι οι συµπολίτες µας
ώστε να µπορούν οικειοθελώς αν θέλουν να συναινέσουν, πι-
στεύουµε ότι θα αυξήσει τον αριθµό των υποψήφιων δοτών. 

Ο Ελληνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων εποπτεύει πέντε
µονάδες µεταµόσχευσης την Ελλάδα που διενεργούν µεταµο-
σχεύσεις νεφρών από µεταθανάτιους και ζώντες δότες, ενώ η
Μονάδα του «Λαϊκού», διαθέτει ενεργό πρόγραµµα διασταυρού-
µενων µεταµοσχεύσεων νεφρού.

Κάθε κράτος -έτσι και η χώρα µας- οφείλει να εξασφαλίζει κατά
το δυνατόν επάρκεια µοσχευµάτων µέσω της δωρεάς οργάνων,
τα οποία και προσφέρονται κατά προτεραιότητα στους πολίτες
που έχουν ανάγκη µεταµόσχευσης. Δεδοµένου, ότι η αναζήτηση
λύσεων µεταµόσχευσης εκτός των εθνικών συνόρων αποτελεί
αρκετές φορές τη µόνη επιλογή, κυρίως για ασθενείς από χώρες
µε χαµηλούς δείκτες δωρεάς, η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Οδη-
γία 2010/53, ουσιαστικά, ενθάρρυνε τη σύναψη διακρατικών συµ-
φωνιών µεταξύ των χωρών στον τοµέα αυτό. 

Οφείλω να σας πω, όπως ανέφερε και ο Υπουργός στην επι-
τροπή, ότι έχουµε µια συνεργασία ήδη µε την Ιταλική Δηµοκρατία
και τώρα ερχόµαστε να συνάψουµε συµφωνίες µε την Κυπριακή
Δηµοκρατία. 

Με τη συγκεκριµένη Οδηγία, λοιπόν, διασφαλίζεται ένα κοινό
ευρωπαϊκό πρότυπο ποιότητας και ασφάλισης για τις µεταµο-
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σχεύσεις και αυτό -αν θέλετε- είναι και η απάντηση της ευρωπαϊ-
κής Οδηγίας σε όλα αυτά που ακούστηκαν περί εµπορίου, περί
µη κανονικότητας λήψης αποφάσεων και πού θα πηγαίνουν τα
µοσχεύµατα. Και όσον αφορά το κοµµάτι ότι «µόνο Κύπριοι και
µόνο Ελλαδίτες», θα πρέπει να καταλάβουµε ότι είµαστε µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα ίδια δικαιώµατα που έχει ένας ευ-
ρωπαίος πολίτης που ζει µόνιµα στην Ελλάδα και στην Κύπρο δεν
µπορεί αυτά να διαχωρίζονται µε βάση την ιθαγένεια.

Με τη συγκεκριµένη, λοιπόν, Οδηγία διασφαλίζεται ένα κοινό
ευρωπαϊκό πρότυπο ποιότητας και ασφάλειας για τις µεταµο-
σχεύσεις. Οι διακρατικές αυτές συνεργασίες συντελούν ουσιω-
δώς, µεταξύ άλλων, στη µέγιστη αξιοποίηση των δωρηθέντων
µοσχευµάτων από αποβιώσαντες δότες, τη δυνατότητα µεταµό-
σχευσης αλλοδαπών ασθενών προερχοµένων από τις συνεργα-
ζόµενες χώρες, στην εξυπηρέτηση των µεταµοσχευµένων ανα-
γκών ασθενών από χώρες χωρίς µεταµοσχευτικά προγράµµατα,
µέσα από το επίσηµο δίκτυο συνεργασίας και την παροχή ασφα-
λών υπηρεσιών µεταµόσχευσης και ιατρικής περίθαλψης προς
τους ασθενείς. 

Στη βάση, αυτή, σήµερα συζητάµε δύο πολύ σηµαντικά σχέδια
νόµου που θωρακίζουν περαιτέρω το θεµελιώδες και αδιαπρα-
γµάτευτο δικαίωµα στην υγεία για τους Έλληνες και Κύπριους
ασθενείς και πολίτες. Πρόκειται για την κύρωση δύο διακρατικών
συµφωνιών µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής και της
Κυπριακής Δηµοκρατίας. Η πρώτη στον τοµέα των µεταµοσχεύ-
σεων και η δεύτερη στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµο-
σχεύσεων νεφρού, οι οποίες υπογράφησαν στην Αθήνα στις 19
Σεπτεµβρίου του 2024 και επιβεβαιώνουν, όχι µόνο τη δέσµευση
και των δύο χωρών για ισότιµη και καθολική πρόσβαση των πολι-
τών σε έγκυρες κατά το δυνατόν και ασφαλείς µεταµοσχεύσεις,
αλλά µια ισχυρή δέσµευση που περιλαµβάνει πλέον και επίσηµα
τον τύπο της διακρατικής Συµφωνίας, αφού ήδη από το 2011 ο
Ελληνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων και το Κυπριακό Συµ-
βούλιο Μεταµοσχεύσεων, έχουν αναπτύξει µια άτυπη, αλλά ιδι-
αίτερα επιτυχηµένη συνεργασία. 

Σε αυτό το πλαίσιο, Κύπριοι υποψήφιοι λήπτες για µεταµό-
σχευση εγγράφονται στα µητρώα αναµονής στην Ελλάδα, κυ-
ρίως για µεταµόσχευση καρδιάς και µετά το 2019 και πνευµόνων,
ενώ οκτώ εξ αυτών έχουν ήδη µεταµοσχευθεί επιτυχώς. Παράλ-
ληλα, την τελευταία δεκαετία, πενήντα τέσσερα πλεονάζουσα
ηπατικά, καρδιακά και νεφρικά µοσχεύµατα που δεν αξιοποι-
ήθηκαν στην Κύπρο, έχουν προσφερθεί στον Ελληνικό Οργανι-
σµό Μεταµοσχεύσεων, σώζοντας τη ζωή και βελτιώνοντας
σηµαντικά την ποιότητα της υγείας των συµπολιτών µας. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση, µε δεδοµένη την επιτυχία της συ-
νεργασίας µεταξύ των δύο χωρών, αλλά και την ιδιαίτερη µέριµνα
που επιδιώκει η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Υγείας
για την προώθηση της δωρεάς οργάνων και την περαιτέρω ανα-
βάθµιση µεταµοσχεύσεων, υπεγράφησαν οι δύο Συµφωνίες µε-
ταξύ Ελλάδας και Κύπρου, από τη µια, ο Ελληνικός Οργανισµός
Μεταµοσχεύσεων και από την Κύπρο, το Κυπριακό Συµβούλιο
Μεταµοσχεύσεων. 

Στο πρώτο νοµοσχέδιο, που αφορά τη σύµβαση στον τοµέα
των µεταµοσχεύσεων και ιδίως των µεταµοσχευµένων πνευµό-
νων, η Συµφωνία στοχεύει στη θέσπιση πλαισίου συνεργασίας
µεταξύ των συµβαλλόµενων µερών και το πλαίσιο αυτό, αφενός
αφορά στη διενέργεια µεταµοσχεύσεων πνευµόνων σε ενήλικες
Κύπριους ασθενείς και στη λειτουργία στην Ελλάδα στο Ωνάσειο
και αφετέρου, την προσφορά οργάνων που δεν αξιοποιούνται
στην Κύπρο προς τον Ελληνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων. 

Η µεταµόσχευση πνευµόνων για Κύπριους ασθενείς θα γίνεται
στην Ελλάδα σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και η
Συµφωνία αυτή, ουσιαστικά, περιγράφεται στη διαδικασία για την
ένταξη των Κύπριων ασθενών στα µητρώα. Ο προµεταµοσχευτι-
κός έλεγχος των Κυπρίων ασθενών θα πραγµατοποιείται στην
Πνευµονολογική Κλινική του Γενικού Νοσοκοµείου Λευκωσίας και
θα αποστέλλεται πλήρης φάκελος µαζί µε όλα τα αναγκαία στοι-
χεία στο Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο. 

Επιπρόσθετα, στην υπό κύρωση Συµφωνία, καθορίζονται οι γε-
νικές αρχές και το πλαίσιο που διέπουν την προσφορά οργάνων.

Όσον αφορά τις διασταυρούµενες µεταµοσχεύσεις νεφρού, η

επιτυχία αυτών των προγραµµάτων έγκειται στις διευρυµένες δε-
ξαµενές υποψήφιων ζευγαριών ούτως ώστε να αυξάνουν οι πι-
θανότητες εύρεσης συµβατών δοτών και ληπτών.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας κα-
λούµε να υπερψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο, δίνοντας και εσείς
µε την ψήφο σας τη δυνατότητα σε Έλληνες και Κύπριους λή-
πτες για το δικαίωµα στη µεταµόσχευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση», ο κ. Βελόπουλος. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα βάλω, βάσει του Κανονισµού, πέντε
λεπτά χρόνο οµιλίας και εσείς µετά συνεχίστε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι της Κυβερνήσεως, είστε
σε πανικό. Είστε σε έναν πανικό διαρκή εδώ και µερικούς µήνες,
αλλά κυρίως µετά τη µεγάλη συγκέντρωση που έγινε για τα
Τέµπη. Σύσσωµος ο ελληνικός λαός αντιδρά στην προσπάθεια
συγκαλύψεως ενός γεγονότος και θα εξηγήσω γιατί οµιλώ για
συγκάλυψη, για να µην ανέβουν οι τόνοι αδίκως. 

Βλέποντας, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός την κατάρρευση, τι απο-
φάσισε να κάνει; Να πάει πάλι στη Θεσσαλονίκη, γιατί ξέρει πολύ
καλά ότι εκεί η βόρεια Ελλάδα έχει µιλήσει στις εκλογές και έχει
δώσει τα ποσοστά που έπρεπε στην Ελληνική Λύση: Δεύτερο
κόµµα σε όλη τη βόρεια Ελλάδα. Και αυτό είναι εξαιρετικά καλό
και για το µέλλον της χώρας, αλλά κυρίως και για το µέλλον των
Ελλήνων. Πάει να δει, λοιπόν, πάλι το Flyover, πάει να δει το
µετρό, πάει να ξαναδεί το παιδοκαρκινικό νοσοκοµείο. Μάλιστα.
Πόσες φορές έχει πάει; Επτά, οκτώ φορές, δέκα; Μπορεί να πη-
γαίνει και κάθε µήνα, για να λένε ότι επισκέφθηκε την πόλη. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλονίκη πονά και η Μακε-
δονία συνολικά. Πονά για πολλούς λόγους. Ο ένας λόγος είναι
γιατί δώσατε το όνοµα «Μακεδονία» εσείς και οι υπόλοιποι σε
Σκοπιανούς. Η Μακεδονία πονά, διότι δεν έχει έργα υποδοµής,
δεν έχει έργα που θα την κάνουν να έχει εξωστρέφεια και την
οδηγείτε σε µαρασµό. Όλη η επαρχία, η περιφέρεια έχει το ίδιο
πρόβληµα. Όµως, η Θεσσαλονίκη και η Μακεδονία πονά για έναν
ακόµα λόγο, που εσείς δεν τον καταλαβαίνετε. Και αυτός είναι η
εκατόµβη νεκρών στα Τέµπη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ήταν παιδιά της µάνας Μακεδονίας και της Θεσσαλονίκης οι

χαροκαµένοι αυτοί άνθρωποι και ζητάει απαντήσεις, όπως και
όλη η Ελλάδα. 

Είστε στη γραµµή της Ελληνικής Λύσης σε πολλά θέµατα. Σή-
µερα ο Αρχιεπίσκοπος «ράπισε» τον Πρωθυπουργό τον ίδιο. Κά-
ποιοι θα µου πουν ότι λίγο αργά το θυµήθηκε ο Αρχιεπίσκοπος.
Και αυτός στη γραµµή της Ελληνικής Λύσης είναι; Τι είπε ο Αρ-
χιεπίσκοπος; «Τώρα θυµήθηκε ο Πρωθυπουργός ότι υπάρχουν
δυο φύλα; Τώρα; Αφού ψήφισε τον νόµο, έκανε το έγκληµα και
το θυµήθηκε τώρα;». Άστραψε και βρόντηξε, λοιπόν, ο Αρχιεπί-
σκοπος και πήρατε απάντηση για το κακό που κάνατε στη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα θα θυµηθείτε ό,τι σας λέγαµε. Τώρα, τώρα, τώρα, το

βλέπω σε Υπουργούς. Τώρα θα θυµηθείτε τι έλεγε η Ελληνική
Λύση. Και για τον Τραµπ σας λέγαµε και για την πράσινη απάτη
σας λέγαµε και για τη woke ατζέντα σας λέγαµε και για τις ανε-
µογεννήτριες, τα φρουφρουδάκια σας λέγαµε και για τα Σκόπια
σας λέγαµε, όλα σας τα λέγαµε και τώρα θα έρθετε στη γραµµή
µας αναγκαστικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα στα υπόλοιπα. Χθες έβλεπα το σόου που ήρθαν

εδώ να κάνουν ο Βορίδης και ο Άδωνις, ένα σόου ωραίο. Σε λίγο
θα έβαζα τα κλάµατα µε αυτά που έλεγε ο Άδωνις: «Μας είπατε
παιδεραστές! Μας είπατε δολοφόνους! Μας είπατε» τι άλλο; «λα-
θρέµπορους». Για να τα βάζουµε από την αρχή ένα-ένα.

Παιδεραστές δεν σας είπαµε. Είπαµε ότι πολλά από τα στελέχη
σας, όπως ο Μίχος, ήταν παιδεραστής και βγαίνατε φωτογραφίες
µαζί του και µε πολλούς άλλους. Δεν λέµε ότι είστε παιδεραστές,
µην τα µπερδεύετε. 
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Δεν σας είπαµε εµείς ότι είσαστε λαθρέµποροι. Είπαµε ότι επι-
τρέπετε το λαθρεµπόριο στην Ελλάδα, χωρίς να γίνεται έλεγχος
σε κανέναν λαθρέµπορο µεγαλοεφοπλιστή και µεγαλολιγάρχη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δολοφόνους δεν σας είπαµε ποτέ. Σας είπαµε, όµως, κάτι

απλό. Δολοφονείτε την αλήθεια καθηµερινά µε την υπόθεση των
Τεµπών! Αυτό είναι διαφορετικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µας λέτε να εµπιστευτούµε τη δικαιοσύνη. Ποια δικαιοσύνη

να εµπιστευτεί ο πολίτης, για πείτε µου; Τη δικαιοσύνη που ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός πριν λίγα χρόνια έλεγε «Δεν έχω την ίδια
εµπιστοσύνη σε κάποιους λειτουργούς της Θέµιδος, διότι φοβά-
µαι ότι κάποιοι δικαστές εθελοτυφλούν»; Δήλωση του Πρωθυ-
πουργού είναι αυτή, δεν είναι δική µου. Τις δηλώσεις σας τις
ξεχάσατε για τη Θάνου; Τις ξεχάσατε για τη Θάνου τις δηλώσεις
σας; Τα ξεχάσατε όλα αυτά; Άρα και εσείς δεν εµπιστευόσασταν
τη δικαιοσύνη. 

Τώρα, όµως, που διορίσατε την κ. Κλάπα και την κ. Αδειλίνη,
την εµπιστεύεστε. Πώς, λοιπόν, εγώ να µην είµαι µετά υποψια-
σµένος για την εµπιστοσύνη τη δική σας προς τη δικαιοσύνη; Και
δεν είµαι πλέον υποψιασµένος. Είµαι πεπεισµένος ότι όταν διο-
ρίζω κάποιον, τον ελέγχω και µου κάνει όλα τα χατίρια! Απλά πρά-
γµατα είναι.

Ή να θυµίσω τον κ. Κακλαµάνη, τον Πρόεδρο της Βουλής, που
είχε πει «Έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη µου στην ηγεσία της δι-
καιοσύνης»; Το είχε πει για τα funds, όταν αποφάσισε ο Άρειος
Πάγος σε οκτώ µέρες ότι είναι νόµιµοι οι πλειστηριασµοί και πρέ-
πει να γίνονται γρήγορα.

Εσείς οι ίδιοι στη Νέα Δηµοκρατία κάνετε παρεµβάσεις στη δι-
καιοσύνη. Θέλετε απόδειξη; Η παρέµβαση του Πρωθυπουργού
στον κ. Ντογιάκο, ο οποίος λέει: «Προς τούτο, σας ζητώ εκ µέ-
ρους της Ελληνικής Κυβέρνησης την προτεραιοποίηση των σχε-
τικών υποθέσεων και την ανάθεσή τους, εφόσον το κρίνετε» το
ξεκάρφωµα είναι αυτό του ψηλού, του Βάζελου -πώς τον έλεγε;-
του παναθηναϊκάκια… 

Εντάξει, κύριε Φωτόπουλε, επειδή είστε παναθηναϊκός ενοχλη-
θήκατε. Παναθηναϊκάκιας ήταν, τι να κάνω; Εγώ φταίω; «Στο υψη-
λότερο δυνατό ανακριτικό επίπεδο», επιστολή του Πρωθυπουρ-
γού στον Ντογιάκο.

Και ξαφνικά είδε το φως το αληθινό η δικαιοσύνη, στην οποία
δεν παρεµβαίνει η Κυβέρνηση και βάζει τον Μπαϊκάµη. Απλά πρά-
γµατα. Δεν είναι παρέµβαση αυτό! Καταθέτω στα Πρακτικά της
Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε να µιλήσουµε, λοιπόν, για το έρεβος των Τεµπών στα
γρήγορα. Δύο νεκροί από τροχαία σε ένα εικοσιτετράωρο. Δύο
άνθρωποι, καταλυτικοί µάρτυρες, ο ένας, ο Χρυσάγης και ένας
την προηγούµενη µέρα ή την εποµένη -αν δεν κάνω λάθος- στη
Θεσσαλία, έφυγαν από τη µέση. «Βγήκαν» από τη µέση σε τρο-
χαία δυστυχήµατα.

Το βράδυ της Δευτέρας η µητέρα του γνωστού… Τώρα, απο-
θανόντας δεν είναι ο άνθρωπος. Για να βρεθεί στο βουνό εκεί
πάνω, δεν πήγε µε τα πόδια. Μην τρελαθούµε! Κάτι συµβαίνει
εκεί. Έχουµε δολοφονία; Έχουµε ξεκαθάρισµα; Τον βγάλατε από
τη µέση, όχι εσείς. Τον βγάλαν από τη µέση.

Σας διαβάζω τι λέει η ίδια η µητέρα, δεν τα λέω εγώ. Πραγµα-
τικά, είναι να απορεί κανείς. Έχει εκλείψει από την πολιτική όχι
πλέον η ηθική αλλά η ανθρωπιά. Μια µάνα, λοιπόν, ανώτατη δι-
καστής, εισαγγελέας λέει το εξής: «Στην υγειά σας. Είµαι ο Βα-
σίλης που ψάχνατε. Εγώ µε τη χάρη του Θεού, βρήκα τον Παρά-
δεισο και βλέπω τον Χριστό που τόσο αγαπώ. Εσείς που µε πε-
τάξατε στα βουνά µε τα άγρια ζώα, καθώς και το κακόψυχο αφε-
ντικό σας, τι τέλος θα έχετε άραγε;». Εδώ πλέον δεν είναι η
αγράµµατη µητέρα µου, που πήγε στο δηµοτικό µε το ζόρι. Είναι
θεσµικός ο ρόλος της µητέρας του αειµνήστου Καλογήρου. Θε-
σµικό ρόλο έχει. Τι λέει, λοιπόν, εδώ; Ότι τον «έβγαλαν» από τη
µέση.

Και βγάζετε τα τρολ σας -είναι ελεεινό αυτό που κάνετε!- στο

διαδίκτυο, στο Twitter να τη λένε θρησκόληπτη, να τη λένε «µα-
κριά από εδώ», «είναι θεούσα» και δεν ντρέπεστε λίγο. Δεν ντρέ-
πεστε! Δηλαδή, το να πιστεύει κάποιος στον Θεό είναι µεµπτό για
τη Νέα Δηµοκρατία και τα τρολ της. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία
και τα τρολ, τα οποία είναι το Μαξίµου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν λέω για τους Βουλευτές της. Λέω για τα τρολ. Μην το πα-

ρεξηγήσουν κάποιοι.
Ο θείος, πρώην Βουλευτής εδώ, πρώην συνάδελφος, που κά-

ποιοι τον αρρώστησαν κάποια στιγµή, αλλά ο άνθρωπος ήταν µια
χαρά, υγιής, και έφυγε όρθιος, άφησε τη θέση του στο Επικρα-
τείας και έφυγε -προς τιµήν του-, έγραψε: «Καλή αντάµωση, ανι-
ψιέ µου καλέ. Ο Κύριος δεν είναι άδικος. Όσα µυαλά πονηρά και
χέρια δόλια σου στέρησαν, θα στα δώσει εκείνος πολλαπλάσια.
Αιωνία σου η µνήµη».

Εδώ, λοιπόν, έχουµε δύο ανθρώπους που είχαν θεσµικό ρόλο
και µιλούν ξεκάθαρα για δολοφονία, ότι τον «έβγαλαν» από τη
µέση. Γιατί το κάνετε αυτό; Σώνει και καλά πρέπει να βγάζετε τον
κάθε «Πρωτοψάλτη» να λέει ανοησίες; Και επειδή δεν κάνετε πα-
ρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, βγαίνει η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων και λέει «Η Κυβέρνηση παρενέβη στο έργο µας». Τι
χρείαν άλλη έχω εγώ, για να πω ότι γίνονται παρεµβάσεις στη δι-
καιοσύνη; Για πείτε µου; Τι πρέπει να πω άλλο;

Είστε η Κυβέρνηση που λειτουργεί στο όριο της νοµιµότητος
και της δηµοκρατίας. Αν ήµουν κακοπροαίρετος, θα έλεγα ότι
είστε η Κυβέρνηση που αυταρχικά, δικτατορικά λειτουργεί, µε
σκοπό τη συγκάλυψη στα Τέµπη.

Θέλω να είµαι καλοπροαίρετος και καλόπιστος, αλλά έχουµε
το εξής παράδοξο: Στις 8-2-2025 ο υπάλληλος βγάζει ένα βίντεο,
ο ίδιος ο υπάλληλος, στις 7-2-2025 το ανεβάζει ο Πορτοσάλτε, ο
«Πρωτοψάλτης» και ο Καπερνάρος στις 5-2-2025 το παραλαµβά-
νει από την εταιρεία. Πείτε µου τώρα πώς γίνεται αυτό. Πείτε µου,
δικαιολογήστε το µου εσείς, για να πω ότι το βίντεο είναι αληθινό
ή ψεύτικο. Όταν αυτός που το βγάζει, το βγάζει στις 8 του µηνός,
αλλά το παραλαµβάνει ο Καπερνάρος στις 5, από πού το παρέ-
λαβε; Εκτός αν είναι χρονοταξιδιώτες. Ξέρετε, βλέπαµε ταινίες
µικροί που µεταφερόµασταν στον χρόνο, πηγαίναµε πέντε χρόνια
µπροστά, ξαναγυρνούσαµε έξι χρόνια πίσω. Αυτοί είστε. Αυτοί
είστε. Αυτοί είστε.

Πάµε και στα υπόλοιπα. Δεν θα πω για τους πραγµατογνώµο-
νες. Θα σας πω, όµως, κάτι. Μετά από δύο χρόνια, κύριοι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δύο ολόκληρα χρόνια, οι πυροσ-
βέστες που υπέστησαν τα χηµικά εγκαύµατα και είχα καταθέσει
εδώ 6 Μαρτίου 2023 τις γνωµατεύσεις του νοσοκοµείου, δεν κλή-
θηκαν ποτέ να καταθέσουν, ούτε να ερευνηθεί η στολή τους,
ούτε τα εγκαύµατά τους. Αυτοί επιχειρούσαν στα Τέµπη το ίδιο
βράδυ, µε ψευτοβίντεο που οι ίδιοι πραγµατογνώµονες, οι δικοί
σας, λένε ότι δεν ήταν αληθινά. Επιχειρείτε να διαστρέψετε και
να αλλάξετε την αλήθεια.

Και τι έκανε η Κυβέρνηση, για να πείσει τον ελληνικό λαό;
Δείτε, ενώ έλεγχε και όλα τα µέσα ενηµερώσεως, βάζετε τα site…
Έχουµε εδώ σε site -δεν ξέρω αν είναι το iefimerida αυτό, εν πάση
περιπτώσει-, χορηγούµενη διαφήµιση σε site της Νέας Δηµοκρα-
τίας -χορηγούµενη- «Δεν υπήρχε ύποπτο φορτίο στο εµπορικό
τρένο των Τεµπών». Ένα ενηµερωτικό site, που σκοπός του είναι
η ενηµέρωση, χορηγεί συµπτωµατικά κυβερνητική προπαγάνδα
και αυτό λέγεται «ενηµέρωση». Αυτό είναι ενηµέρωση για τα πα-
νέρια, για τα καλάθια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι παραµένετε στη διακυβέρνηση. Και αν δεν το πιστεύετε,

στα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό, η Ελλάδα µε αυτή την ενηµέρωση του «Πρωτοψάλτη»-
Πορτοσάλτε -όπως λέγεται- και των υπολοίπων, έχει φτάσει στον
πάτο. Στον πάτο! Είµαστε στη θέση 108 στην ελευθερία του
Τύπου. Πόσο περήφανοι είστε για αυτό; Χαµηλότερα από Μπου-
ρούντι, Γκαµπόν, Μποτσουάνα, Μογγολία. Κάποτε λέγαµε ότι δεν
θα γίνουµε Αφρική στην Ελλάδα, δεν θα γίνουµε Βουλγαρία. Τώ-
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ρα ούτε Μπογκοτά, ούτε Μογγολία, ούτε Μποτσουάνα δεν είµα-
στε! Και είστε περήφανοι για αυτό το κράτος που φτιάξατε;

Και έχετε κάποια πράγµατα να µας πείτε. Άντε να πω ότι δεν
είχατε συµµετοχή, ρε παιδί µου, ότι δεν είχατε εµπλοκή, ότι δεν
κάνατε το ξεµπάζωµα και το µπάζωµα από την πρώτη µέρα, ότι
δεν έγινε η έκρηξη, ότι δεν έγινε τίποτα από όλα αυτά, ότι είστε
η καλύτερη κυβέρνηση! Αφήσατε τους τραυµατίες στο έλεος του
Θεού και των γιατρών. Δεν υπήρχε ποτέ υποστήριξη σε αυτούς
που επέζησαν. Αφήστε τους νεκρούς.

Η Ντίνα Μαγδαλιανίδη απευθύνει -από κανάλι, παρακαλώ!-
τώρα έκκληση για ψυχιατρική στήριξη. Πού είναι η ανθρωπιά σας;
Είναι και η Υπουργός εδώ. Είναι λαλίστατη, για άλλα θέµατα, για
τη woke ατζέντα, για τους πρόσφυγες, τους λαθροµετανάστες.
Για τα ελληνόπουλα; Λέω για τα ελληνόπουλα…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Μην ανησυχείς! Θα σου απαντήσω!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν χρειάζεται να µου απαντήσετε. Ό,τι και να απαντήσετε
κενή περιεχοµένου θα είναι η απάντηση.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Αυτό είναι απαράδεκτο!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν σας διακόπτω εγώ. Αν θέλετε να κάνουµε διάλογο, να
το κάνουµε όποτε θέλετε. Μην είστε αγενής, γιατί είστε προκλη-
τικότατη!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Εσείς είστε προκλητικός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είστε προκλητικότατη.

Θα σέβεστε, κυρία Υπουργέ. Διορισµένη είστε. Είστε διορι-
σµένη και είµαι εκλεγµένος. Θα σέβεστε τους εκλεγµένους Βου-
λευτές! Καταλάβατε; Σε καρέκλα διορισµένη είστε! Δεν θα δια-
κόπτετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, όταν ολοκληρωθεί…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ήρθαν οι διορισµένοι από τον Μητσοτάκη να κάνουν πα-
ρεµβάσεις ό,τι ώρα θέλουν και να λένε ό,τι θέλουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-
εδρε, ένα λεπτό.

Κυρία Υπουργέ, όταν ολοκληρώσει ο κύριος Πρόεδρος την
οµιλία του…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Στο Ίδρυµα Δοξιάδη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): …µπορείτε
να κάνετε παρέµβαση. Σας παρακαλώ έως τότε να είστε ήρεµη.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Για τους χαρακτηρισµούς, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν είναι χαρακτηρισµός ότι είστε διορισµένη. Είστε εκλε-
γµένη; Είστε διορισµένη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το επαναλαµβάνω! Η κ. Αγαπηδάκη είναι διορισµένη, δεν είναι

δηµοκρατικά εκλεγµένη. Τι να κάνω; Δεν σας ψήφισε ο ελληνικός
λαός.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ωραία. Θα σας απαντήσω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Στο Επικρατείας είναι µε βάση τον
νόµο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είναι εκλεγµένη. Ξέρετε τι εννοώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, αφήστε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν έχει πάρει σταυρό, όπως έχετε πάρει εσείς και ο κ.

Πλεύρης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-

εδρε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όµως, έτσι είναι ο Μητσοτάκης: Τους δικούς του τους διο-
ρίζει. Τους Νεοδηµοκράτες Βουλευτές, που πάλευαν επί δεκαε-
τίες, τους έχει πεταµένους, όπως και την ιδεολογία της Νέας
Δηµοκρατίας, την πάλαι ποτέ! Τι να κάνουµε τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε και εσείς έχετε στο
Επικρατείας!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μην ενοχλείστε από την αλήθεια! Εµείς τον διώξαµε, τον
στείλαµε αδιάβαστο! Τον στείλαµε αδιάβαστο! Εµείς κάτι τέτοι-
ους τους στέλνουµε αδιάβαστους, δεν τους κρατάµε ούτε πασο-
κοσηµιτικούς ούτε διορισµένους που δεν κάνουν καλά τη δουλειά
τους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. Η αληθινή δικαιοσύνη, λοιπόν, απαιτεί

γνώση. Και ο Πλάτων, που λατρεύει ο κ. Πλεύρης, είχε προειδο-
ποιήσει για την ψεύτικη δικαιοσύνη, αυτή τη δικαιοσύνη της Νέας
Δηµοκρατίας: Η χειρότερη µορφή αδικίας είναι να υποκρινόµα-
στε ότι ήδη υπάρχει δικαιοσύνη. Αυτή είναι η χειρότερη µορφή
δηµοκρατίας κατά τον Πλάτωνα, αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρα-
τία, που λέει ότι υπάρχει δικαιοσύνη, αλλά, όταν δεν υπάρχει δι-
καιοσύνη και δεν βολεύει τη Νέα Δηµοκρατία, δεν υπάρχει δικαιο-
σύνη.

Αποφασίστε: Υπάρχει δικαιοσύνη ή δεν υπάρχει; Διότι, αν
υπάρχει δικαιοσύνη, πρέπει να οδηγηθεί πολύς κόσµος στη φυ-
λακή. Και αν υπήρχε δικαιοσύνη, ο Πορτοσάλτε έπρεπε ήδη µε
βραχιολάκια να πάει στον ανακριτή και να πει πού το βρήκε το
usb. Άρα, σας λέω ότι δεν υπάρχει δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θέλετε να σας πιστέψουµε; Ωραία. Να πω στην κ. Αγαπη-

δάκη ότι εντάξει, έγινε ό,τι έγινε προηγουµένως, να σας πιστέψω
όλους σας ότι είστε αµέµπτου ηθικής. Ανοίξτε όλα τα κινητά και
αφήστε το απόρρητο να δούµε µε ποιον µιλούσε ο Πρωθυπουρ-
γός, ο Τριαντόπουλος και οι υπόλοιποι επιχειρησιακοί παράγο-
ντες. Άρση απορρήτου συνοµιλιών για τον Πρωθυπουργό εκείνης
της βραδιάς. Κάντε το πρόταση. Κάντε το, να δούµε µε ποιον συ-
νοµιλούσαν, ποιος µιλούσε και µε ποιον, ποιος έδινε εντολές.

Εγώ δεν λέω ότι ο Πρωθυπουργός έχει ευθύνη για το έγκληµα
που έγινε στα Τέµπη. Όχι! Λέω, όµως, κάτι άλλο: Υπάρχει και η
πολιτική ευθύνη και κάποια στιγµή η πολιτική ευθύνη οδηγεί σε
ειδικό δικαστήριο αυτόν που παρανόµησε ή παρέβη το καθήκον
του. Και αυτή η χώρα έχει ένα πρόβληµα, την ατιµωρησία όλων
όσων εµπλέκονται επί δεκαετίες σε σκάνδαλα. Γι’ αυτό και έχει
απαξιωθεί η πολιτική. Γι’ αυτό και λέµε ότι εµείς θα κάνουµε
σκούπα στην ατιµωρησία και όσοι είναι υπεύθυνοι, όχι επί δικαίων
και αδίκων, αλλά αυτοί που είναι υπεύθυνοι πρέπει να λογοδοτή-
σουν στον εισαγγελέα, στον ανακριτή και στη δικαιοσύνη, που
πρέπει να είναι αµέµπτου ηθικής και αδέκαστη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας πω και κάτι άλλο. Εγώ να σας πιστέψω θέλω, αλλά

δεν είναι η πρώτη φορά που συµβαίνει παρόµοιο γεγονός. Τον
Απρίλιο του 2023, σας είχα πει ότι επί υπουργίας Χατζηδάκη το
2008, τρένο στον Μπράλο που µετέφερε χηµικά και διαλύτες
εκτροχιάστηκε. Τότε υπήρχε δήλωση Χατζηδάκη ότι θα πάνε φυ-
λακή. Κανείς δεν πήγε φυλακή. Κανείς! Απλώς, εδώ είχαµε την
ατυχία όχι του εκτροχιασµού, αλλά της συγκρούσεως των δύο
τρένων, της εµπορικής και της επιβατικής.

Οι Υπουργοί, λοιπόν, τότε ήταν ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Μη-
τσοτάκης, αν δεν κάνω λάθος. Ήταν το 2008. Ήµασταν Βουλευ-
τές. Ήταν Υπουργός ο κ. Μητσοτάκης; Ο Χατζηδάκης ήταν. Ο
Χατζηδάκης ήταν Υπουργός Μεταφορών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ο κ. Μητσοτάκης δεν ήταν Υπουργός. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ωραία, δεν ήταν. Άρα, δεν ήξερε. Δεν ήταν Βουλευτής. Δεν
ήταν πολιτικό πρόσωπο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Βουλευτής ήταν.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όλοι ξέραµε τι έγινε στον Μπράλο, αλλά και επειδή πάλι
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ήταν το λαθρεµπόριο, καλύφθηκε.
Από τότε, λοιπόν, ο κ. Χατζηδάκης κάνει τη Σύµβαση 717 και

την τηλεδιοίκηση, από το 2007. Γι’ αυτό και λέω ότι το µερίδιο
ευθύνης που αναλογεί στη Νέα Δηµοκρατία δεν είναι αυτή κα-
θαυτή η σύγκρουση. Όχι! Είναι η συγκάλυψη. Είχαµε νεκρούς
παιδιά εκεί! Τον φίλο µου έχασα εκεί, τον καλύτερό µου φίλο επί
τριάντα χρόνια τον έχασα εκεί εγώ! Και θα µου σηκώνουν τη
φωνή και θα µου λένε εµένα για συγκάλυψη!

Αν κάνατε τη Σύµβαση 717 το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και
ο ΣΥΡΙΖΑ επί δεκαετίες, δεν θα συνέβαινε το µοιραίο δυστύχηµα,
σας λέω. Άρα, η ευθύνη είναι εις τριπλούν για τη Σύµβαση 717,
αλλά η συγκάλυψη αφορά στη Νέα Δηµοκρατία.

Αναφορικά, λοιπόν, µε τον Καλογήρου, ο θυµόσοφος λαός το
έχει πει πολλές φορές: Οι επαναλαµβανόµενες συµπτώσεις
παύουν να είναι συµπτώσεις. Εάν, όντως, λοιπόν -υπάρχουν τρία
ενδεχόµενα τώρα, επειδή υπάρχουν πολλές συµπτώσεις- για ένα
έγκληµα που έγινε στα Τέµπη ή η Κυβέρνηση δεν ήξερε τι µετέ-
φερε το τρένο και έγινε η έκρηξη, άρα είναι ανίκανη ή ήξερε και
κάνει τη συγκάλυψη. Αποφασίστε. Δεν γίνεται να µην ξέρετε τι
µετέφερε ένα τρένο.

Θα µου πείτε για την Ηellenic Τrain. Θα σας πω και εγώ την
απάντησή µου. Έπρεπε και ο Διευθύνων Σύµβουλος της Ηellenic
Τrain από την πρώτη στιγµή να πάει µε βραχιολάκια µέσα και να
απολογηθεί, αλλά και ο ΟΣΕ και όλοι τους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-

εδρε, θα µου επιτρέψετε να σας διακόψω για να κάνω µια ανα-
κοίνωση ενός σχολείου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ορχοµενού Βοιωτίας.

Σας καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Να πούµε, λοιπόν και το άλλο παραµυθάκι που άκουσα από
Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η µητέρα τού Καλογήρου
δεν είχε σχέση µε την ιστορία αυτή µε τα Τέµπη. Αµ δε!

Ακούστε λίγο και το ξαναλέµε. Ήταν το πρόσωπο το οποίο κα-
λούνταν να αποφασίσει ακριβώς για το κοµµάτι εκείνο της υπο-
θέσεως για το οποίο γίνεται όλος ο δηµόσιος καβγάς, την έκρηξη
και τη λαθρεµπορία, εφόσον φυσικά ο εφέτης ανακριτής κατέ-
ληγε στο να υποβάλει αίτηµα για συµπληρωµατικές ποινικές διώ-
ξεις, πράγµα όµως το οποίο ίσως τελικά είναι υποχρεωµένος να
πράξει ανάλογα µε το περιεχόµενό της. Και µάλιστα, είναι Προ-
ϊσταµένη Εισαγγελίας Εφετών η κ. Αποστολάκη. Δεν είναι τυχαίο
πρόσωπο. Έχει τον εποπτεύοντα ρόλο η συγκεκριµένη γυναίκα,
η µάνα που έχασε το παιδί της και βάζετε τον «Πρωτοψάλτη» να
λέει ότι είναι τρολ. Τον άκουσα το πρωί να λέει ότι η γυναίκα αυτή
είναι τρολ! Είπε τη µητέρα που έχασε το παιδί της ο ανεκδιήγη-
τος, ο απάνθρωπος! Όποιος το λέει αυτό είναι απανθρωπιά!

Μιλάµε για δηµοσιογραφία στο όριο της ανθρωποφαγίας και
του κανιβαλισµού. Και αυτός ο άνθρωπος λατρεύει τον Μητσο-
τάκη, τη Νέα Δηµοκρατία και όλη την εξουσία, αλλά λέει µια µάνα
που έχασε το παιδί της τρολ. Συµπεριφορά βάρβαρη, βαρβαρό-
τητος!

Δεν είναι τρολ η χαροκαµένη µάνα, «Πρωτοψάλτη». Η µάνα η
χαροκαµένη είναι η µάνα του κάθε Έλληνα, είναι η Ελληνίδα µάνα
και θα µάθεις να τη σέβεσαι! Για κανένα κόµµα, για καµία Ελλη-
νική Λύση, για κανένα ΠΑΣΟΚ, για καµία Νέα Δηµοκρατία και τα
υπόλοιπα κόµµατα δεν µπαίνει η µάνα κάτω από τα κόµµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να σας αποδείξω ότι πολλά πράγµατα αποδεικνύουν

ότι έχουµε κράτος-µπάχαλο, κύριοι συνάδελφοι, φορτίο δεκαο-
κτώ κοντέινερ 350 τόνων TNT στο Λαύριο το έπιασαν λιµενεργά-

τες. Χωρίς ασφάλεια 350 τόνοι ξέρετε τι σηµαίνει; Θα έφευγε το
Λαύριο στον αέρα µαζί µε την υπόλοιπη περιοχή! Χωρίς πυρο-
σβεστικά οχήµατα, χωρίς ασφάλεια, τα πήγατε από το λιµάνι σε
έναν αποθηκευτικό χώρο που δεν πληροί προϋποθέσεις. Αυτοί
είστε! Δεκαοκτώ φορτηγά µε κοντέινερ µε πυροµαχικά!

Τι να συζητάµε; Αυτό είναι το κράτος σας, αυτό είναι. Και κλεί-
νοντας, λοιπόν, θα πάω στην άλλη ανησυχία, µε τα εθνικά θέ-
µατα. Ο Βανς µίλησε στην Ευρώπη. Ο Τραµπ µίλησε στην
Ευρώπη. Τι είπε ο Βανς; Είπε: «Η Ευρώπη κινδυνεύει από το εσω-
τερικό της. Σταµατήστε να αποκαλείτε τους πολίτες σας ακρο-
δεξιούς, επειδή διαµαρτύρονται που τους σφάζουν στον δρόµο».

Η σφαλιάρα του Βανς ακούστηκε µέχρι το Μαξίµου. Διότι
έχουν µάθει πλέον στη λογική και του Γκαιµπελισµού, της γνω-
στής τακτικής ότι όταν διαφωνείς µαζί του είσαι συνωµοσιολό-
γος, ότι είσαι ψεκασµένος, ότι είσαι ακροδεξιός. Όχι, κύριοι! Θα
διαφωνούµε µέχρις εσχάτων γιατί είµαστε Έλληνες πατριώτες
που αγαπάµε την Ελλάδα, αγαπάµε τους Έλληνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, έχει κάνει εγκλήµατα στη διεθνή

πολιτική. Απούσα η Ελλάδα από τη διάσκεψη στη Λιβύη. Απούσα
η Ελλάδα από τη διάσκεψη στη Συρία. Απούσα η Ελλάδα από την
Ουκρανία. 

Ποιος νοµίζετε, κυρίες και κύριοι, ότι φταίει για όλα αυτά; Ο
Υπουργός Εξωτερικών και όλοι οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διορισµένοι ή µη, µαζί µε τον κύριο Πρωθυπουργό, γιατί δεν
µας υπολογίζει πλέον κανένας από τον διεθνή παράγοντα.

Και άφησε ο Μακρόν µισή ώρα τον Έλληνα Πρωθυπουργό να
περιµένει µέσα σε ένα αυτοκίνητο για να τον συναντήσει. Ακού-
στε τώρα! Μισή ώρα περίµενε ο Έλληνας Πρωθυπουργός τον
Μακρόν µέσα στο αµάξι του για να τον συναντήσει. Τέτοια απαξία
πλέον για την Ελλάδα. Η περήφανη εξωτερική πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας! Και δεν µας νοιάζει η ταπείνωση του κ. Μητσοτάκη.
Ο κ. Μητσοτάκης είναι Πρωθυπουργός της Ελλάδος. Μας νοιάζει
η ταπείνωση που έχει υποστεί η Ελλάδα από τις επιλογές και τη
λάθος πορεία της ιστορίας που χαράξατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα ήθελα να πω το εξής. Δεν θα µιλήσω για τη διαδοχή

σας, γιατί δεν µε ενδιαφέρει. Όµως, κύριε συνάδελφε, αυτό τον
φίλο σας, τον Άδωνι Γεωργιάδη, µαζέψτε τον λίγο, ρε παιδί µου!
Τι είναι αυτό το πράγµα; Κάθε µέρα και µια κωλοτούµπα. Το διά-
βασα στο tweet του χθες. Και λέει: «Αλλά ας γυρίσουµε στο µεί-
ζον θέµα της Ευρώπης και στο γιατί πιστεύω ότι τελικά η πολιτική
Τραµπ, όχι µόνο δεν είναι απειλή, αλλά ίσως είναι και η τελευταία
ευκαιρία της Ευρώπης». Όλα τα ύστερα του κόσµου, ρε παιδιά!
Πόσες κωλοτούµπες να αντέξω πλέον από τον άνθρωπο; Τι άλλο
να αντέξω; Δηλαδή κάθε µέρα και κάτι καινούργιο. Είστε ικανοί
για το χειρότερο και για το καλύτερο. Πρώτη φορά βλέπω κάτι
τέτοιο. Τέτοιο πράγµα δεν έχω ξαναδεί στη ζωή µου εγώ. 

Για Τραµπισµό λέγατε εδώ πέρα. Λέγαµε κάτι και µας λέγατε
Τραµπιστές. Σας λέγαµε να µην παίρνετε τη θέση τού ενός µο-
νόπαντα, γιατί αν εκλεγεί θα έχουµε πρόβληµα -τι πιο λογικό- και
οι Υπουργοί σας µου λέγανε: «Τραµπιστής είσαι, Βελόπουλε». Και
τώρα τι πετύχατε; Ούτε τροµπιστές, ούτε Τραµπιστές, ούτε τί-
ποτα. Αποµονωµένη η Ελλάδα από τον διεθνή παράγοντα, εκεί
είµαστε πλέον. Πόλεµο µε τον Πούτιν κάνατε εσείς, πόλεµο µε
τον Τραµπ κάνατε εσείς, και η Ελλάδα αποµονωµένη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς σας το λέµε από τώρα και το λέµε στον ελληνικό λαό,

όλες τις οργανώσεις, «SolidarityNow», Δοξιάδηδες, και όλοι όσοι
παίρνουν από το κράτος λεφτά, θα τα κόψουµε από την πρώτη
µέρα που θα κυβερνήσουµε. Και σε όλα τα ιδρύµατα του Σόρος,
διά νόµου θα απαγορευτεί η χρηµατοδότηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το φόρουµ των Δελφών, το οποίο πάλι πληρώνει το κράτος,

δηλαδή τα Υπουργεία, και όλα αυτά τα περίεργα, τις λέσχες, που
φτιάχνετε µε λεφτά του ελληνικού λαού θα κοπούν όλα. Κοµµένα
όλα. Θέλεις να κάνεις το δικό σου φόρουµ; Από την τσέπη σου,
κύριε, από την τσέπη σου. Το χρήµα του ελληνικού λαού είναι τι-
µηµένο, είναι δουλεµένο µε αίµα, µε δάκρυα και µε ιδρώτα, δεν
θα το τρώει κανένας από εσάς εις υγείαν των κορόιδων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Και εδώ κατηγορώ και την Αντιπολίτευση, και το ΠΑΣΟΚ και
τον ΣΥΡΙΖΑ. Τους αφήσατε έναν χρόνο και πλέον στην Κυβέρ-
νηση. Όταν ήρθε ο γάµος των οµοφυλοφίλων, αν µας ακούγατε
τότε, και δεν ψηφίζαµε τον γάµο των οµοφυλοφίλων, δεν θα ήταν
κυβέρνηση, θα πέφτανε σας λέω. Θα τους είχατε εκθέσει πολι-
τικά. 

Για αυτό λέω ότι η Ελληνική Λύση είναι ο Οδυσσέας και ο Αχιλ-
λέας. Εµείς σκεπτόµαστε µε βάση το µυαλό, το πολιτικό µυαλό
που πρέπει να διαθέτει κάποιος. Το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Πλεύση Ελευθερίας και τα υπόλοιπα κόµµατα που ψήφισαν τον
γάµο των οµοφυλοφίλων, είναι συνυπεύθυνοι για την µακροηµέ-
ρευση αυτής της Κυβερνήσεως. Έπρεπε τότε να µην ψηφίσουν
για να πέσουν και να πάµε σε εκλογές. Κάνατε λάθος πολιτικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και λέω το εξής. Η Ελληνική Λύση θα ξεκαθαρί-

σει τη χώρα. Θα κάνουµε ό,τι έγινε στην Ιταλία. Επιχείρηση «κα-
θαρά χέρια», και θα βάλουµε το δάχτυλο στην πρίζα για πολλούς
που έχουν πάρει λεφτά, από κάθε λογής καρτέλ, από κάθε λογής
µαφία, είτε οικονοµική είτε πολιτική, η οποία καταδυναστεύει
τους φτωχούς Έλληνες πολίτες. Γιατί ο φτωχός Έλληνας πολί-
της ενδιαφέρει την Ελληνική Λύση, ο πεινασµένος, ο διωγµένος,
ο κατατρεγµένος, ο φουκαράς, όπως λένε κάποιοι. Όχι ο φουκα-
ράς, ο Έλληνας είναι περήφανος. Και αυτό πρέπει να το επιστρέ-
ψουµε, να ξανακάνουµε την Ελλάδα περήφανη και τους Έλληνες
περήφανους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή εµείς λέµε ο Θεός να ευλογεί την Ελλάδα και τους

Έλληνες και επειδή ο Θεός σκανδαλωδώς προστατεύει την Ελ-
λάδα, θα ήθελα να πω στους Έλληνες δυο λόγια. Ήρθε η ώρα,
εάν θέλουν αυτοί να σώσουν την πατρίδα, πρέπει να ψηφίσουν
Ελληνική Λύση. Μπορώ να το τεκµηριώσω. Μπορούµε να το τεκ-
µηριώσουµε. Με την εκλογή Τραµπ -που µόνο η Ελληνική Λύση
στήριξε- πλέον όλα τα υπόλοιπα κόµµατα είναι απέναντι στον
αµερικανικό παράγοντα. Πριν ήταν απέναντι στον ρωσικό παρά-
γοντα, που καλέσανε τους ναζί εδώ, τους ναζιστές των Αζόφ, και
τους χειροκροτούσαν. Ρωσία απέναντι, Αµερική απέναντι σε όλα
τα κόµµατα. 

Μόνο η ΕΛ µπορεί και έχει ελληνική λύση, καλές, αγαστές και
πάντοτε θέσεις κυριαρχικές και θέσεις ελληνικές. Γιατί για εµάς
δεν υπάρχουν φιλίες, υπάρχουν συµφέροντα, άρα, για εµάς πρό-
κριµα είναι η υπηρέτηση της πατρίδος και των Ελλήνων. Έκαναν
εχθρό τη Ρωσία. Έκαναν εχθρό την Αµερική. Και µόνο εµείς εί-
µαστε η καθαρή ελληνική, κοινωνική, λαϊκή, πατριωτική φωνή,
µόνο εµείς ήµασταν στη σωστή πλευρά της ιστορίας απαρέ-
γκλιτα, εθνικά, κοινωνικά, λαϊκά, πατριωτικά. 

Για αυτό οι επόµενες εκλογές που έρχονται σήµερα, θα έχουν
µία διαδροµή. Το µοναδικό κόµµα που άνοιξε δρόµους, που ακο-
λουθούν πλέον οι άλλοι -και από τα Τέµπη πάρτε παράδειγµα-
είναι η Ελληνική Λύση. Άρα, είµεθα υποχρεωµένοι, όσοι πι-
στεύουµε στην Ελλάδα και στους Έλληνες, και όσοι θέλουµε ένα
καλύτερο µέλλον, να ακολουθήσουµε την ανοιχτή διαδροµή των
ανοιχτών δρόµων που ανοίγει προς την πατρίδα, προς την Ελ-
λάδα, η Ελληνική Λύση. 

Κλείνοντας, δε, να πω το εξής, για να τελειώνει όλη αυτή η
ιστορία. Στις 28 Φεβρουαρίου όλοι οι Έλληνες, µακριά από κοµ-
µατικές σηµαίες -ούτε λάβαρα κοµµατικά, ούτε συνθήµατα κοµ-
µατικά, η κοινωνία να µιλήσει, όχι τα κόµµατα, τα κόµµατα να
σιωπήσουν- να πάνε όλοι εκεί, ανεξαρτήτου κόµµατος, για έναν
και µόνον λόγο. Όχι για να εγκλωβίσουµε τους Έλληνες σε κοµ-
µατικές αντιπαραθέσεις και γρανάζια, όχι γιατί έχουµε µένος µε
την Κυβέρνηση να πέσει -και αυτό είναι λάθος, η Κυβέρνηση θα
πέσει έτσι και αλλιώς µε αγώνες των φτωχών Ελλήνων ενάντια
στην πλουτοκρατία, ενάντια στον καπιταλισµό, µε ήττα- αλλά να
πάνε οι Έλληνες εκεί, µακριά από τα κόµµατα, να είµαστε εκα-
τοµµύρια και να στείλουµε ένα µήνυµα, µία λέξη θέλουµε: Δικαιο-
σύνη για την Ελλάδα και τους Έλληνες και µόνο δικαιοσύνη,
τέρµα η φαυλοκρατία, ζήτω η δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο παρακαλώ.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπω ότι χαµογελάει ο κ. Πολάκης, µπαίνοντας στην Αίθουσα,

και έχει δίκιο. Διότι παλαιότερα, κύριε Βελόπουλε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άκουσα τη λέξη «δικαιοσύνη», µε την

οποία δεν έχετε σχέση. Για αυτό, κυρία Αγαπηδάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ µην κάνετε διάλογο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν είπε τίποτα ο άνθρωπος,

κύριε Πρόεδρε.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Παλαιότερα, κύριε Βελόπουλε, είχε πει ο κ. Πολάκης κάτι το
οποίο ήρθατε να µας πείτε εσείς σήµερα, ότι θα κάνετε επιχεί-
ρηση «σκούπα» στη δικαιοσύνη. Ακούσαµε εδώ «επιχείρηση κα-
θαρά χέρια», «επιχείρηση σκούπα», να φύγει ο ένας, να φύγει ο
άλλος. Αναρωτιέµαι έχουµε καταλάβει πού βρισκόµαστε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Βεβαίως!
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Οι

Βουλευτές έχουν ορκιστεί πίστη στο Σύνταγµα και τους νόµους
του κράτους. Πρέπει, λοιπόν, να µας πείτε ποια είναι η δικαιο-
σύνη, την οποία θα φέρετε, ποιοι δικαστές θα την υπηρετούν και
µε ποιον τρόπο. Με τους νόµους που ψηφίζει η Ελληνική Βουλή
ή µε κάποιον άλλον τρόπο; Διότι εδώ πέρα ακούµε αυτές τις ηµέ-
ρες να περιγράφονται συνταγµατικά πραξικοπήµατα, τα οποία
ούτε καν τα πιστεύετε. Σε τέτοιο σηµείο αθλιότητας έχει φτάσει
το Κοινοβούλιο που έρχεστε εδώ και χρησιµοποιείτε διάφορους
συναισθηµατισµούς. Σας έπιασε ο πόνος για τους ανθρώπους.
Δεν ντρεπόµαστε λιγάκι!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τον φίλο µου έχασα.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ο

άνθρωπος είναι άταφος και έρχεστε εδώ και συνδέετε έναν άν-
θρωπο, που έχασε τη ζωή του µε τα Τέµπη; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ακούς τι λες;

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Από πού και ως πού; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ!
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Να µου κάνετε τη χάρη! 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ντροπή είναι που είσαι εσύ Υπουργός!
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Θα µε ακούτε και θα βάλετε όριο στο αίσχος, το οποίο αναπαρά-
γετε µέσα στο Κοινοβούλιο! Δεν είναι ανεκτό! Μιλάτε µισή ώρα
για ένα νοµοσχέδιο για το οποίο δεν βρήκατε να πείτε ούτε δύο
κουβέντες. 

Και ξέρετε κάτι, κύριε Βελόπουλε; Εγώ δεν είµαι διορισµένη.
Είµαι εκλεγµένη σύµφωνα µε το Σύνταγµα, όπως είναι όλοι οι
Βουλευτές Επικρατείας…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Διορισµένη είστε, κυρία Αγαπηδάκη. Σας
έβαλε ο Δοξιάδης, κολλητός του Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό,
σας παρακαλώ!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Έχω κάθε δικαίωµα να µιλώ, να σας απαντώ. Καταλαβαίνω ότι
δεν σας αρέσουν αυτά που σας λέω, γιατί έχετε µάθει στην εκµε-
τάλλευση και όταν µιλάµε πολιτικά δεν σας αρέσει. Θέλετε να κά-
νουµε εδώ µέσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό,
κυρία Υπουργέ.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Όπως πριν παρακάλεσα την
Υπουργό να µην παρεµβαίνει στην οµιλία του Προέδρου, σας πα-
ρακαλώ να κάνετε λίγο υποµονή να ολοκληρώσει η Υπουργός και
θα έχετε τον χρόνο να µιλήσετε. Εδώ είµαστε, υπάρχει χρόνος
άπλετος να ειπωθούν όλα.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Δεν ανέχοµαι, κύριε Πρόεδρε, να ακούγονται εδώ µέσα πράγ-
µατα, τα οποία υπονοούν ότι η Κυβέρνηση έχει σχέση µε τον
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χαµό του νέου αυτού ανθρώπου, που το ξαναλέω είναι άταφος.
Και είναι τέτοια η ακράτεια της πολιτικής εργαλειοποίησης που
έρχονται εδώ άνθρωποι, πολιτικοί αρχηγοί, εκλεγµένοι, κύριε Βε-
λόπουλε, και δεν τιµάτε την ψήφο των ανθρώπων, που σας ψή-
φισαν, δεν σέβεστε τον θεσµικό σας ρόλο, την ώρα που ο
άνθρωπος δεν έχει καν κηδευτεί να λέτε εδώ ότι τάχαµου η µη-
τέρα του πήγε εκεί θεσµικά. Η µητέρα του εκλήθη. Με βάση τα
όσα έχει δείξει µέχρι τώρα η δηµοσιότητα, είπατε ότι η µητέρα
του έχει θεσµικό ρόλο. Δεν θυµάστε τι είπατε; Σας τα θυµίζω. 

Και είπατε και άλλο ένα ψέµα, κύριε Βελόπουλε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ είπα ψέµα;
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εί-

πατε ότι ο άνθρωπος ο οποίος έχασε τη ζωή του στο τροχαίο είχε
σχέση µε τα Τέµπη. Ο άνθρωπος είχε συνταξιοδοτηθεί έντεκα
χρόνια πριν. Το είπατε πριν από λίγο από το Βήµα της Βουλής.
Δεν είχε καµία σχέση µε τα Τέµπη και το έχει πει και η οικογένειά
του. 

Χρησιµοποιώ αυτά ενδεικτικά για να πω κάτι το οποίο το έχω
πει και άλλη φορά. Δεν επιτρέπεται το Κοινοβούλιο να γίνεται µη-
χανή αναπαραγωγής των παρανοϊκών ή δεν ξέρω τι άλλων ιδεο-
ληψιών, οι οποίες ακούγονται από τα τρόλς και από τη λάσπη ή
δεν ξέρω και εγώ από τι άλλο.

Πρέπει να καταλάβετε ότι ο κόσµος έχει ψηφίσει τους Βουλευ-
τές να τον αντιπροσωπεύουν εδώ µέσα για την άποψη και γι’ αυτό
που πρέπει να γίνει σε κάθε περίπτωση, γιατί ο νόµος έχει κάτι
πρακτέο. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι υπηρετείται το συµφέρον της
πατρίδας και του ελληνικού λαού. Και δεν είναι συµφέρον της πα-
τρίδας και του ελληνικού λαού να αµφισβητείται εδώ η δικαιο-
σύνη και οι δικαστές και να ακούµε πράγµατα, τα οποία δεν έχουν
καµία απολύτως λογική και να πιστεύετε κιόλας ότι θα τα ακούµε
αδιαµαρτύρητα. 

Ξέρετε γιατί; Γιατί εµένα ο πόνος της µάνας µε αφορά, κύριε
Βελόπουλε. Ο πόνος των ανθρώπων που έχασαν τα παιδιά τους
και δεν µπορούν…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είστε µητέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ! Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κοιτάξτε, κύριε Βελόπουλε. Είµαι από τις γυναίκες -µε συγχω-
ρείτε για την έκφραση, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν γίνεται αλλιώς-
που δεν χαµπαριάζω από τέτοιου είδους σεξιστικές επιθέσεις.
Δεν χαµπαριάζω. Θα µου επιτίθεστε και θα σας απαντώ, κοιτώ-
ντας σας στα µάτια, γιατί στη δηµοκρατία δεν είµαστε εχθροί, εί-
µαστε αντίπαλοι. Καταλάβατε, κύριε Βελόπουλε;

Δεύτερον. Μπορεί να µην είµαι µητέρα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μιλάει έξι λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Μιλούσατε µισή ώρα, µπορείτε να κάνετε λίγη υποµονή να τελει-
ώσω, παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είµαστε το ίδιο.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Βελόπουλε, µπορεί να µην είµαι µητέρα, αλλά έχω µέσα
µου ανθρωπιά, την οποία πολλοί εδώ µέσα -και απ’ ό,τι φαίνεται
δυστυχώς και εσείς- έχουν απωλέσει. Διαφορετικά δεν θα υπέ-
βαλαν ανθρώπους που έχασαν τα παιδιά τους στο σισύφειο µαρ-
τύριο να σας παρακολουθούν τόσες ηµέρες στα κανάλια µέσα
στο Κοινοβούλιο να λέτε από ποια αιτία µπορεί να πέθαναν τα
παιδιά τους. 

Ξέρετε τι σηµαίνει, κύριε Βελόπουλε, για ένα γονιό να αναρω-
τιέται εάν το παιδί του κάηκε ζωντανό, να αναρωτιέται αν το παιδί
του θα µπορούσε να ζει; Πώς µπορείτε χωρίς στοιχεία να βγαί-
νετε τόσο καιρό και να λέτε αυτά τα αίσχη; Και αυτό είναι ανθρω-
πιά;

Ειλικρινά θα έλεγα ότι θα έπρεπε να ντρέπεστε, αλλά έχω
χάσει κάθε ελπίδα ότι µπορεί να νιώσετε αυτό το συναίσθηµα.
Παρακαλώ, θερµά να µπει ένα όριο για να µπορέσουµε να υπη-
ρετούµε τα καθήκοντά µας εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Να ανακαλέσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-
εδρε, έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Πλεύρης. Θέλετε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν µε ενδιαφέρει ο κ. Πλεύρης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Πρόεδρος έχει το δικαίωµα να µιλήσει αµέσως µετά από εσάς. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ο κ. Πλεύρης θα έχει το δικαίωµα να οµιλεί, διότι είναι εκλε-
γµένος. Η διορισµένη και τοποθετηµένη που µας κουνάει το δά-
χτυλο σε παραλήρηµα θα πάρει µία απάντηση. Κατάλαβα γιατί
εκνευριστήκατε, γιατί είπα τη λέξη «Δοξιάδης». Σας ενόχλησε
µάλλον. Ξέρω τι λέω, επιχορηγήσεις. Επειδή είπα ότι θα κόψουµε
τις επιχορηγήσεις.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Θα επανέλθω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Επειδή είπα ότι θα κόψουµε τις επιχορηγήσεις. Θα κό-
ψουµε τις επιχορηγήσεις από τον Δοξιάδη, τον Σόρος και όλα τα
ευρήµατα στα οποία συµµετέχετε εσείς προσωπικά. Συµµετέχετε
µε πρόσφυγες, κ.λπ.. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ωραία; Πάµε παρακάτω. Ναι, γιατί είναι λαθροµετανάστες, δεν

είναι πρόσφυγες. Την µπίζνα σας θα σας την κόψουµε. 
Επειδή, µιλάµε, λοιπόν, για τα αυτονόητα. Εδώ ήρθε η Υπουρ-

γός και δεν ξέρει τα βασικά, ρε παιδί µου. Τι είναι αυτό το πράγµα
µε τους ανθρώπους που µπλέξαµε; Πηγαίντε να µάθετε πολιτική
αγωγή. Τους δικαστές δεν τους διορίζει διά νόµου το Σύνταγµα.
Η Βουλή τους διόρισε και η Κυβέρνησή σας τον Άρειο Πάγο, κα-
νένα Σύνταγµα. Διορισµένος ο Άρειος Πάγος κοµµατικά από την
Κυβέρνηση. Ποιος νόµος; Λέει µε νόµο διορίστηκαν. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Αυτό είπα; Δεν ακούσατε τι είπα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Αυτό είπατε. 

Πάµε και στα υπόλοιπα. Ακούστε. Ο Θουκυδίδης έλεγε κάτι
απλό, θα σας το πω σε λίγο για να καταλάβετε ποια είστε, γιατί
είστε µειράκιο στην πολιτική. Δεν ξέρετε και µιλάτε µε θρασύ
ύφος. Και δεν σας τιµάει αυτό για έναν και µόνον λόγο. Επειδή
λέτε είστε γυναίκα, µητέρα, ευγενική. Το ύφος σας και µόνο χα-
ρακτηρίζει την ποιότητα του ανθρώπου. Πάµε στην ουσία. 

Εγώ εκεί, κυρία µου, κυρία Υπουργέ, έχασα τον καλύτερό µου
φίλο τριάντα ετών. Δεν θα µου µιλάτε εµένα για ανθρωπιά, γιατί
ο Γιώργος Κυριακίδης δεν γυρίζει πίσω. Καταλάβατε; Το καταλά-
βατε αυτό; Δεν θα µου κουνάτε το δάχτυλο. Τον καλύτερο µου
φίλο τον έχασα εκεί. 

Και επίσης, είπα εγώ ότι πήγε θεσµικά η µάνα του Καλογήρου;
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εί-

πατε µε το θεσµικό της ρόλο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, είπα ότι έχει θεσµικό ρόλο η γυναίκα. Δεν είναι η µη-
τέρα µου η αγράµµατη, που λέει µια κουταµάρα στον αέρα από
άγνοια. Έχει θεσµικό ρόλο. 

Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, την επόµενη φορά που θα κουνήσει
το χέρι της έτσι, θα σας µιλήσω µε το ίδιο ύφος. Μη µου κάνετε
εµένα έτσι. Σας σέβοµαι. Σας µιλάω πολύ ευγενικά τώρα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Δεν µε σέβεστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κοίταξε, ο σεβασµός εµπνέεται, δεν επιβάλλεται. Το κάνω
γιατί έχω αστική ευγένεια, όχι γιατί εκπέµπετε σεβασµό. Δεν εκ-
πέµπετε κανέναν σεβασµό, κυρία µου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Άρα, παραδέχεστε ότι δεν µε σέβεστε, πολύ ωραία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Άνθρωπος που ζει από το χρήµα του ελληνικού λαού, από
ιδρύµατα και επιχορηγήσεις δεν αξίζει σεβασµού. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ολοκληρώνω εδώ. Σε ποια κανάλια βγαίνω και δεν το ξέρω;

Στον ΣΚΑΪ; Στον ALPΗA; Στο STAR; Ακούτε τι λέτε; Απαγορευτικό
έχουµε εκεί. Βουλευτής µας δεν έχει βγει εδώ και πέντε χρόνια,
όπως και από τη Νίκη απ’ ό,τι φαντάζοµαι και οι υπόλοιποι, δεν
βγαίνουν στα κανάλια αυτά, γιατί η δηµοκρατική Κυβέρνησή σας
έχει δώσει εντολή στα κανάλια. Α, όχι, δεν δώσατε εντολή. Εδώ
ήρθε ο Άδωνις και µου είπε: «Να πάρω στον Αλαφούζο τηλέφωνο,
να σε βγάλει, ρε Βελόπουλε, άµα είναι». Το είπε εδώ µέσα, υπάρ-
χει στα Πρακτικά της Βουλής. Μη µου βγείτε να µου πείτε ότι δεν
είναι έτσι. Τότε διαψεύδετε τον Άδωνι Γεωργιάδη.

Θα σας πω, λοιπόν, ποια είστε, κυρία Υπουργέ, µε επιχειρή-
µατα.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Περιµένω να ακούσω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι, δεν είναι άποψη δική µου. Δηµοσιογράφος εκφράζει
µια απλή απορία στον Έβρο πώς µπορεί ένας πολίτης να µεταβεί
έγκαιρα σε ένα νοσοκοµείο, το οποίο απέχει εβδοµήντα πέντε χι-
λιόµετρα όταν το οδικό δίκτυο είναι άθλιο. Και απαντάει η Υπουρ-
γός, εσείς: «Γι’ αυτό παρέχουµε αυτήν την πρωτοβάθµια υπη-
ρεσία, γιατί µπορεί να χρειαστείτε να πάτε στο νοσοκοµείο και
όπως έρχεστε για να πιείτε το καφεδάκι σας, να κάνετε τις εξε-
τάσεις σας». Αυτή η Υπουργός είστε, αυτές τις ανοησίες λέτε και
θέλετε να σας σεβόµαστε. Τι να σας σεβαστώ τώρα; Σοβαρά µι-
λάµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Κύριε Βελόπουλε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ γι’ αυτό που µόλις
κάνατε, γιατί δείξατε ότι σας ενοχλεί πάρα πολύ. Το καταλαβαίνω
είναι πρόβληµα στο δικό σας αξιακό κώδικα µία γυναίκα να µην
κάµπτεται από αυτές τις εξυπνάδες και να έχει το θάρρος της
γνώµης της. Ξέρετε, οι γυναίκες, αγράµµατες ή όχι έχουµε το
θάρρος της γνώµης µας και είµαστε ισότιµοι πολίτες. Και θα
ακούτε, σας αρέσει, δεν σας αρέσει. Δεν θα µου αφαιρέσετε την
ελευθερία του λόγου. 

Και δεν θα τσιµπήσω σε αυτό το αδιανόητο που είπατε πως ση-
κώνει συκοφαντική δυσφήµιση, από τον κ. Δοξιάδη, όχι από µένα,
περί δωρεών, χορηγιών και εγώ δεν ξέρω τι άλλο. Αυτά είναι συ-
κοφαντικά και το ξέρετε και εσείς πολύ καλά γι’ αυτό δεν επιµεί-
νατε, είπατε µια γενικόλογη φράση εκεί για να ρίξετε λίγη ακόµα
λάσπη στον ανεµιστήρα. 

Θέλω να καταλάβετε κάτι, κύριε Βελόπουλε. Εσείς κάνετε
εµπόριο πατριωτισµού εδώ µέσα και επιχειρείτε να εργαλειοποι-
ήσετε πολιτικά την τραγωδία των Τεµπών, τον αδόκητο χαµό του
ανθρώπου, ο οποίος επισηµαίνω δεν έχει ακόµα κηδευτεί και έρ-
χεστε εδώ και κάνετε αυτού του τύπου την προπαγάνδα.

Κι εγώ πήγα στον Έβρο, κύριε Βελόπουλε. Και µεταξύ άλλων
ήταν και ένας ακροδεξιός -που νοµίζω ότι ήταν και µε τη Χρυσή
Αυγή αν δεν κάνω λάθος- που παρίστανε τον δηµοσιογράφο,
έκανε κοπτοραπτική µε τις δηλώσεις µου, τις οποίες µόλις ανα-
παράγατε. Αν θέλετε να µε πείσετε ότι αναπαράγετε χρυσαυγί-
τικο λόγο, φαντάζοµαι ότι είναι µια ένδειξη αυτό που κάνατε
σήµερα.

Θα σας πω, όµως, και κάτι άλλο. Την επόµενη φορά σας καλώ
να πάµε µαζί στα ακριτικά χωριά, να δείτε οι κινητές οµάδες
υγείας -αντί να γελάτε- πόσους ανθρώπους σώζουν, σε τι κατά-
σταση είναι οι άνθρωποι που έχουν αναπηρία, οι ηλικιωµένοι που
ζουν µόνοι και πόσο σηµαντική είναι αυτή η υπηρεσία µαζί µε τις
άλλες που έχουµε δροµολογήσει και ανακουφίζει τους ανθρώ-
πους. Και θα είναι εκεί συστηµατικά. 

Τα γέλια, λοιπόν, και η περιφρόνηση για αυτή την υπηρεσία
δεν απευθύνεται σε µένα, κύριε Πρόεδρε. Απευθύνεται στους πο-
λίτες, οι οποίοι έλαβαν αυτή την υπηρεσία. Και για λογαριασµό
τους, αυτό δεν σας το επιτρέπω. 

Κλείνοντας να πω το εξής: Καταλαβαίνω ότι ενοχλεί πάρα πολύ
το να έρχεται κανείς µε επιχειρήµατα και να µην τσιµπάµε σε
αυτή τη σαλάτα που επιχειρείτε να κάνετε, που ανακατεύετε
µέσα τα Τέµπη, ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους, οτιδήποτε.

Αν χιονίσει σε λίγο, θα έχει και αυτό σχέση µε κάτι το οποίο έχει
σχέση µε κάτι άλλο και θα καταλήξετε εδώ να λέτε για συγκά-
λυψη. 

Πρέπει να αυτοσυγκρατηθείτε, να βάλετε ένα όριο. Μπορεί
εγώ να είµαι µειράκιο, αλλά έχω αρχές και αξίες, κύριε Βελό-
πουλε, τις οποίες υπηρετώ στη ζωή µου απαράβατα. Και θα πρέ-
πει να καταλάβετε ότι µερικοί άνθρωποι εδώ µέσα θα σας
θυµίζουµε συστηµατικά τον θεσµικό σας ρόλο, τις υποχρεώσεις
σας απέναντι στο Κοινοβούλιο και τους Έλληνες πολίτες και δεν
πρόκειται να σας αφήσουµε να ξεφύγετε από αυτή την ευθύνη. 

Ευχαριστώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προσωπι-

κού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το «επί

προσωπικού», πρέπει να το ακούσουµε πρώτα.
Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, επειδή έκανε η κυρία Υπουργός επίκληση
στο συναίσθηµα µιλώντας για γυναίκες, ότι δηλαδή έχετε δι-
καίωµα να µιλάτε, θα σας πω ένα πράγµα. Πόσους Αντιπρο-
έδρους έχει η Νέα Δηµοκρατία; Δύο. Και οι δύο άντρες είναι.
Εµείς έχουµε γυναίκα αντιπρόεδρο στο κόµµα. Το καταλάβατε;
Άρα µη µου µιλάτε για επίκληση γυναικών. 

Είπατε να πάµε µαζί στον Έβρο; Δεν το θέλετε για δύο λόγους.
Γιατί το χωριό µου είναι ο Άβαντας και κατάγοµαι από εκεί, ένα
από τα χωριά των προσφύγων γονέων µου και το δεύτερο είναι
ότι Υπουργός σας είπε ότι ο Έβρος είναι η Τουρκία, ότι είναι άλλη
χώρα, ότι είναι εκτός Ελλάδος. Θα πάµε µε διαβατήριο ή χωρίς
διαβατήριο; Τα βασικά να µάθετε και τη γεωγραφία και να πάµε
όπου θέλετε. Τα βασικά δεν ξέρετε.

Όσον αφορά το εάν εγώ ξέρω τον θεσµικό ρόλο, εγώ ήµουν
Βουλευτής το 2007 µέχρι το 2012, ό,τι έχω πει για εξορύξεις,
πράσινη ενέργεια, έχω επιβεβαιωθεί. Εσείς είστε ακόµα νεαρή
και µειράκιο στην πολιτική. Θα µάθετε, έχετε χρόνο. Απλά ένα
λάθος να µην κάνετε. Ξέρετε ποιο είναι αυτό; Τι έλεγε ο Θουκυ-
δίδης; «Δυστυχώς η ανοησία φέρνει θράσος. Και επειδή δεν είστε
ανόητη…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Αυτό είπατε τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε να
µιλήσει. Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): …
(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μην µπλέξεις µε την Αγαπηδάκη!
Λέω ότι ο Θουκυδίδης έλεγε αυτό. Επειδή εσείς δεν είστε

ανόητη, µην ξύνεται η πλάτη σας στην γκλίτσα του τσοπάνη. Και
η γκλίτσα του τσοπάνη είναι η αλήθεια. Και έκρηξη έγινε και κάη-
καν άνθρωποι και δεν απολογηθήκατε…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Τα
στοιχεία να τα πάτε στον εισαγγελέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ! 

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πήγα στον εισαγγελέα. Πάλι αγράµµατη είσαι; Πάλι ηµιµα-
θής είσαι; Πήγα στην κ. Αδειλίνη, η οποία εξαφανίστηκε και
έφυγε, ενώ περίµενα να πάω και να καταθέσω τη µήνυση. Την κα-
τέθεσα και τα στοιχεία.

Κοιτάξτε ντροπή για έναν άνθρωπο ο οποίος δεν καταλαβαίνει
τι γίνεται γύρω του, αντιλαµβάνοµαι ότι δεν υπάρχει. Και εσείς
δεν καταλαβαίνετε, δεν αντιλαµβάνεστε, είστε η ντροπή της Νέας
Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
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ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Με προσβάλλει δύο φορές τώρα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Πολάκης, να µας πει επί ένα λεπτό
ποιο είναι το προσωπικό για να αποφασίσουµε αν µπορούµε να
προχωρήσουµε.

Παρακαλώ, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το προσωπικό, κύριε Πρόεδρε, είναι η

απαξιωτική αναφορά της κ. Αγαπηδάκη, µόλις µπήκα µέσα «γε-
λάει και ο κύριος Πολάκης».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό είναι προσωπικό;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Προσωπικότατο είναι. 
Είναι σαν να πω εγώ ποια είναι αυτή που µας βάλανε Υπουργό,

για παράδειγµα. Είναι αντίστοιχης απαξίας. 
Λοιπόν ακούστε, χυδαιότητα, κυρία Αγαπηδάκη, χαρακτηρίζει

εσάς και τη διαδροµή σας και στη βάση αυτής της χυδαιότητας
σας έκατσε στην καρέκλα αυτή ο Μητσοτάκης. Θυµάστε τι γρά-
φατε το 2016; Να σας το θυµίσω εγώ; «Να πούµε κι ένα σύνθηµα
που όλους µας ενώνει; ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και δολοφόνοι».

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ναι, Χρυσή Αυγή, µαζί µε αυτούς τους τρεις ψηφίσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

Ολοκληρώστε, κύριε Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να σας θυµίσω κι ένα δεύτερο; Γιατί

είναι η αµορφωσιά σας, δεν υπάρχει συγκρίσιµο µέγεθος στον
πλανήτη Γη. Να θυµίσω το άρθρο σας το 2017…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τελείωσε
το προσωπικό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μισό, θα τελειώσω µε αυτό.
Τολµάει και µιλάει για χυδαιότητα ο ορισµός της χυδαιότητας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και λέει το εξής η συγγραφέας, η κυρία:

«Φαντάσου τον Πολάκη πιτσιρίκο να του ζητάει η µαµά του να
κάνει τα κακάκια του στο γιογιό…». Είναι άρθρο της κυρίας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
ευχαριστούµε, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι περιµένετε.
«Κάθεται εκεί και σκέφτεται. Για να τα ζητάει αυτή, θα είναι πο-

λύτιµα!».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

σας παρακαλέσω, κύριε Πολάκη…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Περιµένετε, έχει και άλλο.
«Ποιος ξέρει µάλιστα πόσο πολύτιµα».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πο-

λάκη, δεν είναι εύκολο να σταµατήσετε. Άρα, σας παρακαλώ να
το κλείσουµε εδώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: «Στην πραγµατικότητα είναι ένα παρα-
πληροφορηµένο µωρουλίνι µε µουστάκι που έµαθε ότι το να µην
πηγαίνεις τουαλέτα, σε κάνει Αριστερό.».

Και µιλάς εσύ, βρε αχαρακτήριστη για χυδαιότητα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πο-

λάκη, σας παρακαλώ! Σας έδωσα τον λόγο…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξεπληρώνεις το γραµµάτιο της ανικανό-

τητας που σε έκατσαν εκεί.
Άιντε να χαθείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Να υπάρξει µία ηρεµία.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελείωσε η ηρεµία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για την Αί-

θουσα µιλάω, κύριε Πολάκη.
Όταν η διαδικασία έχει τα χαρακτηριστικά -γιατί πρέπει να πα-

ρεµβαίνουν- και όταν δίνουµε δικαιώµατα, πρέπει εγώ, τουλάχι-
στον, να δώσω τη δυνατότητα να µιλήσει…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν σε αναγνωρίζω ως Υπουργό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε Πολάκη! Δεν είστε εσείς που θα αναγνωρίσετε τους

Υπουργούς ή όχι.
Ολοκληρώνουµε εδώ τη διαδικασία. Θα προχωρήσουµε µε τον

κ. Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα µιλήσω στην πορεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακόµη κα-

λύτερα.
Τον λόγο έχει ο κ. Νατσιός. Με συγχωρείτε πολύ, υπήρχε αυτή

η κατάσταση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Είχα σηκώσει το χέρι µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): 
Σας ζητώ συγγνώµη, δεν το είδα και ξέρετε ότι δεν είχα καµία

τέτοια διάθεση. Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Νατσιό και αµέσως
µετά µε τον κ. Χαρίτση. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλό είναι να µην ακούγονται τέτοιες αντεγκλήσεις τέτοια στι-

γµή που στη Λάρισα µια οικογένεια θάβει το παλικάρι της. Ας σε-
βαστούµε λίγο τη µνήµη αυτού του παλικαριού. 

Γι’ αυτό και είµαι υποχρεωµένος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να αρχίσω την οµιλία µου µε αυτό το θλιβερότατο γεγονός που
λύπησε όλους τους Έλληνες. 

Το Κίνηµά µας εκφράζει τη βαθύτατη θλίψη του και την οδύνη
του για την απώλεια του τριανταεννιάχρονου Βασίλη Καλογήρου,
ο οποίος κάτω από αδιευκρίνιστες συνθήκες βρέθηκε προχθές
νεκρός, δύο µήνες µετά την εξαφάνισή του από τη Λάρισα στον
Τύρναβο. Ο Χριστός µας, που τόσο τον αγαπούσε, να τον ανα-
παύσει. Ο αείµνηστος Βασίλης ήταν ανιψιός του πρώην Βουλευτή
του κόµµατός µας, του κ. Αποστολάκη, και γιος της εισαγγελέως
Σοφίας Καλογήρου -Αποστολάκη, η οποία επόπτευε τις έρευνες
των Τεµπών και η οποία εισαγγελέας εδώ και µερικές εβδοµάδες
βρισκόταν σε µακρά αναρρωτική άδεια, µάνα συντετριµµένη από
το σοκ της εξαφάνισης του γιου της. 

Καλούµε την Κυβέρνηση και τις αρµόδιες αρχές να ρίξουν
άπλετο φως στη σκοτεινή αυτή υπόθεση, που επιβαρύνει την πο-
λιτική ατµόσφαιρα. Η µητέρα οµιλεί από προχθές µε ανάρτησή
της στο διαδίκτυο για δολοφόνους και τα κακόψυχα αφεντικά
τους. 

Πρέπει να πέσει φως στην υπόθεση αυτή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και για έναν απλό λόγο. Διότι ανεξαρτήτως της αιτίας
που προκάλεσε τον θάνατο του άτυχου Βασίλη, πείτε µας ποιος
δικαστής και ποιος εισαγγελέας που ασχολούνται τόσο µε την
υπόθεση των Τεµπών, όσο και µε άλλες υποθέσεις διαφθοράς θα
τολµήσουν να θέσουν τον δάκτυλό τους εις τον τύπον των ήλων.
Η δικαιοσύνη δεν τροµοκρατείται µεν αλλά αισθάνεται ενδεχο-
µένως ότι της αποστέλλονται µηνύµατα δε. 

Η υπόθεση αυτή πρέπει να φωτιστεί, επίσης, για έναν ακόµη
λόγο, γιατί τα Τέµπη, όσο περνάει ο καιρός, αρχίζουν και µοι-
άζουν µε άλλες παλαιές, πολύκροτες υποθέσεις του δηµοσίου
βίου, τις οποίες όποιος γνώριζε έφευγε από τη ζωή µυστηριω-
δώς. Στα Τέµπη σήµερα εκτός από τα πενήντα επτά παιδιά και
πολλούς τραυµατίες -και να αναφέρω τον Γεράσιµο από τον
Βόλο που εδώ και δύο χρόνια αυτό το παλικάρι δίνει µάχη για τη
ζωή του-, µετράµε και άλλους τέσσερις νεκρούς, τρεις υπαλλή-
λους του ΟΣΕ στην Αθήνα και τη Θεσσαλία που ήταν µέλη του
κέντρου ρύθµισης κυκλοφορίας εκείνη τη µοιραία βραδιά και τον
Βασίλη σήµερα. Τι άλλο, άραγε, µας επιφυλάσσει το µέλλον;

Με την ευκαιρία αυτή, προχθές η εφηµερίδα «Δηµοκρατία»
αποκάλυψε ότι, σύµφωνα µε κατάθεση υπαλλήλου της εταιρείας
ασφαλείας «Interstar», τα περίφηµα βίντεο που αθωώνουν τάχα
την Κυβέρνηση για το παράνοµο φορτίο ανακτήθηκαν στις 8 Φε-
βρουαρίου του 2025, ενώ ο δηµοσιογράφος Άρης Πορτοσάλτε
τα ανάρτησε στον λογαριασµό του στις 7 Φεβρουαρίου του 2025.
Πρέπει να τρέχει το µυαλό κάποιου µε µεγάλες ταχύτητες τεχνη-
τής νοηµοσύνης για να τα καταλάβει αυτά. 

Δεν υπαινίσσοµαι τίποτε δηµοσίως για κάτι που ακόµα δεν έχει
ανακαλυφθεί. Όµως, κύριε Πορτοσάλτε, οφείλετε απαντήσεις. Η
ΕΣΗΕΑ πρέπει να σας καλέσει να δώσετε εξηγήσεις και, βεβαίως,
και οι δικαστικές αρχές. Διότι, αν έχει διαπραχθεί τέτοια αθλιό-
τητα, την οποία επικαλέστηκε θρασύτατα ο Πρωθυπουργός της
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χώρας στη συνέντευξή του στην «Καθηµερινή» µε τη φράση «δεν
υποτάσσοµαι στις θεωρίες της συνωµοσίας», τότε θα πρέπει να
απολογηθεί στον ελληνικό λαό. Και εκεί στην Κυβέρνηση δώστε
του αυτού του δηµοσιογράφου ένα κοµµατικό αξίωµα επιτέλους.
Ξεροσταλιάζει νυχθηµερόν στο «γυαλί», υποστηρίζοντάς σας.
Σας πλέκει ουρανοµήκη εγκώµια, όπως προβλέπεται από το
υψηλό και αδιάβλητο λειτούργηµα της δηµοσιογραφίας.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο θέµα που θέλω να θίξω σήµερα.
Πρόκειται για την αποστροφή του κυρίου Πρωθυπουργού στη
συνέντευξή του στην «Καθηµερινή», στην οποία αναφερόµενος
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις είπε κατά λέξη: «Επιθυµώ ήρεµα
νερά στο Αιγαίο και γι’ αυτό εργάζοµαι σταθερά για ελεύθερα
νερά». Καλείται κάποιος που εκπροσωπεί σήµερα την Κυβέρ-
νηση, αν δεν µπορεί του Μαξίµου, να µας εξηγήσει τι σηµαίνουν
αυτά τα «ελεύθερα νερά» που ανέφερε ο κύριος Πρωθυπουργός.
Γιατί προ εβδοµάδων κορυφαίο στέλεχος της Κυβέρνησης είχε
πει ότι «το Αιγαίο δεν πρέπει να είναι κλειστή λίµνη». Σηµαίνει
αυτό ότι απεµπολούµε οριστικά την επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα δώδεκα µίλια και απελευθερώνουµε, δηλαδή χαρί-
ζουµε, νερά στους γείτονες; Κάποτε είχε ειπωθεί από έναν πολύ-
πλαγκτο πολιτικό «να µην είµαστε µοναχοφάηδες στο Αιγαίο».
Αυτό εννοείτε; Πείτε το ευθαρσώς. Γιατί, µιας και µιλάτε για συ-
νωµοσίες, διαπιστώνουµε ότι έχει πέσει πολύ συνωµοσία της σιω-
πής µεταξύ των κορυφαίων Υπουργείων γι’ αυτό το θέµα. 

Τρίτο ζήτηµα. Ο πόλεµος στην Ουκρανία φαίνεται ότι τελειώνει
και η Ελλάς µένει ξεκρέµαστη. Στη διάσκεψη που διοργάνωσε
προχθές ο Μακρόν δεν κληθήκατε. Δανοί και Ολλανδοί προσκλή-
θηκαν. Δεν σας υπολογίζουν καθόλου. Όµως, αλλού τα κακαρί-
σµατα -κυριολεκτικά- αλλού γεννούν οι κότες. Αµερικανοί και
Ρώσοι παίρνουν τις αποφάσεις και οι Ευρωπαίοι -και εσείς µαζί-
θα συζητούν, θα διαφωνούν, αβροδίαιτοι καλοπερασάκηδες, που
ούτε πήραν χαµπάρι τι έπαθαν. Καλύτερα όµως, γιατί έτσι θα τε-
λειώσει και ο πόλεµος. Η Ευρώπη; Τι είναι η Ευρώπη σήµερα; ένα
απέραντο γραφειοκρατικό νεκροταφείο όπου πάµε και κλαίµε τη
µοίρα µας, κατά πώς θα έλεγε και ο Θεόδωρος Ντοστογιέφσκι. 

Ακόµη, όµως, κι αυτή η Ευρώπη δεν σας υπολογίζει. Αυτά πα-
θαίνει κανείς, όταν δηλώνει ότι είναι δεδοµένος, όπως πολλές
φορές επαναλάµβανε ο κύριος Πρωθυπουργός. Δεδοµένος ση-
µαίνει υποταγµένος. Εδώ ακόµη και η Τουρκία φιλοξένησε τον
µε ηµεροµηνία λήξεως Ζελένσκι και το παίζει ειρηνοποιός. Ποιος;
Η Τουρκία. Ποιος; Ο «Αττίλας» που έχει αιµατοκυλήσει όλα τα
σύνορά της. 

Η πατρίδα µας δεν κέρδισε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-
νένα εθνικό αντάλλαγµα από τη συµµετοχή της στον πόλεµο της
Ουκρανίας. Για τη στάση σας, τη στάση της Κυβέρνησης προ-
σφεύγω σε έναν µύθο του Αισώπου µε τίτλο: «Σκώληξ και δρά-
κων». Μύθος εστί -όπως λέει και ο αρχαίος λόγος- λόγος ψευδής
εικονίζων την αλήθεια. Μπορεί να είναι ψευδής ο λόγος αλλά
εξεικονίζει αλήθειες. Ήταν, λέει ο Αίσωπος, µια συκιά δίπλα σε
έναν δρόµο. Ένα φίδι κοιµόταν από κάτω. Πήγε ένα σκουλήκι
δίπλα και ζήλεψε το µήκος του. Θέλοντας να το φτάσει, ξάπλωσε
δίπλα του και προσπαθούσε να τεντωθεί, ώσπου από το πολύ
ζόρι και τέντωµα κόπηκε στη µέση. 

Το ίδιο πάθατε κι εσείς. Κυρώσεις και δηλώσεις σκληρές κατά
της Ρωσίας οι µεγάλοι; Από κοντά κι εσείς. Υπερθεµατίζατε µε
ακόµα πιο σκληρές δηλώσεις. Τεντωθήκατε, σηκωθήκατε στα
νύχια σας να φανείτε γίγαντες και ιδού οι προκοπές  σας. Μακάρι
τον ίδιο ζήλο που δείξατε για την Ουκρανία και για να επιστρέ-
ψουν τα εδάφη που τους πήρε η Ρωσία, να δείχνατε για την
Κύπρο. Ζητήσατε πολλές φορές επιστροφή εδαφών στην Ουκρα-
νία. Ποτέ, όµως, µα ποτέ δεν ζητήσατε την απελευθέρωση των
κατεχόµενων της σκλαβωµένης από την Τουρκία Κύπρου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)

Ο καηµός σας για την Ουκρανία! Η Κύπρος δεν υπάρχει, δεν
είναι ελληνικό νησί σκλαβωµένο! Ουαί υµίν, γραµµατείς και φα-
ρισαίοι υποκριταί!

Διαβάσαµε ότι θα πληρώσετε 600.000 δολάρια για να αγορά-
σετε επιρροή στην Ουάσιγκτον. Τι θέλετε να αγοράσετε; Να σας
ρίξει ο Τραµπ ένα βλέµµα συµπαθείας, ένα συγκαταβατικό νεύµα,
µια χειραψία σε ένα περιθώριο. Αργά για δάκρυα. Ουαί τοις ητ-

τηµένοις. Κηρύξατε τον πόλεµο στη Ρωσία, χώρα οµόδοξη, κα-
ταπατώντας φιλίες αιώνων µε τον ρωσικό λαό. Ζητήσατε την πα-
ραποµπή του Πούτιν στο Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για εγκλή-
µατα πολέµου. Με µικροπρέπεια αποκλείσατε τη ρωσική αντιπρο-
σωπεία από τους εορτασµούς για τη Ναυµαχία του Ναυαρίνου.
Συµµετείχαν οι Ρώσοι στη ναυµαχία του Ναυαρίνου αλλά µικρο-
πρεπέστατα τους αποκλείσατε.

Κυνηγήσατε ακόµη και τα µπαλέτα Μπολσόι. Δήλωσε ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός σας των Εξωτερικών ότι οι οικονοµικές κυ-
ρώσεις εις βάρος της Ρωσίας έχουν στόχο -παρακαλώ- «την
πρόκληση λαϊκής εξέγερσης στη Ρωσία και την ανατροπή του
Πούτιν». Είστε δηµοκράτες µε περικεφαλαία! «Να προκαλέσουµε
λαϊκή αναταραχή στη Ρωσία», τέτοια λέγατε. 

Οµολογήσατε σε επίπεδο Πρωθυπουργού στην Ουάσινγκτον...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να σας διακόψω για ένα λεπτό για ένα σχολείο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακο-

λουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από την Εράσµειο Ελληνογερµανική Σχολή. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Δά-
σκαλος τόσα χρόνια, δεν θα δεχόµουν την παρέµβασή σας;

Οµολογήσατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σε επίπεδο
Πρωθυπουργού στην Ουάσιγκτον σε δηµόσια συνοµιλία του µε
την Αναπληρώτρια Γενική Γραµµατέα του ΝΑΤΟ ότι κατά λέξη
«αδυνατίσαµε την αµυντική µας ικανότητα για να βοηθήσουµε µε
όπλα την Ουκρανία». Είναι κυνική οµολογία αποστρατιωτικοποί-
ησης. 

Αν δεν ήσασταν στα έδρανα των Υπουργών και ήσασταν στην
Αντιπολίτευση, πώς θα χαρακτηρίζατε αυτή τη δήλωση ότι πή-
ραµε όπλα από τα νησιά για να τα στείλουµε στην Ουκρανία; Να
σας πω πώς θα το λέγατε: Προδοσία. Όµως, τώρα κάνετε τη δί-
αιτα που δεν παχαίνει, καταπίνετε τα λόγια σας. Τα διαβάζουν
αυτά οι Τούρκοι και τρίβουν τα χέρια τους και ακονίζουν τα µα-
χαίρια τους. 

Συνεχίζω. Πειθαρχήσατε στις υποδείξεις και δεν ανακηρύξατε
ΑΟΖ, δεν εξορύξατε τους υδρογονάνθρακές µας, διώξατε την
«Total» και τη «Chevron» προ διετίας, ψηφίσατε ακόµη και αυτό
που µας ζήτησε ο Υπουργός των Εξωτερικών των ΗΠΑ κ. Μπλίν-
κεν για τον γάµο, τον ψευτογάµο των οµοφυλόφιλων ζευγαριών.
Τα δώσαµε όλα, αλλά αντάλλαγµα δεν πήραµε κανένα. 

Πρέπει να δώσετε λόγο στον ελληνικό λαό, λόγο επειδή ένας
Υπουργός Εξωτερικών σας ξεµπρόστιασε δηµοσίως. Είπε ότι σας
άσκησε διπλωµατική πίεση και ψηφίσατε µαζί µε το Λιχτενστάιν
και την Ταϊλάνδη τον ψευτογάµο και εσείς, βεβαίως, υπακούσατε
σαν πιστά µαθητούδια.

Και να πω και κάτι άλλο. Κυκλοφορεί αυτές τις µέρες ένα έγ-
γραφο για χρηµατοδότηση ιδρυµάτων. Στα πολλά που βιώνουµε
έρχεται και αυτή η πληροφορία από τις ΗΠΑ και συγκεκριµένα
από έκθεση του ρεπουµπλικανικού κόµµατος που αποκαλύπτει
δραστηριότητες της διαβόητης US8, την εταιρεία, δηλαδή, την
υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, που ήταν κατά κάποιο
τρόπο υπεύθυνη για τη διάβρωση των κοινωνιών, την οποία ο κ.
Τραµπ θέλει να καταργήσει. Η έκθεση αυτή αναφέρει δώδεκα
ιδρύµατα στην Ελλάδα που λάµβαναν χρηµατοδοτήσεις εκατοµ-
µυρίων δολαρίων µέσω της Πρεσβείας των ΗΠΑ στην Αθήνα για
την προώθηση της woke ατζέντας, αλλά και άλλων άθλιων πολι-
τικών. 

Να σας διαβάσω µερικά ιδρύµατα; Το Ίδρυµα Ωνάση -προχθές
ο κ. Πιερρακάκης µας προωθούσε τα Ωνάσεια Ιδρύµατα και του
το λέγαµε και εδώ επιβεβαιωνόµαστε ότι το ίδρυµα Ωνάση προ-
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ωθεί την woke ατζέντα, την οµοφυλοφιλία δηλαδή-, το διαβόητο
ΕΛΙΑΜΕΠ, το Αµερικανικό Κολλέγιο και το Κολλέγιο Ανατόλια της
Θεσσαλονίκης, το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος, το Οικονοµικό Φό-
ρουµ των Δελφών, «Αλληλεγγύη Τώρα» του Σόρος. Περιµένουµε
αποκαλύψεις. 

Να πω και κάτι άλλο. Ο κ. Γεωργιάδης σε ένα κείµενό του πρό-
σφατα - απόρροια προφανώς συνειδησιακού ελέγχου- έγραψε
ότι «φαίνεται ότι οι ΗΠΑ µοίραζαν χρήµατα…» -το επιβεβαιώνει
και αυτός- «…για τα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ σε διάφορες ευρω-
παϊκές χώρες ή για την υποδοχή µεταναστών». Εµείς είµαστε σί-
γουρα µέσα σε αυτές τις χώρες, γιατί είµαστε το ιδανικό πειρα-
µατόζωο. Θέλουµε να µάθουµε ποιοι πουλήθηκαν για να χτυπηθεί
η ελληνική παραδοσιακή οικογένεια, να προσβληθεί η ορθόδοξη
εκκλησία µας και να γεµίσει η πατρίδα µας λαθροµετανάστες. Το
απόστηµα άνοιξε και οι καρέκλες τρίζουν και θα τρίξουν χειρό-
τερα. Τώρα βγήκατε στην αγορά -έτσι κάνετε- για να πουλήσετε
αφοσίωση και δουλοπρέπεια στον Τραµπ. Να ξέρετε ότι κακό
είναι να πουλιέσαι, αλλά υπάρχει και χειρότερο να πουλιέσαι και
να µη σε αγοράζει κανείς. 

Να σας θυµίσω ότι η Νίκη είναι η µόνη πολιτική δύναµη στην
Ελλάδα που πήρε µέρος στη διηµερίδα που οργανώθηκε στο
Σότσι της Ρωσίας από 14 έως 17 Νοεµβρίου παρελθόντος έτους
από το διεθνές φόρουµ BRICS και το Ινστιτούτο Ευρώπης της
Ρωσικής Ακαδηµίας Επιστηµών µε παρουσία ευρωβουλευτού,
του κ. Αναδιώτη, και του Βουλευτή Αχαΐας, του κ. Τσιρώνη, οι
οποίοι συναντήθηκαν και µε τον κ. Μεντβέντεφ. Προσωπικά επι-
σκέφθηκα τη Ρωσική Πρεσβεία στις 3 Δεκεµβρίου. Βλέπαµε πολύ
πιο καθαρά από εσάς τις εξελίξεις και σκεφτόµαστε ως Έλληνες,
ως χριστιανοί ορθόδοξοι και όχι ως φραγκολεβαντίνοι που έχουν,
κατά πώς λέχθηκε προσφυώς, το αίµα δέκα εθνών και την ψυχή
κανενός. 

Πολλές σκιές υπάρχουν ακόµη και στην ανακήρυξη -να το πω
και αυτό- της αυτοκέφαλης σχισµατικής εκκλησίας της Ουκρα-
νίας από το Οικουµενικό Πατριαρχείο, πράξη που και εδώ στην
Ελλάδα αρκετοί ιεράρχες την καταδίκασαν. 

Να σηµειώσω και κάτι άλλο. Ο Τραµπ συνάντησε στις 14 Φε-
βρουαρίου τον Πρωθυπουργό της Ινδίας Μόντι και εξέφρασε την
απαρέγκλιτη προσήλωση της προεδρίας του στον οικονοµικό
διάδροµο Ινδίας - Μέσης Ανατολής - Ευρώπης, τον οποίο βλέπει
ως αντιστάθµισµα στον κινεζικό νέο δρόµο του µεταξιού. Ο αρ-
χικός σχεδιασµός προέβλεπε να περνάει αυτός ο διάδροµος
Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα - Σαουδική Αραβία - Ισραήλ και Ελ-
λάδα. Τώρα ο σχεδιασµός αυτός φαίνεται να πηγαίνει πίσω.
Άλλες χώρες, δυστυχώς, θα αντικαταστήσουν την Ελλάδα σε
αυτόν τον διάδροµο. Η Γαλλία προτείνει τη Μασσαλία. Η Ιταλία
µε την έξυπνη κ. Μελόνι, η οποία απολαµβάνει ειδική σχέση µε
τον Τραµπ και τον προστατευόµενό του Έλον Μασκ, προκρίνει
το λιµάνι της Τεργέστης για να αποτελέσει την πύλη της Ινδίας -
θα έλεγα- µέσω της Ιταλίας. Η Ελλάδα προέβλεπε να είναι αυτή
η πύλη ο Πειραιάς, γεγονός και απόφαση που θα είχε τεράστια
γεωπολιτική και οικονοµική σηµασία για µας. Η Ελλάδα τελικά
µένει απ’ έξω µάλλον. Γιατί άραγε; Μήπως γιατί ο κ. Μητσοτάκης
ειρωνευόταν τα προηγούµενα χρόνια τον νυν Πρόεδρο της Αµε-
ρικής υιοθετώντας τις ανοησίες του Μπάιντεν; Δεν είχε την εξυ-
πνάδα να σκεφτεί ότι ενδεχοµένως αυτός ο άνθρωπος θα είναι ο
νέος πρόεδρος της Αµερικής; Μήπως γιατί ο κ. Τραµπ απεχθά-
νεται την woke ατζέντα που εσείς µανιωδώς προωθούσατε;

Γι’ αυτό -να το πούµε ξανά- είναι µειωµένης λαϊκής αποδοχής
και ο εκλεγµένος Πρόεδρος Δηµοκρατίας, ο οποίος ξιφουλκούσε
υπέρ του ψευτογάµου των οµοφυλοφίλων. Μήπως υπάρχει αυτή
η απόφαση; Σας αγνοεί και η Ινδία και η Αµερική γιατί δεν είστε
ικανοί ούτε ένα καλώδιο να ποντίσετε στην Κάσο αφού σας το
απαγορεύουν οι Τούρκοι και εσείς βάζετε την ουρά στα σκέλια
εκθέτοντας και το Πολεµικό µας Ναυτικό;

Αλήθεια, θα µας πείτε πώς το καταφέρατε αυτό; Η µια πλευρά
της ιστορίας είναι ο Πούτιν, η άλλη πλευρά είναι ο Τραµπ και
εσείς και µε τους δύο τούτη την εποχή είστε εχθρικοί. Μια
πλευρά σας έµεινε, αυτή πήρατε και δυστυχώς παρασύρατε και
την πατρίδα µας, η πλευρά της παταγώδους αποτυχίας και της
ήττας. 

Και οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Ρωσία είναι παγκόσµιες δυνά-

µεις και όπως όλες οι µεγάλες δυνάµεις συναγάγουν συµπερά-
σµατα και προσαρµόζουν την πολιτική τους όχι µε κριτήριο την
ετοιµότητα υποκλίσεων και επικύψεων από ψοφοδεείς πολιτι-
κούς, αλλά µε κριτήριο την ισχύ και την αποφασιστικότητα των
κυβερνήσεων να υπερασπίσουν τα εθνικά τους συµφέροντα και
το ειδικό γεωπολιτικό τους βάρος. Την παρούσα στιγµή µε τη συ-
γκεκριµένη ανυπόληπτη διεθνώς ηγεσία της πατρίδας µας ουδείς
µας σέβεται και ουδείς µας υπολήπτεται.

Και ένα τέταρτο και τελευταίο θέµα θα θίξω. Το ζήτηµα της µα-
κεδονικής ταυτότητας και γλώσσας το έθεσε ο Πρωθυπουργός
των Σκοπίων Μίτσκοσκι κατά την παρέµβασή του στη Διάσκεψη
του Μονάχου, εκεί όπου έπεφταν οι απανωτές καρπαζιές στους
ζαλισµένους Ευρωπαίους από τους νέους σερίφηδες καουµπόη-
δες. Τι να πει κανείς; Εδώ βγαίνει και ο κ. Τσίπρας, ο αρχιτέκτο-
νας της προδοσίας, και µας λέει ότι ήταν «ωφέλιµη» η Συµφωνία
των Πρεσπών. Ήταν ωφέλιµη, βεβαίως, µόνο για τους Σκοπια-
νούς. 

Η προδοσία των Πρεσπών υπήρξε τεράστιο πλήγµα για την
εθνική µας ταυτότητα. Με την επικύρωσή της η Ελλάδα αποδέ-
χτηκε την ύπαρξη ενός κράτους που αυτοαποκαλείται Μακεδονία
και ενός λαού που αυτοπροσδιορίζεται ως Μακεδόνες µε
γλώσσα, προϊόντα και δραστηριότητες που φέρουν τον ίδιο όρο,
συµφωνία-προδοσία που έφερε και τεράστιο πρόβληµα και
στους παραγωγούς και στις επιχειρήσεις της Μακεδονίας.

Και να το ξέρετε, µετά την προδοσία στις Πρέσπες άνοιξε η
όρεξη για διεκδικήσεις όλων των γειτόνων. Και πώς αλλιώς; Τι
σκέφτηκαν; Αυτοί –για τις κυβερνήσεις λέµε- δεν υπερασπίζονται
ούτε τα όσια και τα ιερά τους, όπως είναι η Μακεδονία, την Ιστο-
ρία τους. Άρα είναι ηγεσίες ικανές για µεγαλύτερες µειοδοσίες. 

Θα παραπέµψω, µια και ακούστηκε εδώ, στον Θουκυδίδη, ο
οποίος στο Μεγαρικό Ψήφισµα έλεγε το εξής, το οποίο τηρείτε
απαρέγκλιτα. Είπε, λοιπόν, το εξής ο Περικλής στην Εκκλησία
του Δήµου –διαβάζω το αρχαίο κείµενο στην αειφεγγή γλώσσα
µας πρωτίστως, µικρή φράση είναι-: «ει ξυγχωρήσετε, και άλλο
τι µείζον ευθύς επιταχθήσεσθε ως φόβω και τούτο υπακούσα-
ντες», δηλαδή αν υποχωρήσετε σε κάτι µικρό, οι άλλοι θα προ-
βάλουν αµέσως πολύ µεγαλύτερη απαίτηση γιατί θα νοµίζουν ότι
το κάνετε από φόβο. Έτσι κυβερνάτε, µε φόβο, γονατισµένοι,
υποχωρείτε διαρκώς αλλά ενσπείρετε αυτό τον φόβο και στον
λαό. 

Έγραψε ο κ. Γεωργιάδης προχθές στο απολογητικό του κεί-
µενο. «Εγώ αν έχουν µοιράσει µέσω του αµερικανικού Υπουρ-
γείου Εξωτερικών χρήµατα για να προπαγανδιστεί η Συµφωνία
των Πρεσπών, όπως λέγεται, θα ήθελα να το γνωρίζω εάν έχει
συµβεί». Εµµέσως πλην σαφώς το παραδέχεται και είναι σίγουρο
ότι συνέβη αυτό. 

Την εποχή που υπογράφονταν οι προδοτικές συµφωνίες, επτά
Βουλευτές είχαν φύγει από τον τότε Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως στα Σκόπια και νυν Πρωθυπουργό, ο οποίος δή-
λωνε «έπεσαν και µετρητά στο τραπέζι, όµως ως άνθρωπος δεν
δικαιολογώ τέτοιες ενέργειες». Πολλά ελέχθησαν από τον κ. Καµ-
µένο για χρηµατισµό Ελλήνων πολιτικών που συνέβαλαν στην
προδοσία των Πρεσπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νίκης µε γνώµονα τη φιλοπατρία και τα ιστορικά δίκαια του
Έθνους µας κατέθεσε πρόταση νόµου για την ακύρωση της Συµ-
φωνίας-προδοσίας των Πρεσπών συνοδευόµενη από την απαραί-
τητη αιτιολογική έκθεση. Το νοµικό αυτό κείµενο εξηγεί αναλυ-
τικά τη διαδικασία ακύρωσης βάσει της Σύµβασης της Βιέννης,
παραθέτει τις καταγεγραµµένες ουσιώδεις παραβιάσεις και πε-
ριγράφει τα βήµατα που πρέπει να ακολουθήσει η Ελλάδα. 

Αν περάσει η πρότασή µας, που είναι εθνικά ωφέλιµη, τι κερ-
δίζουµε; Πρώτα πρώτα, φεύγει από πάνω µας η ντροπιαστική κη-
λίδα της αναγνώρισης του ψευτοκράτους της «Βόρειας Μακε-
δονίας» όπως το ονοµάσατε. Για εµάς δεν υπάρχει άλλη Μακε-
δονία. Παύει, λοιπόν, η αναγνώριση του συνταγµατικού τους ονό-
µατος. Επιστρέφουµε στο προηγούµενο καθεστώς «Πρώην
Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Επανεκκινούνται
οι διαπραγµατεύσεις για το όνοµα. Παύει η αναγνώριση της
γλώσσας τους ως µακεδονικής. Παύει η αναγνώριση της ταυτό-
τητάς τους ως µακεδονικής στα διαβατήρια. Ανακτούµε και το δι-
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καίωµα βέτο στους διεθνείς οργανισµούς και, κυρίως, ανακτούµε
την αξιοπρέπειά µας, την Ιστορία µας. 

Σας το λέµε και θα σας το ξαναλέµε. Ό,τι κερδήθηκε µε αίµα
δεν µπορεί να ξεπουληθεί µε το µελάνι µιας υπογραφής! Η Ιστο-
ρία, κατά έναν ευφυή ορισµό, είναι φωνή νεκρών διδάσκουσα
τους ζώντας. Κι εµείς ακούµε και σεβόµαστε την Ιστορία µας. 

Η πρωτοβουλία της Νίκης για κατάργηση και ακύρωση της
προδοσίας των Πρεσπών δηµιουργεί πλήρες νοµικό πλαίσιο για
την ακύρωσή της. Το µόνο που αποµένει είναι η πολιτική βού-
ληση. Στηρίξτε την πρόταση της Νίκης. Επιτέλους, να σηκώσει
λίγο κεφάλι ο λαός µας! Μας χορτάσατε στους εξευτελισµούς
και τις ταπεινώσεις. 

Οι Αλβανοί διεκδικούν Τσαµουριές –σας τα έλεγε ο κ. Ράµα
που του στρώσατε κόκκινα χαλιά στην Αθήνα και στη Θεσσαλο-
νίκη-, οι Σκοπιανοί τη Θεσσαλονίκη, όλη τη Μακεδονία. Οι Βούλ-
γαροι ακόµη ακόµη ονειροφαντάζονται συνθήκες του Αγίου
Στεφάνου. Μια πρόταση: Γιατί δεν ζητήσατε ποτέ πίσω τα κλεµ-
µένα κειµήλια από την Ιερά Μονή της Παναγίας Εικοσιφοινίσσης;
Οι Τούρκοι ζητούν το µισό Αιγαίο. Κι εµείς µόνο υποχωρήσεις και
ταπεινώσεις. 

Να σας θυµίσω τι έλεγε ο αείµνηστος Μίκης Θεοδωράκης στις
12 Ιουνίου του 2018. Θέλετε να τον ξεχάστε τον σπουδαίο Έλ-
ληνα. «Η χώρα µας» έλεγε «σύρθηκε σε µια πράξη ιστορικής
ήττας και εθνικής µειοδοσίας» -µιλούσε για την προδοσία των
Πρεσπών- «µε απρόβλεπτες επιπτώσεις σε βάρος της χώρας και
του λαού µας. Τώρα τις βιώνουµε. Συνάµα ποδοπατήθηκε η θέ-
ληση της συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. Ύστερα
από αυτό το «ναι» -συνεχίζει ο αείµνηστος Μίκης Θεοδωράκης-
«του κ. Τσίπρα, εκείνο που πονάει πιο πολύ δεν είναι µόνο οι κίν-
δυνοι που ξανοίγονται µπροστά µας αλλά προπαντός η µεγάλη
ντροπή που θα µας στιγµατίζει πάντα». 

Το «ναι» του κ. Τσίπρα το συνεχίζετε κι εσείς όσο δεν καταγ-
γέλλετε την ιστορική κηλίδα. Είστε «νενέκοι» όλοι σας. Ο Νενέκος
ήταν µικροκαπετάνιος, που όταν µπήκε ο Μπραΐµης στην Πελο-
πόννησο, πήγε µαζί του. 

Τη µόνη συµφωνία για τη Μακεδονία που αναγνωρίζει ο λαός
µας είναι αυτή που υπογράφτηκε µε το αίµα των χιλιάδων Ελλή-
νων στρατιωτών και αξιωµατικών στα πεδία της µάχης και της
τιµής, στο Κιλκίς, στα Γιαννιτσά, στη Θεσσαλονίκη και όπου
αλλού, που πολεµούσαν οι ηρωικοί πρόγονοί µας για του Χριστού
την πίστη την αγία, για της Πατρίδος την ελευθερία και για την
τιµή της Μακεδονίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Έχει ζητήσει τον λόγο η κυρία Υπουργός για µια µικρή παρέµ-

βαση και αµέσως µετά είναι ο Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς, ο
κ. Χαρίτσης. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις γιατί έχει σηµασία να κατα-

λαβαίνουµε την αξιοπιστία των λεγοµένων του καθενός µας.
Κύριε Νατσιέ, κύριε Πρόεδρε της Νίκης, ξέρετε, νωρίτερα ο κ.

Παπαδόπουλος µας είπε ότι η πρώτη µεταµόσχευση έλαβε χώρα
νοµίζω το 1968 είπατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Το 1967. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Το

1967, στην Αφρική. Έτσι δεν είπατε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Στη Νότιο Αφρική. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Δεν είναι ακριβές αυτό, κύριε Νατσιέ. Σας το λέω γιατί πρέπει να
κάνει κανείς…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Γιατρός είναι!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Το
είπε ο Βουλευτής σας. Ο άνθρωπος έχει θεσµικό ρόλο σήµερα,
είναι ειδικός αγορητής. 

Η πρώτη, λοιπόν, µεταµόσχευση που αφορούσε νεφρούς έγινε

το 1953 στη Βοστώνη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Για καρδιά µιλούσα!
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αφήστε µε να τελειώσω, αν έχετε την καλοσύνη. 
Αυτό, κύριε Παπαδόπουλε, µπορείτε πολύ εύκολα να το βρείτε

κάνοντας µία αναζήτηση στους ιατρικούς ιστότοπους που µπορεί
να κάνει κάθε επιστήµονας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλαβαίνετε τι σας γί-
νεται! Εγώ για καρδιά σας είπα και για πτωµατικές µεταµοσχεύ-
σεις σας µίλησα!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Όταν λοιπόν, για ένα τόσο ασήµαντο γεγονός έρχεστε εδώ πρό-
χειρα και λέτε τόσο άνετα ψέµατα, αναρωτιέµαι πόσο εµπιστο-
σύνη πρέπει να έχουµε στα λεγόµενα του κόµµατός σας συνο-
λικά.

Και θα επανέλθω και σε κάτι που είπε και ο Πρόεδρος της
Νίκης, ο κ. Νατσιός. Είπατε, κύριε Νατσιέ, ότι τα Τέµπη µοιάζουν
µε υποθέσεις όπου όποιος ξέρει κάτι για την υπόθεση φεύγει από
τη ζωή µυστηριωδώς και συνδέσατε και τον θάνατο του Βασίλη
Καλογερόπουλου που κηδεύεται αυτήν την ώρα µε αυτήν την
υπόθεση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ούτε το όνοµά του δεν ξέρετε.
Καλογήρου!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Καλογήρου. Με συγχωρείτε, µε συγχωρείτε. Έχω ακούσει πολλά
από το πρωί, ξέρετε. Σας ακούω να µιλάτε εδώ ατελείωτα, χωρίς
να λέτε τίποτα για το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα και αντί-
θετα µιλάτε για εξωτερική πολιτική, παρουσιάζοντας µη ακριβή
στοιχεία, τα θέµατα των Τεµπών…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Πολιτικός Αρχηγός είµαι! 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Να τελειώσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ε,
δεν µε αφήνουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Σας αφήνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ακούω µε µεγάλη υποµονή όλα αυτά και θέλω να σας πω το εξής:
Όποιος έχει στοιχεία οφείλει να πάει στον εισαγγελέα. Όποιος
δεν έχει στοιχεία δεν επιτρέπεται να έρχεται εδώ να εξαπολύει
περί θεωριών συνωµοσίας, ψεύδη, συκοφαντίες σε θέµατα που
αφορούν θανάτους ανθρώπων.

Κύριε Νατσιέ, η πατρίδα µας δεν είναι πειραµατόζωο. Αυτό που
είπατε παρακαλώ πολύ να το σκεφτείτε δεύτερη φορά. Η Ελλάδα
δεν είναι πειραµατόζωο. Η Ελλάδα έχει αυτονοµία, έχει Κυβέρ-
νηση, έχει δηµοκρατία και δεν είναι πειραµατόζωο καµίας χώρας
και δεν επιτρέπεται να γίνει πειραµατόζωο κανενός.

Και γι’ αυτόν τον λόγο, όταν διεκδικείτε την ψήφο του λαού,
θα πρέπει να έχετε ξεκάθαρο στο µυαλό σας ότι εάν υπήρχε µία
πιθανότητα στο δισεκατοµµύριο να κυβερνήσετε, εκτός από κυ-
βερνητικό πρόγραµµα θα πρέπει να έχετε ξεκάθαρο στο µυαλό
σας ότι η χώρα αυτή, η Ελλάδα, δεν είναι πειραµατόζωο και δεν
µπορεί ποτέ να µετατραπεί σε τέτοιο. 

Ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-
γο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Έτσι την καταντήσατε! Όταν ψη-
φιζόταν ο ψευτογάµος των οµοφυλοφίλων, δεν ήταν πειραµα-
τόζωο;

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Τι
λέτε; Τι σχέση έχει;
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Έχει σχέση, βεβαίως, έχει σχέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, ζητάτε να σας ακούν προσεκτικά, αλλά όταν εσείς στα-
µατάτε…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Με διέκοψε τόσες φορές, κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας
παρακαλώ, κυρία Υπουργέ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Από τη µία µας εγκαλεί ότι δεν την
αφήνουµε και τώρα η κ. Αγαπηδάκη πράττει το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίστε,
κύριε Πρόεδρε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Και ειρωνικό ύφος και απαξίωση.
Δεν απαντήσατε σε αυτά που σας είπα, αγαπητή µου κ. Αγαπη-
δάκη, για το θέµα του πατριωτισµού, για το ότι έχετε εξευτελιστεί
εντελώς µε τη στάση που τηρήσατε στο θέµα της Ουκρανίας. Τα
δώσατε όλα και δεν πήραµε τίποτε. Είµαστε µε την πλευρά των
ηττηµένων. Όταν θα δίνουν χειραψία ο Τραµπ και ο Πούτιν και
θα διακανονίζουν τα της Ουκρανίας του κ. Ζελένσκι που τον κα-
λέσατε για να µιλήσει και µέσα στη Βουλή, να δω τότε τα µούτρα
σας. Έχετε αποτύχει σε όλα, ιδίως στο θέµα της Ουκρανίας, στο
θέµα της Ρωσίας. Κόψατε γέφυρες από µία οµόδοξη χώρα και
τώρα τρέχετε να αγοράσετε επιρροή. Εξευτελίζετε την πατρίδα
µας! Ξεχνάτε ότι είστε Έλληνες! Πηγαίνετε, όπως έλεγε και ο
Κάλβος, µε εξαπλωµένη την χείρα να ζητήσετε ανταλλάγµατα,
να ζητήσετε και να παρακαλέσετε για ένα νεύµα, για ένα βλέµµα
του Τραµπ.

Σας είπα για την κατάσταση αυτή που επικρατεί για τα ιδρύ-
µατα που έχουν χρηµατιστεί από το Ίδρυµα Σόρος. Και γι’ αυτό
δεν λέτε τίποτε. Σας είπα για τα Ωνάσεια, τα οποία προωθούσε
τις προάλλες ο κύριος Υπουργός.

Μη µιλάτε για τα εθνικά θέµατα! Πήρατε την πιο αποτυχηµένη
πλευρά της ιστορίας. Κατορθώσατε εις βάρος του ελληνικού
λαού να έχετε απέναντί σας και τη Ρωσία και τις Ηνωµένες Πολι-
τείες. Είστε επικίνδυνοι! Το καλύτερο που έχετε να κάνετε είναι
να φύγετε!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, επειδή ο κ. Παπαδόπουλος θέλει να κάνει µία παρέµ-
βαση επί προσωπικού, να απαντήσετε και να κλείσουµε τη διαδι-
κασία.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ήµαρτον πια! Περιµένει να µιλήσει ο Πρό-
εδρός µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
σας καταλαβαίνω και εσείς πρέπει να καταλάβετε εµένα.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο επί προσωπικού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ανα-

φέρθηκε στο όνοµά µου και για επιστηµονικά θέµατα, δίνονται -
καλά λένε- πάντα ευκαιρίες για να γελοιοποιείται κάποιος και είπα
στην αρχή ότι δεν µπορούµε να µιλήσουµε σοβαρά µαζί σας για
τέτοια νοµοσχέδια.

Εγώ αναφέρθηκα επακριβώς στις µεταµοσχεύσεις στις επιτρο-
πές. Δεν ήρθατε διαβασµένη, αδιάβαστη ήρθατε. Αναφέρθηκα
στις µεταµοσχεύσεις νεφρού, αλλά δεν έχουν καµία σχέση οι µε-
ταµοσχεύσεις νεφρού, κυρία µου, µε τις µεταµοσχεύσεις της
καρδιάς. Η πρώτη µεταµόσχευση καρδιάς έγινε το 1967 και σας
είπα γιατί έγινε, από ποιον έγινε και σας είπα πώς ορίστηκε ο
εγκεφαλικός θάνατος.

Δεν το κάνουν µόνο αυτοί, το κάνουν και άλλοι πολιτικοί. Όταν
θέλεις να πνίξεις ένα θέµα, κάνεις µια επιτροπή, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι έγινε και τότε µια ad hoc committee και ορίστηκε ο εγκεφα-
λικός θάνατος.

Ανοίξτε και κανένα βιβλίο, δεν θα σας πειράξει εκεί στα τρολ

τα υπόγεια του Μαξίµου, εκεί που εκπαιδευτήκατε, εκεί πρέπει
να πάτε να ανοίγετε και κανένα βιβλίο πέρα από αυτά που κατα-
λογίζετε στον καθέναν.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, το
λύσαµε το θέµα της µεταµόσχευσης. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
να πάµε παραπέρα. Θέλετε κάτι πέρα από αυτό; Νοµίζω ότι αυτό
το θέµα µε µια απλή αναζήτηση λύνεται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Αφήστε την να εκτίθεται, κύριε
Πρόεδρε!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Δεν είναι διαδικασία αυτή, κύριε Πρό-
εδρε!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κατ’ αρχάς, µε συγχωρείτε, εγώ θέλω να απαντήσω στον κ. Να-
τσιό. Ο κ. Παπαδόπουλος έχει και άλλες φορές αποδείξει ότι δυ-
σκολεύεται µε το «Evidence Based Medicine». Δεν είναι η πρώτη
φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην τα λύ-
σουµε, όµως, τα θέµατα αυτά εδώ σήµερα.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ωραία, πάµε παρακάτω.

Κύριε Νατσιέ, αυτό το οποίο επικαλείστε δεν είναι αµερικανική
πηγή, είναι το δίκτυο των Ελλήνων Ρεπουµπλικάνων, το οποίο το
έχει βγάλει στο διαδίκτυο, το οποίο δεν ξέρω αν είναι ΜΚΟ, δεν
γνωρίζω τι νοµική µορφή έχει. Δεν είναι, λοιπόν, µία επίσηµη υπη-
ρεσία των ΗΠΑ, των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που έχει
βγάλει αυτά τα πράγµατα. Άρα, εγώ δεν µπορώ να απαντώ για
ισχυρισµούς κάποιων οργανισµών οι οποίοι είναι πολιτικά σωµα-
τεία, δεν ξέρω τι νοµική µορφή έχουν. Φαντάζοµαι ότι εσείς για
να τα παίρνετε τόσο σοβαρά υπ’ όψιν, θεωρείτε ότι είναι κύρους.
Εγώ δεν τους γνωρίζω, δεν ξέρω αν είναι ακριβή.

Σε κάθε περίπτωση, το να παρουσιάζονται εδώ στοιχεία σαν
να πρόκειται για επίσηµα στοιχεία από την αµερικανική κυβέρ-
νηση ή τις υπηρεσίες, ενώ προέρχονται από ένα πολιτικό σωµα-
τείο, είναι τουλάχιστον παραπλάνηση.

Αυτό ήθελα να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για τη διευκρίνιση.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Χα-

ρίτσης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αµέσως

µετά θα τον πάρετε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το έχω πει και σε προηγούµενες συζητήσεις εδώ στην Ολοµέ-

λεια -θα το επαναλάβω- ότι δεν µπορούµε σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας να συζητάµε και να ψηφί-
ζουµε απλώς νοµοσχέδια, να κυρώνουµε συµβάσεις και να διε-
ξάγεται η συζήτηση ωσάν να µην συµβαίνει τίποτα, σαν να είµα-
στε σε µία κανονικότητα, η οποία απέχει πάρα πολύ από την
πραγµατικότητα την οποία βιώνουν σήµερα οι Έλληνες πολίτες
και την οποία βιώνει µία κοινωνία η οποία βράζει αυτήν τη στιγµή
εκεί έξω και αυτή την κοινωνία πρέπει να τη λάβουµε υπ’ όψιν
µας.

Δεν µπορώ, λοιπόν, παρά να ξεκινήσω αναφερόµενος στον κ.
Μητσοτάκη, στον άφαντο Πρωθυπουργό, που αντί να έρθει εδώ
στη Βουλή να απαντήσει, όπως υποχρεούται να ανταποκριθεί και
στο αίτηµα της Αντιπολίτευσης, δίνει συνεντεύξεις σε κανάλια,
σε εφηµερίδες, προσπαθώντας για µία ακόµη φορά να κάνει επι-
κοινωνιακή διαχείριση, αντί να είναι εδώ και να λογοδοτεί για τις
ευθύνες τις δικές του και της Κυβέρνησής του. Ο κ. Μητσοτάκης
κρύβεται. Κρύβεται γιατί ξέρει ότι αυτό το οποίο οφείλει να κάνει
δεν είναι απλώς και µόνο να δώσει εξηγήσεις. Οφείλει να απολο-
γηθεί ο Πρωθυπουργός, οφείλει να απολογηθεί για το έγκληµα
των Τεµπών. Οφείλει να απολογηθεί για τη λοιδορία των συγγε-
νών. Οφείλει να απολογηθεί για την πολιτική της συγκάλυψης.
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Σε δέκα µόλις µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπλη-
ρώνονται δύο χρόνια από εκείνη την ηµέρα, την τραγική εκείνη
ηµέρα που ο χρόνος σταµάτησε για ολόκληρη την ελληνική κοι-
νωνία, πάγωσε -θα έλεγα- στα Τέµπη.

Και σε αυτά τα δύο χρόνια που έχουν µεσολαβήσει παρακο-
λουθήσαµε τον Έλληνα Πρωθυπουργό να απευθύνεται στον λαό,
καταπατώντας κάθε έννοια διάκρισης των εξουσιών και συντα-
γµατικής τάξης και να σπεύδει να δικάσει και να καταδικάσει
µόνος του ο ίδιος, ο Πρωθυπουργός. «Ανθρώπινο λάθος», µας
είπε, «για όλα φταίει ο σταθµάρχης». Πρόλαβε να κρίνει η δικαιο-
σύνη στην οποία κατά τα άλλα οµνύει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη;
Όχι, βεβαίως, δεν πρόλαβε. Έκρινε µόνος του και αποφάσισε σε
ρόλο δικαστή ο κ. Μητσοτάκης.

Μεσολάβησαν και Υπουργοί οι οποίοι προσπάθησαν σώνει και
καλά να µας πείσουν ότι ο τοπικός πίνακας χειρισµού στη Λάρισα
ήταν τηλεδιοίκηση -θυµάστε εκείνες τις ανεκδιήγητες σκηνές που
έκοβαν τον υπάλληλο στον αέρα σε ζωντανή µετάδοση, γιατί
τους χαλούσε το παραµύθι- και ο τόπος του εγκλήµατος όχι απ-
λώς αλλοιώθηκε, αλλά απαλλοτριώθηκε, αυτό συνέβη.

Και κάνω εδώ µία µικρή παρένθεση, επειδή πολλές φορές από
τα κυβερνητικά στελέχη και από την Κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία υπάρχει ένα σοκ, όταν αναφερόµαστε σε έγκληµα.

Κύριε Πλεύρη, τι ψάχνει ακριβώς η δικαιοσύνη; Τι είναι; Κανένα
συµβόλαιο αγοραπωλησίας; Είναι έγκληµα. Έγκληµα δεν ερευνά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έγκληµα, ναι, φυσικά.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ανθρωποκτονίες, διατάραξη της
ασφάλειας των συγκοινωνιών που είναι κακουργήµατα; Αυτά δεν
ερευνά; Μιλάµε, λοιπόν, για το έγκληµα.

Και αφού οι συγγενείς των θυµάτων έδωσαν και δίνουν και
µέχρι σήµερα, δύο χρόνια τώρα, έναν τιτάνιο αγώνα ουσιαστικά
οδηγώντας οι ίδιοι την έρευνα µε στοιχεία, µε πραγµατογνώµο-
νες, µε εµπειρογνωµοσύνες, αφού το ζήτηµα του παράνοµου
φορτίου και της ανάφλεξης -που από την αρχή κάποιοι φρόντισαν
να το παρουσιάσουν ως θεωρία συνωµοσίας- άρχισε τώρα να
βγαίνει στην επιφάνεια µε µεγάλη βεβαιότητα και αφού στις 26,
βεβαίως, του Γενάρη η λαοθάλασσα στην πλατεία Συντάγµατος,
όπως και σε όλες τις πλατείες όλης της χώρας, αλλά και εκτός
των συνόρων ζήτησε να µπει τέλος στη συγκάλυψη και να απο-
δοθεί δικαιοσύνη, εµφανίστηκε µετά ο κ. Μητσοτάκης σε τηλεο-
πτικό κανάλι λίγο θλιµµένος αυτήν τη φορά, λίγο απολογητικός,
γιατί πια δεν ήταν και πολύ σίγουρος για όσα µας διαβεβαίωνε
κατηγορηµατικά εδώ και δύο χρόνια, αλλά και λίγο -µας είπε- πα-
ρασυρµένος, παρασυρµένος από την Πυροσβεστική, παρασυρ-
µένος από τον ΟΣΕ, παρασυρµένος από τη Hellenic Train. «Δεν
φταίω εγώ», µας είπε, «αυτοί µου τα είπαν». Έτσι είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης. Ένα κακόγουστο και ανήθικο damage control, επι-
τρέψτε µου να πω, αυτό το οποίο έκανε ο Πρωθυπουργός.

Και υπάρχουν πολλά αµείλικτα ερωτήµατα στα οποία δεν έχει
απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης. Όµως, θα τα θέσουµε όταν έρθει
εδώ για να απολογηθεί ο ίδιος. Θα περιµένουµε να εµφανιστεί
επιτέλους στη Βουλή.

Και βέβαια, έκανε και κάτι άλλο ο κ. Μητσοτάκης. Ευχήθηκε
στην τηλεοπτική του συνέντευξη να βρεθεί και ένα βίντεο στη δι-
κογραφία. Και τελικά ως διά µαγείας µετά από δύο χρόνια βρέ-
θηκαν όχι ένα, αλλά τρία βίντεο που δεν ανευρίσκονταν όλα αυτά
τα χρόνια. Και µετά από λίγες µέρες, επειδή προφανώς οι επικοι-
νωνιολόγοι του του είπαν ότι δεν απέδωσε αυτή η τηλεοπτική συ-
νέντευξη, ο κ. Μητσοτάκης αποφάσισε να αλλάξει ρότα και
έδωσε γραπτή αυτήν τη φορά συνέντευξη σε ένα περιβάλλον µε-
γαλύτερης ασφάλειας, σε µεγάλη κυριακάτικη εφηµερίδα. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη συνέντευξη στην «Καθηµερινή» ο κ. Μη-
τσοτάκης επικαλείται τα περίφηµα βίντεο που βρέθηκαν τελικά
µετά από δύο χρόνια και τα οποία ανακτήθηκαν µάλιστα από τον
κάδο ανακύκλωσης ενός υπολογιστή µε ανοιχτό το θέµα ακόµα
και σήµερα της γνησιότητάς τους, κάτι που εξετάζεται από τα ερ-
γαστήρια της ΕΛΑΣ. Ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε, λοιπόν, ότι αν
επιβεβαιωθεί η γνησιότητα των βίντεο, τέλος στη θεωρία για πα-
ράνοµο φορτίο, τέρµα στη θεωρία για συγκάλυψη. Μάλιστα!
Αυτό µας είπε προεξοφλώντας πάλι το τι θα γίνει ως προς τα βί-
ντεο. Και ρωτάω εγώ αντιστρέφοντας τη συλλογιστική του κ. Μη-

τσοτάκη: Αν, δηλαδή, τα βίντεο δεν είναι γνήσια, θα σηµαίνει τε-
λικά ότι υπάρχει παράνοµο φορτίο; Θα σηµαίνει ότι υπάρχει συ-
γκάλυψη; Θα έρθει εδώ ο κ. Μητσοτάκης και θα δηλώσει ότι είναι
ένοχος; Αυτό θα γίνει; 

Και τα λέω όλα αυτά, γιατί πραγµατικά αυτή η συζήτηση µε τον
τρόπο µε τον οποίο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός προσπαθεί να την
κατευθύνει, να τη διαχειριστεί είναι ακριβώς ο τρόπος µε τον
οποίο εκτρέφει το τέρας που τώρα δήθεν υποτίθεται ότι τον ανη-
συχεί. Φοβάται ο Πρωθυπουργός, κάτι που είπε σε αυτήν τη συ-
νέντευξή του, ότι οδηγούµαστε σε µια ζούγκλα. Οδηγούµαστε σε
µια ζούγκλα! Μάλιστα! Σοβαρά ο κ. Μητσοτάκης ανησυχεί για τη
ζούγκλα; Αλήθεια τώρα; Τη ζούγκλα που τη δηµιουργεί ο ίδιος
εδώ και σχεδόν έξι χρόνια; Τι σηµαίνει ζούγκλα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Ζούγκλα είναι το δίκαιο του ισχυρού. Αυτό είναι ζού-
γκλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ζούγκλα είναι η παραβίαση των κανόνων, επειδή νιώθει ισχυ-

ρός, είναι η ζούγκλα των υποκλοπών, είναι η ζούγκλα της Πύλου,
είναι η ζούγκλα των Τεµπών! Αυτή είναι η ζούγκλα! Και είναι και
η καθηµερινή κοροϊδία από τα κυβερνητικά στελέχη που τους
έχει γίνει, φαίνεται, δεύτερη φύση να µας λένε «όχι, δεν είναι έτσι,
δεν είναι η πραγµατικότητα αυτή την οποία αντικρίζετε» µπροστά
στο προφανές το οποίο βλέπουν οι πάντες. Είναι η αλαζονεία
µιας Κυβέρνησης η οποία χρησιµοποιεί όλα τα µέσα µε αποκλει-
στικό στόχο να παραµείνει στην εξουσία. Αυτό είναι ζούγκλα,
αυτό είναι κυνισµός, αυτό είναι αλαζονεία και αυτό είναι, δυστυ-
χώς, το µήνυµα το οποίο στέλνει στην ελληνική κοινωνία ο κ. Μη-
τσοτάκης.

Και µας λέει -προσέξτε! ότι θα προστατεύσει και θα υψώσει
τείχος για την προστασία των δικαστικών λειτουργών της δικαιο-
σύνης. Ποιος; Ποιος το λέει αυτό; Ο κ. Μητσοτάκης το λέει αυτό.
Αλήθεια; Τώρα τον έπιασε ο πόνος τον κ. Μητσοτάκη για τη δι-
καιοσύνη και τους θεσµούς; Ποιος παρεµβαίνει στο έργο της δι-
καιοσύνης από την πρώτη µέρα του εγκλήµατος στα Τέµπη;
Ποιος είναι αυτός που παρεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης και
προεξοφλεί τα αποτελέσµατα της δικαστικής διερεύνησης; 

Οι δικαστές κρίνουν και κρίνουν βάσει των στοιχείων που έχουν
στη διάθεσή τους. Και τα στοιχεία αυτά είναι και τα βίντεο, είναι
οι πραγµατογνωµοσύνες, είναι και οι µαρτυρίες, είναι κάθε απο-
δεικτικό υλικό. Και εδώ βεβαίως έρχεται το θέµα του µπαζώµατος
και του ξεµπαζώµατος, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί
κάποιοι φρόντισαν ακριβώς να εξαφανιστούν στοιχεία από τον
τόπο της σύγκρουσης, πολύτιµα αποδεικτικά στοιχεία που θα έδι-
ναν στους δικαστές και τους εισαγγελείς απαντήσεις. Γι’ αυτό,
λοιπόν, δεν σας πιστεύει ο κόσµος και γι’ αυτό κατηγορείστε από
την ελληνική κοινωνία για συγκάλυψη.

Και ήρθε η ώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να λογοδοτήσει γι’
αυτήν τη συγκάλυψη. Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι ήρθε η ώρα
να λογοδοτήσει και για έναν άλλο λόγο. Να λογοδοτήσει και για
το χάλι στο οποίο βρίσκονται σήµερα, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι.

Πριν από λίγες µέρες, συναντήθηκα εδώ στη Βουλή µε τους
εργαζόµενους στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ, οι οποίοι µου είπαν ότι η κατά-
σταση σήµερα στους ελληνικούς σιδηροδρόµους είναι χειρότερη
απ’ ό,τι ήταν δύο χρόνια πριν, όταν συνέβησαν τα Τέµπη. Και
αυτό αφορά την υποστελέχωση, την υποχρηµατοδότηση, αλλά
και τα ζητήµατα ασφαλείας. Δύο χρόνια µετά και η κατάσταση
σήµερα είναι χειρότερη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα την οποία
βιώνουν οι εργαζόµενοι, την οποία βιώνουν οι πολίτες αυτής της
χώρας. Και είναι προσβολή αυτή η πραγµατικότητα µετά από
αυτό το οποίο έχει συµβεί.

Το σύστηµα ETCS δεν καλύπτει το σιδηροδροµικό δίκτυο, οι
εργαζόµενοι έρχονται πάλι και προειδοποιούν για τα ζητήµατα
ασφαλείας, ενώ και οι πολίτες που χρησιµοποιούν το τρένο το
ξέρουν, το βιώνουν, το βλέπουν στις καθυστερήσεις, το βλέπουν
στις γραµµές που µαραζώνουν, το βλέπουν στις βλάβες, το βλέ-
πουν στη βεβαιότητα ότι το τρένο στη χώρα µας είναι υπό διά-
λυση, στη χώρα που έχει ένα από τα µικρότερα σιδηροδροµικά
δίκτυα σε όλη την Ευρώπη, µόλις δεκατέσσερα µέτρα ανά τετρα-
γωνικό χιλιόµετρο και κάθε µέτρο είναι ιδιωτικοποιηµένο, είναι
απαξιωµένο, είναι λεηλατηµένο. Και γι’ αυτό, λοιπόν, θα πρέπει
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να λογοδοτήσετε, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής Πλει-
οψηφίας. Και θα πρέπει να ανοίξει επιτέλους και η συζήτηση για
το µέλλον του σιδηροδρόµου στη χώρα µας. 

Θα ακούσετε το αίτηµα για έναν ενιαίο δηµόσιο φορέα µε κα-
ταγγελία των συµβάσεων της ιδιωτικοποίησης; Δεν νοµίζω ότι θα
το κάνετε, γιατί το µόνο που σας ενδιαφέρει τώρα είναι να περά-
σει στα πρόχειρα η µπόρα και µετά να συνεχίσουµε, όπως και
πριν. Όµως, ακριβώς αυτή η πολιτική τού να περάσει η µπόρα,
αυτή η πολιτική της επικοινωνιακής διαχείρισης, αυτή η πολιτική
της αλαζονείας, αυτή η πολιτική του κυνισµού είναι αυτή που δια-
λύει το κράτος δικαίου στη χώρα µας. Κι εµείς το φωνάζαµε από
την αρχή. Το φωνάζαµε στο τεράστιο σκάνδαλο των υποκλοπών,
το φωνάζαµε στην επίθεση που δέχτηκε η ΑΔΑΕ και στην αήθη
στοχοποίηση του κ. Ράµµου προσωπικά! Το φωνάζουµε στην επί-
θεση που δέχεται ο Συνήγορος του Πολίτη και ο κ. Ποττάκης
προσωπικά, σχετικά µε το πόρισµα για το φρικτό ναυάγιο στην
Πύλο. 

Εσείς δεν είστε που δήθεν ανησυχείτε και κόπτεστε για τους
θεσµούς; Εσείς δεν διστάζετε να κουρελιάζετε και να εργαλει-
οποιείτε τους θεσµούς κατά το δοκούν και όπως σας συµφέρει,
είτε πρόκειται για τις Ανεξάρτητες Αρχές είτε πρόκειται για τη δι-
καιοσύνη. Και µετά από όλα αυτά βγαίνει τάχα ο Πρωθυπουργός
και µιλάει για τον κίνδυνο της ζούγκλας. Εσείς, λοιπόν, φτιάχνετε
αυτήν τη ζούγκλα, εσείς χαϊδεύετε το ακροδεξιό σας ακροατή-
ριο, εσείς τρέφετε αυτό το τέρας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και τώρα βεβαίως που το τέρας αυτό φαίνεται να επιχειρεί να

αυτονοµηθεί, τώρα που το τέρας αυτονοµείται, τώρα σας έπιασε
και ο πόνος. Όµως, όλα εδώ πληρώνονται, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης. Αυτά είναι τα δικά σας θέµατα, τα οικογενειακά
σας. Βρείτε τα εκεί στη «δεξιά πολυκατοικία» που έχει και πολ-
λούς ακροδεξιούς ενοίκους πλέον.

Εµάς, όµως, άλλο µας καίει. Μας καίει να στείλουµε τους κάθε
λογής φασίστες, νεοφασίστες και µεταφασίστες εκεί που ανή-
κουν, στο περιθώριο! Η Αριστερά έχει καθήκον να ορθώσει τείχος
αντίστασης απέναντι σε αυτό που γίνεται στη χώρα µας, αλλά και
σε αυτό που γίνεται αυτές τις µέρες στην Ευρώπη και στη διεθνή
σκακιέρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Διότι η δεύτερη θητεία Τραµπ που ξεκίνησε στις Ηνωµένες Πο-

λιτείες σηµατοδοτεί ακριβώς αυτές τις πολύ µαύρες, τις πολύ
σκοτεινές µέρες που ζούµε. Ο Αντιπρόεδρος Βανς µάς ενηµέ-
ρωσε από το Μόναχο ότι πλέον έχουµε νέο σερίφη. Η οµιλία του
κ. Βανς ήταν ένα ακροδεξιό µανιφέστο µιας υπερδύναµης που
απειλεί πλέον χωρίς αιδώ και χωρίς προσχήµατα και αναδιατάσ-
σει το ποιος συγκαταλέγεται στους συµµάχους της και ποιος
ανήκει στους εχθρούς της.

Ο κ. Βανς µάλωσε τις ευρωπαϊκές ελίτ που δεν παίζουν µε τους
ακροδεξιούς φίλους τους, καταδίκασε τις ευρωπαϊκές κοινωνίες
για τις φιλελεύθερες ευαισθησίες τους και ανακοίνωσε -αυτό µας
είπε περίπου- ότι από τούδε και στο εξής οι προϋπολογισµοί των
ευρωπαϊκών κρατών και των χωρών θα επιβαρύνονται για να δια-
σφαλίσουν τη θέση αµερικανικών συµφερόντων, όπως για παρά-
δειγµα αµερικανικών εταιρειών εξόρυξης σε σπάνιες γαίες στην
Ουκρανία. 

Έχουµε µια νέα αµερικανική ηγεσία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η οποία έχει υιοθετήσει το σύνολο της ατζέντας της
άκρας δεξιάς διεθνώς και επιθυµεί να κανονικοποιήσει την κα-
τάργηση δηµοκρατικών κατακτήσεων και δικαιωµάτων, µια αµε-
ρικανική ηγεσία η οποία µας γυρίζει πολύ πίσω στις πιο µαύρες
µέρες της ηπείρου µας και πλέον, φαίνεται ότι οι παρεµβάσεις
των ΗΠΑ στα εσωτερικά τρίτων χωρών δεν θα γίνονται υπό τον
µανδύα κάποιας µυστικής διπλωµατίας, αλλά ευθέως, στο φως
της µέρας, δηµόσια, ρητά, υποδεικνύοντας στους λαούς της Ευ-
ρώπης ποιοι πρέπει να είναι οι ηγέτες τους, δηλαδή, οι ηγέτες
της δικής τους αρεσκείας. 

Και βεβαίως, η Ευρωπαϊκή Ένωση -αυτό µας λέει η αµερικα-
νική ηγεσία- είναι σαν να µην υπάρχει για τις ΗΠΑ πλέον. Είναι
σαν να µην υπάρχει. Συνοµιλεί η αµερικανική ηγεσία µε τους Ευ-
ρωπαίους που επιθυµεί και µόνο µε αυτούς και η Ευρωπαϊκή
Ένωση µπαίνει στο διπλωµατικό περιθώριο. Είναι άµοιρη ευθυ-

νών η Ευρώπη και η ηγεσία της για όλα αυτά; Είναι άµοιρες ευ-
θυνών οι ηγεσίες όλων των κρατών-µελών; Όχι βεβαίως. Έχουν
τεράστιες, κολοσσιαίες, ιστορικές ευθύνες για όλο αυτό το οποίο
συµβαίνει. 

Και βεβαίως, δεν είναι άµοιρη ευθυνών και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Μητσοτάκης προσωπικά. Υπενθυµίζω
ότι ο κ. Μητσοτάκης ήταν αυτός που πρωτοστάτησε και πανηγύ-
ριζε για την αποστολή στρατιωτικής βοήθειας στην Ουκρανία,
επιλέγοντας τότε τον πόλεµο, αντί για την προσπάθεια για ειρη-
νευτικές διαµεσολαβήσεις. Είναι αυτός που µε την κοντόφθαλµη
εξωτερική πολιτική του, µας γύρισε στο δόγµα του Παπάγου της
δεκαετίας του ’50, όταν η Ελλάδα έπρεπε να είναι το προκεχω-
ρηµένο φυλάκιο της Δύσης. Το είδαµε, δυστυχώς, και στη γενο-
κτονία των Παλαιστινίων και την αδιαπραγµάτευτη, ολόθερµη
στήριξη στην κυβέρνηση του Ισραήλ. 

Είναι αυτός ο οποίος έσπευσε να δώσει διαπιστευτήρια -αµέ-
σως µετά την ορκωµοσία Τραµπ- στον νέο «σερίφη» όσον αφορά
στην απαίτησή του για αύξηση των αµυντικών δαπανών. Και
τώρα, µάλιστα, κοκορεύεται ο κ. Μητσοτάκης. Γιατί κοκορεύεται;
Γιατί πρωτοστατεί, λέει, για τη ρήτρα διαφυγής όσον αφορά τους
υπερεξοπλισµούς. Και την ίδια ώρα, βεβαίως, που τα κάνει όλα
αυτά και προσπαθεί να δείξει ένα διεθνές προφίλ ότι πρωταγω-
νιστεί, δεν µας εξηγεί γιατί δεν τον κάλεσε ο φίλος του ο Γάλλος
πρόεδρος, ο κ. Μακρόν στη σύσκεψη που έγινε προχθές στο Πα-
ρίσι. Και τι γίνεται, τελικά, και µε τους πυραύλους Meteor και µε
την Τουρκία; Άλλα να λέει ο Υπουργός Άµυνας, άλλα να λέει ο
Πρωθυπουργός. 

Εδώ, όµως, σε όλη αυτήν τη συζήτηση που ανοίγει περί υπε-
ρεξοπλισµών, περί αύξησης των αµυντικών δαπανών, πρέπει να
απευθυνθώ και στις δυνάµεις της προοδευτικής Αντιπολίτευσης.
Να απευθυνθώ σε εσάς, συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ,
σε εσάς που υπερψηφίσατε τους υπερεξοπλισµούς του κ. Μη-
τσοτάκη. Σας το είπαµε τότε και το βρίσκουµε τώρα µπροστά
µας, δυστυχώς, θα πω εγώ. Δυστυχώς, το βρίσκουµε µπροστά
µας. Δυστυχώς, µε την ψήφο σας νοµιµοποιήσατε και τα deals
του κ. Μητσοτάκη που δεν είχε φροντίσει ούτε για ρήτρα εξαίρε-
σης της Τουρκίας. 

Τώρα που βλέπουµε τον κ. Μητσοτάκη να προτρέπει περή-
φανα και άλλες δαπάνες για εξοπλισµούς και άλλες αµυντικές
δαπάνες σε βάρος του κοινωνικού κράτους, σε βάρος της ανά-
πτυξης, τώρα που βλέπετε τον κ. Μητσοτάκη να πρωτοστατεί και
να πρωταγωνιστεί στην πορεία µετατροπής της Ευρώπης σε πο-
λεµική οικονοµία, τι στάση θα κρατήσετε; Θα αλλάξετε επιτέλους
στάση ή θα τον νοµιµοποιήσετε ξανά; Ή θα ακούσετε επιτέλους
-και αυτό είναι το πιο κρίσιµο από όλα, κατά τη γνώµη µου- αυτό
που τόσο καιρό σας λέµε; Εδώ και πολλούς µήνες σας λέµε ότι
πρέπει επιτέλους να χτιστεί ένα ισχυρό, αρραγές πολιτικό µέ-
τωπο, ένα πολιτικό µέτωπο και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν έχουµε την πολυτέλεια ούτε των κοµµατικών περιχαρακώ-

σεων ούτε των διαγκωνισµών και πλέον, δεν έχουµε ούτε την πο-
λυτέλεια του χρόνου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα υψώ-
σουµε τείχος στην ακροδεξιά; Θα υπερασπιστούµε το κράτος δι-
καίου και τη δηµοκρατία; Θα υπερασπιστούµε την ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης; Θα πούµε «όχι» στην εκτόξευση των εξοπλιστι-
κών δαπανών; Αυτά είναι τα πολύ µεγάλα, τα πολύ κρίσιµα ερω-
τήµατα τα οποία θα πρέπει να απαντήσουµε. Θα διεκδικήσουµε
ρήτρα διαφυγής όχι για τους υπερεξοπλισµούς, αλλά για να µπο-
ρούµε στη χώρα µας να µην προσµετράµε στο έλλειµµα απαραί-
τητες δαπάνες για τη θωράκιση των κοινωνιών µας απέναντι στην
κλιµατική κρίση και στις φυσικές καταστροφές; Ή θα αφήσουµε
να συρρικνωθεί ακόµα περισσότερο το κοινωνικό κράτος, το ΕΣΥ,
η δηµόσια παιδεία για χάρη των Rafale και των Belharra που συµ-
φωνεί ο κ. Μητσοτάκης;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Σε αυτά τα ερωτήµατα θα κληθούµε όλοι να απαντήσουµε και

είναι ερωτήµατα, επιτρέψτε µου να πω, ιστορικών διαστάσεων
και η ευθύνη του καθενός και της καθεµιάς µας είναι πραγµατικά
ιστορική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε αυτές τις µέρες να
κάθονται στο τραπέζι του διαλόγου για το ουκρανικό οι ΗΠΑ µε
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τη Ρωσία και να λείπει η Ουκρανία, και να λείπει και η Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο φρικτός αυτός πόλεµος φαίνεται ότι θα κλείσει µε
απώλειες εδαφών για την Ουκρανία και µε εξασφάλιση εκµετάλ-
λευσης πλουτοπαραγωγικών πηγών για τις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Όταν ξεκίνησε ο πόλεµος στην Ουκρανία, όσες και όσοι από
εµάς θεωρούσαµε ότι η χώρα µας πρέπει, βεβαίως µεν, να κατα-
δικάσει σθεναρά την παράνοµη ρωσική εισβολή, αλλά πρέπει δε,
να συµµετέχει σε αποστολές ανθρωπιστικής βοήθειας στην Ου-
κρανία και όχι να εµπλακεί µε στρατιωτικούς εξοπλισµούς στην
πολεµική σύρραξη, τότε κατηγορούµασταν από την Κυβέρνηση
ως ρωσόφιλοι. Όσες και όσοι κρίναµε τότε ότι η Ελλάδα όφειλε
µέσα σε αυτό το πολύ δυσχερές περιβάλλον, να µην τραυµατίσει
στρατηγικά τους ιστορικούς δεσµούς της χώρας µας µε τη
Ρωσία, µέσα από την απόλυτη ταύτιση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής, παρουσιαζόµασταν από την Κυβέρνηση και τον κ.
Μητσοτάκη, περίπου ως δάκτυλοι του Πούτιν. Τα θυµόµαστε
αυτά; 

Και όσοι λέγαµε τότε ότι το πρώτο θύµα αυτού του πολέµου
θα είναι οι οικονοµίες της Ευρώπης και η ίδια η ευρωπαϊκή συ-
νοχή -τα λέγαµε, να ανατρέξετε στις συζητήσεις στη Βουλή πριν
από σχεδόν τρία χρόνια- µας θεωρούσαν κινδυνολόγους και πε-
ρίπου γραφικούς. Ε, λοιπόν, ο λογαριασµός της ουκρανικής συν-
θηκολόγησης, ο λογαριασµός για τους νέους εξοπλισµούς, ο
λογαριασµός για την ευρωπαϊκή ασφάλεια, ο λογαριασµός για
την ειρήνη στην Ευρώπη θα επιβαρύνει και την ελληνική οικονο-
µία και θα την επιβαρύνει δυσβάσταχτα. 

Η ντροπή, η ιστορική ντροπή και το όνειδος για τις ευρωπαϊκές
ηγεσίες, συµπεριλαµβανοµένης και της ελληνικής, της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη, είναι ότι δεν πάλεψαν για την ειρήνη και την
ασφάλεια στην Ευρώπη, όταν έπρεπε. Η ντροπή είναι ότι όταν
φούντωνε ο πόλεµος, το ευρωπαϊκό πολιτικό κεφάλαιο σπαταλή-
θηκε σε δηλώσεις αιώνιας πίστης στο εγχείρηµα του πολέµου και
των υπερεξοπλισµών. Αυτή είναι η µεγάλη ιστορική ντροπή.
Τώρα, όµως, είναι αργά. Τώρα είναι αργά για την Ευρώπη και
είναι αργά και για την Ελλάδα, διότι τη δεδοµένη στιγµή που ξε-
σπούσε ο πόλεµος, η Τουρκία τοποθετούσε τον εαυτό της ως γέ-
φυρα της όποιας απόπειρας διαµεσολάβησης και σήµερα έχει
έρθει η ώρα και για τον γείτονα να κάνει ταµείο. 

Ακόµα, όµως, και σήµερα βλέπουµε ότι και στην προχθεσινή
συνάντηση συγκεκριµένων Ευρωπαίων ηγετών που συγκάλεσε ο
Γάλλος Πρόεδρος Μακρόν, αποκλείοντας όλους τους υπόλοι-
πους, η Ευρώπη επιµένει να µην αντιλαµβάνεται ως ιστορικό της
χρέος την ειρήνη. Επιµένει σε µια λογική διαιώνισης του πολέ-
µου. Και εδώ που βρισκόµαστε, σε αυτό το πολύ ιστορικό σταυ-
ροδρόµι, σε αυτό το υπαρξιακό αδιέξοδο για την Ευρώπη,
έχουµε όλες και όλοι την υποχρέωση να απαντήσουµε στο ερώ-
τηµα µε το χέρι στην καρδιά. Είναι αυτή η Ευρώπη, η Ευρώπη
την οποία εµείς θέλουµε; Είναι αυτή η Ευρώπη της λιτότητας, η
Ευρώπη των πολεµοκάπηλων, η Ευρώπη του τυφλού ευρωατλα-
ντισµού και της υποταγής στα κελεύσµατα του νέου σερίφη, η
Ευρώπη που εµείς θέλουµε; 

Για να είµαι δίκαιος, ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Γεωργιάδης,
βγήκε ευθαρσώς και το είπε περίπου ότι, ναι, αυτή είναι η Ευ-
ρώπη την οποία εµείς θέλουµε και εγώ ρωτώ: Αυτή είναι η επί-
σηµη θέση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη; Αυτή την Ευρώπη
θέλετε; Την Ευρώπη του φτωχού συγγενή; Την Ευρώπη της διά-
λυσης; Την Ευρώπη του πολέµου; 

Σε ό,τι µας αφορά, τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Σήµερα η Αρι-
στερά σε όλη την Ευρώπη καλείται να παλέψει περισσότερο από
οποτεδήποτε άλλοτε στη µεταπολεµική ιστορία για µια άλλη Ευ-
ρώπη, για µια Ευρώπη της ειρήνης, για µια Ευρώπη της κοινωνι-
κής δικαιοσύνης, για µια Ευρώπη των ελευθεριών, αυτήν ακριβώς
την Ευρώπη που σιχαίνεται, που απεχθάνεται η «µαύρη» διεθνής
του Ντόναλντ Τραµπ, µια Ευρώπη η οποία θα διασφαλίζει τα συµ-
φέροντά της, αλλά και θα προστατεύει αυτά που την κάνουν ξε-
χωριστή, τη δηµοκρατία και το κοινωνικό κράτος. 

Θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας το εξής.
Το έχω ξαναπεί, θα το επαναλάβω, θα το λέω εµµονικά, όσο κου-
ραστικός και αν γίνοµαι: Σε αυτές τις όχι δύσκολες πλέον, αλλά
εφιαλτικές συνθήκες στις οποίες ζούµε, γίνεται περισσότερο
σαφές, γίνεται περισσότερο επιτακτικό από ποτέ ότι η χώρα µας

έχει ανάγκη συγκρότησης ενός µετώπου της Αριστεράς, ενός µε-
τώπου για να ανατρέψει την Κυβέρνηση της καταστροφής, για
να µπορέσουµε να επανατοποθετήσουµε τη χώρα µας στον γε-
ωπολιτικό χάρτη µε τις δυνάµεις της ειρήνης και της πολυδιά-
στατης εξωτερικής πολιτικής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το έχουµε δηλώσει σε όλους τους τόνους, το έχουµε πει µε

όλους τους τρόπους. Η Νέα Αριστερά είναι υπέρ της συγκρότη-
σης αυτού του µετώπου πάνω σε µια διάφανη προγραµµατική
βάση. Εµάς δεν µας ενδιαφέρει να φύγει ο κ. Μητσοτάκης απλώς
και µόνο για να έρθει ένας άλλος Μητσοτάκης µε την ίδια πολι-
τική, αλλά µε διαφορετικό όνοµα. Θέλουµε κάτι πολύ περισσό-
τερο από αυτό. Θέλουµε την Αριστερά και την κοινωνία πρωτα-
γωνίστρια των εξελίξεων. Θέλουµε µια πραγµατική κοινωνική αλ-
λαγή της άδικης σηµερινής πραγµατικότητας. Θέλουµε µια δη-
µοκρατία η οποία θα πείθει τους πολίτες ότι αξίζει να την
υπερασπιστούν και όχι να την απαξιώνουν, όπως συµβαίνει σή-
µερα. Θέλουµε µια χώρα η οποία θα αναπνέει ελεύθερα. Θέ-
λουµε οξυγόνο παντού και στις 28 Φεβρουαρίου, σε λίγες µέρες,
το δίκιο θα είναι αυτό το οποίο θα βγει στους δρόµους και θα
γράψει ιστορία και εκεί θα αναµετρηθούµε όλες και όλοι µε την
ιστορία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα τρεις µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γε-
νικό Λύκειο Σπάρτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των

Σπαρτιάτων κ. Στίγκας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την οµιλία
µου δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ και να εκφράσω τα ειλι-
κρινή µου συλλυπητήρια στη µητέρα ενός θύµατος που πιθανόν
να σχετίζεται µε την υπόθεση των Τεµπών, αλλά αυτό βέβαια
είναι υπόθεση της δικαιοσύνης και µόνο της δικαιοσύνης. Θέλω
να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά µου στη Σοφία Καλογή-
ρου, προϊσταµένη της Εισαγγελίας Εφετών Λάρισας και µητέρας
του Βασίλη Καλογήρου που βρέθηκε νεκρός πριν από λίγες ηµέ-
ρες. 

Η ίδια η µητέρα, λοιπόν, µέσω ανάρτησης στα κοινωνικά δίκτυα
καταγγέλλει εγκληµατική ενέργεια που είχε ως αποτέλεσµα την
απώλεια του παιδιού της. Θα κρατήσω την τελευταία φράση της
ανάρτησής της, όµως θα ήθελα και να τη διαβάσω: «Εσείς που
µε πετάξατε στα βουνά µε τ’ άγρια ζώα, καθώς και το κακόψυχο
αφεντικό σας, άραγε τι τέλος θα έχετε;». Μια σοβαρότατη καταγ-
γελία που βγαίνει όχι µόνο µέσα από το στόµα µιας µάνας που
έχασε το παιδί της, αλλά και από το στόµα µιας ανώτατης δικα-
στικού λειτουργού και αυτό λέει πολλά για τη συνέχεια. 

Αυτή η φράση, λοιπόν, έρχεται να φανερώσει πιθανόν τον
ηθικό αυτουργό του θανάτου του Βασίλη Καλογήρου, καθώς και
ο ίδιος δράστης µε τον ίδιο τρόπο µάζεψε ανθρώπινα µέλη και
στοιχεία από τον τραγικό χώρο των Τεµπών και τα εναπόθεσε σε
διάφορα οικόπεδα του κάµπου, για να αλλοιωθούν τα ευρήµατα
φυσικά, αλλά προσβάλλοντας και προκαλώντας ύβρη κατά τα αρ-
χαιοελληνικά ήθη και εφαρµόζοντας πρακτικές ασέβειας κατά
των σωµάτων των νεκρών. 

Βέβαια, δεν µας εκπλήσσει τίποτα πλέον, καθώς ο Πρωθυ-
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πουργός και η Κυβέρνηση στην προσπάθειά τους να ακολουθή-
σουν τα δυτικά πρότυπα, µάλλον µπέρδεψαν το εγχειρίδιο εφαρ-
µογής τους µε αυτό του Μεξικό και της Κολοµβίας, καθώς
βλέπουµε πλέον µεθόδους συγκάλυψης και γεγονότα πρωτό-
γνωρα για τα ελληνικά χρονικά. 

Η τραγωδία των Τεµπών δεν ήταν ένα ακόµα δυστύχηµα, δεν
ήταν απλά ένα ανθρώπινο λάθος. Ήταν το αποτέλεσµα της δια-
χρονικής πολιτικής ανικανότητας, των εγκληµατικών παραλεί-
ψεων και της οργανωµένης συγκάλυψης. 

Από το 2014 ως σήµερα η σύµβαση 717 είναι έργο ζωτικής ση-
µασίας –το έχουµε ξαναπεί- για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων
και έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί µέχρι το 2016 και όµως δεν ολο-
κληρώθηκε ποτέ. Δεν την ολοκλήρωσε η Νέα Δηµοκρατία, δεν
την ολοκλήρωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν ασχολήθηκε καν το εγκληµατικό
ΠΑΣΟΚ. Δεν την ολοκλήρωσε κανένας από αυτούς που σήµερα
παριστάνουν τους σωτήρες και εκµεταλλεύονται την τραγωδία
αυτή. Και τώρα Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, όλοι αυτοί
που γνώριζαν, που δεν έκαναν τίποτα, τώρα τολµούν και καταγ-
γέλλουν και αναζητούν ευθύνες, αλλά όχι βέβαια τις δικές τους
ευθύνες. 

Η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία το είπε ξεκάθαρα: Αν η σύµβαση 717
είχε ολοκληρωθεί, η τραγωδία των Τεµπών πιθανόν να µην είχε
συµβεί ποτέ. Όµως όχι µόνο δεν υλοποιήθηκε το έργο, αλλά
υπήρξε και συγκάλυψη. Όταν το 2022 η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία
άρχισε να ερευνά πού πήγαν οι ευρωπαϊκοί πόροι που προορίζο-
νταν για τη σύµβαση, κανείς τότε δεν ανησύχησε και κανείς βε-
βαίως δεν ενδιαφέρθηκε. Οκτώµισι χρόνια, τέσσερις Υπουργοί,
εννέα Υφυπουργοί, δηλαδή δεκατρείς κύριοι υπεύθυνοι και κα-
νένας τους δεν αναρωτήθηκε τι έγινε µε τη σύµβαση 717, κανέ-
νας τους δεν ενδιαφέρθηκε για την ασφάλεια του δικτύου και αντί
να συζητάµε για τη διαχρονική πολιτική ευθύνη, σήµερα κάποιοι
εκµεταλλεύονται αυτήν την τραγωδία. Άλλος ασχολείται µε το
ξυλόλιο, άλλος µε τις λαµαρίνες που µετέφερε, άλλος µε σειρά
βαγονιών, άλλος µε τα βίντεο που διαρρέουν και άλλος λέει ότι
έφτασαν στο σηµείο ακόµα να πουν ότι το τρένο µετέφερε οπλι-
σµό και βόµβες του ΝΑΤΟ. 

Για όνοµα του Θεού, πραγµατικά για όνοµα του Θεού! Αν είχε
γίνει κάτι τέτοιο, δεν θα υπήρχε καν ολόκληρη Θεσσαλία. Είναι
µια µοµφή και προς αρκετούς συναδέλφους εδώ, αλλά κυρίως
προς πολιτικούς Αρχηγούς. Έχουν γίνει όλοι ανακριτές, δικα-
στές, ντετέκτιβ.

Κυρίες και κύριοι, δεν είναι ο ρόλος µας αυτός. Είµαστε Βου-
λευτές του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Άλλος είναι ο ρόλος µας.
Αν κάποιος απ’ όλους εµάς έχει στοιχεία, βεβαίως να τα πάει στη
δικαιοσύνη. Αυτή είναι η αρχή, αυτή είναι η οδός. Δεν µπορεί ο
καθένας να έρχεται εδώ να παριστάνει τον Κλουζό και να σηκώνει
χαρτιά στον αέρα και να λέει «ναι, εντάξει, έχουµε στοιχεία». Έτσι
διεξάγεται έρευνα σε βάθος σ’ ένα σοβαρό κράτος; Από πού
διαρρέουν τόσα βίντεο; Υπάρχει επιτέλους κάποια κεντρική αρχή
που διερευνά ατυχήµατα; 

Εσείς εκεί στη Νέα Δηµοκρατία πείτε µας τι γίνεται µε τον ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ, τον Οργανισµό που συστήσατε µόλις οκτώ ηµέρες πριν
το δυστύχηµα στα Τέµπη και που χρειάστηκε άλλους έξι µήνες
για να τον στελεχώσετε. Στο τέλος του µήνα λέει αυτός ο Οργα-
νισµός ότι θα ανακοινώσει το δικό του πόρισµα, το δικό του, άλλο
ένα πόρισµα. Και θα είναι επίσηµο πόρισµα αυτό; Θα το λάβετε
σοβαρά υπ’ όψιν ή θα πεταχτεί στα σκουπίδια; Να υποτιµάται δη-
λαδή από την ίδια την Κυβέρνηση ο φορέας που η ίδια σύστησε
για τη διερεύνηση ατυχηµάτων!

Στην Αµερική κάθε δυστύχηµα είναι διαφορετικό, αλλά εκεί
υπάρχει ενηµέρωση άµεσα. Πρώτα µιλούν οι τοπικές αρχές, µετά
ο αρµόδιος οργανισµός έρευνας ατυχηµάτων, ακολουθούν ανα-
κοινώσεις απ’ όλους σε τακτικά χρονικά διαστήµατα. Τι λένε εκεί;
Λένε ποιος διεξάγει κατ’ αρχάς την έρευνα, ποιος είναι επικεφα-
λής σε µια έρευνα. Λένε πώς γίνεται η περισυλλογή των θυµάτων
και των συντριµµιών. Βγάζουν χρονοδιάγραµµα ελέγχων και ανα-
κοινώσεων πορισµάτων. Κάθε νέα πληροφορία επιβεβαιώνεται ή
όχι, αλλά επίσηµα.

Και εδώ στην Ελλάδα, δύο χρόνια µετά, δεν υπάρχει ούτε µία
σοβαρή ανακοίνωση και από όσες υπάρχουν η µία αναιρεί την
άλλη. Η Αστυνοµία και η Πυροσβεστική δεν έχουν να πουν τίποτα

περισσότερο. Ο εν λόγω Οργανισµός είναι άφαντος, δύο χρόνια
µετά τη σύστασή του. Δεν υπάρχει ούτε µία δηµόσια ενηµέρωση
για το αν έχει ολοκληρωθεί η συλλογή στοιχείων. Δεν ξέρουµε
καν αν η έρευνα προχωρά ή αν έχουν «θαφτεί» στα συρτάρια της
γραφειοκρατίας. Αυτό δεν είναι έρευνα. Αυτό πιθανόν να το λένε
και συγκάλυψη. Όσο δεν υπάρχουν επίσηµες απαντήσεις, τόσο
η δυσπιστία των πολιτών µεγαλώνει. Ποιος αποφάσισε ότι ο ελ-
ληνικός λαός δεν πρέπει να γνωρίζει την αλήθεια; Ποιος επωφε-
λείται από αυτή τη σιωπή; Γιατί δεν υπάρχει ένας υπεύθυνος
θεσµός να ενηµερώσει; Αλλά ένας. Μήπως γιατί η αλήθεια είναι
άβολη για να ακουστεί;

Και ενδιάµεσα τι γίνεται, ενδιάµεσα τι έχουµε; Διαρροές. Βλέ-
πουµε συνεχώς διαρροές, ακούµε συνεχώς πάλι για διαρροές:
διαρροές βίντεο, διαρροές εγγράφων. Μέχρι και youtubers εµ-
φανίστηκαν που ισχυρίζονται ότι έχουν αποκλειστικές πληροφο-
ρίες, χωρίς βεβαίως να έχουν καµία πρόσβαση σε πραγµατικά
δεδοµένα.

Και η δικαιοσύνη; Κανείς σας δεν ανησυχεί για τα τεράστια
κενά ασφαλείας στην Εισαγγελία. Πώς είναι δυνατόν να διαρρέ-
ουν τόσο εύκολα απόρρητα στοιχεία στα ΜΜΕ; Και αναρωτιέµαι:
πόσους από εσάς εξυπηρετούν πολιτικά αυτές οι διαρροές; Πό-
σους; Μήπως τελικά αυτός ο αχταρµάς εξυπηρετεί όχι µόνο τη
Νέα Δηµοκρατία, αλλά και όλους όσους θέλουν η αλήθεια να µην
ακουστεί; Είναι αυτό που λέµε ότι και τα υπόλοιπα κόµµατα και
όλοι µαζί έχουν διαχρονικές ευθύνες γι’ αυτήν την τραγωδία. 

Η συγκάλυψη, λοιπόν, των Τεµπών δεν πρόκειται να περάσει.
Η αλήθεια θα ακουστεί. Θα ακουστεί και στην Ευρωβουλή, αν και
εφόσον χρειαστεί. 

Όµως σαν να µην έφθανε η ντόπια εδώ µέσα στην Ελλάδα συ-
γκάλυψη, σαν να µην έφθανε η σιωπή της Κυβέρνησης, σαν να
µην έφθανε κι η απουσία του εν λόγω Οργανισµού, σαν να µην
έφταναν οι διαρροές και η απόλυτη έλλειψη θεσµικής ενηµέρω-
σης, έρχεται τώρα και η Νέα Δηµοκρατία να βάλει φρένο στη συ-
ζήτηση για τα Τέµπη στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Βεβαίως µετά
αντιπροσώπου, δεν το έκανε µόνη της. Έβαλε µπροστά την «ανε-
ξάρτητη» φωνή της κ. Λατινοπούλου, η οποία ως άλλη αυτόκλη-
τος θεµατοφύλακας της συγκάλυψης προχώρησε σε ένσταση,
ώστε να µη συζητηθεί η υπόθεση των Τεµπών σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. 

Τι φοβάται η Νέα Δηµοκρατία; Τι φοβάται η Κυβέρνηση; Τι φο-
βάται η εν λόγω κυρία; Μήπως ότι η Ευρώπη θα ανοίξει τα µάτια
της και θα δει πραγµατικά τι συµβαίνει στην Ελλάδα; Όχι βέβαια,
γιατί η Ευρώπη ξέρει πάρα πολύ καλά -και λυπάµαι που το λέω-
ότι όλοι εσείς έχετε καταντήσει την Ελλάδα µας τριτοκοσµική
χώρα. Ξέρει πάρα πολύ καλά η Ευρώπη, έπρεπε και εµείς όµως
να αφήσουµε να γίνει και εκεί µια συζήτηση. Κακό δεν θα έκανε. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει αποτύχει να διαχειριστεί το έγκληµα
των Τεµπών και τώρα προσπαθεί να το καλύψει ακόµα και εκτός
συνόρων. Αυτό δεν είναι διαχείριση κρίσης, είναι ωµή φίµωση. Η
εν λόγω κ. Λατινοπούλου έσπευσε να βοηθήσει για να µπλοκαρι-
στεί η συζήτηση, επικαλούµενη -λέει- τη φωνή της λογικής. Ποια
λογική; Λογική είναι η συγκάλυψη, λογική είναι η αποσιώπηση,
λογική είναι να µην αποδοθούν ευθύνες; Όχι, κυρία µου, κάνετε
µεγάλο λάθος. 

Η Δικαιοσύνη πρώτα απ’ όλα πρέπει να κάνει αυτό που πρέπει
να κάνει και να αποδώσει ευθύνες εκεί που πρέπει. Όσες Λατινο-
πούλου και να βάλουν σωστά στοπ στη διαδικασία επικαλούµενες
τη φωνή της λογικής, η ίδια φωνή της κ. Λατινοπούλου επιβάλλει
τον καταλογισµό ευθυνών εκεί που πρέπει: στη Νέα Δηµοκρατία,
στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ και βεβαίως, κατά συνέχεια, και σε
όλους όσους έχουν εργαλειοποιήσει το τραγικό ατύχηµα για να
αντλήσουν ψήφους. 

Τολµώ να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είµαι ο µονα-
δικός πολιτικός Αρχηγός που έχω µιλήσει λιγότερο για τα Τέµπη,
όχι βέβαια γιατί δεν µε ενδιαφέρει, αλλά σε καµία περίπτωση δεν
θέλω να εκµεταλλευτώ αυτήν την τραγωδία. Το έχω ξαναπεί,
αλλά θα το πω για µια φορά ακόµα: στον ενάµιση µήνα που µπή-
καµε µέσα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο πήγα στη Λάρισα και έκανα
ό,τι µπορούσα γι’ αυτούς τους δυστυχισµένους ανθρώπους.
Μέχρι εκεί. Δεν θα πάρω το αίµα των ανθρώπων αυτών επάνω
µου. Όπως είπα και πριν, είµαστε Βουλευτές και όχι δικαστές. 
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Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είχε τη δυνατότητα, λοιπόν, να
ανοίξει τη συζήτηση, να πιέσει για πραγµατική δικαιοσύνη, να
φέρει φως στα σκάνδαλα που «έθαψαν» την εν λόγω σύµβαση
717. Όµως η Κυβέρνηση µε µπροστάρηδες αυτούς που υποτίθε-
ται ότι δεν είναι της Νέας Δηµοκρατίας φρόντισε να βάλει ένα
απλό στοπ. Η συγκάλυψη, όπως είπαµε, δεν θα περάσει. Η αλή-
θεια θα ακουστεί. Αλλά τώρα ξέρουµε: Δεν είναι µόνο η Νέα Δη-
µοκρατία που προσπαθεί να κουκουλώσει αυτήν την υπόθεση,
είναι και αυτοί που παριστάνουν τις ανεξάρτητες φωνές, αλλά
όταν έρχεται η ώρα να µιλήσει η Ευρώπη σπεύδουν να σώσουν
την Κυβέρνηση. Ξεκάθαρα πράγµατα.

Η µάχη, λοιπόν, για την αποκάλυψη των πραγµατικών υπευθύ-
νων συνεχίζεται και θα είναι αµείλικτη. Η ελληνική κοινωνία δεν
θα ξεχάσει -σε καµία περίπτωση δεν θα ξεχάσει- τα πεπραγµένα
της Νέας Δηµοκρατίας και βεβαίως τον κ. Τσιάρα. Πώς το είπε;
Το θυµόσαστε καθόλου; «Είναι ο πρώτος νοµός στον οποίο βρί-
σκοµαι εκτός Ελλάδας». Ανεπίτρεπτα πράγµατα! Ντροπή, θα
έλεγα! Όπως βγήκε και ειπώθηκε στη συνέχεια, αυτό ήταν ένα
σαρδάµ. Δεν ήταν σαρδάµ. Θα µπορούσε να αποκαλέσει κανείς
τον Έβρο περιοχή εκτός Ελλάδας; Σαρδάµ θα ήταν να έλεγε πως
ο Έβρος παράγει, πως ο Έβρος βρίθει από πληθυσµό, πως βρί-
θει επενδύσεων, πως το ΑΕΠ του Νοµού βρίσκεται σε άνοδο.

Αλίµονο όµως, κύριε Τσιάρα, τίποτα από αυτά δεν συµβαίνει.
Ο Έβρος βρίσκεται σε βαθιά δηµογραφική παρακµή, µε το εισό-
δηµα των κατοίκων του να καταρρέει, µε την Κυβέρνηση να προ-
σπαθεί µε «µπαλώµατα» να φουσκώσει το αερόστατο της
ανάπτυξης και την κ. Ζαχαράκη να δίνει επιδόµατα έως 10.000
ευρώ, για να πείσει τον κόσµο να µετακοµίσει στον Έβρο. Απα-
τάσθε εκεί στην Κυβέρνηση, αν νοµίζετε πως µε 10.000 ευρώ θα
πείσετε τον κόσµο να µετακοµίσει στον Έβρο και να ζήσει εκεί.
Απατάσθε. Σε ποια κέντρα υγείας θα αντιµετωπίσει τα ζητήµατα
υγείας και πού θα νοσηλευτεί; Γιατί ένα µεγάλο νοσοκοµείο έχει
µόνο η Αλεξανδρούπολη. Πηγαίνετε πάνω στα ορεινά του Νοµού
να δείτε. Εκεί κυριαρχεί το ΚΥΤ. Θα πω σε επόµενη οµιλία µου τι
συµβαίνει. 

Βεβαίως αυτό που παραγνωρίζετε και ξεχνάτε είναι ότι από το
πάνω µέρος του Νοµού, από το Ορµένιο µέχρι την Αλεξανδρού-
πολη είναι 150 χιλιόµετρα περίπου. Σε τι δρόµους θα οδηγήσει ο
άνθρωπος που θέλει να πάει εκεί ή οι κάτοικοι αυτή τη στιγµή;
Όλοι οι δρόµοι είναι καρµανιόλες. Σε ποια σχολεία θα πάνε τα
παιδιά τους; Τι ποιότητα ζωής θα έχουν δηλαδή όσοι θελήσουν
να πάνε στον Έβρο και να κάνουν µια νέα αρχή; Άντε και να
πούµε ότι παίρνουν τις 10.000 της κ. Ζαχαράκη. Μόλις τελει-
ώσουν τα 10 χιλιάρικα -γιατί πραγµατικά δεν είναι 10 χιλιάρικα,
είναι 6, αν είναι στο µέσον του Έβρου- τι θα φάνε, τι θα ταΐσουν
τα παιδιά τους αν δεν έχουν δουλειά; Προφανώς η Κυβέρνηση
παραγνωρίζει το γεγονός ότι ένας άνθρωπος πρώτα πρέπει να
έχει δουλειά και µετά να κάνει όλα τα άλλα. Άρα, δηλαδή να έχει
ένα σοβαρό τουλάχιστον εισόδηµα. Και η ποιότητα ζωής; Με
αντίτιµο τα 10.000 ευρώ ζητάτε από ανθρώπους να εγκαταλεί-
ψουν την άνεση µιας πόλης µε τους δρόµους, τους γιατρούς, τα
νοσοκοµεία και να πάνε να ζήσουν στην εγκατάλειψη, χωρίς δου-
λειά, χωρίς δρόµους, χωρίς τίποτα. Δεν γίνεται όµως, κύριοι της
Κυβέρνησης, έτσι. 

Επίσης, να πω και κάτι ακόµα. Το παραγνώρισε βέβαια η Κυ-
βέρνηση ή το άφησε στα αζήτητα. Ενώ λέει ότι δίνει 10.000, εάν
φύγει κάποιος από εδώ, από την Αθήνα, πάρει όλη την οικοσκευή
του, την οικογένειά του µαζί, για να πάει στον Έβρο, θέλει έξοδα
τουλάχιστον 2.500 µε 3.000, το λιγότερο. Δεν θα συζητήσουµε
για το αν θα είναι τυχερός να βρει σπίτι, πόσα ενοίκια θέλει µπρο-
στά. Δηλαδή για να στήσει ξανά το νοικοκυριό του δεν φθάνουν
ούτε 5.000 από τα 10 χιλιάρικα που θα δώσει η κ. Ζαχαράκη. 

Εγώ πιστεύω ότι γίνεται και χωρίς τις 10.000, αλλά πρέπει να
το δούµε λίγο διαφορετικά. Μπορεί να γίνει, εάν δοθούν κίνητρα
σε επιχειρήσεις να επενδύσουν στον Έβρο. Και γιατί να επιλέ-
ξουν τον Έβρο; Εµείς οι Σπαρτιάτες θα προτείνουµε πολύ σο-
βαρά -θα κατατεθεί και πρόταση νόµου- να κηρυχθεί ως ελεύ-
θερη οικονοµική ζώνη µία περιοχή που θα έχει, για παράδειγµα,
µηδενική φορολόγηση επιχειρήσεων, χαµηλό ΦΠΑ, που τον έχει
αγκαλιάσει η Κυβέρνηση τον ΦΠΑ και δεν τον αφήνει µε τίποτα.
Ούτε µισή µονάδα δεν ρίχνει τον ΦΠΑ πουθενά. 

Όλα αυτά θα συνδυαστούν µε ανάπτυξη υποδοµών, όπως δρό-
µοι, σχολεία, βρεφονηπιακοί σταθµοί, νηπιαγωγεία, κέντρα υ-
γείας, νοσοκοµεία, ανάπτυξη του σιδηροδροµικού δικτύου, που
δεν υπάρχει, για άµεση και γρήγορη µεταφορά εµπορευµάτων
και πρώτων υλών. 

Τι λέγαµε πριν για την απαξίωση του δικτύου και τη σύµβαση
717; Ας είναι καλά στον Έβρο το ΝΑΤΟ, το οποίο έφτιαξε κάπως
τη σιδηροδροµική γραµµή και µεταφέρει πολεµικό υλικό µέχρι
επάνω, διαφορετικά οι κάτοικοι δεν µπορούν καλά καλά να το
χρησιµοποιήσουν.

Στην περιοδεία που έκανα τώρα δύο µέρες η κατάσταση -την
είδα, πάλι, µε τα µάτια µου- ήταν τραγική. Μου είπαν ότι αν θέ-
λουν να φύγουν να πάνε από την Ορεστιάδα ή το Ορµένιο να
πάνε στη Θεσσαλονίκη µε το ΚΤΕΛ, θέλουν τουλάχιστον επτά µε
οκτώ ώρες. Επτά µε οκτώ ώρες για να καλύψουν περίπου 300 χι-
λιόµετρα. Αν είναι δυνατόν! 

Πόσες σοβαρές επενδύσεις µπορούµε να έχουµε ως χώρα αν
δεν έχει η πατρίδα µας και τις ανάλογες υποδοµές -εκεί ειδικά
που «φυλάνε Θερµοπύλες»- και κίνητρα για να υποστηρίξει τις
επενδύσεις αυτές; Γιατί, δηλαδή, να προτιµήσει ένας επενδυτής
τον Έβρο, αν στον Έβρο δεν βρει τις κατάλληλες συνθήκες ώστε
να αποδώσει η επένδυσή του; 

Στο προσεχές διάστηµα, όπως είπαµε, εµείς οι Σπαρτιάτες θα
καταθέσουµε µια ολοκληρωµένη εφικτή πρόταση. Μέσα σε αυτά
είναι: Η θέσπιση ελεύθερης οικονοµικής ζώνης στον Έβρο, µε
µηδενική φορολογία επιχειρήσεων -και µάλιστα διεθνών- υπό την
προϋπόθεση ότι θα επιβάλλεται να προσφέρουν ανταγωνιστικούς
ευρωπαϊκούς µισθούς, θα προτιµούν κατά προτεραιότητα εργα-
ζόµενους πρώτα στον Έβρο, µετά στην υπόλοιπη Ελλάδα και σε
καµία περίπτωση «λάθρο» ώστε να ενισχύσουν την απασχόληση
των Ελλήνων και να αναχαιτιστεί η πληθυσµιακή αιµορραγία της
Θράκης γενικότερα. Σοβαρά επιδόµατα για κάθε παιδί, ξεκινώ-
ντας από το πρώτο και σταδιακά για κάθε επόµενο και όχι ψί-
χουλα που δίνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αυτήν τη στιγµή.
Χαµηλή φορολογία για όλες τις οικογένειες και ειδικά προνόµια
για πολύτεκνες οικογένειες από τρία παιδιά και πάνω. Ειδικό κα-
θεστώς χαµηλού ΦΠΑ για όλους στον Έβρο, ώστε να καταστεί
ανταγωνιστικός προορισµός για επενδύσεις, αλλά και για κατα-
νάλωση. Ειδικά κίνητρα για νέους αγρότες και κτηνοτρόφους, µε
χαµηλότοκα δάνεια και επιδοτήσεις για εκσυγχρονισµό των καλ-
λιεργειών και των εκτροφών τους. 

Ο Έβρος µπορεί και πρέπει να γίνει πρωταγωνιστής της ελλη-
νικής αγροτικής παραγωγής. Με τοπικής έµπνευσης εµπορικά
σήµατα θα δώσουµε στον Έβρο την ταυτότητα που του αξίζει και
θα εξασφαλίσουµε ένα βιώσιµο ισχυρό µέλλον για τους παραγω-
γούς του. Ο Έβρος έχει τη γη, έχει τους ανθρώπους, έχει τις δυ-
νατότητες. Αυτό που του λείπει είναι η στήριξη από ένα κράτος
που να ενδιαφέρεται πραγµατικά για την ανάπτυξή του και αυτήν
τη στήριξη θα τη φέρουµε εµείς µε ρεαλιστικές και εφαρµόσιµες
πολιτικές. 

Τίποτε από τα παραπάνω δεν γίνεται, κυρίες και κύριοι, µε επι-
δόµατα των 10.000 ευρώ. Αυτά είναι ψίχουλα, για να κλείσουν τα
µάτια σε αυτούς τους ανθρώπους εκεί πάνω που, πραγµατικά,
είναι οι ακρίτες µας και «φυλάνε Θερµοπύλες». Μόνο όσοι είπαν
πάνε εκεί και δουν την πραγµατική κατάσταση, τότε θα καταλά-
βουν τον πόνο αυτών των ανθρώπων. 

Βεβαίως, θα έπρεπε µια σοβαρή Κυβέρνηση, αν κάνει αυτό το
σχέδιο στον Νοµό Έβρου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω την άδειά σας για να κάνω µια ανακοίνωση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθου-
σας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γίνεται,
όµως, µε σοβαρές µακροπρόθεσµες επενδύσεις και στοχευµένες
πολιτικές σε βαθµό που τα επιδόµατα, όπως είπαµε, δεν θα είναι
παρά ένα αµελητέο ποσό. 

Αυτό λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το σχέδιο των
Σπαρτιατών και αυτό θα διεκδικήσουµε µέχρι τέλους για την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες, για τον ιερό τόπο που έχουµε την τύχη
να γεννηθούµε και θα τον τιµήσουµε και µε το παραπάνω, όπως
του αξίζει και όπως µας αξίζει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τώρα, κύριε Πλεύρη, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Ζαµπάρας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Να µι-

λήσει πρώτος και εγώ µιλάω µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Τον

λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Μιλτιάδης Ζαµπάρας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται να µην αναφερθώ
σε αυτά που ακούστηκαν και σήµερα και χθες εδώ στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής. 

Κυρία Αγαπηδάκη, σας θύµισε ο Βουλευτής µας, ο Παύλος Πο-
λάκης, τι λέγατε παλιότερα µε ένα ύφος αγοραίο, µε ένα ύφος
χυδαίο, µε ένα ύφος τοξικό. Και σήµερα, ήρθατε και µιλήσατε για
θεσµικότητα, για αρχές και αξίες. Αλλά, όταν στριµώχνεστε, όταν
θέτουµε ερωτήµατα και δεν λαµβάνουµε απαντήσεις, το µόνο
που κάνετε, σε µόνιµη βάση, είναι να επιστρέφετε στον παλιό
κακό σας εαυτό, που µάλλον είναι παλιός κακός διαχρονικός εαυ-
τός. Γιατί όταν στριµώχνεστε από την Αντιπολίτευση στα ερωτή-
µατα που αυτή θέτει, κουνάτε το δάχτυλο και δεν απαντάτε επί
της ουσίας, παρά µόνο µε φωνές, ύβρεις και µε έναν τοξικό λόγο
από το παρελθόν. 

Άρα, νοµίζω ότι ο ρόλος σας σήµερα εδώ, κυρία Αγαπηδάκη,
δεν είναι να µιλάτε µε αυτόν τον τρόπο, αλλά να δίνετε απαντή-
σεις. Θα ταίριαζε, λοιπόν, µία φράση που λέει «ουαί υµίν γραµ-
µατείς και φαρισαίοι υποκριτές» γιατί είναι καθαρά υποκριτικός
ο ρόλος σας. 

Χθες ακούσαµε για άλλη µια φορά τον κ. Βορίδη, µε αυτήν τη
γνωστή «βορίδειο λογική» αυτήν τη «βορίδειο» λάσπη και σπέ-
κουλα, τη «βορίδειο» αλητεία θα έλεγα, πιστή όµως στο δόγµα
διαχρονικά, µην αφήσεις την αλήθεια να χαλάσει µια ωραία ιστο-
ρία. Με µία οµιλία γκεµπελικής έµπνευσης και µε πρωτοφανή
ψεύδη επιχείρησε την πλήρη διαστρέβλωση της οµιλίας του Προ-
έδρου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ έθεσε -και αυτό έκανε και αυτό οφεί-
λουµε να κάνουµε και εµείς σαν Βουλευτές της Αντιπολίτευσης-
εύλογα ερωτήµατα που δηµιουργούνται σήµερα σε κάθε Έλληνα
πολίτη. Εµείς δεν παριστάνουµε ούτε τον ανακριτή ούτε τον ει-
σαγγελέα ούτε τον δικαστή ούτε προσπαθούµε να προκαταλά-
βουµε τη δικαιοσύνη, που εσείς και ο Πρωθυπουργός το κάνετε.
Εµείς θέτουµε επιτακτικά τα ερωτήµατα που απασχολούν σύσ-
σωµη την ελληνική κοινωνία, µε προτεραιότητα την αποκάλυψη
της αλήθειας και την απόδοση της δικαιοσύνης. 

Και εδώ µπαίνει ένα ζήτηµα, το λέµε εδώ και πάρα πολύ καιρό
αλλά ο Πρωθυπουργός κρύβεται. Εδώ και είκοσι τρεις ηµέρες ο
Πρωθυπουργός δεν έρχεται στη Βουλή να δώσει απαντήσεις. Δεν
έρχεται στη Βουλή να λογοδοτήσει. Θα πρέπει ο Πρωθυπουργός
να σταµατήσει να παίζει κρυφτό και να έρθει στη Βουλή να απο-
λογηθεί. 

Δεν δεχόµαστε, επίσης, αυτό που κάνετε το τελευταίο διά-
στηµα, που προσπαθείτε να δηµιουργήσετε µία συσκότιση, µο-
νταζιέρες, µέσα στη Βουλή. Χθες από τον κ. Βορίδη, από ποιους;
Από τους υπεύθυνους του µπαζώµατος, από τους υπεύθυνους
της εξεταστικής παρωδίας, που επιχειρούν µε κάθε τρόπο και σε
µόνιµη βάση τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Σας έχουµε καλέσει, λοιπόν, εδώ και βδοµάδες σε συζήτηση
πολιτικών Αρχηγών, µε αφορµή τη νέα τροπή που έχει λάβει το
έγκληµα των Τεµπών. Ωστόσο, εσείς επιλέγετε, για άλλη µια

φορά, να κρύβεστε. Αντί, λοιπόν, να αναλάβετε την πολιτική σας
ευθύνη, την πολιτική ευθύνη που σας αναλογεί, λειτουργείτε εν
κρυπτώ, προσαρµόζοντας κάθε φορά τη στρατηγική σας και τη
γραµµή σας, ανάλογα µε τις συνθήκες. 

Πώς είναι δυνατόν ο Πρωθυπουργός να κρύβεται εδώ και εί-
κοσι τρεις ηµέρες; Και αρχικά, ενώ επιχείρησε µία ήπια επίκληση
στο συναίσθηµα µε την πρώτη του συνέντευξη, µετά τις µεγαλει-
ώδεις συγκεντρώσεις για το έγκληµα των Τεµπών, σήµερα επι-
λέγει να αναθεωρήσει και να στραφεί εκ νέου σε µια επιθετική
ρητορική, µέσα από πολλές αντιφάσεις και µέσα από πολλές αλ-
ληλοσυγκρούσεις σε σχέση µε αυτά που λέει. 

Όσο λοιπόν και αν επιχειρείτε -και το κάνετε αυτό- να συσκο-
τίσετε την υπόθεση τόσο ρίχνετε λάδι στη φωτιά της κοινωνικής
οργής. Ο κόσµος απαιτεί αλήθεια και δεν µπορεί πλέον να τον
συγκρατήσει κανένας. 

Οι πολίτες έχουν χάσει -και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και κρίσιµο στοιχείο για τη δηµοκρατία µας, αλλά και για τη συ-
νέχεια- την εµπιστοσύνη τους στη δικαιοσύνη, στην πολιτική,
στους θεσµούς. 

Αλλά, αυτή η έλλειψη εµπιστοσύνης στους θεσµούς, είναι δικό
σας έργο, κυρία Υπουργέ. Εσείς είστε αυτή που επιλέγετε να
κρατάτε αυτήν την υπόθεση στο σκοτάδι. Το ίδιο, προφανώς,
έχετε κάνει και µε άλλες πτυχές του κράτους δικαίου, σε σχέση
µε τις υποκλοπές και µε την Πύλο.

Σήµερα στη Βουλή -για να µπω και στο θέµα µας, είναι σηµα-
ντικό- συζητάµε ένα εξαιρετικά κρίσιµο ζήτηµα, για το οποίο,
όµως, ως κοινωνία συνεχίζουµε να υστερούµε. Συζητάµε την κύ-
ρωση µιας διακρατικής συµφωνίας µε την Κύπρο για το θέµα των
µεταµοσχεύσεων, ένα ζήτηµα κυριολεκτικά ζωής και θανάτου για
χιλιάδες ασθενείς. Όσο σκληρό και αν ακούγεται, όµως, ο θάνα-
τος ενός ανθρώπου σήµερα µπορεί να προσφέρει την ευκαιρία
για ζωή σε κάποιον άλλο συνάνθρωπό µας. 

Ωστόσο στην Ελλάδα δεν έχουµε καταφέρει να αυξήσουµε
µέχρι σήµερα τα ποσοστά των ανθρώπων που επιλέγουν να γί-
νουν δωρητές οργάνων. Βρισκόµαστε ακόµα και σήµερα κάτω
από τον µέσο όρο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον
αφορά τη δωρεά οργάνων, γεγονός που αναδεικνύει την ανάγκη
για ενίσχυση της ενηµέρωσης και της κοινωνικής ευαισθητοποί-
ησης. Όσες διακρατικές συµφωνίες και αν συναφθούν, η πρα-
γµατική αλλαγή προϋποθέτει µια βαθύτερη µεταστροφή της
αντίληψης για δωρεά οργάνων. Οφείλουµε, λοιπόν, τόσο ως πο-
λιτεία όσο και ως ενεργοί πολίτες, να την προωθήσουµε ενεργά,
καλλιεργώντας µια κουλτούρα αλληλεγγύης και προσφοράς. 

Όσον αφορά τη συµφωνία µε την Κύπρο, ελπίζουµε ότι αυτού
του είδους οι συνεργασίες θα αποτελέσουν µόνο την αρχή µιας
ευρύτερης στρατηγικής συνεργειών µε όλες τις χώρες της Ευ-
ρώπης, συνέργειες και συνεργασίες που δεν θα περιορίζονται
µόνο στη διαχείριση των περιστατικών µεταµοσχεύσεων, αλλά
θα επεκτείνονται και στην ανταλλαγή τεχνογνωσίας, σε βέλτιστες
πρακτικές, σε ανταλλαγή επιστηµονικής γνώσης.

Όµως, γιατί τα λέω όλα αυτά; Γιατί, δυστυχώς, το κείµενο της
συµφωνίας δεν διασφαλίζει κάτι τέτοιο. Περιλαµβάνει µια γενικό-
τερη διατύπωση περί µελλοντικών ανταλλαγών γνώσεων, ερευ-
νητικών πρωτοβουλιών και διµερών συγκεντρώσεων, χωρίς
ωστόσο να προβλέπει σαφείς δεσµεύσεις ή συγκεκριµένους µη-
χανισµούς υλοποίησης. Πρόκειται, µέσα στο κείµενο µε τον
τρόπο που διατυπώνεται αυτό, για αόριστες ευχές χωρίς ουσια-
στική υπόσταση, χωρίς µετρήσιµα αποτελέσµατα και κυρίως
χωρίς τη ρητή δέσµευση για την παραγωγή αξιοποιήσιµων εγ-
γράφων που θα µπορούσαν να λειτουργήσουν ως εργαλεία πο-
λιτικής για τα συναρµόδια Υπουργεία, τους αρµόδιους οργανισ-
µούς, όπως είναι ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων, η
Ένωση Ασθενών και η Κοινωνία των Πολιτών. 

Πέρα, όµως, από τα κενά της συµφωνίας ελπίζουµε τουλάχι-
στον ότι θα συµβάλλει στη µείωση των εξαιρετικά µεγάλων χρό-
νων αναµονής για τους ασθενείς που χρήζουν µεταµόσχευση
νεφρού. Γι’ αυτό είµαστε και θετικοί για αυτήν τη συµφωνία. Οι
αναµονές στη χώρα µας αγγίζουν, σε ορισµένες περιπτώσεις,
ακόµα και τη δεκαετία γεγονός που καθιστά άµεσα την ανάγκη
για εξεύρεση λύσεων µε επιτακτικό τρόπο. Η δηµιουργία µίας
κοινής δεξαµενής δωρητών και ληπτών µε την Κύπρο ενδέχεται
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να αποτελέσει µια θετική εξέλιξη προς αυτή την κατεύθυνση, δί-
νοντας ελπίδα σε χιλιάδες νεφροπαθείς. 

Σήµερα, όµως -γιατί θα πρέπει να περιγράψουµε όλη την γκά-
µα και θα πρέπει να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους-, οι
διακηρύξεις της Κυβέρνησης για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που
βρίσκεται σε οριακή κατάσταση, είναι αναντίστοιχες µε τις ανά-
γκες, απολύτως αναντίστοιχες µε τις ανάγκες και των ασθενών
και των πολιτών. 

Νοσοκοµεία καταρρέουν, ιδιαίτερα τα νοσοκοµεία της επαρ-
χίας. Τα κέντρα υγείας της επαρχίας είναι σήµερα ανήµπορα να
ανταποκριθούν, παρά την «πλάτη» που βάζει το υγειονοµικό προ-
σωπικό, στις αυξηµένες ανάγκες των πολιτών. Οι γιατροί µετακι-
νούνται από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο. Στη δική του περιοχή,
αλλά και σε πολλούς άλλους επαρχιακούς νοµούς, είναι κανόνας,
είναι κάτι που γίνεται σε µόνιµη βάση η µετακίνηση των γιατρών.
Φάρµακα βρίσκονται σε συνεχή ανεπάρκεια, ενώ οι ασθενείς ανα-
γκάζονται να περιµένουν µήνες για µία απλή εξέταση. Γνωστό
είναι, επίσης, το δυσβάσταχτο κόστος της ιατροφαρµακευτικής
περίθαλψης για τους περισσότερους συµπολίτες µας, οι οποίοι
αδυνατούν να ανταποκριθούν στις δαπάνες για τις θεραπείες
τους.

Όσο λοιπόν και αν επιχειρεί ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Γεωρ-
γιάδης και εσείς, κυρία Αγαπηδάκη, να ωραιοποιήσετε µια κατά-
σταση, η αλήθεια, πραγµατικά, η σκληρή αλήθεια είναι ότι όλοι
προσευχόµαστε να µην χρειαστεί να βρεθούµε αντιµέτωποι µε
αυτή την ατέρµονη ταλαιπωρία, που δυστυχώς πολλές χιλιάδες
συµπολιτών µας βρίσκονται καθηµερινά.

Το πιο εξοργιστικό, κυρία Υπουργέ, είναι ότι οι περισσότεροι
πολίτες σήµερα πληρώνουν υψηλές ασφαλιστικές εισφορές,
προσδοκώντας προφανώς σε ένα αξιοπρεπές επίπεδο υπηρε-
σιών υγείας, το οποίο όµως δεν παρέχεται στους πολίτες.

Απαιτείται λοιπόν -και κλείνω την οµιλία µου- άµεση ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Απαιτείται γενναία χρηµατοδό-
τηση, που δεν βλέπουµε εδώ και έξι χρόνια. Απαιτούνται ουσια-
στικές αυξήσεις σε µισθούς των γιατρών, που ούτε αυτό το
βλέπουµε τα τελευταία έξι χρόνια, καθώς και κίνητρα για την προ-
σέλευση προσωπικού ιδίως σε υποστελεχωµένες υγειονοµικές
δοµές της περιφέρειας. Χρειάζονται σύγχρονες υποδοµές, ενί-
σχυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µείωση της συµµε-
τοχής στα φάρµακα και διασφάλιση στην επάρκειά τους στην
αγορά.

Κάθε πολίτης, λοιπόν, αυτής της χώρας πρέπει να αισθάνεται
ασφαλής, γνωρίζοντας πως όταν και όποτε χρειαστεί κάτι, θα του
παρασχεθεί η µέγιστη δυνατή ιατρική φροντίδα. Μόνο τότε θα
µπορούσαµε να µιλάµε για ένα κράτος πρόνοιας αντάξιο των ευ-
ρωπαϊκών εταίρων µας. Και µόνο τότε θα µπορεί η Κυβέρνηση
να επαίρεται για τα επιτεύγµατά της.

Μέχρι τότε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
δρόµος που έχουµε µπροστά µας είναι µακρύς και απαιτεί σο-
βαρή και υπεύθυνη δουλειά, κυρίως από εσάς που κυβερνάτε έξι
χρόνια και δεν έχετε κάνει το παραµικρό για να υλοποιήσετε και
να στηρίξετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Πλεύ-

ρης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οπωσ-

δήποτε σήµερα συζητάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. Βλέπουµε,
όµως, ότι όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί οι οποίοι πήραν τον λόγο δεν
είχαν καµία αναφορά να κάνουν για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Είναι βέβαιο ότι οι πολιτικοί Αρχηγοί έχουν τη δυνατότητα να ανα-
φέρονται σε καίρια και κοµβικά θέµατα της επικαιρότητας, αλλά
αποτελεί σεβασµό και ως προς το Κοινοβούλιο να λες έστω κάτι
και για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Έρχοµαι τώρα, επειδή έγινε µεγάλη κουβέντα αναφορικώς µε
την κριτική που συνδέεται µε την τραγωδία των Τεµπών, να απα-
ντήσω ευθέως και στο ερώτηµα του κ. Χαρίτση. Προφανώς, όταν
κάτι διερευνάται από την ποινική δικαιοσύνη, διερευνώνται εγκλη-
µατικές αµέλειας ή εγκλήµατα από δόλο. Άρα, δεν τίθεται θέµα
ότι µια τραγωδία δεν µπορεί να είναι συγχρόνως και έγκληµα και

γι’ αυτό διερευνάται από τη δικαιοσύνη.
Η κοµβική και βασική διαφορά είναι ποιος κάνει αυτή την

έρευνα. Διότι αυτή τη στιγµή η Αντιπολίτευση έχει προσχωρήσει
σε µία θέση ουσιαστικά που επιθυµεί η έρευνα να µη γίνεται από
τη δικαιοσύνη, αλλά να επανέλθουµε στις πλατείες και στα λαϊκά
δικαστήρια. Θα σας εξηγήσω τι σηµαίνει εργαλειοποίηση και πώς
η Αντιπολίτευση ουσιαστικά εργαλειοποιεί µία τραγωδία για µι-
κροκοµµατικό όφελος.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, σήµερα, δικάζεται σε δεύτερο
βαθµό η δίκη για το Μάτι. Στο Μάτι είχαµε πάνω από εκατό νε-
κρούς. Στον πρώτο βαθµό καταδικάστηκαν όσοι καταδικάστηκαν
για πληµµελήµατα, πολιτικά πρόσωπα του ΣΥΡΙΖΑ αθωώθηκαν
και έκανε έφεση ο εισαγγελέας για δεύτερο βαθµό και έχουν
έρθει γύρω στις δέκα δικογραφίες για το Μάτι, προκειµένου να
ερωτηθεί η Βουλή αν θα κάνει προκαταρκτική για πολιτικά πρό-
σωπα, Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ.

Είδατε µία ανακοίνωση της Νέας Δηµοκρατίας για την αθωω-
τική πρωτόδικη απόφαση, να µιλήσει για σκάνδαλο της δικαιοσύ-
νης και ότι έπρεπε να καταδικαστούν πολιτικοί; Είδατε από τη
Νέα Δηµοκρατία να έχει κάνει µία δήλωση για την εν εξελίξει δίκη
και να λέει: «κακώς δικάζονται για πληµµελήµατα, πρέπει να δι-
καστούν για κακουργήµατα»; Είδατε τη Νέα Δηµοκρατία να φέρ-
νει εδώ τη σύσταση προκαταρκτικής, επειδή έχουν διαβιβαστεί
απλώς φάκελοι µε µηνύσεις συγγενών, συγγενών που πονάνε και
αυτοί στο Μάτι; Γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν εργαλειοποίησε ποτέ
τη δικαιοσύνη, δεν εργαλειοποίησε ποτέ τις τραγωδίες.

Τι έρχεστε εσείς να κάνετε εδώ; Έρχεστε και ουσιαστικά έχετε
διαµορφώσει ένα πλαίσιο, που ό,τι και να πει η δικαιοσύνη αύριο
το πρωί, να µπορείτε να το αµφισβητήσετε. Όταν η δικαιοσύνη
λέει κάτι που µας συµφέρει, είναι καλές οι αποφάσεις. Αν πει κάτι
που δεν µας αρέσει, αυτοµάτως υπάρχει πρόβληµα στη δικαιο-
σύνη.

Και επειδή µας προκάλεσε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Βελόπουλος, εµείς κάθε φορά που µιλήσαµε για πρόβληµα
στη δικαιοσύνη πράξαµε. Διότι Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιο-
σύνης του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παπαγγελόπουλος, έχει καταδικαστεί για
δύο υποθέσεις µε αµετάκλητη απόφαση για παρέµβαση σε ει-
σαγγελικούς λειτουργούς. Άρα, όταν εµείς µιλούσαµε για παρεµ-
βάσεις στη δικαιοσύνη, δεν προσβάλαµε ποτέ τον θεσµό της
δικαιοσύνης και αυτό πια έχει αποδειχθεί µε αµετάκλητη δικα-
στική απόφαση.

Σε όλο, λοιπόν, αυτό το πλαίσιο µπορούµε να αντιληφθούµε
πλήρως την πολιτική κόντρα που µπορεί να υπάρχει. Φτάνουµε
στο σηµείο να ανεχόµαστε και µια άδικη κριτική που γίνεται, ότι
δήθεν συγκαλύπτουµε, αλλά -µε συγχωρείτε- αυτό που ξεκίνησε
τις τελευταίες µέρες και στο οποίο προσχώρησε ουσιαστικά και
µε τη χθεσινή του τοποθέτηση ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ότι εµµέσως µε τα ερωτήµατα που θέτει
συνδέει τον θάνατο ενός ανθρώπου µε δολοφονία που µπορεί να
έχει διαπράξει η Κυβέρνηση, δεν θα το ανεχθούµε. Πλέον θα
απαντάµε και θα απαντάµε µε το ύφος που πρέπει.

Έχουµε ανεχθεί συνεχείς προσβολές σε αυτή την τραγωδία,
προσβολές οι οποίες φτάνουν στο σηµείο να κατηγορούµαστε
ως εγκληµατική οργάνωση και πλέον να αρχίζει να ανοίγει µια
κουβέντα ότι εµείς θέλουµε να δολοφονήσουµε ανθρώπους.
Αυτό το πράγµα είναι µια κατρακύλα, µια χυδαιότητα που θα στα-
µατήσει εδώ πέρα. Το περιµέναµε να το ακούµε από την κ. Κων-
σταντοπούλου. Δεν περιµέναµε, όµως, σιγά-σιγά άλλα κόµµατα
και δη αυτά που έχουν κυβερνήσει να προσχωρούν σε τέτοιες
θέσεις.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε και είναι ένα
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Είναι η κύρωση, αλλά γίνεται συνο-
λικά η κουβέντα για τις µεταµοσχεύσεις.

Πρέπει να δούµε, επειδή πολλοί αναφέρθηκαν στην πρόοδο
την οποία έχει κάνει η χώρα, ότι είναι πολύ σηµαντική η πρόοδος
στο κοµµάτι των µεταµοσχεύσεων. Και αυτό συνδέεται µε δρά-
σεις οι οποίες έγιναν και από τη νυν Κυβέρνηση και από την προ-
ηγούµενη το 2019 - 2023. Διότι ο νόµος που ψηφίστηκε τον
Μάρτιο του 2023 σε µεγάλο βαθµό ήταν το σηµαντικό εφαλτήριο
προκειµένου να έχουµε ένα καλύτερο πλαίσιο στο κοµµάτι των
µεταµοσχεύσεων και πολύ καλύτερο αυτή τη στιγµή αποτέλεσµα,
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µε µια πολύ µεγάλη άνοδο στις µεταµοσχεύσεις.
Ήταν ένας νόµος του οποίου τη νοµοπαρασκευαστική επι-

τροπή είχε κάνει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κοντοζαµάνης και
εν συνεχεία, είχα την τύχη εγώ και ως Υπουργός Υγείας, µαζί µε
την Αναπληρώτρια, την κ. Γκάγκα, να το εισηγηθούµε εδώ πέρα,
στο Κοινοβούλιο, µε δύσκολες αποφάσεις, πολύ υψηλού βιοηθι-
κού προβληµατισµού. Το να µη µένεις µόνο στον εγκεφαλικό θά-
νατο και να πηγαίνεις και στον κυκλοφορικό θάνατο να ξέρετε ότι
αυτό δεν ήταν κάτι που δεν είχε αντιδράσεις και στην επιστηµο-
νική κοινότητα, αλλά είναι ένα σηµαντικό βήµα το οποίο µπορεί
να ενισχύσει το κοµµάτι των µεταµοσχεύσεων, να αλλάξουµε το
πλαίσιο της συναίνεσης, διότι τελικά είχε αποδειχθεί ότι το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο, µε την εικαζόµενη συναίνεση είχε ένα αντί-
θετο αποτέλεσµα.

Δώσαµε µια εµπιστοσύνη παραπάνω να ερµηνεύεται αυτή η
συναίνεση από τους συγγενείς, όχι, όµως, όπως οι ίδιοι επιθυ-
µούν να την ερµηνεύσουν, αλλά δίνοντας τη δυνατότητα να
δούµε την πραγµατική βούληση του ανθρώπου εάν θα ήθελε να
δωρίσει τα όργανά του, µε διαδικασίες που γίνονται τώρα από
την πολιτική ηγεσία σε εφαρµογή αυτού του νόµου να καλυ-
φθούν όλες οι θέσεις για να γίνεται η σωστή ενηµέρωση στους
συγγενείς και να µπορούν να συναινούν, προκειµένου να σωθούν
άνθρωποι.

Πραγµατικά, το κοµµάτι των µεταµοσχεύσεων είναι ένα κε-
ντρικό πλαίσιο ανθρωπιάς στο οποίο µπορούµε να πούµε ότι µε
τις πράξεις τις οποίες κάναµε, µε τη νοµοθέτηση, αλλά και µε την
κάλυψη όλων αυτών των θέσεων έχουµε δώσει πια τα εχέγγυα
να είµαστε σε καλύτερους αριθµούς από αυτούς που ήµασταν
τώρα, συµφωνώντας, όµως, και µε τις αναφορές που έγιναν από
τους περισσότερους εδώ πέρα εισηγητές, ότι υπάρχει ακόµα κα-
λύτερο και περισσότερο πλαίσιο να γίνουµε ακόµα πιο αποτελε-
σµατικοί, χωρίς όµως να υποτιµούµε µια πολύ µεγάλη δουλειά η
οποία έχει γίνει.

Με συγχωρείτε, αλλά, επειδή λίγο-πολύ από όλους άκουσα ότι
είναι θετικοί στις µεταµοσχεύσεις, δεν θα πρέπει σε καµία περί-
πτωση να δηµιουργούµε ένα κλίµα ανασφάλειας, όπως ειπώθηκε
από έναν εκ των ειδικών αγορητών και συγκεκριµένα, της Νίκης.
Θα πρέπει να ξέρουν όλοι οι άνθρωποι εδώ πέρα ότι το πλαίσιο
είναι τόσο διασφαλιστικό που δεν κινδυνεύει.

Με συγχωρείτε, αλλά ακούστηκε από αυτό εδώ το Βήµα το «να
σώζουµε ανθρώπους, αλλά να µη σκοτώνουµε». Δεν πρέπει να
υπάρξει ποτέ κανένα υπονοούµενο και να πιστεύει κανένας ότι οι
διαδικασίες οι οποίες γίνονται για βεβαίωση του θανάτου πά-
σχουν σε οποιοδήποτε στάδιο. Το πλαίσιο είναι το πιο αυστηρό
πλαίσιο που υπάρχει, προέρχεται από τις ίδιες τις ευρωπαϊκές
Οδηγίες. Στην πραγµατικότητα, δεν συνδέεται αυτός τον οποίο
διαπιστώνουµε, αυτός ο οποίος κάνει τη λήψη και αντίστοιχα,
επειδή υπάρχει το µητρώο αυτών που λαµβάνουν το µόσχευµα,
σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να υπάρχει η παραµικρή υπόνοια.

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις πρέπει να στηρίξουµε όλοι το
πλαίσιο το οποίο αυτή τη στιγµή υπάρχει και όπου χρειαστεί εν-
δεχοµένως να βελτιωθεί να βελτιωθεί, ώστε να έχουµε το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσµα για τις µεταµοσχεύσεις. Η συγκεκρι-
µένη σύµβαση, η οποία κυρώνεται είναι µία πολύ σηµαντική σύµ-
βαση, γιατί µε µία αδελφή χώρα, την Κύπρο, δίνουµε τη δυνατό-
τητα ουσιαστικά να έχουµε εκατέρωθεν οφέλη από όλη αυτή τη
διαδικασία και σε επίπεδο µοσχευµάτων και σε επίπεδο τεχνο-
γνωσίας και σε επίπεδο καλών πρακτικών.

Και γυρίζοντας στην αρχική κουβέντα, τουλάχιστον και αυτό
είναι µια παράκληση προς τους συναδέλφους και στους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, να έρχονται εδώ να το-
ποθετούνται για όλα τα θέµατα, αλλά, όταν υπάρχει και ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο το οποίο έχει πολύ µεγάλο κοινωνικό πρό-
σωπο, µε κόσµο που µας ακούει αυτή τη στιγµή και περιµένει να
βρει την ελπίδα σε µια µεταµόσχευση, είτε αυτό µπορεί να είναι
σε νεφρό είτε σε άλλα όργανα, ας κάνουν τον κόπο να µιλήσουν
και ένα λεπτό για αυτό το νοµοσχέδιο, για να δείξουµε ότι υπάρ-
χουν και πράγµατα στα οποία µπορούµε να συµφωνούµε και να
παραµερίζουµε, έστω και για λίγο, την τοξικότητα την οποία προ-
σπαθεί µε έναν άκρως προσβλητικό και συκοφαντικό τρόπο να
φέρει η Αντιπολίτευση σε βάρος της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθούµε δυστυχώς και

εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής, όχι µόνο τις τελευταίες µερι-
κές ώρες, αλλά ηµέρες, κάτι το οποίο επιβεβαιώνεται, δυστυχώς,
και από τις τοποθετήσεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ότι
υπάρχει µια µεθοδική προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας -της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, πιο συγκεκριµένα- να επεν-
δύσει ακριβώς στη διαµόρφωση και τη συντήρηση ενός τοξικού
λόγου. Και αυτό γίνεται ακόµα και όταν η Νέα Δηµοκρατία εκµε-
ταλλεύεται δηλώσεις, σκόπιµες ή άστοχες, από κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, τις οποίες δηλώσεις η ίδια τελικά η Κυβέρνηση
εργαλειοποιεί µε µαεστρία.

Ο στόχος αυτής ακριβώς της εργαλειοποίησης είναι να οµα-
δοποιήσει την Αντιπολίτευση απέναντί της, να βάλει στο κάδρο
της τοξικής αντιπαράθεσης όλα τα κόµµατα και το κόµµα το δικό
µας, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής. Και πιστεύει πως έτσι, θα
διαγράψει αυτό το οποίο πρώτοι οι πολίτες αναγνωρίζουν και
γνωρίζουν, ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν, είναι και παραµένει µια δύναµη
ευθύνης και υπευθυνότητας. Η υπευθυνότητα δεν είναι αδυναµία
και δεν πρέπει να εκλαµβάνεται ως αδυναµία πρώτα και κύρια
από την Κυβέρνηση. Διότι η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι ο δρόµος
της ευθύνης, των θεσµών, ο δρόµος της υπευθυνότητας που
έχουµε ακολουθήσει είναι ο µόνος δρόµος που έχει πλήξει και
την ίδια την Κυβέρνηση, αλλά -το κυριότερο- έχει οδηγήσει σε
αποκαλύψεις και σε επιτυχίες την προσπάθεια να αναδειχθεί η
αλήθεια και στα Τέµπη, αλλά και σε όλες τις υποθέσεις οι οποίες
απασχολούν την κοινωνία µας.

Εµείς, λοιπόν, αυτόν τον δρόµο της ευθύνης και της υπευθυ-
νότητας, ό,τι και να κάνετε, θα συνεχίσουµε να τον περπατάµε,
θα κάνουµε αυτό που κάναµε και αυτό που θα κάνουµε και στο
µέλλον, το ελάχιστο, αλλά ιερό, τελικά, θεσµικό µας καθήκον, να
οδηγήσουµε τους υπευθύνους ενδεχόµενων ποινικών πράξεων
στον φυσικό τους δικαστή.

Και επειδή άκουσα τον κ. Πλεύρη νωρίτερα, τον αξιότιµο Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, να λέει ότι:
«Εµείς εδώ το κάναµε και θα το κάνουµε όποτε υπάρχουν, και δεν
το κάναµε µε απλές µηνύσεις και εγκλήσεις σε άλλες υποθέσεις»
-αναφέρθηκε στην τραγωδία στο Μάτι- µα, ένα λεπτό, θέλω να πω
το εξής. Όταν υπήρχε δικογραφία της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας
τον Νοέµβριο του 2023, αυτό ακριβώς δεν κάνατε; Δεν οδηγήσατε
τον κ. Καραµανλή και τον κ. Σπίρτζη τότε στον φυσικό δικαστή και
δεν ενεργοποιήσατε τη διαδικασία που ορίζει το άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος, ενώ δεν υπήρχε απλώς µία έγκληση ή µία µήνυση,
όπως είπε ο κ. Πλεύρης, αλλά ολόκληρη δικογραφία.

Άρα, σας τη χαρίζουµε την τοξικότητα. Χαρίζουµε, αυτό που
είπε ο κ. Μαρινάκης, τον βούρκο. Είπε ο κύριος Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος για βούρκο. Δεν είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι οδη-
γούµε τη χώρα στον βούρκο, είναι η Νέα Δηµοκρατία και η Κυ-
βέρνηση που προσπαθεί να βουλιάξει τη χώρα σε έναν βούρκο
τοξικότητας. Και αυτό είναι πολύ προβληµατικό να συµβαίνει
όταν η δηµοκρατία βάλλεται πανταχόθεν και διεθνώς. Και είναι
κάτι στο οποίο, νοµίζω ότι οι περισσότεροι τουλάχιστον, συµφω-
νούµε. 

Η δηµοκρατία είναι ένα πολίτευµα προς υπεράσπιση. Και η
υπεράσπιση της δηµοκρατίας ξεκινά από τους θεσµούς της, το
κράτος δικαίου, τη δικαιοσύνη, τις ανεξάρτητες αρχές. Πώς είναι
δυνατόν να κραδαίνουν το δάχτυλο και να δείχνουν µε το χέρι οι
άνθρωποι, οι οποίοι και στην προηγούµενη περίοδο επετίθεντο
και τώρα επιτίθενται σε δικαστές, σε επικεφαλής ανεξάρτητων
αρχών, και κρατούν ανεφάρµοστη απόφαση ανωτάτου διοικητι-
κού δικαστηρίου, του Συµβουλίου της Επικρατείας, για τις υπο-
κλοπές; Πώς είναι δυνατόν; Για παράδειγµα, ποιος µπορεί να
ξεχάσει τη δήλωση του Υπουργού Υγείας ότι ο Πρόεδρος της
ΑΔΑΕ ήταν στα όρια της εσχάτης προδοσίας; Αυτά τα ξεχνάµε;
Ποιοι είναι αυτοί που επιτίθενται στις αρχές και στη δικαιοσύνη;
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Και ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι την εµπιστοσύνη των πολιτών
στους θεσµούς, δεν τη θέλουν απλώς ως ένα σύνθηµα και µια
καραµέλα, αλλά θέλουν να την εγγυηθούν, να την ενισχύσουν;
Αυτοί είναι το ΠΑΣΟΚ. Και όλοι εµείς πρέπει τελικά, πέρα και
πάνω από κοµµατικές αντιπαραθέσεις, να είµαστε αρωγοί και εγ-
γυητές ακριβώς της προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας
των δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών, εγγυητές της ανε-
ξαρτησίας των ανεξάρτητων αρχών και τελικά, µέσα από τις πο-
λιτικές µας, να ενισχύουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών στους
θεσµούς.

Και δεν είµαστε εµείς αυτοί που αλλάξαµε. Η Νέα Δηµοκρατία
κάποτε έλεγε τα ίδια, αλλά τώρα κάνει τα ίδια µε προηγούµενες
κυβερνήσεις. Δεν είµαστε εµείς αυτοί που αλλάξαµε. Είναι η Νέα
Δηµοκρατία αυτή που άλλαξε, και αυτό είναι πάρα πολύ κρίσιµο
στις ταραγµένες εποχές που ζούµε.

Πρέπει να θυµηθούµε ότι οι θεσµοί, το κράτος δικαίου και το
κοινωνικό κράτος είναι οι δύο βάσεις πάνω στις οποίες θα στηρι-
χθεί η υπεράσπιση της δηµοκρατίας. Και το κοινωνικό κράτος
στηρίζεται στο τρίπτυχο των δηµόσιων πολιτικών για εργασία,
υγεία και παιδεία.

Και µιλώντας για παιδεία, θα κάνω µια µικρή παρένθεση, αλλά
πολύ κρίσιµη. Έχουµε από το πρωί νέες εµπρηστικές δηλώσεις
του Υπουργού Παιδείας, που λειτουργεί πλέον ευθέως ως πλασιέ
ξένων πανεπιστηµίων. Αντί να µιλήσει για την παιδεία ως ένα δη-
µόσιο αγαθό, αντί να υπερασπίσει και να ενισχύει το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο και την εξωστρέφειά του, να µιλήσει και να συµφω-
νήσουµε όλοι για την ανάγκη να έχουµε και άλλα κοινά προγράµ-
µατα και συνέργειες των δηµοσίων πανεπιστηµίων µε ξένα πανε-
πιστήµια υψηλού κύρους, ο Υπουργός κ. Πιερρακάκης µιλά
εµµονικά για πανεπιστήµια που έρχονται ως παραρτήµατα, ενώ
αυτά είναι ήδη εδώ. Ο κ. Πιερρακάκης έχει επιδοθεί σε έναν
αγώνα προβολής πανεπιστηµίων και κολλεγίων που εδώ και δε-
καετίες υπάρχουν στη χώρα.

Τι να κάνουµε; Όσο και να φωνάζει, όσο και να επιµένει, δεν µπο-
ρεί να ανέβει η κατάταξη ενός πανεπιστηµίου επειδή το θέλει ο
Υπουργός. Θα συνεχίσει να είναι ένα πανεπιστήµιο κάτω από έξι
δηµόσια πανεπιστήµια. Τι είπαµε εµείς µε την πρότασή µας; Να
αναβαθµίσουµε τη δηµόσια παιδεία. Τι λέµε για τα πανεπιστήµια
που θα έρθουν, όταν θα έρθουν, µετά την αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 του Συντάγµατος, αν έρθει αυτή η αναθεώρηση ποτέ; Να
είναι ανώτερα από τα δηµόσια πανεπιστήµια. Τι βλέπουµε σήµερα;
Παραρτήµατα Πανεπιστηµίων κατώτερα από ελληνικά δηµόσια πα-
νεπιστήµια.

Για παράδειγµα, το Πανεπιστήµιο Αθηνών είναι στο 1,4% των
πανεπιστηµίων παγκοσµίως. Το Πανεπιστήµιο Κρήτης είναι στο
3,8% των πανεπιστηµίων διεθνώς. Άρα, είναι πολύ ανώτερα από
κάποια άλλα ποσοστά που ακούµε για κάποια παραρτήµατα που
έρχονται στην Ελλάδα ή, ορθότερα, είναι ήδη εδώ. Γιατί δεν τα
λέει αυτά ο κ. Πιερρακάκης; Γιατί δεν λέει τα ποσοστά αριστείας
τελικά των δηµοσίων πανεπιστηµίων της χώρας µας; Είναι Υπουρ-
γός Παιδείας ή είναι «Υπουργός Εµπορίου»

Η αλήθεια είναι σαφής και δεν διαστρέφεται και προκύπτει από
αριθµούς. Ένα πανεπιστήµιο που δεν είναι η Σορβόννη των υψη-
λών προδιαγραφών, όπως ήθελε ο κύριος Υπουργός πέρυσι να
διαφηµίζει, είναι ένα πανεπιστήµιο που δεν έρχεται καν γιατί είναι,
ήδη, εδώ από το 1995. Η βόρεια Σορβόννη, είναι βόρεια Αθήνα
εδώ και πολλές δεκαετίες. Το γνωρίζει η χώρα. Το γνωρίζει η
αγορά. Το γνωρίζουν οι φοιτητές. Το γνωρίζουν οι ακαδηµαϊκοί
δάσκαλοι. Όλοι το γνωρίζουν, εκτός από το Γραφείο του Υπουρ-
γού και µια «γαλάζια σφαίρα» στα σόσιαλ µίντια.

Και επειδή εκτέθηκε ανεπανόρθωτα το Υπουργείο Παιδείας,
εζήλωσε τη δόξα των οµάδων προπαγάνδας, και έχουµε σήµερα
ένα στρατηγικό κορεσµό πληροφορίας, που προκαλεί σύγχυση,
και µια γνωστική παράλυση τελικά στους αναγνώστες όλων
αυτών των ειδήσεων, ώστε να µη γίνεται αντιληπτό το πραγµα-
τικό, ότι δεν έχουµε µεταρρύθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης,
δεν έχουµε αναβάθµιση της παιδείας µε αυτή την παρέµβαση του
Υπουργού Παιδείας και του Υπουργείου Παιδείας πέρυσι.

Και επισήµως µιλά σήµερα ο ίδιος Υπουργός σε αυτήν την κοι-
νωνική συγκυρία για δολοφονία πανεπιστηµίων. Αυτό πια δεν
είναι έλλειψη ενσυναίσθησης, είναι κυνισµός, είναι κατάδυση στα

βάθη της τοξικότητας. Και η ουσία είναι ότι δεν λέγεται ούτε µία
λέξη για τον εθνικό διάλογο για την παιδεία, δεν λέγεται λέξη για
τη συνταγµατική Αναθεώρηση που παρακάµφθηκε για να κάνουν
κάποιοι µπίζνες εύκολα και γρήγορα, λέξη για τη νοµοθετική
πρωτοβουλία, που απλώς ανωτατοποιεί κολλέγια, λέξη για το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, µόνο για τα παραρτήµατα.

Έπεσαν οι µάσκες. Αποδείχθηκε η εξαπάτηση. Και δικαιώθηκε
απολύτως το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και οι πολιτικές του από-
ψεις και θέσεις από πέρυσι, όταν κάναµε τη διάκριση κερδοσκο-
πικών και µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων, κέρδους και µη
κέρδους. Είναι η εµπορευµατοποίηση της ανώτατης παιδείας,
έντεκα παραρτήµατα από τα οποία τα εννέα είναι, ήδη, εδώ ως
κολλέγια -άρα κερδοσκοπικά κολλέγια που θα γίνουν κερδοσκο-
πικά παραρτήµατα- και δύο κερδοσκοπικά πανεπιστήµια της Κύ-
πρου. Αυτή είναι η εξαπάτηση. Και αυτή είναι η δικαίωση των
δικών  µας  θέσεων από πέρυσι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ και ένα λεπτό για το θέµα της υγείας για το οποίο
συζητούµε σήµερα και για το οποίο βέβαια τοποθετήθηκε ο ει-
σηγητής µας, ο κ. Τσίµαρης, ήδη και για την πρόοδο που έχει
συµβεί στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων. Συµφωνώ µε τον κ.
Πλεύρη ότι η πρόοδος αυτή πρέπει να συνεχίσει και να υπάρχει
ένα θεσµικό πλαίσιο ακόµη πιο ισχυρό, ώστε να υπάρχει και τό-
νωση της αξιοπιστίας των µεταµοσχεύσεων, γιατί είναι πράγµατι
µια επιλογή ανθρωπιάς και κρίσιµο για την υγεία των ανθρώπων
σε όλον τον πλανήτη και στη χώρα µας. Όµως, ξέρετε, οι συγκρί-
σεις µε την Κύπρο -το είπε και ο κ. Τσίµαρης νωρίτερα- είναι κα-
ταθλιπτικές, και στις απολαβές και στις συνθήκες απασχόλησης
των ιατρών στο εκεί σύστηµα υγείας.

Είναι πολύ θλιβερό αυτό να συµβαίνει εις βάρος της χώρας
µας, µιας χώρας µε βαθιές ρίζες κοινωνικού κράτους, µε ένα
βαθύ κοινωνικό κεκτηµένο, να έχουµε τέτοια ελλιπή ανταπόκριση
της χώρας µας, της πολιτείας µας, στις συνταγµατικές επιταγές
για τη δηµόσια υγεία, τέτοια εγκατάλειψη του υγειονοµικού κε-
κτηµένου του ΕΣΥ. Και αυτό πια µεταφράζεται, και το βλέπει κα-
νείς στη συστηµατική υποστελέχωση των δηµόσιων δοµών
υγείας, στις συνθήκες που επικρατούν στα περισσότερα νοσο-
κοµεία και τα κέντρα υγείας της χώρας µας, µε προσωπικό το
οποίο πράγµατι είναι στα όρια της κατάρρευσης, και της σωµα-
τικής, αλλά και της ψυχικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν µελέτες από το Πάντειο Πανεπιστήµιο και το Πανε-
πιστήµιο Θεσσαλίας που µιλούν για σιωπηρή παραίτηση, ένα ψυ-
χολογικό φαινόµενο παραίτησης των γιατρών και νοσηλευτών
που καλούνται, όπως σωστά ειπώθηκε, για παράδειγµα στην
επαρχία, πολλές φορές να καλύπτουν και άλλα νοσοκοµεία σε
γειτονικούς νοµούς. Όλο αυτό έρχεται σε πλήρη αντίστιξη µε
κάτι το οποίο ο Υπουργός Υγείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε µε αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τη φράση
του Υπουργού Υγείας ότι «η ζωή είναι ωραία», αρκεί να µη χρει-
άζεται να πας στο δηµόσιο νοσοκοµείο προφανώς περιµένοντας
υπηρεσίες υγείας όταν το νοσοκοµείο της πόλης σου ή το κέντρο
υγείας της περιοχής σου δεν µπορεί να στις παράσχει και αρκεί
να µην είσαι και γιατρός ή νοσηλευτής σε δηµόσιο νοσοκοµείο,
όπου αισθάνεσαι εγκαταλελειµµένος, παρά τα πικρά µαθήµατα
της πανδηµίας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η υγεία στην Ελλάδα που
νοσεί δεν µπορεί να θεραπευτεί ούτε µε επικοινωνιακά τεχνά-
σµατα ούτε µε απλά παυσίπονα. Έχει ανάγκη από µια βαθιά διά-
γνωση και ένα ολιστικό και αποδοτικό θεραπευτικό πρωτόκολλο,
διότι τελικά το κοινωνικό κράτος, το κοινωνικό κεκτηµένο είναι
εγγύηση δηµοκρατίας και είναι το βασικό, το κύριο µέσο για τη
µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων. Αυτή είναι µια πολύ µεγάλη
και ειλικρινής συζήτηση που πρέπει κάποτε να ανοίξει σε επίπεδο
στρατηγικό, πολιτικό µε άλλους όρους, µε ένα προοδευτικό πρό-
σηµο κοινωνικής πολιτικής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, η κ. Αγαπηδάκη.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω ένα σχόλιο πριν ξεκινήσω το κύριο
µέρος της οµιλίας για το σηµερινό ζήτηµα. Επειδή είµαι ένας
πάρα πολύ σοβαρός άνθρωπος, όχι υποκριτής, ούτε σοβαροφα-
νής, όταν ήµουν απλή πολίτης, το έχω πει και άλλη φορά, έκανα
και ψυχαναλυτικό χιούµορ. Την ανάρτηση που διάβασε σήµερα
πάλι ο κ. Πολάκης, την έχω γράψει δέκα χρόνια πριν, η οποία
είναι προφανέστατα αλληγορική. Και ως ψυχολόγος, ξέρετε,
εµείς το έχουµε αυτό το κουσούρι οι ψυχολόγοι, κάνουµε και τέ-
τοιο χιούµορ ψυχαναλυτικό, µπορώ να πω φροϋδικό, µε σκοπό
να ασκήσουµε κριτική. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς την ανασύ-
ρει δέκα χρόνια µετά για να µου ασκήσει κριτική. Δεν µπορεί να
ασκήσει κριτική στα πεπραγµένα µου -µου το έχει κάνει και άλλη
φορά ο κ. Πολάκης και πολλοί άλλοι- ούτε στα πεπραγµένα της
Κυβέρνησης και προσπαθούν να αποδοµήσουν την προσωπικό-
τητα των ανθρώπων.

Σήµερα, έτυχε να δεχτώ πάρα πολλές προσβολές. Δεν κάµπτο-
µαι. Δεν φοβάµαι. Μπορείτε να συνεχίσετε να χυδαιολογείτε. Θα
στέκοµαι εδώ, θα απαντώ µε το θάρρος της γνώµης µου και θα
αποδεικνύω τα λεγόµενά µου µε το έργο µου.

Από εκεί και πέρα να πω ότι εγώ και µε τον κ. Πολάκη και µε
κάθε άλλο Υπουργό προφανέστατα διαφωνούµε πολιτικά, αλλά
ποτέ δεν αµφισβήτησα την εκλογή του, τον αναγνώριζα ως
Υπουργό, διότι φεύγοντας µου είπε ότι δεν µε αναγνωρίζει ως
Υπουργό. Εγώ δεν έχω την ίδια άποψη. Όταν υπηρετούσε στην
θέση που βρίσκοµαι σήµερα τον αναγνώριζα ως Υπουργό και του
ασκούσα κριτική. Ελπίζω να καταλάβει το νόηµα της µεταφοράς,
να µπορούµε να κάνουµε και χιούµορ στη ζωή µας και να είµαστε
σοβαροί πάρα πολύ εδώ µέσα και όχι σοβαροφανείς και υποκρι-
τές.

Πάµε λίγο στο νοµοσχέδιο, πριν περάσουµε στα άλλα ζητή-
µατα, τα οποία εθίγησαν σήµερα στο πλαίσιο αυτής της συνε-
δρίασης. Έχουµε, λοιπόν, σήµερα την κύρωση δύο διµερών
συµφωνιών µε την Κύπρο που αφορά στις µεταµοσχεύσεις και
είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό γεγονός αυτό. Να πω εδώ πως
χαίροµαι που και ο κ. Τσίµαρης το αναγνώρισε ότι είναι ένα βήµα
προς τα εµπρός και όχι να ακούµε εδώ ότι δεν µπορούµε να χει-
ριστούµε αυτά τα ζητήµατα ως χώρα και να ακούγεται ότι υπάρ-
χει κίνδυνος εµπορίας οργάνων.

Τα έθεσε εξαιρετικά ο κ. Πλεύρης, ο οποίος πράγµατι είχε ξε-
κινήσει αυτή την προσπάθεια, όταν υπηρετούσε ως Υπουργός
Υγείας. Στόχος είναι η προώθηση των µεταµοσχεύσεων, η αύ-
ξηση της δυνατότητας αξιοποίησης όσο το δυνατόν περισσότε-
ρων κατάλληλων οργάνων για να ελαχιστοποιήσουµε την απώ-
λεια οργάνων, να αυξήσουµε τον αριθµό των ληπτών και να
έχουµε περισσότερους πρόθυµους δότες.

Όσον αφορά τις µεταµοσχεύσεις πνευµόνων, προβλέπεται ότι
οι Κύπριοι ασθενείς θα µπορούν να υποβάλονται σε µεταµό-
σχευση πνεύµονα στο Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο, διότι
αυτό έχει την κατάλληλη υποδοµή, όπως και το Λαϊκό, διότι, όπως
ξέρετε, έχει πολύ υψηλή τεχνογνωσία. Μάλιστα πρόσφατα -αν
θυµάµαι καλά πέρυσι- µπόρεσαν να προχωρήσουν και σε µετα-
µόσχευση από ζώντα δότη. Η χώρα έχει κάνει πολύ σηµαντικά
βήµατα στον τοµέα αυτό και έτσι µιλάµε για µία συνεργασία, η
οποία γίνεται στο πλαίσιο της συµφωνίας του Εθνικού Οργανι-
σµού Μεταµοσχεύσεων µε αντίστοιχες υπηρεσίες και επίσηµους
φορείς από την Κύπρο.

Βγαίνουµε, λοιπόν, ισοµερώς κερδισµένοι από αυτήν τη Συµ-
φωνία Ελλάδος και Κύπρου. Μιλάµε για την επισηµοποίηση µίας
συνεργασίας, η οποία υπάρχει πολλά χρόνια και παίρνει θεσµικά
χαρακτηριστικά, ούτως ώστε να µπορούµε να έχουµε διενέργεια
µεταµοσχεύσεων, όπως είπα, πνευµόνων σε ενήλικες Κυπρίους
ασθενείς, προσφορά οργάνων προς την Ελλάδα που δεν αξιο-
ποιούνται στην Κύπρο λόγω ασυµβατότητας, καθιέρωση ανταλ-
λαγών επισκέψεων και εκπαιδεύσεων των εµπλεκοµένων ιατρών
και συντονιστών µεταµοσχεύσεων, τη δηµιουργία νοµικής και

πρακτικής βάσης για να ενισχυθεί η συνεργασία στον τοµέα
αυτό. Και η δεύτερη πιο ειδική συµφωνία αφορά τη µεταµό-
σχευση νεφρού και συγκεκριµένα τις διασταυρούµενες µεταµο-
σχεύσεις νεφρού, οι οποίες έχουν ως δυνατότητα τη διεύρυνση
της δεξαµενής των ζώντων δοτών παγκοσµίως.

Η επιτυχία αυτών των προγραµµάτων, λοιπόν, είναι ότι αυξά-
νουν τις πιθανότητες εύρεσης συµβατού δότη και λήπτη. Με λίγα
λόγια χαρίζουν ζωή. Με δεδοµένο ότι η µεταµόσχευση αποτελεί
µία θεραπεία µε σύνορα, γιατί κάθε χώρα έχει υποχρέωση να
εξασφαλίζει επάρκεια µοσχευµάτων, µέσω της δωρεάς οργάνων
τα προγράµµατα αυτά λειτουργούν αποτελεσµατικά, καθώς
έχουµε αυτές τις διακρατικές συµφωνίες, τις οποίες ενισχύει και
ενθαρρύνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου οι δεξαµενές γειτονικών
κρατών µπορούν να συγχωνευθούν προς όφελος και των δύο
µερών.

Με την κύρωση της συµφωνίας επέρχεται ουσιαστική αύξηση
των θεραπευτικών επιλογών για τους ασθενείς, που πάσχουν από
νεφρική ανεπάρκεια, επιτρέποντας την ανταλλαγή οργάνων µε-
ταξύ των δύο χωρών σε περιπτώσεις ασυµβατότητας δότη και
λήπτη. Έτσι, λοιπόν, µπορούµε να έχουµε µέγιστη αξιοποίηση
των δωρηθέντων οργάνων από τους αποβιώσαντες δότες. Όταν
για ένα µόσχευµα δεν υπάρχει κατάλληλος λήπτης εντός των συ-
νόρων, αυτό προσφέρεται και αξιοποιείται από χώρες µε τις
οποίες υπάρχει διακρατική συµφωνία. Μπορούµε να έχουµε δυ-
νατότητα µεταµόσχευσης αλλοδαπών ασθενών από συνεργαζό-
µενες χώρες χωρίς να µειώνεται ο αριθµός των διαθέσιµων
εγχώριων οργάνων, εξυπηρέτηση των µεταναστευτικών αναγκών
των ασθενών από χώρες χωρίς µεταµοσχευτικά προγράµµατα
µέσα από ένα επίσηµο δίκτυο συνεργασίας, απόλυτη ιχνηλασι-
µότητα των µεταµοσχευθέντων οργάνων και των ασθενών διασυ-
νοριακά. Πολύ σηµαντικό και απαντά νοµίζω µε τον πιο εύγλωττο
τρόπο στις όποιες ανησυχίες, ας υποθέσουµε καλοπροαίρετες,
ακούστηκαν σήµερα περί πώς θα ξέρουµε ότι δεν γίνεται εµπό-
ριο, τι ακριβώς θα συµβεί µε τα όργανα. Υπάρχει, λοιπόν, πλήρης
ιχνηλασιµότητα. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι ασφαλείς
και αξιόπιστες οι µεταµοσχευτικές υπηρεσίες προς τους ασθε-
νείς και εξοικονοµούµε και πόρους.

Έχει αναλύσει ο Υπουργός πολύ διεξοδικά στις επιτροπές τι
ακριβώς έχει κάνει η χώρα. Και νοµίζω ότι το ανέφερε και ο κ.
Τσίµαρης σήµερα ότι η χώρα έχει προχωρήσει και έχει το υψη-
λότερο ποσοστό δοτών από ότι είχε ποτέ και αυτό είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό. Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος
να διαφωνήσει κανείς µε τις υφιστάµενες συµβάσεις και να µην
ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο.

Τώρα θα περάσω στο δεύτερο θέµα, το οποίο έχει κατακλύσει
τη σηµερινή συνεδρίαση ξανά και αφορά τα Τέµπη και γενικώς
όποιες άλλες περιπτώσεις θανάτων έχουµε στην πατρίδα µας, οι
οποίες µε ένα παράξενο τρόπο έρχονται εδώ στη Βουλή συνδε-
όµενες µε την υπόθεση των Τεµπών, λες και όλα ξαφνικά συνδέ-
ονται µεταξύ τους και καταλήγουµε σε ένα αφήγηµα, το οποίο
θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι παρανοϊκό και δεν βγάζει
νόηµα. Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι εδώ µέσα. Όταν κατηγορεί
κάποιος για κάτι έναν άλλον άνθρωπο, θα πρέπει να φέρνει στοι-
χεία που να στηρίζουν, να αποδεικνύουν αυτές τις κατηγορίες.

Δεν γίνεται, δηλαδή, να έρχεστε εδώ να µας λέτε ότι σκοτώ-
νουµε ανθρώπους και να πρέπει εµείς να αποδείξουµε ότι δεν το
έχουµε κάνει. Όχι, δεν πάει έτσι. Πάει ανάποδα. Εσείς που κατη-
γορείτε την Κυβέρνηση µε αυτήν τη χυδαία κατηγορία, την απάν-
θρωπη κατηγορία, πραγµατικά δεν υπάρχει χαρακτηρισµός γι’
αυτό το πράγµα που επιχειρείτε εδώ και µέρες. Όποιος, λοιπόν,
κατηγορεί την κυβέρνηση ότι δολοφονεί ανθρώπους, θα πρέπει
να φέρει αποδείξεις γι’ αυτόν τον ισχυρισµό, διαφορετικά θα πρέ-
πει να δεχτεί ότι είναι ένας κοινός συκοφάντης. Έτσι είναι τα πρά-
γµατα.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Για συγκάλυψη µιλάµε,
κυρία Υπουργέ.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κατ’ αρχάς δεν σας διέκοψα. Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή.
Και θα σας πω και κάτι άλλο. Επειδή είχατε την όρεξη να µου κά-
νετε ένα µίνι µάθηµα για το πώς πρέπει να µιλάω, ξέρετε οι φεµι-
νίστριες αυτό το λένε mansplaining. Εγώ επειδή -το είπα και πριν-
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δεν χαµπαριάζω από τέτοια, θα κάθοµαι εδώ και θα µε ακούτε,
θα απαντώ και θα ασκείτε κριτική και θα απαντάτε και εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ πολύ,
µην κάνετε προσωπικές αναφορές.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Δι-
καίωµα περιορισµού του λόγου κανενός δεν έχει κανένας εδώ
µέσα. Πάµε παρακάτω.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κριτική σας έκανα.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Δεν σας διέκοψα. Παρακαλώ πολύ να µην το κάνετε αυτό.
Το έχω πει και άλλη φορά, πολύ πριν ξεκινήσει, πριν εκτραχυν-

θεί όλη αυτή η τοξικότητα. Θέλω να σας βάλω µία ιδέα σήµερα.
Πιστεύετε ότι αν τα κόµµατα που έχουν κυβερνήσει τη χώρα, το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και βέβαια η Νέα Δηµοκρατία καταλήγαµε σε
ένα κοινό πλάνο για την ανάταξη του σιδηροδρόµου, θα δυσα-
ρεστούσε ή θα ευχαριστούσε τους πολίτες; Θα ήταν µια σηµα-
ντική κατάκτηση του πολιτικού συστήµατος ή θα ήταν υπονό-
µευση του και υποβάθµιση; Καταλαβαίνετε τι συµβαίνει εδώ
µέσα;

Αντί να σταθούµε, λοιπόν, στο ύψος των περιστάσεων και να
δείξει το πολιτικό σύστηµα ότι έχει ενηλικιωθεί, ερχόµαστε να
επαναλάβουµε την τοξικότητα που ζήσαµε από το ’11 έως το ’15
και λίγο πιο µετά. Το έχουµε ξαναζήσει αυτά. Τα έχουµε βιώσει.
Η χώρα καταστράφηκε. Και τώρα επιχειρείτε κάτι αντίστοιχο.
Γιατί; Γιατί έχουµε µια παραπλάνηση σκόπιµη µε δήθεν επιχειρή-
µατα. Αναφέρονται εδώ τα βίντεο. Ζητάνε οι εκπρόσωποι των
κοµµάτων και οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης απαντήσεις από
την Κυβέρνηση για τα βίντεο.

Με συγχωρείτε, εδώ µέσα δεν είναι δικαστήριο ούτε αστυνο-
µία. Αυτά θα τα απαντήσει η δικαιοσύνη. Και οφείλουµε όλοι να
έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Οι αποφάσεις της δικαιο-
σύνης κρίνονται, αλλά η δικαιοσύνη δεν µπορεί να αµφισβητείται,
διότι είναι ένας θεσµός, όπως ορίζει το Σύνταγµα, η δικαστική
εξουσία και αν κάποιος την αµφισβητεί, τότε αµφισβητεί το πολί-
τευµα, να ξέρουµε τι συζητάµε εδώ µέσα.

Αναρωτιέµαι, όµως: Αφού δεν σας αρέσει αυτή η δικαιοσύνη,
µε ποια δικαιοσύνη θα κυβερνούσατε αν γινόταν κάτι και κατα-
λαµβάνατε την εξουσία; Η Νίκη, η Πλεύση Ελευθερίας, η Ελλη-
νική Λύση, ο ΣΥΡΙΖΑ -δεν ξέρω ποιος άλλος- και το ΠΑΣΟΚ
εσχάτως, δεν έχουν εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Υπάρχει µια
σκόπιµη παραπλάνηση των πολιτών, γιατί το µόνο που σας νοι-
άζει είναι η εξουσία. Δεν σας ενδιαφέρει η αλήθεια για τη διαλεύ-
κανση της υπόθεσης της τραγωδίας των Τεµπών. Δεν σας
ενδιαφέρει καµία αλήθεια. Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η
εξουσία.

Και ξέρετε ποιο είναι το τραγικό; Ότι δεν σας νοιάζει η εξουσία
ως µέσο για να κάνετε κάτι, να βοηθήσετε το κράτος, να βελτιώ-
σετε την καθηµερινότητα του, γιατί δεν έχετε πρόγραµµα διακυ-
βέρνησης. Πού είναι; Δεν έχετε προτάσεις, δεν έχετε τίποτα. Γι’
αυτό το προηγούµενο διάστηµα έχουµε ένα όχι σε όλα, χωρίς
καµία πρόταση, κανένα πρόγραµµα διακυβέρνησης. Δηλαδή αν
αύριο το πρωί αποφάσιζε η Κυβέρνηση να παραιτηθεί, να σηκω-
θεί να φύγει από τη χώρα, ποιο από τα κόµµατα αυτά θα ήταν
έτοιµο να κυβερνήσει; Πού είναι το πρόγραµµα, η υπευθυνότητα,
η σοβαρότητα, η αξιοπιστία, οι δεξιότητες να χειριστεί διεθνείς
γεωπολιτικές κρίσεις, την οικονοµία, χίλια δύο θέµατα; Πουθενά
δεν έχουν κατατεθεί αυτά. Άρα, θέλετε την εξουσία για την εξου-
σία. Αυτό είναι η ουσία του αυταρχισµού. 

Στη δηµοκρατία, ξέρετε, η εξουσία είναι εκλεγµένη από τον
λαό για τον λαό και είναι το µέσο που µία κυβέρνηση, ένας πολι-
τικός σχηµατισµός κάνει δουλειά προς όφελος της πατρίδας και
του λαού. Δεν είναι αυτοσκοπός. Πρέπει λοιπόν να καταλάβετε
ότι αυτό είναι κάτι στο οποίο δεν µπορείτε να ξεγελάσετε τον
κόσµο. Ο κόσµος το καταλαβαίνει. 

Επειδή έχουν ακουστεί πάρα πολλά, θα επιλέξω να σταθώ σε
δύο τρία από αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ µε
αυτά να ολοκληρώσετε.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αµέσως.

Ο στόχος ποιος είναι; Ο στόχος είναι ένας, η πολιτική αποστα-

θεροποίηση. «Θέλουµε να έχουµε πολιτική αστάθεια, να µετα-
τραπεί η χώρα σε ζούγκλα». Καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν θα βοη-
θούσε κανέναν επενδυτή να έρθει εδώ. Μας είπε και ο κ.
Χαρίτσης σήµερα ότι είναι άφαντος ο Πρωθυπουργός, δεν έρχε-
ται στη Βουλή. 

Ο Πρωθυπουργός είναι συνεχώς εδώ. Θα γίνουν και οι συζη-
τήσεις που χρειάζεται. Με την ειδική ηµερήσια διάταξη θα είναι
πάλι εδώ να απαντήσει. Η Κυβέρνηση είναι εδώ και απαντά. Δεν
απαντά, όµως, για θέµατα που δεν έχει αρµοδιότητα. Τις απαντή-
σεις που πρέπει να δοθούν, θα τις δώσει η δικαιοσύνη ούτε τα
κόµµατα, ούτε η Κυβέρνηση. Γιατί ξαναλέω, εδώ δεν είµαστε
ούτε αστυνοµικό τµήµα ούτε δικαστήριο. 

Ο Πρωθυπουργός λοιπόν δεν κάνει επικοινωνιακή διαχείριση,
έχει την ευθύνη διακυβέρνησης της χώρας. Και οφείλει να δου-
λεύει κάθε µέρα -όπως το κάνει- να φέρει επενδύσεις, να έχουµε
καλύτερες δουλειές, να ανέβουν και άλλο οι µισθοί, να υποχω-
ρήσει κι άλλο η ακρίβεια, να ενισχυθεί κι άλλο το κοινωνικό κρά-
τος. Αντί λοιπόν να υπάρχει µια σοβαρότητα ως προς αυτό το
σκέλος, τι κάνουµε; Παλεύει η Αντιπολίτευση να φέρει την πολι-
τική αστάθεια για να ξανακάνει το µόνο που ξέρει καλά, να µην
έρθουν επενδυτές, να µην πάει καλά η οικονοµία. Γιατί µην µου
πείτε ότι σε µια χώρα που γίνεται όλο αυτό το χάλι, θα έρθει ένας
άνθρωπος να επενδύσει; Όχι βέβαια. Αυτό θέλετε να πετύχετε. 

Γιατί όπως είχε πει και παλαιότερα στέλεχος της Αριστεράς:
«Η κανονικότητα δεν είναι ποτέ ευκαιρία για την Αριστερά». Εσχά-
τως λοιπόν αυτό το δόγµα φαίνεται να το έχει ασπαστεί σύσσωµη
η Αντιπολίτευση. Θέλουµε λοιπόν να έχουµε µια κατάσταση στην
οποία να έχουµε αστάθεια, γιατί η αστάθεια είναι ευκαιρία, να
διαλύσουµε λοιπόν την κανονικότητα. 

Και πώς θα το πετύχουµε αυτό; Να κοντύνουµε τον Μητσο-
τάκη. Διότι αυτός είναι ο θεµατοφύλακας της κανονικότητας.
Αυτός είναι ο άνθρωπος ο οποίος έχει καταφέρει να σηκώσει τη
χώρα ψηλά, αυτός έχει διαχειριστεί πάρα πολλές κρίσεις, υγει-
ονοµικές, γεωπολιτικές, φυσικές καταστροφές, χίλιες δύο, και
καταφέρνει παράλληλα να φέρει αποτελέσµατα. Γι’ αυτό σας
ενοχλεί.

Θα συνεχίσουµε να κάνουµε τη δουλειά µας. Θα συνεχίσουµε
να υπηρετούµε τον ελληνικό λαό και θα συνεχίσουµε να απα-
ντάµε στα ψεύδη, γιατί κάποιος –ξέρετε- πρέπει να διαφυλάξει
τον κοινοβουλευτισµό εδώ µέσα. Και απ’ ότι φαίνεται αυτοί δεν
είστε εσείς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό
Λύκειο Σπάρτης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνεται η συνεδρίαση µε την τοποθέτηση του Υπουρ-
γού Υγείας, του κ. Άδωνι Γεωργιάδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πόσοι Υπουργοί θα µιλήσουν, κύριε Πρόεδρε; Συµφωνία είναι,
έλεος. Έκλεισε η κ. Αγαπηδάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λίγο θα µιλήσει ο κ.
Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μην

διαµαρτύρεστε, κύριε Αντιπρόεδρε. Σας ενοχλεί που θα µιλήσω;
Έλα Χριστέ και Παναγία, αυτό είναι πρωτοφανές!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν απευθύνθηκα σε εσάς. Μίλησα µε τον Πρόεδρο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κι
εγώ άκουσα τι είπατε και σχολιάζω και λέω ότι είναι πρωτοφα-
νές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν σας ρώτησα τίποτα. Δεν απευθύνθηκα σε εσάς. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγγνώµη για την καθυστε-
ρηµένη, την τελευταία στιγµή, άφιξή µου. Ήρθα κατευθείαν από
τη Θεσσαλονίκη, όπου σήµερα είχα την ευκαιρία να έχω ένα τα-
ξίδι συνοδεύοντας τον κύριο Πρωθυπουργό όπου επιθεωρήσαµε
το εργοτάξιο κατασκευής του νέου µεγάλου παιδιατρικού νοσο-
κοµείου της Θεσσαλονίκης, δωρεά του Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρ-
χος. 

Είναι ένα έργο το οποίο γίνεται σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Υγείας και τις τεχνικές υπηρεσίες. Πηγαίνει πάρα πολύ γρήγορα.
Θα παραδοθεί απολύτως εντός του χρονοδιαγράµµατος, όπως
διαπιστώσαµε σήµερα. Ηµεροµηνία παραλαβής αναµένεται να
είναι η 4η Ιανουαρίου του 2027. Πρόκειται για το ωραιότερο νο-
σοκοµείο που έχω δει ποτέ στη ζωή µου. Θα είναι σίγουρα το αρ-
τιότερο παιδιατρικό νοσοκοµείο όχι της Ελλάδος, αλλά τουλά-
χιστον της ανατολικής Ευρώπης, µε ψυχιατρικό τµήµα, πλήρη
παιδιατρική κλινική, χειρουργεία, µονόκλινα και δίκλινα µόνο δω-
µάτια. Ένα εξαιρετικό πραγµατικά δηµιούργηµα που αλλάζει πα-
ντελώς τον τρόπο θεραπείας των παιδιών στην Ελλάδα και στη
Θεσσαλονίκη. 

Παράλληλα µε την επίσκεψή µας εκεί, είχα την ευκαιρία πριν
µε τον κ. Θεµιστοκλέους και τον κ. Βαρτζόπουλο να επισκε-
φθούµε το Νοσοκοµείο Παπανικολάου για να επιθεωρήσουµε τα
έργα της κατασκευής του κέντρου ανοσοθεραπείας το οποίο κα-
τασκευάζει στο νοσοκοµείο αυτό. Για όσους δεν το γνωρίζουν,
το Νοσοκοµείο Παπανικολάου στη Θεσσαλονίκη έχει µια από τις
καλύτερες αιµατολογικές κλινικές στην Ελλάδα, ίσως και την κα-
λύτερη. Δίπλα σε αυτήν χτίζουµε µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης,
ένα από τα µεγαλύτερα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης, ένα κέ-
ντρο ανοσοθεραπείας, ένα κέντρο δηλαδή στο οποίο θα παρά-
γουµε µέσα στο νοσοκοµείο τις ανοσοθεραπείες για τους ασ-
θενείς. Αυτό σηµαίνει ότι θα ρίχνουµε το κόστος από την κάθε
ανοσοθεραπεία, από τις 300.000 ευρώ, περίπου στις 40.000
ευρώ. Θεωρώ ότι θα περιθάλπουµε τους δεκαπλάσιους ασθενείς
απ’ όσους περιθάλπουµε σήµερα, δίνοντας µία τελείως διαφορε-
τική διάσταση στην προσέγγιση της θεραπείας του καρκίνου
στην Ελλάδα. 

Τα δύο αυτά έργα σε συνδυασµό µε όλα τα έργα του Ταµείου
Ανάκαµψης που κάνουµε στη Θεσσαλονίκη αλλά και µε το νέο
Θεαγένειο Νοσοκοµείο που τα έργα του θα ξεκινήσουν σε λίγους
µήνες και αυτά, καθιστούν τη Θεσσαλονίκη το µεγάλο κέντρο της
υγείας Ελλάδος µε τρόπο πραγµατικά µοναδικό. Και είµαι εξαι-
ρετικά υπερήφανος που όλα αυτά γίνονται κατά τη διάρκεια της
θητείας µου. 

Τώρα, όσον αφορά το θέµα που συζητάµε σήµερα µε τις µε-
ταµοσχεύσεις, αν και τα είπαµε και στη Βουλή, στην επιτροπή,
θα τα πω και εδώ γρήγορα. 

Από την εποχή του Θάνου Πλεύρη όταν –και τον ευχαριστώ γι’
αυτό- νοµοθέτησε για τις µεταµοσχεύσεις, λύνοντας πάρα πολ-
λές αγκυλώσεις του παρελθόντος, ξεκίνησε η Ελλάδα µία πολύ
µεγάλη ανοδική πορεία στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων σε
σχέση µε το παρελθόν. Η Ελλάδα για πάρα πολλά χρόνια ήταν
από τις τελευταίες χώρες σε όλη την Ευρώπη. Συνήθως θα ήµα-
σταν ή η τελευταία ή η προτελευταία χώρα σε αριθµό δοτών και
αριθµό µεταµοσχεύσεων σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μια
ντροπιαστική, θα έλεγα, θέση για έναν λαό που έχει τόσο έντονη
την αίσθηση της αλληλεγγύης και της ανθρωπιάς όσο ο ελληνι-
κός λαός. 

Ο τότε Υπουργός Υγείας, λοιπόν, ο κ. Πλεύρης βρήκε όλα τα
προβλήµατα, τα έλυσε νοµοθετικά. Ξεκίνησε η κινητροδότηση
των µεταµοσχεύσεων µέσα στο ΕΣΥ. Σε συνεργασία µε τον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων οργανώθηκαν οι συντονι-
στές και µε αρχική δωρεά του Ιδρύµατος Ωνάση και στη συνέχεια
µε την πρόσληψη τη δική µας από το ΕΣΥ επί θητείας µου. 

Φτάσαµε από 4,5 δότες ανά εκατοµµύριο, το 2024 στους 11
περίπου δότες ανά εκατοµµύριο. Για την ακρίβεια 10,7. Είµαστε
πάνω από 100% καλύτερα απ’ ό,τι ήµασταν πριν από τέσσερα
χρόνια. Οφείλω δε να σας πω ότι ο πρώτος µήνας του 2025, εάν
διατηρηθεί αυτός ο ρυθµός και για τους δώδεκα µήνες, θα µας

πάει σε ένα νέο ρεκόρ που θα προσεγγίζει τους 15 δότες ανά
εκατοµµύριο, αν υπολογίσεις την επίδοση του Ιανουαρίου σε δω-
δεκάµηνη βάση. Αν πραγµατικά επιτευχθεί και αυτός ο στόχος,
τότε πραγµατικά θα έχουµε προσεγγίσει σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό τις χώρες της Βόρειας Ευρώπης, που είναι και οι πρωτα-
θλητές των µεταµοσχεύσεων.

Στο πλαίσιο αυτό, για να επιτύχουµε αυτούς τους στόχους, συ-
ζητάµε και σήµερα την παρούσα κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Ελληνικής και της Κυπριακής Δηµοκρατίας, µια συµφωνία
που επιτρέπει την πολύ καλύτερη διαχείριση των µεταµοσχεύ-
σεων µεταξύ των δύο χωρών. Στόχος πάντα αυτών των διακρα-
τικών συµφωνιών είναι να µην πηγαίνουν χαµένα µοσχεύµατα που
δεν µπορούν να βρουν κατάλληλο δότη εντός της µίας χώρας και
άρα µπορούµε κατά προτεραιότητα να τα πηγαίνουµε είτε από
την Ελλάδα προς την Κυπριακή Δηµοκρατία είτε από την Κυ-
πριακή Δηµοκρατία προς την Ελλάδα ή έναν ασθενή από την Ελ-
λάδα προς την Κυπριακή Δηµοκρατία και το αντίστροφο. Πι-
στεύω ότι η σηµερινή µέρα αποτελεί µία µέρα που κανονικά δεν
θα προσφερόταν για κανενός είδους πολιτική αντιπαράθεση στη
Βουλή και θα είχαµε µια συνεδρίαση σχετικά ήπια, καθόσον σο-
βαρή διαφωνία επί του ζητήµατος αυτού δεν θα µπορούσε να
υπάρξει. 

Δυστυχώς, αυτή η συζήτηση συνέπεσε µε την κορύφωση της
εργαλειοποίησης -αλλά πια έχουµε φύγει πολύ από την εργαλει-
οποίηση, είµαστε στην απόλυτη χυδαιότητα- της τραγωδίας, του
δυστυχήµατος των Τεµπών. Διάβαζα ερχόµενος από τα Πρακτικά
αυτά που έχετε πει ορισµένοι συνάδελφοι σήµερα, ιδιαίτερα από
την Πλεύση Ελευθερίας, κύριε Μπιµπίλα, και οµολογώ ότι έχω
µείνει έκπληκτος. Στα σοβαρά, κόµµατα του Κοινοβουλίου έρχο-
νται και υπονοούν ή και λένε ευθέως στη Βουλή ότι ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας ενέχεται σε δολοφονία; Με συγχωρείτε,
πάτε µε τα καλά σας; Πάτε µε τα καλά σας; 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν υπονοήθηκε κάτι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρα-

γµατικά, πάτε µε τα καλά σας; 
Εσείς ειδικά, «αγαπητή» συνάδελφε, -το «αγαπητή» σε εισαγω-

γικά προφανώς- συσχετίσατε µία δήλωση του κ. Φλωρίδη και την
ονοµατίσατε ως µήνυµα του κράτους σε σχέση µε τη δολοφονία
του αειµνήστου αυτού παιδιού της κυρίας Εισαγγελέως. Να
πούµε και συλλυπητήρια στην οικογένεια και στη µητέρα προφα-
νώς για την τραγική απώλεια. 

Μα καλά, δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε; Είναι αυτό πολιτική
αντιπαράθεση; Εσείς υποτίθεται ότι πονάτε για τους νεκρούς των
Τεµπών; Το µόνο που κάνετε είναι να προσπαθείτε να αλιεύσετε
ψήφους; Δεν ντρέπεστε;

Έχει έρθει η ώρα επιτέλους ο ελληνικός λαός να καταλάβει τι
συµβαίνει στη χώρα. Τη µια µέρα µας λένε λαθρεµπόρους. Κρύ-
ψαµε, λέει, τον φίλο µας τον λαθρέµπορο και κάναµε το µπάζωµα
για να του δώσουµε ασυλία. Εσείς που τα λέτε αυτά δεν µας λέτε
και κανένα όνοµα λαθρεµπόρου; Εκεί από την Ελληνική Λύση που
ήρθε ο Βελόπουλος και µίλησε σαράντα λεπτά; Ποιον λαθρέ-
µπορο υπονοεί ο Βελόπουλος; Έχει ονοµατεπώνυµο ο λαθρέ-
µπορος ή είναι κάποιος χ λαθρέµπορος που ταξιδεύει στο
σύµπαν; Γιατί αν σας πούµε να πείτε όνοµα, δεν θα πείτε φυσικά
κανένας κανένα όνοµα. Ξέρετε γιατί; Γιατί ξέρετε ότι µετά θα
πάτε στα δικαστήρια, γι’ αυτό δεν θα πείτε κανένα όνοµα.

Και τι κάνετε εδώ; Πάνω στον πόνο των ανθρώπων, των γονέων
που έχασαν τα παιδιά τους -και φυσικά µπρος στον πόνο αυτό
υποχωρούµε και αυτοί µπορούν να πουν ό,τι θέλουν- έρχεστε όλη
την ηµέρα και δηλητηριάζετε την Ελλάδα µε τα χυδαιότερα
ψεύδη. Δεν ντρέπεστε εκεί στην Ελληνική Λύση; Είναι αυτό πα-
τριωτικό κόµµα, να µιλάτε όλη µέρα για λαθρέµπορο Πρωθυ-
πουργό;

Κι εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, -και το λέω µε το θάρρος ανθρώ-
που που έχω υπάρξει µαζί τους στην ίδια κυβέρνηση δύο φορές,
µία στην κυβέρνηση Παπαδήµου και µια στην κυβέρνηση Σαµαρά
- Βενιζέλου- πιστεύετε πραγµατικά ότι αυτό που κάνετε σας ωφε-
λεί;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τι κάνουµε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Έχετε καταστήσει τον Κυριάκο Βελόπουλο και τον Στέφανο Χίο
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τους απόλυτους πρωταγωνιστές της πολιτικής ζωής της Ελλά-
δος. Έχετε υιοθετήσει όλα τα αίσχη, όλη τη λάσπη, όλες τις αη-
δίες! Τις έχετε υιοθετήσει ως ΠΑΣΟΚ και δεν ντρέπεστε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ποιος θα πρέπει να ντρέπεται; Εσείς
να ντρέπεστε που το λέτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοι-
πόν, ακούστε. Ακούστε, κύριε. Θα βάλετε έναν φραγµό στη χυ-
δαιότητα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ντροπή σας! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

βάλετε έναν φραγµό στη χυδαιότητα! Η Ελλάδα δεν θα πέσει
στον βούρκο που θέλει ο κ. Ανδρουλάκης για να γίνει πρωθυ-
πουργός!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ντροπή!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

θα πέσει σε αυτόν τον βούρκο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όταν βρίζατε τον κ. Ράµµο ήταν

ωραία! Ποιος έβριζε τον κ. Ράµµο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τολ-

µήσατε, κύριε Μάντζε, να υπονοήσετε ότι ο νέος εκλεγµένος
Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας, ο κ. Τασούλας, είχε απο-
κρύψει, λέει, στη Βουλή τα στοιχεία για τη δικογραφία. Και βγήκε
η κ. Γεροβασίλη και σας έκανε ρεζίλι των σκυλιών, λέγοντας ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ είχε βρει τα στοιχεία και τα είχε µελετήσει. Κι εσείς εί-
χατε προλάβει, για να δηλητηριάσετε την εκλογή του νέου Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας, να πάρετε την τραγωδία των Τεµπών
και να την κάνετε φέιγ βολάν, για να κερδίσετε υποτίθεται µερι-
κές ψήφους. 

Σας διαβεβαιώ, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, ότι οι δηµοσκοπήσεις που
σας πηγαίνουν από το κακό στο χειρότερο είναι απόδειξη της
λανθασµένης σας τακτικής ως προς το ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Οι δηµοσκοπήσεις…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αλλά

αυτό είναι δικό σας θέµα. Το αν θα καταστρέψετε το ΠΑΣΟΚ και
την κληρονοµιά του την πολιτική, είναι τελείως δικό σας θέµα.
Εάν όµως θα βλάψετε την πατρίδα, κάνοντας αυτά που κάνετε,
είναι θέµα όλων των Ελλήνων πολιτών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Δεν κάνουµε υποκλοπές!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρέ-

πει επιτέλους στη Βουλή να βάλουµε ένα όριο στη χυδαιότητα.
Είναι άλλο, κυρίες και κύριοι, να έχουµε πολιτική αντιπαράθεση
και να πείτε εσείς: «λείπουν γιατροί», «δεν συµφωνώ µε το ιδιω-
τικό έργο των γιατρών του ΕΣΥ», «δεν µου αρέσει το πρόγραµµα
“Προλαµβάνω”», να πει το ΚΚΕ: «Θέλει ο Γεωργιάδης να ιδιωτι-
κοποιήσει το ΕΣΥ». Αυτή είναι πολιτική αντιπαράθεση και να δια-
φωνήσουµε. Και είναι άλλο πράγµα να υπονοεί η κυρία ότι το
κράτος έστειλε µήνυµα για τη δολοφονία ενός παιδιού και δεν
ντράπηκε την ώρα που το έλεγε. Τι είναι αυτό; Πολιτική αντιπα-
ράθεση; Να πρέπει να αποδείξει ο Πρωθυπουργός της χώρας ότι
δεν είναι δολοφόνος; Και έχουµε κάνει τον Στέφανο Χίο και το
«Μακελειό» πρωταγωνιστές της πολιτικής ζωής της Ελλάδας; Το
λέτε σοβαρά; Δεν ντρεπόµαστε τριακόσιοι Βουλευτές εδώ πέρα
µέσα, µε αυτά που λέτε όλη την ηµέρα; 

Έχει έρθει, λοιπόν, η ώρα να πούµε στον ελληνικό λαό ορισµέ-
νες αλήθειες. Πού έγκειται, λέει, η δήθεν συγκάλυψη; Μου λένε
σε πολλές οµιλίες συµπολίτες µας: «Μα, γιατί δεν ξεκινάει η δίκη;
Να η απόδειξη της συγκάλυψης». Γιατί δεν ξεκινάει η δίκη; Υπάρ-
χει κάτι που µπορούσε να κάνει η Κυβέρνηση για να ξεκινήσει η
δίκη και δεν το έχει κάνει; Δεν ξεκινάει η δίκη γιατί είναι η κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου εκεί και κάνει κάθε µέρα από ένα καινούργιο
αίτηµα, µια καινούργια µήνυση, µια καινούργια αγωγή, ένα και-
νούργιο νοµικό τερτίπι για να σταµατήσει η δίκη. Δεν το ξέρετε
αυτό; 

Έβλεπα προχθές -είναι σχεδόν αστείο αυτό που συνέβη, αλλά
ταυτόχρονα και πολύ ντροπιαστικό για την Ελλάδα, δεν ξέρω αν
το έχετε δει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας- αυτό το βίντεο που ανέβασε η ίδια από το Εφετείο στο Πα-
ρίσι πριν από δύο χρόνια. Το έχετε δει; Πριν από τρία χρόνια, το
2022 ήταν. Έχει πάει η κ. Κωνσταντοπούλου εκεί ως δικηγόρος
ενός κυρίου που ήταν να εκδοθεί. Ρώσος, δεν θυµάµαι τι. Από τη
Γαλλία στην Ελλάδα; Από την Ελλάδα στη Γαλλία; Και έχει πάει

στο εφετείο στο Παρίσι. Έχει µπει, λοιπόν, µέσα στο δικαστήριο,
κάνει ενστάσεις, µηνύσεις στους δικαστές, φασαρία. Δεν άφηνε
να εξελιχθεί η δίκη. Τι έκανε το δικαστήριο; Διέκοψε. Πήγε στην
απέναντι αίθουσα όλο το δικαστήριο, κλείδωσαν την πόρτα, την
άφησαν απ’ έξω. Διόρισε το δικαστήριο άλλον δικηγόρο για τον
πελάτη της. Έγινε η δίκη κεκλεισµένων των θυρών µε την κ. Κων-
σταντοπούλου απ’ έξω να ουρλιάζει. Καταδικάστηκε ο πελάτης
της και αυτή είναι απ’ έξω να κάνει βίντεο στο TikTok και να βρίζει
το γαλλικό εφετείο, τον Μακρόν και τον Μητσοτάκη που τους
εµπόδισαν, λέει, να έχει δίκαιη δίκη για τον πελάτη της. Εκεί στο
γαλλικό εφετείο δεν περνάνε αυτά που κάνει η κ. Κωνσταντοπού-
λου. Δεν περνάνε. Την άφησαν απ’ έξω, την κλειδώσανε, γιατί
είναι σοβαρό κράτος.

Άρα, λοιπόν, γιατί δεν γίνεται η δίκη; Γιατί δεν θέλει η κ. Κων-
σταντοπούλου να γίνει η δίκη. Γιατί δεν θέλει να γίνει η δίκη η κ.
Κωνσταντοπούλου; Ποιο είναι το συµφέρον της; Μα, όσο διαρκεί
αυτή υπόθεση και αντί να συζητάµε για την οικονοµία, για τις
επενδύσεις, για τον τουρισµό, για τα γεωπολιτικά, που τόσο πολύ
αλλάζουν γύρω µας, ασχολούµαστε από το πρωί µέχρι το βράδυ
µε την κ. Κωνσταντοπούλου, τον κ. Βελόπουλο και τον κ. Στέφανο
Χίο και δεν ξέρω εγώ ποιον άλλο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Μην τα βάζετε όλα στο ίδιο τσου-
βάλι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ακρι-
βώς στο ίδιο τσουβάλι είναι. Πλεύση Ελευθερίας και Ελληνική
Λύση είναι ακριβώς το ίδιο. Οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος.
Τέµπη η µία, Τέµπη ο άλλος. Δεν έχει άλλα θέµατα η Ελλάδα, κα-
νένα, µόνο αυτό! 

Και άντε να πω ότι έχουν κάποιοι µια γνήσια ευαισθησία να εκ-
φράσουν τον πόνο των συγγενών και των γονέων. Να το δεχθώ
ότι κάποιοι µπορεί να την έχετε. Είναι δυνατόν να µην υπάρχει
κανένα άλλο θέµα που να αφορά την Ελλάδα; Ο κ. Βελόπουλος
έχει έρθει παρουσία µου σε δέκα νοµοσχέδια. Πείτε µου µία λέξη
που έχει πει για ένα νοµοσχέδιο του ΕΣΥ, µία πρόταση για το ΕΣΥ
που έχει κάνει η Ελληνική Λύση, όχι η κ. Αθανασίου, ο κ. Βελό-
πουλος, µία. 

Ανεβαίνει πάνω: Τέµπη. Είµαστε σε άλλο Κοινοβούλιο; Αυτό
σας δείχνει κάποιο ειλικρινές ενδιαφέρον, κάποια πραγµατική αν-
θρώπινη ευαισθησία ή κάποια χυδαιότητα, όπως της κυρίας η
πρωινή, που συσχέτισε τον θάνατο αυτού του παιδιού µε τον
Πρωθυπουργό της χώρας και το κράτος και την Κυβέρνηση;

Λοιπόν, εάν νοµίζετε ότι αυτά θα τα κάνετε και εµείς θα σας
παρακολουθούµε σιωπηλοί, κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Επανα-
λαµβάνω: Κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Όλα στη ζωή έχουν ένα
όριο και όποιος νοµίζει ότι σας φοβόµαστε κιόλας κάνει τριπλό
λάθος. 

Παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ µόνοι µας να θέσουµε το όριο
της ευπρέπειας µέσα στο Κοινοβούλιο, της ευπρέπειας και της
λογικής. 

Η τραγωδία των Τεµπών πρέπει να διαλευκανθεί ασφαλώς πλή-
ρως και να µη µείνει καµία σκιά, κανένας φόβος στους συµπολί-
τες µας και καµία αµφιβολία στους συγγενείς. Αυτό θα γίνει µόνο
µε τον τρόπο που το κάνουν οι δηµοκρατίες: Στα δικαστήρια από
την ανεξάρτητη δικαιοσύνη χωρίς καµία πολιτική παρέµβαση,
από τους δικαστές, ούτε στο Twitter ούτε στο Facebook ούτε στο
πεζοδρόµιο ούτε στα λαϊκά δικαστήρια ούτε στις χυδαιότητές
σας ούτε πουθενά αλλού, εκεί και µόνο, όπως γίνεται στα σοβαρά
κράτη.

Εύχοµαι πραγµατικά αυτός ο κατήφορος των τελευταίων ηµε-
ρών να λάβει τέλος και οι συµπολίτες µου να συνειδητοποιήσουν
το µέγεθος του κινδύνου που διατρέχει πλέον η χώρα. Σε έναν
κόσµο που δεν ξέρουµε τι µας ξηµερώνει διεθνώς, που όλα αλ-
λάζουν µε αστραπιαία ταχύτητα, που οι µεγαλύτερες βεβαι-
ότητες που είχαµε έχουν εξαφανιστεί, εµείς πάµε να φέρουµε
στην Ελλάδα πολιτική αναταραχή και χάος. Το θεωρούµε καλή
ιδέα αυτή την ώρα που η χώρα είναι σε µια σταθερή πορεία, που
η οικονοµία σταθερά αναπτύσσεται, που η ανεργία σταθερά πέ-
φτει, να τα τινάξουµε στον αέρα για να βγει ο Ανδρουλάκης πρω-
θυπουργός µε κάθε µέσο. Δεν είχαµε άλλη όρεξη στη χώρα. Να
γίνει πρωθυπουργός προφανώς όταν έλθει η ώρα του. Αν ο ελ-
ληνικός λαός τον επιλέξει, να γίνει. Δεν θα πω εγώ να µη γίνει
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πρωθυπουργός. Ο ελληνικός λαός θα πει στην ώρα του και
σωστά, όχι µε χυδαιότητα όµως.

Ειλικρινά το λέω και κλείνω µε αυτό: Ειδικά το ΠΑΣΟΚ τιµώντας
την ιστορία του... 

Το ΠΑΣΟΚ –το έχω πει πολλές φορές- είναι µια παράταξη που
έχει συνδέσει το όνοµά της µε τη σύγχρονη πολιτική ιστορία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Στον κ. Μαρινάκη να τα πείτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι

µια παράταξη που το 2010-2015 πλήρωσε βαρύ πολιτικό κόστος
για να µείνει η Ελλάδα στο ευρώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Και στον κ. Μητσοτάκη να τα πείτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

µπορεί αυτή η παράταξη να ακολουθεί το «Μακελειό» και τον Στέ-
φανο Χίο, κύριε Μάντζε. Δεν µπορεί να γίνεστε παρακολούθηµα
του Κυριάκου Βελόπουλου. Δεν γίνεται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Μην τα λέτε αυτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

είναι δυνατόν το ΠΑΣΟΚ να είναι παρακολούθηµα του Κυριάκου
Βελόπουλου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Δεν σας τιµά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό

είναι το χειρότερο που µπορείτε να κάνετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Δεν σας τιµά αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι

το χειρότερο που µπορείτε να κάνετε και για την Ελλάδα, αλλά –
πιστέψτε µε- και για το ΠΑΣΟΚ. Συνέλθετε πριν να είναι αργά για
το κόµµα σας και πριν να είναι αργά για την Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ωραία διαδικασία. Να µην µπορούµε
να µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Χήτα, επειδή είστε από αυτούς που είστε πολλές ώρες εδώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, επειδή

είστε από αυτούς που είστε πολλές ώρες, ενώ είχαµε δύο κυρώ-
σεις, έγινε µεγάλη συζήτηση από τους Αρχηγούς, από τους κοι-
νοβουλευτικούς για το θέµα των Τεµπών. Η Κυβέρνηση, λοιπόν,
πρέπει να απαντήσει. Δεν θα απαντήσει η Κυβέρνηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Απάντησε. Το είδαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όµως, αν δεν ξεκί-

ναγε… Πρέπει να µένουµε εντός του θέµατος του κάθε νοµοσχε-
δίου, αλλά δεν το κάνει κανένας αυτό. Η Κυβέρνηση, λοιπόν,
όφειλε να απαντήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ήρθε τελευταία στιγµή να µας
παραδώσει µαθήµατα ιστορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ κύριε Πα-
παδόπουλε. Ακούστηκε ο Αρχηγός σας όση ώρα θέλατε. Παρα-
καλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν καταλαβαίνω τι

θέλετε να πείτε, κύριε Παπαδόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καθήστε, κύριε Πα-

παδόπουλε. Το σόου τελείωσε σήµερα. Για σήµερα τελειώσαµε.
Άλλη µέρα το υπόλοιπο σόου.

Καθήστε κάτω, κύριε Παπαδόπουλε. Δεν έχετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Υγείας: α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας
της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων»
και β) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων µετα-
µοσχεύσεων νεφρού» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µετα-
µοσχεύσεων». 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-

κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των
µεταµοσχεύσεων» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο  Κύρωση Συµφωνίας και Παραρτηµάτων Α’, Β’

και Γ’
Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελ-

ληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπριακής
Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων

ΜΕΡΟΣ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Φορείς υλοποίησης - Αρχές
ΜΕΡΟΣ Β’: ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΜΕΤΑΜΟΣΧΕΥΣΕΩΝ ΠΝΕΥΜΟΝΩΝ

ΣΕ ΚΥΠΡΙΟΥΣ ΕΝΗΛΙΚΕΣ ΑΣΘΕΝΕΙΣ
Άρθρο 3 Γενικοί κανόνες
Άρθρο 4 Προϋποθέσεις ένταξης
Άρθρο 5 Διαδικασία ένταξης στο Εθνικό Μητρώο Υποψήφιων

Ληπτών (ΕΜΥΛ)
Άρθρο 6 Μεταµόσχευση του λήπτη
Άρθρο 7 Παρακολούθηση Κύπριων ασθενών

Άρθρο 8 Κάλυψη κόστους
Άρθρο 9 Μεταφορά
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΠΛΑΙΣΙΟ ΠΡΟΣΦΟΡΑΣ ΟΡΓΑΝΩΝ
Άρθρο 10 Γενικές αρχές
Άρθρο 11 Διαδικασία αφαίρεσης
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΑΚΡΟΤΕΛΕΥΤΙΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 12 Ανταλλαγή επισκέψεων και εκπαίδευση εµπλεκοµέ-

νων
Άρθρο 13 Θέση σε ισχύ, διάρκεια και τροποποιήσεις της Συµ-

φωνίας 
Άρθρο 14 Τελικές διατάξεις
Παράρτηµα Α’ Απαραίτητα κλινικά δεδοµένα για την αξιολό-

γηση των υποψηφίων ληπτών/Αρχική φάση
Παράρτηµα Β’ Απαραίτητα κλινικά δεδοµένα για την αξιολό-

γηση των υποψηφίων ληπτών/Τελική φάση
Παράρτηµα Γ’ Ελληνικά ΚΕΝ
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας και Παραρτηµάτων Α’, Β’ και Γ’

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η  Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων, που
υπογράφηκε στην Αθήνα, τη 19η Σεπτεµβρίου 2024 και τα Πα-
ραρτήµατα Α’, Β’ και Γ’ αυτής, το πρωτότυπο κείµενο των οποίων
έχει ως εξής:

8176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του άρ-
θρου 13 αυτής.

Αθήνα,                                 2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ                                   2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ    
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                                                                                               

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                                    

3. ΥΓΕΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου

νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, στον τοµέα των διασταυρούµενων µετα-
µοσχεύσεων νεφρού».

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:

8200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-

κής Δηµοκρατίας, στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµο-
σχεύσεων νεφρού

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Υγείας της Κυπριακής Δηµοκρατίας, στον τοµέα των
διασταυρούµενων µεταµοσχεύσεων νεφρού» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας, στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµο-
σχεύσεων νεφρού

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο  Κύρωση Συµφωνίας και Παραρτηµάτων Ι και ΙΙ 
Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελ-

ληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπριακής
Δηµοκρατίας, στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµοσχεύ-
σεων νεφρού

Άρθρο 1 Ορισµοί και ερµηνεία
Άρθρο 2 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 3 Φορείς υλοποίησης
Άρθρο 4 Κύριες αρχές της συνεργασίας
Άρθρο 5 Κοινός κατάλογος µεταµοσχεύσεων νεφρού µε

ανταλλαγή ζευγαριών - Κλινικά θέµατα

Άρθρο 6 Ιστική τυποποίηση και βάση δεδοµένων
Άρθρο 7 Διοικητικά και υλικοτεχνικά θέµατα
Άρθρο 8 Ιχνηλασιµότητα, χαρακτηρισµός οργάνων
Άρθρο 9 Ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο
Άρθρο 10 Αποζηµίωση 
Άρθρο 11 Έρευνα και εκπαίδευση
Άρθρο 12 Αξιολόγηση της προόδου
Άρθρο 13 Θέση σε ισχύ, διάρκεια και τροποποιήσεις της Συµ-

φωνίας
Παράρτηµα Ι Ιατρικά κριτήρια υποψηφίου για ζώσα δωρεά
Παράρτηµα ΙΙ Χαρακτηρισµός οργάνων και δοτών
Άρθρο δεύτερο   Έναρξη ισχύος 

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας και Παραρτηµάτων Ι και ΙΙ 

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων µετα-
µοσχεύσεων νεφρού, που υπογράφηκε στην Αθήνα, τη 19η
Σεπτεµβρίου 2024 και τα Παραρτήµατα Ι και ΙΙ αυτής, το πρωτό-
τυπο κείµενο των οποίων έχει ως εξής:

8202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του άρ-
θρου 13 αυτής.

Αθήνα,                              2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ                                   2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ    
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                                                                                               

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                                             

3. ΥΓΕΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νο-
µοσχεδίων. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.06’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Παρασκευή 21 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


